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Присутпи r. г. Министри: Претседник Министарског савета и Министар иностраних послопа др. Милап 
М. Стојадиновић, Министар унутрашњих послова др. Антон Корошец, Министар саобраћаја др. Мех- 
мед Спахо, Mnmiciap бсз портфеља др. Шефкнја Бехмен, Министар правде Милан Симонови!.. 
Министар пољопривреде Светозар Станкови!!, Министар шума и рудника Богол.уб Кујунџнћ, Мнин- 
стар социјалие политике и иародног здравља Драгиша ЦветковнЈ!, Мнннстар трговине и индустрије 
др. Милаи Врбаинћ, Мииистар финансија Душан Летица, Министар без портфеља др. Михо Крек, 
Министар без портфеља Војнслав В. Ђор1)евнћ, Министар војске и морнарице, армијски ђенерал 
Љубомир М. Марић, Мипистар без портфел.а др. Нико HoBaKounli, Министар физичког васпитања 
ларода др. Вјекослав Милетић, Министар пошта, телеграфа п телефона Војко Р. Чвркић, Министар 

просвете ДимитриЈе МагарашевнЈ!. 

ПОЧЕТАК У 10 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ:       ' Говоринци: Сскрстар др. Драган Данић,   Претседник 
Пре дневиог реда: I — Читање и усвајање за- НаР0Д,,с скупштине Стеван Ћирић. 

писника XXVI редовног састаика; Дпевин   ред:   Наставак   претрвса  у  поједино- 
2 — Саопштење и уснајање нзнештаја Вери- стима извештаја Фииапспског одбора o предлогу 

фикацнопог одбора o доласку за народне посла- буџета државних расхода н прихода са предлогом 
нике: Кадри Салијевића, адаоката нз Гостнвара, за Финаисисмог закона за буџетску 1938/39 год. и то: 
Срез горњополошки, на мгсп, Угрпма ЈОКШМО- 1 - Претрсс и \си;,ј;ш.с Г.уџета расхода - IX 
вића, изабраног за сенатора 6 фебруара о, г.; Ло- 0 _ MlIimc,,lllcn!0 Ii()icK(f и ИОрнарице. 
нана ()о. loMiiha, земљорадника из Витконца, за 
Срез жички, na место Петра Богавца, изабраног за Говорници: Миннстар војске и морнарице армијски ђене- 
сенатора G фе(^уара о.  г.; Сретспа Кузељевића, рал Љубомир М. Марић (два пута), Тодор Живковић, Душан 
народног   послаипка   за   Срез   Јгововарошки,    на Иванчевић (у иие групе Југословепскс националне странке), 
МССТО  Чсдомира Захарића,  НарОДНОГ  ПОСЛаНИКа  за Станко Ленарчич, Војислав Лазнћ (у имс групс Независпог 
Срез златиборскн, изабраног за сенатора 6 фебру- клУб:1). м"

т:
' Дииитријевић   (у име групе   Југословенско1 

ара о. r.; Мнханла Ђокића, земљоделца из Амзића, Радикалног клуба). др. Јанко Баричевић (три пута), Миви- 
за   Срез  нововарошки,  na  место  Сретена  Кузел.е- стаР унутрашњих послова др. Антон Корошец, Новица По- 
Hiiiia,   пародпог   послаинка   за   Срез   златиборски, повић, Милош Рашовић, Јовав Здравковић, Војислав Лазн1. 
који се одрекао мапдата за Срез НОВОварошки; (радн днчног објаши.сн.а), Потпретседник   Фрањо  Маркић 

3 — CaoiniiTciiie захтева Minincipa  правде  за (пет^пута), Жипота Милавовић (у иие групе Земљораднин- 
ИЗДЗВање  суду  НароДНИХ  ПОСЛаНИКа; ког клуба), Тодор Михаиловић, Сана MIIKIIII, Душаи Иван- 

4 — Молбе и жалбс. чевић (ради личног објашљсп.а), Жппојии Рафаиловић, др. 



438 XXVII РЕДОВИИ САСТАНАК — 4  МАРТА 1938 

Сулсјмаи Хпфизади!! (пзјава у име опозициопих клубова), 
Пстар Koconiih (у нме групе Југословспске раднкалие за- 
јсднице), Претссдпик Народпе скупштипс Стеван ЋириК 
(двадссст шест пута), известилац већнне др. Часлав Ни- 
кптовић. 

2 — Претрес и усвајање буџста расхода — XI 
раздео — Мииистарство саобраћаја. 

Говориици: Министар саобраћаја др. Мсхмсд Спахо, 
Тодор Живковнћ, Апгуштии Лукачич (у име групс Југосло- 
венфсе 1гацио11ал11е страпке), др. Иваи Јанчич (у име групе 
Народног радпог клуба), Мита Днмитријевић (у имс групс 
Лугослонеиског радикалног клуба), Браико Добросавл.свп!!, 
Димитрије Вујић, др. Апдреј Веблс, Милаи Божић (у нме 
групс Југословенске пационалпе страпкс), Претссднпк На- 
110дис скупштиие Стсван Ћирић (дпаиаест пута), Војислав 
Jlasnh (у иие групс Независног клуба), Сапа MIIKIIII, Симо 
Будимир, Вукашии CnaconHli, Лука Аврамови!!, Потпрет- 
седник Народне скупштипс Фраи.о Маркић (дссет пута), из- 
всстилац већине др. Часлав Никитовић. 

Прстседиик Стеван Ћирић: Гпсподо иародни 
посланици, имам част атворити XXVII рсдопни са- 
станак Народне скупштине. Молим сскретара г. др. 
Драгана Дамића да изволи прочитати записник 
претходног састанка. 

Секретар др. Драган Дамић прочита записник 
XXVI редовног састанка. 

Прстседппк Степан Ћирић: Има ли ко од г. г. 
иародиих посланика какву прнмедбу на прочитапи 
записник? (Иема!) Примедаба нема, објавл.ујем да 
Je прочитани записник примљен. Изполнтс чути 
јсдак  извештај  Верификациоиог  одбора. 

Сскрегар др. Драган Дамић (чита): 

„НАРОДНОЈ   СКУПШТИНИ   КРАЉЕВИНЕ 
ЈУГОСЛАВИЈЕ 

Београд 

Верификационн одбор нма част доставити 
Народној скупштшш na решсње слсдећи извештај: 

I 
Верификациони одбор примио je преко Прст- 

седништва Наролпе скуппггпне под I Бр. 1063 ол 
25 фебруара 1938 годиие оставку na посланички 
мандат г. Јокснмовића Угрнна, иародног послани- 
ка за Срсз горп.о-полошки, Баиовине вардарске, 
пошто je на изборнма од 6 фебруара 1938 године 
изабран за сенатора. 

Расмотривши сва изборна акта, Одбор je кон- 
статовао, да сс у смислу § 21 Закона o избору на- 
родних посланпка и.ма позвати n прогласитн за на- 
|1<)дц()г посланика њепоо замемик Салијевић Ка- 
дри, адвокат из Гостивара. 

II 

Нери(|)икац11они оДбор Народне скупштане 
прпмио je преко Претседииттиа Мародне скупштм- 
не под I Бр. 10G4 од 25 фебруара 1938 године 
оставку на посланички   uav.na^ n   R^^OO,.^ мандат  г.  Богавца   Петра 
народног послапика за Срез жички, Бановипс мо 
равске, nomio je na Ивбррима од (i феб 
||)дние изабран за сснатора. 

;|)сбруара 1938 

Одбор je расмотрио сва изборна акта и кон- 
статовао, да се у смислу § 21 Закона o избору на- 
роднмх посланика има позвати и прогласити за 
народног посланика њсгов замсннк Томић 06. Јо- 
ван, земљорадпнк из Витковца. 

III 

Верификациони одбор Народне скупштине 
прнмио je преко Претседништва Народне скуп- 
штине под I Бр. 1065 од 25 фебруара 1938 годинс 
оставку na посланички мандат г. Захарнћа Чодо- 
мнра, народног посланика sa Срез златиборски, 
Бановине лрипске, јср je на нзборима од 6 фе- 
бруара 1938 годинс пзабраи за сенатора. 

Пошто je расмотрио сва изборна акта, Одбор 
je констатовао, да се у смислу § 21 Закона o нз- 
бору народннх посланнка има позвати и прогла- 
сити за иародног посланика љегов заменик Кузе- 
љевић Сретсн, народни посланик. 

У вези са овим случајем, Верификациоии од- 
бор je примио преко Претссдништва Народис 
скупштине под I Бр. 1085 од 25 фебруара 1938 го- 
дине изјаву г. Кузел.евића Срстсна, народиог по- 
сланика, да се одриче свога мандата за Срез иово- 
варотки, који je до сада имао, Баиовине зетске, 
у корист свога замепнка из истог Среза, a да задр- 
жава мандат г. Захарнћа Чедомира, чијн je замо- 
ник био, за Срез златиборски,' Бановине   дринскс. 

Пошто je прегледао сва изборна акта, Одбор 
je копстатовао да се у смислу § 21 Закопа o нзбо 
ру народпих гтосланика има позвати и прогласнтн 
за пародпог посланика п.егов замеиик за Срез но- 
iKMiapniiiKH, Бановине зстскс, ЂокиЈ! Михаило, 
земЛ)Орадник из Амзића. 

Одбору je част умолити Народпу скупштшп- 
да изволи овај извештај примити. 

За известиоца je одређен г. Димитријс Мир- 
ковић, народни посланик. 

Прстссдиик   Всрпфпкациопог   одбора, 
Др. Ђорђе Марковић, с.  р. 

Секретар, 
Димитрнје Миркоиић, с. р. 

Чланови: 
Тодор М. ЖивковиИ, с. р.; Марко В. Ружичић, с. р.; 
Стаменко Стошнћ, с. р.; Васил. Костић, с. р.; Ве- 
лемир Јојић, с. p.; C танко Ћосић, с. р.; Бранко 
Томић, с. р.; Душан Антонијсвић, с. р.; Коста 
Димитријеви!!, с. р.; др. Српко Вукаиовић, с. р.; 
Мирко Ил. Урошевић, с. р.; Рудолф Певец, с. р.; 

Славко lIiiKo.iiili, с. р.; Војко Куртовић, с. р. 

Прстссдпчк Стсван Ћирић: Господо народнп 
посланици, овај извештај Верификациони одбор 
донео je једногласио. Стога питам: прима лн На- 
родна скупштина прочитани извештај и предлог 
Вершфикационрг одбора. (Једногласан одзив: 
ГТрима!) 

Објавл>ујем да je прочитанн извсштај Всрнфи- 
кационог одбора примл.си. Према томе проглашу- 
јем за пародпе послаипкс и то г.г. Салнјсвића Ka- 
дрија, адвоката из Госшвара; ТомиКа 06. Јована, 
земл.орадника из Внтковца и Ђо1<н1ш Михаила, зе- 
млЈОделца из Амзића. 

Моли.м господу која joiu пнсу положила за- 
клству да iH3B().'ie доћи у кабинет Претседннка да 
то учине. 
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Изврлите чути захтеве гбоподина Министра 
прапде за издавање суду народних гшсланика. 

Секрсгир др. Драгаи Дамић (caoinmana): Г. 
Министар прааде тражц одобрек>е за рродуженче 
кривнчиш- поступка против^ Г.Г. народних посла- 
ника: Стојадина ДимитријсииКа зпог дела из §§ 
127, 12S :Ш2 К.н.; u Милаиа БожиКа абрг дела 
из  §§   207 и 301 К.з. 

11рстседиик Стевап Ћирнћ: Ови захтсви г. 
Министра правде 6ylie ynyheiin Имунитетном од- 
оору. Изнолитс чути молпе и жалос. 

Секретар др. Драгаи Дамић (саопштапа): Ha- 
родној  скупштини упутили су молбе ii жалбе и то: 
Мили}1  Ипанка, Петар Пауновић, Поповић /lamina, 
Петроаић Стана, Пандећ  Срећко,  Коста  Пећанац, 
THMIIII Јаков, Ловро ГТавлица, Драговић Стеван, Ka- 
ncranoHiili Мустафа, Бартић Миан, Фрицман Хан- 
ријета,  Деспот Ввица, Николић Милева, Божинић 
МирксЈ, Вукотић Милица, То.маиовиЈ! Јелена, Шур- 
диловФић Милица, KHCHII  Рнста, Бргул>ан Марија, 
Грауер   Манфред,  Бергер  Фрања, Јевтић  Данило, 
КостиЈј   Мојсис Јонанка,  Нсл.коиић Блажа,  Pncmti 
Стојаи,  КузмаиоииЈ! Tpajan, Наиевић Тома', Петро^ 
BHII   Коста,   Урх   Марија,   Трајапоиић  Алоксандар, 
Тримченић   Илија,   Кузмаиони!!   Вел»ко,   Швловић 
Ццета, MapKoiiiili Даннца, Адамовиђ Мнлан, Лукић 
Богдана,  Бартек Минка, Зеленовнћ Бошко, Раду- 
ловић Светозар, Газарн Иваница, ПетровиЈ! Милета, 
Костић   Јоваи, Рједкин Феодор, Лазаренко Љуби- 
ца, Нешић Лзепооава, Бечејац Лазар, Момчилрвић 
Миловоје,Јашареви11 Pacmi',  Павловић  Ђуро,  Сте- 
ииК Божндар, Комссариии!) Антун, Ђукановић Jop- 
даи,   Ди.митријсии!!  Мнлош,  Паунови!!  Круна,  Си- 
MOBHII  Миливоје, Боројевић Павле ,Пеган Ангони- 
ја,   Манди11 Милоје, Днмитријсвић Пава, Сиљано- 
luih    Алтана,   licpanoBnli   Иван,   Повосслц   Тереза, 
Констаитнпоии!. Персида, Bacnli Милица, Стојаио- 
вић  Драгомир, Мидовић Руко.јс, Јаиићијевић 1ча- 
тарина, др. Мнлер Феро, Удружење иижињера-гео 
дета   Загреб, Ma-rnh Станка, Несторовић Анђелко, 
Богатинчеви!!   Јован,   Радовић   Тадија,   Радојевић 
Пелагија,  Por   Фплип,  ШутиЛ  Живан,  МилиКсип!. 
Димитрије, ГлигоријсвиЈ! Јелсиа, Анђелкрвик Сми- 
л.а, ПсЈатовић Ђор1)е, Филиповнћ Зорка, Ћирковић 
Јосип,   Данпчп!!  Наталија, Лукнћ Добросав, Мла- 
деновић Станка, Дејановкћ Стојан, Кнћовић Јели- 
савета,    СиљановиЈ!   Паунка,   Лучоипиов   Сергије, 
Милиновнћ   Душаи,  Радпчеви!!   ДрагипЈа,   Вишње- 
вац Видак, Зечевић Божидар, Вндец Адела, Жохар 
Драго, Личина Станко, Чус Мнлан, Јоксић Милош, 
Периши11 Даница, Догап.ец Фердо, Стојковић Ни- 
кола,  Ибрајчевић Велиш. 

Претседипк Стеван ЋириЈ!: Све прочитапе 
молбе и жалбе биће упућене Одбору за молбе и 
жалбе. 

Господо народни посланицн, прелазнмо иа 
дневни ред. Ha дневном je рсду: Наставак претре- 
са у појединостима извештаја Фнпансијског одбо- 
ра o предлогу буџета државиих расхода и прихода 
са предлогом Фииансијског закона за буџетску 
1938/39 годину и то: Претрес буџета расхода — 
IX   раздео — Министарство војскс  и   мормарнцо. 

Има рсч Министар војскс и .морнарице армиј- 
ски ђенерал господин Љубомир Марић. 

Мииистир војске и морппрпцс армијскп ђеие- 
рал Љубомир М. МариН: (При изласку ма говор- 
ницу народни посланици одушевљено кличу: Жи- 

вео! Живела војска!) Господо народни посланици, 
имам част iiaalin пред вас са прсдлогом буџста рас- 
хода Министарства војске и иорнарице за буџетску 
1938/39 годииу који изнаси 2.772,105.957 дииара и 
показује у односу на садашњи буџет расхида Ми- 
ннстарстиа војске и морнарице повишење од 313 
милиона динара. 

Овај предлог примљеи je у Финансиском од- 
оору Народне скупштине без иједне нзмене na чак 
и без иједне примедбе у погледу његовбга износа 
И састаиа. 

Првобитни пројекат овога предлога буџета 
бно je изражси цифром од 2,947.800.000 дннара и 
свакако да бн у овом шпосу боље одговарао ствар- 
иим потребама војне силе, као и времену и ирили- 
кама у који.ма сс малазимо. Али, водеКи рачуна (ј 
финашсијској моћи наше Отаџбине и уважавајући 
и потребе других ресора, a нарочито опих, који ма 
и посредно допрнносе јачању потенцијала наше 
UDJue силе, и најзад имајући у виду потребу ураи- 
иотежеп.а целог државног буџета бсз прибегавања 
иоиим иамеги.ма, ja сам иристао да прнобитни, 
стварно потребнн прорачун, сведем на суму од 
2.772,165.957 дппара, н са тако склопљеннм npo- 
рачуном IH предлогом излазим данас пред иас. 

У погледу техничке обраде, при изради овога 
предлога, нашао сам за потребно да отступим од 
досадашње пракс«, no којој су издатци за вазду- 
хопловство знатним делом показтиши no разним 
партијама и позицијама па.мењеним сувоземној 
војсцн. Ово je учињено из разлога, да би ваздухр- 
пловство било независније у погледу употребе до- 
дс.веиих Иу крсдита, као и да би се и.мала боља 
прегледност наиора којп се чипе на поједнне rpa- 
не војне силе. Сем шга иа овај начин he се и сама 
адмипистрација упростити -и олактати. 

Ирсма оврме, овај предлог буџета расхода Ми- 
ипсгарстиа војске И мориарице за 1938,39 годину 
садржи пет глава: војска, ваздухопловство војске, 
цннилпо ваадухопловство, морнарица н гранична 
трупа. 

У свакој глави изнети су редовни лични и ма- 
теријални расходи, a код војске, ваздухолловства 
и морн^рице још и ванредни расходи. 

За iioKpHhc овнх расхода 11редпн1)еие су суме 
no појединим главама као што пде: 

1) За војску: 
За редовие расходе                   1.542,101.000 
За ванредне расходе 524,908.000^ 

Свега    2,067,009.000 

2) За ваздухопловство војске: 
За редовпе расходе                     324,136.000 
За ванредне расходе     23,110.000 

Свега   347,246.000 

3) За  цшшлио ваздухопловство: 
За редоиие расходе 23,361.000 

4) За морнарицу: 
За редрвне расходе 199,342.000 
За вапредне расходе 26,023.000 _ 

Свега 225,365.000 

5) За граничну трупу: 
За редовпе расходе 109,184.957 
Cuera  за  редовне  расходс      2.198,124.957 
Свега  за ианредне расходе        574,041.000 

Укупио динара    2.772,165.957 
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Преглед расхода 
Овим предлбгом предвиђени  су расходи као 

mro  идс: 
I — JI и ч ии p a схо д и 

Личпи расходи у ииогодишњем буџету износе 
укупно 726 милиона дивара округло и ueim су за 
59 милиона динара од досадашњих. (Јби лични из- 
датци служе за подмирење личних потреба војске, 
ваздухопловсгва, морнарице и граничне трупе. 

iluuiiu ]с Gpujuu стање редовског — промен- 
л.ииог —■ особља у глаииим осгало učio, то je по- 
licliaibe личиих расхода пало ua официрски, чииов- 
иички u подофицирски кадар. (Јвде су издатци 
увећани:, 

— законским обавсзама према онима којн су 
стекли празо na унапређење u на иоиишице јачим 
додатцима; 

— закоиским иаградама одликованих Карађор- 
IJCUOM Звездим; 

— специјалним додатцима трупним — строје- 
вим официрима; 

—■ сисцијалном iioMo]iy иовопроизведсгаш 
официрима; 

— iioBcliaibeM личних и породнчних додатака 
и илата по решењу Мннистарског савета МСбр. 
792, 793 и 794 од b октобра  1937 годнис; 

■— neuiTo Beiiii.M увођењем нових официра, чи- 
пивника и подофицира, ио што je расход истнх, 
mro се код иас jom мора чинити за извесно време, 
јер ми немамо још оно што je законскн прописано 
формацијом мириог дооа; 

—• повећањем Ороја официра који пролазе 
кроз разне тколе н курсеве за добијање више 
спреме и за јачање специјалности; 

— повећањем броја и времена трајања вежбн 
за службе у којнма се способност мора уздићи на 
степеи вешгиие; 

— појачањем сгручиог особља у војно-технич- 
ким заводнма војске, ваздухопловсгва и морна- 
рице, те да би ови моглн радиги са потребним ка- 
иацитетом. 

Лични расходи код сувоземне војске износе 
515 милиоша динара округло и иовећани су у од- 
носу на текући буџет за округло 43,5 милиона дни. 

Лични расходи ваздухопловства војске износе 
нешто испод 62 милиоиа динара и у односу на тс 
расходе у садашњем буџету повећани су за нспу- 
них 10,5 мнлиона динара. Наше ваздухоиловство 
je у пуном развоју н захтева бржи темпо попуња- 
вања са стручннм особљем, због чега je дошло и 
ово релативно јаче повећаше личних издатака ио 
код осталих делова војне силе. 

Лични издатци цивилног ваздухопловства из- 
носс 725.000 дниара округло и у односу на ового- 
дишље нздатке повеЈтни су за 250.000 динара 
округло. 

Лични расходи морнарице шносе 55,5 милиоиа 
динара округло н повећани су за округло 3 МИ- 
лиона динара. 

Лични расходи граничне трупе износе 93 ми- 
лиона дииара округло и повећани су за 2 мнлиона 
динара округло. 

II. — M a т е p и j a л п и   p a с х o д н: 
Материјални расходи no свима гранама зајед- 

по са ванредним износе 2 милијарде и 4G милиона 
дииара округло и у односу на ове расходе у те- 
куКој буметској години повећанн  су за 253,5 ми- 

лиоиа округло. Али, ако се узму у рачуи ц нак- 
иадии креднтн по артллериско-техиичкој граии од 
70 милиона днпара и no вкономској граии од 25 
милнона дииара, онда су стварни расходи предло- 
женог буџета веКи само за 158,5 милнона дннара 

У области материјалпих расхода рааликују се 
у главном две врсте погреба: 

а) one   које   служе   за   чисто   мирнодопскц 
живот, и 

б) one     које     служе     као     мобилнзацијскц 
опрема. 

Код иотреба mro служе за мнриодопс1ш живот 
нигде нема претицања и сувитностн, јер je све на 
бази стечених искустава одмеравано са крајњом 
умераношНу. И храна за л>уде, и фураж за стоку 
и огрев, и осветл.ење, и погоиски материјал, и ма-' 
меварска муниција и све друго, прорачунато je у 
крајње штедљивим размерама, Због тога се нигде 
није могло ићи у правцу смањења кредита, него 
су се ови због зиатпог поскупљнвања материјала 
и- радне снаге морали и повећавати. 

Код потреба што служе за рат, a набављају се 
или изра1)ују код нас из редовиог кредита, махоц 
се нде на то, да се допуни ono што je до 'сад на- 
бављано или тто je jom у току набанке, a што je 
све из области основних ратиих иотреба. Главна 
iiOBeliaiba н узроци тих повећања код пијединпх 
глава су, и то: 

1) Војска: 
Код војске су предвиђени следећн расходи: 
— Код Ђсиералштибис гране материјалпи рас- 

ходн буџетим се предлажу у суми од 31,223.000 ди- 
иара која je за 611.000 димара Belia од суме у са- 
дашшем буџету. IIoBeliame пада у главном услед 
потребе појачања наставне активносги, где спада и 
позив резервиих официра н обвезиика на вежбу 
затим због већег броја слушалаца Вите тколе 
Bojne академнје и приправника за ђенералштабну 
струку, и иајзад за набавку најпотребпијег броја 
стручннх књига н часописа радн усавртавања о(1)и- 
цирског и чиновничког кадра. 

Код артилсрпско-техиичкс граис магернјални 
расходи буџетом се предлажу у суми од 270,391.000 
динара, која je сума за 43,628.000 дипара Beha од 
суме у садашњем буџету. ИовеКање долазн: 

— због тежње да се иптепзнвпнје врши оправ- 
ка и израда муниције; 

— због тежње да се убрза раиије Beh започети 
рад na адаптирању једпог важног артилернјског 
оруђа; 

— због извесног noBehatba бројпог стања иа- 
оружања и опреме no артилеријско-техничкој гра- 
ни. У вези са тим потребпо je да се повећају и 
сретспва за шихово магационирање и пеговање. Са 
истог разлога, у везн са иаставпим обзирима, мо- 
рало се прибећи и повећању утрошка погонског 
материјала; 

—• због иабавке, траиспорта и шештаја мафтп- 
пнх деривата, који су неопходни саставни део мо- 
билизацијске опреме и без којих се ne сме битп; 

—■ због потребе да се трупе иопуие (Недоста- 
јујшм стоком, да се ослободе престареле стоке и 
да се прииове иајнужнија коморска сретства, мо- 
рала се je предвидети извеспа сума као noivioh Ре- 
моитско-коморском фонду. 

После овог иабрајанЈа, које претставља гтове- 
lian.e од 43,628.000 динара додаћу само, да je се у 
току овогодишњег буџети1)ања морало тражити н 
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добити накнадног кредита у суми од близу 70 ми- 
лиона динара no артилеријско-техничкој грани, јер 
се са предвиђеним буџетским срествима није могао 
саставити крај са крајем, a предвиђа се потреба 
још једног ванбуџетског кредита од 102 милијона 
дннара, пошто буџетока сретства и овако одмерена 
iiehc бити довољна за континуелан рад у војно 
гехничким заводима no устал>еном плту и про- 

-граму. 
Код инжињерско-техничке гране материјални 

расходи буџетом сс предлажу у суми од 70,153.000 
динара, која je за 15,353.000 динара већа од суме 
у садашњем буџету. 

До овог повећања дошло je јсдиио из грађе- 
винских потреба, т.ј. због откупа приватног зем- 
л.ишта за подизање војних грађевинских објеката, 
због подизања самих објеката, што je у вези ba 
дислокацијом извесних јединица, a које се дисло- 
кације нису иогле избећи јер их изиокују ратае 
потребе. Затим je повећање дошло, као што Je- na- 
пред већ речено, ради довршења започетих грађе- 
виии п увођења потреб«их инсталација у исте, као 
и ради^извршења пројектованих генвралних оправ- 
ки код извесних грађевинских објеката, које се 
аправке више не смеју да одлажу. Уз .ово дошлс 
je и повећање цена грађевинског материјала и 
рздне снаге. Иначе, у овему осталом no инжињер- 
ско-техничкој грани не са.мо да mije било пове- 
ii.-iii.u, него je у нечему било и смањења. За форти- 
фикацијске радове предлогом je предвиђена мини- 
мална сума (партија 494). Издаци за предузете 
nelic радове морају се подмирити из ванбуџетских 
сретстава, за шта сам предузео потребне кораке. 

Код еконоиске гране материјални расходи бу- 
i.icro.M се предлажу у суми од 689,821.000 динара, 
која je за 98,5 милијона димара округло већа од 
су.мс у садашњем буџету. 

До овог повећања дошло je у главном због 
пораста цена л>удској храни, фуражи за стоку, 
огрсиу, сировинама и полусировинама за из1)аду 
свих врста одећне спреме и потреба, канцелариј- 
ском материјалу и намештају, штампарској хартији 
и матернјалу, и напослетку радној снази. Поскуп- 
.Nfii.e меса n пшенице (4,70 im 5,83 и од 1,34 на 1,72 
no 1 килопраму) претставл>а повећање од 3G.5 ми- 
лијона дииара. Сличан je случај и код осталих ар- 
тикала. A питаи.е je да у оиој години ие буде ска- 
кање цена још јаче. Поред овога, један незнатан 
део овог повећања долази и на справку војничких 
купатила и перионица, заги.м im увођење у живот 
Одел>ка за израду војне одеће у Ужмцу н н..јз.1д 
за опранку кухиња из ратног плена, које још увек 
иогу корисно да послуже не само за мирподопске 
no и за ратне потребе. 

Напомињем, да je у току садање буџетске ro- 
дмие морао бити тражен м одобрен креднг у из- 
посу од 25 милијона динара за исхрану људства и 
стоке и да од порњих 98.5 милијона динара долази 
сума од OKO 95 милијона динара услед поскупљи- 
вања појединих артикала no економскрј грани. 

Код санитетске гране материјални расходн бу- 
џетом се предлажу у суми од 24,029.000 динара 
која je за 1,200.300 динара већа од суме у садаш- 
n.ем буџету. 

До овог повећања дошло je зато, mro je пред- 
виђено лечење губеркблозних војних .uma, којих 
иначе има релативно велики број, no држаииим 
ii самоуправним лечилиштима, a за која лица до- 

садашњим буџетима mije био iipe;uml,eii кредит. 
Исто тако предвиђена je мања сума као дотација 
Фонду за сузбијање туберкулозе у војсци, пошто 
су финансиска средства овога Фонда у почетку 
његовог оснивања недовољна да одговоре наме- 
њеном цил.у. 

Код ветеринарске гране материјални расходи 
буџетом се предлажу у суми од 3,875.000 динара 
која je за 400.000 дииара већа од суме у садашњем 
буџету. 

До овог повећања дошло je због nopacra цена 
гвожђу из кога се израђује поткивачки алат и ма- 
теријал, a и због гога, што су omi кредити досада 
'-'ii.iii иедоиол.ии. 

Код Војно-географског ипститута no матери- 
јалиој rpami буџето.м се предлаже сума од дипара 
2,246.000, која je за 329.000 динара већа од суме 
у садашњс.м буџету. 

До овог noneliaiba дошло je углаипом због 
пројекгоиаиог интензивнијег рада око премерава- 
ii.a земл>и111та и израде војиих карата, a једним 
делом и због пораста цена. 

Код инспекције зеиаљске одбраис no матери- 
јалној грани буџетом се предвиђа сума од 188.000 
дииара која je за 178.000 динара већа од суме у са- 
дашњем буџету. 

Ово повећање изазвала je потреба за улозна- 
иап.ем стаиовтшпиа са сретствима за одбрану од 
иапада из ваздуха п ради пропаганде путем штам- 
ne у ц«љу развијаи.а свести код становншптва за 
потребом у спремаљу за одбрану од дејства из 
ваздуха. 

2) Ваздухопловство војске: 
До сада je ваздухопловство војске имало сво- 

je две napnije за чнсто техничке — специја me 
потребе, док су општа расходи били рачунати код 
разних impnija и познција сувоземме војске. Сада 
je, као mro je већ речено, извршено издвајање 
ваздухопловства војске у засебиу буџетску главу. 

Материјални расходи код ваздухопловства 
војске, заједно са ванредним, износе 285,433.000 
динара. У односу na ове расходе у садатп.см бу- 
џегу повећани су за 58,805.972 динара. 

HaJBelm део овог noneiiaii.a пада na ваздухо- 
пловпо-техппчке потребе. Из ове се партије осигу- 
рава пабавка, израда, одржавање и оправка аеро- 
плана и мотора свпх врста за потребе ваздухоплов- 
ства војоке; затим набавка сировина, полулрерађе- 
вина n прерађевиша, погонског и потротпог мате- 
рнјала, као и осталпх .мпогобројнпх потреба no 
onoj веома сложеној грани. Ова je партија до сада 
увек била педополта, тс сс морала вирманисањем 
повећавати на штету осталнх расхода ваздухоплов- 
ства војске. 

Затим, и овде je морала бити повсћана партн- 
ја профијантских потреба зб(л" већих цена аграр- 
пих производа. 

За nenrro су поеећани артплериско-технички 
трошкови и то делом због делимичног преоружа- 
п.a ваздухопловства војоке, a делом што су доса- 
да iipcimilicmi кредити били недовољни. 

3) Цииилио ваздухопловстио: 
lio матерпјалпој грапи буџетом се предаиђа 

сума од 22,036.048 дипара, која je за 7,016.258 ди- 
нара већа од суме у садашњем буџету, Како je у 
гекућој буџетској години цивилном ваздухоплов- 
ству додел.епо 4,000.000 дпнара пакпадпог креди- 
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та за неодложне потребе, то je стварно повећање 
у овом предлогу у сумн од 3,016.258 дннара. 

До овога повсћања дошло je једним делом 
због пораста цсна материјалу, сировипама, полу- 
сировинама и прерађевинама које набавл>а цивил- 
но ваздухчопловство sa своје потребе; затим због 
развоја и организацнје'спортског и туристичког 
ваздухопловства; даље, због субвенције која сс 
даје трговачким друштвима ради одржавања ваз- 
душног путничког саобраћаја на линијама које са- 
да nocTOJe, као и због отварања join иских нових 
лннија (Београд-—C()(j)iiia, Скопље—Тирапа и Ду- 
бровник—Тирана); затим због откупа земл.|ишта за 
иодизаље ваздухопловних јаиннх пристаиишта и 
rioMoliHHx летилиигга, и иајзад за одржавање утак- 
мице за I међународно такмичење ваздухопловиих 
модела, које he се одржати у Краљевини Југосла- 
пијн за „Псхар Његовог Величанства Краља 
Петра II". 

4) Код мориприцс no материјалној грани бу- 
мегом се предвиђа сума од 169,695.200 динара која 
je за 28,562.900 динара Belia од суме у садаш1вем 
буџету. 

До овог повећања дошло je знатним делом 
због пораста цена гутгиклима за исхрану, погон- 
ском и опремном матсрнјалу, металима, легурама, 
поморско-ваздухопловном материјалу, грађевин- 
ском материјалу и радној снази. Затим, повећањс 
у мањој мерн долази због нешто всИег реловског 
особл.а датог на рачун војскс, које je било неизбе- 
жпо због попуне посаде на новопртшљ^шм плов- 
ним јединицаиа (укупно 310 људи). 

Даље повећање долази и на издржавање са- 
мих новопримљеиих пловних јединица. Један зна- 
тан део овог повећања одлази на оправке (редовие 
п ваиредпе) торпил.сра и других пловннх јсдиница, 
јер с.мо ми jom увек упућени да оправком старих 
пловиих јединица, како —• тако, попуњавамо нашу 
морнарицу. Најзад, морнарица je исто тако као и 
наздухопловство поглавито технички пид војне 
силе, те п.езино одржавање скопчано се HCIIHM ма- 
теријалним издатцима. 

V — Г p a u и ч н a   т p у п a 
Код граничне групе материјални расходи сма- 

ii.i'ini су за 61.260 дипара. 

m 
Код материјалних потреба које чине саставнл 

део мобилизацијске и parne опреме или са ihOMe 
имају непосредипју везу, a и one се набавл>ају од- 
иоспо израђују из редовпог кредмта, извршена je 
редукција за 99.406.100 дипара. Извршеиа су јача 
смањења код расхода no артилеријско-техничкој 
рраии, док су унета извесна повећања код Вазду- 
хопловства војске, код Морнарице и no Инжињер- 
ско-техпичкој грани, где je се осећала неодложна 
погреба. 

За које су и какве потрсбс предвиђени ван- 
редни расходи види се из отштампаног предлога 
буџета расхода Мпиистарства војске и морнарице 
Краљевине Југославије за 1938/39 годипу. 

Господо народпп посланици, ако се после ово- 
га крптког цифарског излагања предлога буџета 
Министарства војске и морпарпце бацч један on- 
пгги поглед на цео предлог буџета и исти упореди 
са досадаи.пм као и са буџетима страних војсака 
уочиће со следеће: 

1) Да овај предлог буиета расхода Мииистар^ 
ства војске и морпарпце показује у одпосу на са- 
дашњи буџет једпо noBeliaibc од 313 милијона дин 

Ово je стварно највећи буџет расхода Мини- 
старства иојске и морнарице са којим je се Кра- 
л>евска влада сагласила n могла сагласитн без прц. 
бегаван.а иа каквим новкм наметима na народ, бла- 
годарећи поболЈшаипм финансијским приликама у 
зеиљи. Предложено повећање отпада и то 59 мц- 
лијопа na личне a 254 милијона na материјалне 
расходе. 

2) rioBehaibe буџета стварно je изазвапо и нај. 
већим долом услсд поскупљивања зпатног броја 
потреба (храпе, фуражи, горива, метала и радне 
снаге), као и тежњом војпе управе да осигура што 
поволЈНије и потпупије услове за задовољење на- 
сушних потреба војне спле и за подизаље њеног 
квалитета у моралпом и материјалном погледу, као 
n у погледу стручне »звежбаности и спреме. 

Onaj предлог буџета расхода Министарстаа 
војске н морнарицс paljen je под утицајем парочц- 
тих спољно-политичких прилика, које су вам, го- 
сподо, свима добро познатс. 

Круппа ме1)у11ародна политичка питања су на 
дневном реду, решеЉа којих задиру у интересо ц 
великнх и малих држава, a пегде се место дипло. 
матскпх преговора и разговора крупни међуна« 
родни проблеми већ решавају последњим срет- 
ством, т. ј. оружјем у руци. 

Учвршћено je уверење свуда, да je и поред 
свих споразума o чувању мира војпа сила, бројно 
и моралпо јака, дисцпплпповапа и модерно опрем- 
л>ена једина у могућности да загарантује мир, сло- 
боду и папредап и частап живот једпог иарода, 
Услед тога дошло je до утакмице у наоружању 
којој пема равне у историји. Чак и државе којима 
je међународним уговорима загарантована неу. 
тралпост ne верују у своју сигурност, »сћ за ocii- 
гурање псте приступају организовању и припре- 
маи.у Bojne силе и земље за чување својих праница 
и текопина свога народа. (Узвици: Тако je!) 

Да ли можемо и да ли смемо затворити очи 
пред TIIM крупппм и виталним питањем сигурно- 
сти name земље? Да ли смемо ускратити ма шта, 
mro би допринело јачању готовостп и способностц 
паше војне силе, за извршен.с узвишених дужич- 
сти према Краљу и Отаџбини? 

Ja мислим да пема човека у Краљевини Југо> 
славији који na оиа питаи.а ne би одговорио дру. 
гачије no mro му патриотска дужност налаже. Jep 
нема чоиека, који се ne ceha беде и невоље живота 
у ропству или који ne iiocn тешке и тужне успо- 
мене из тога доба. (Узвнцп: Тако je!) 

Фипапснјска криза послед11>их година, као што 
вам je позпато, господо, принудила nac je за једаи 
iie|)ii();i, времена на знатно ОЈграничење војних pa- 
схода. Тиме je у знатној мери успорен и онај темпо 
у развоју name иојпе оиле, кога je био утвр, 
Блаженопочивши Витетки Крал! Александар I Ује- 
динитељ. (Сви народни посланици устају са овојих 
места и кличу: Слава Му!) 

Наступила je потреба да се мзгубл.ено времо 
иадокпади и да се иашој војпој сили осигура иор- 
малап развој, живот и рад, као и што je могуће 
бржи тсмпо оспособљавања војне силе и уоппт 
народне одбраие за извршење одређених им зада- 
така. Буџети расхода нз 1936/37 и 1937/38 године 
показују извеспо 1шбоЛ)Шање у одпосу на рапијс, 
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али тек са овим предлогом буџета створиће сс no- 
требни услови за јачање моралне и научне опреме 
у вези c;i јачом ннтензивношћу извођења наставе. 
У  гоме циљу: 

Уведене су специјалне новчане припадлежпо- 
сти за носиоце Карађорђеве звезде са мачевима у 
изиосу од 13,125.600 динара. Тиме je стнарно не 
са.мо ушло у изврше«[>е бдужења дуга према нај- 
заслужннјим међу заслужнима, већ je тиме дат и 
сиажаи потстрек као и доказ новим генерацијама, 
да Отаџбина не заборавља овоје заслужне синове. 
(Опште бурно и дуготрајно пљескање). 

У пези са овим предузето je проучавање пи- 
тања признања заслуга и осталим заслужним рат- 
ницима одликованим орденом Белог орла са маче- 
ни.мп и медаљама за храброст, као н питање 
добровољаца северо-западних крајсиа од 1918—20 
године. Са овим he бити добровољачко питање 
скинуто са дневног реда у колимо опада у-надле- 
жност Министарства војске и морнарице. —■ У по- 
гледу даиаи.а зем; ma ca сиоје стране Ммиистар- 
ство    пољпоривреде    предузело   je   такође   шта 
i j »еба. 

Дал.е, у предлогу буџета унета су и извесна 
пкзбољшања материјалних прилика млађих o(|)ii- 
цмра. У томе циљу унет je нов додатак за набавку 
спреме новопроизведеним офмцирима у износу од 
1,400.000 дипара. 

У војие школе, kao mro je позпаго, долазе 
махом деца из сиромашпих породица. Са изласком 
из Академије млади офнцири принуђени су да се 
задужују са no 10 и нише хил.ада динара, да би 
набавили најнужнију официрску спрему, — И тако 
млади официри улазили су у живот са огромпнм 
дугом, који je услед нових и нових потреба тешко 
било отплаћивати, те су мпоги долазили у очајан 
положај и губилн вољу ие само за рад но и за 
живот. 

Да би се младнм официрима колико толнко 
помогло, предвиђено je да сс сваком иовопроиз- 
ведвном официру материјално помогне са сумом 
од 4 хилзаде динара. Ова je потрсба била уочена 
у Србији join njie para, na су иовопроизведепи 
официри добивали no 300 дипара у злату, a они 
из jaxali!ix трупа још и јахаћи прибор. Уосталом 
и миоге друге државе давалс су, na и данас дају 
новолроизведеним официрима парочиту помоћ у 
иоицу за пабавку одела и спреме, те да Cm им 
официри билн што више ослобо^еии материјалпих 
брига и да би се могли у пуиој мерн заложити у 
службн. 

Поред овога, у овомс предлогу предвиђа се и 
један, ма да скроман али врло потребан и оправ- 
дан, додатак од 100 днпара месечно онима, који 
су релативпо најмање награђвни a највише нзло- 
жени физичким шапорима и хабању одела и обуће, 
a при том притиспути и дугопима које са собом 
посе излазећи из Академије, Овај додатак пред- 
luiljCii je за о(|)ицире у строју на воднмчким и KO- 
маиднрским положајима као и na положаји>ма ко- 
манданата батаљола и нмш равним. Од овога се 

шмају официри који већ имају неки нарочити 
службени додатак, као mro су они који служе у 
Краљевој гарди, ваздухопловству, морнарици и 
илаиипским трупама. 

()вај нако скромно одређен додатак, у вези са 
такође скромиим повећањем личних и породичннх 
додатака Уредбом М.с.бр. 792 од прошле годипи, 
a  КОЈИ  износи око   19,000.000 днпара, пружа ипак 

буџет се пкзвећава са сумом од 

извесно побољшање услова за живот и рад баш 
онима; којима je ro било најпотребније, дајући нм 
нов доказ, да Краљевска влада ни у овој прилици 
не губи из вида иатеријалте тешкоће, са којима 
се dim боре, као ни штетне последице које те 
тешкоће могу имата no ннтересе службе као и no 
интересе појединих официра који су изложен« гим 
тешкоћама. 

Услед овога 
5,235.600 динара. 

Повећањем личних расхода v суми од 500.000 
динара омогућено je и стварање једног Војнона- 
учног института који je врло потребаи и чија je 
се^отреба одавно осећала, да би спрема наше 
војске у погледу опреме и постулака била на ви- 
сиии науке и њених проналазака. Нема, господо 
народни посланици, ни једне науке чија примена 
ne долази у обзир у данашњем рату. Официрски 
кор ма како био специјалисан и диференциран no 
гранама војних наука не може бити господар 
зиања свих паучиих уопеха, дисциплина и иску- 
става у примени, јер су многе изван његовога до- 
машаја. Њему треба један нтецијалан opran opra- 
низован од наших најбољих научних снага, који 
би no директивама војне управе или no својој ипи- 
цијативи и патриотском осећају имао да изпалази, 
апредел.ује и за практичну примепу спрема научне 
проналаске корисне за земаљску одбрану, и да нх 
ставл.а na раоположење опомс, ко je позвап да 
исту усавршава. Будући ратови бнће ратови мо- 
згова т. ј. умпих снага, којима he војна сила, т. ј. 
фнзичка снага наоружана солвдном извежбано- 
шћу, високим морплом и модерном опремом пре- 
стављати оруђе за решавање државпо-политичких 
проблема. 

У овом истом смпслу унета су и извеспа no- 
већања и ради усавршавања командних н стручпих 
способности наших старешина свих степеиа, те да 
би што боље одговорили својим дужностима. По- 
већан je број слушалаца Bnine школе Rojne ака- 
демије    као    и    приправпика    за    1)С11сралштабпу 
струку, као n радн омогуИеља јачег и сигуринјег 
селекционирања   за   више   командовање.   Поред 
овога обраћепа je парочнта пажња и усавршавапзу 
резервннх официра и зато предвиђена су потребпа 
сретства.  — У  евима   иародпим  војскама  спреми 
резервних рфицира поклања  сс парочита  пажн.а. 
— Повремено позивање na кратковремене вежбе 
mije довол.по. Прнбегло je се оргапизоваљу napo- 
читих   конференција,   предавања   и   курсева   под 
управом команданата места и нарочито одабраних 
активних  офицпра.  Ha  овај  начин  учвршНспа je 
потребна  веза   активних  и резервпих  офицпра  и 
код ових je пробуђено особито интереоовање за 
војничке ствари. Успсх je за протекле две годипе 
у пуној мери задоврљавајући парочито у курсе- 
ии.ма за капетански и мајорски испит, што заслу- 
жује нарочито признање. Стечено искуство и срет- 
ства буџетом предвиђена омогућиће  нам да и у 
овом погледу ne изостанемо иза других савреме- 
пих војсака. 

У недостатку земљишта, иарочнто у већим 
гарнизонима, за вежбалишта н сгрелишта, због 
чега je настава трпела до сада мпого, a и само 
становништво гаоменутих места трпело приличне 
штете, a сем гога да би се избегла маларична се- 
зона у поједниим мрајевима, прибегли омо из- 
iрплп.п нарочитих полигона потребнога приЈСтран- 
ства,   na   којима   he   трупе   проводити   потребно 

se« 



444 XXVII РЕЛОПИИ СЛСТЛНЛК — 4  МЛРТЛ  1938 

време у циљу довршења обуке, гађања и одред- 
ских вежби. Овим je дат видан полет практичној 
настави која већ показује врло добар успех како 
у практичиим школама, тако и иод трупа. A сем 
тога, ono je и у здравственом погледу дало видних 
побољшања, опречавајући маларију и освежава- 
jvliii наше војнике, као и старсшиие. 

У авијацији и морпарици због досада11>е пре- 
тераности у штедњи погопског материјала, летачко 
и пловно особЛ)е живело je под знатно неповољ- 
miM околностима у поглсду усавршавања у летењу 
и пловидби. — У цмл.у да би нам л.удстно било 
na висини техиичкпх тпорсвипа и стварних по- 
треба, морало je се приступити побол>шању услова 
за ово, појачавањем интензивности рада и разви- 
јању јаче вол>е потребмим наградама, јер се само 
тако могу вештина и способност уздићи до макси- 
мума, a иаграда донести у склад са ризиком коме 
се излажу наши неустрашиви и пржртвовани 
ваздухопловци и морспловцн, који hc у даној при- 
лици и битн први који hc нматн да стаиу на браник 
name Отаџбине и да са евентуалним непријатељем 
укрсте овоје мачеве у славу свога Краља, сноје 
Отаџбиие и свога паЈтода. 

Даље, повећана Потреба да се школује извесаи 
број официра на нашим и страним упивсрзитетима 
и HojiiuM шмолама, нарочито из инжињерско и 
артилеријско-техничке струке, изазива извеспо на- 
презање. 

Тсхиичка страиа војне силе и њенога потенци- 
јала узела je огромне размере. Потребан je ислики 
ii сталаи кадар стручно спремних тсхничара свих 
грана. Бсз H>IIX иојска не може бпти a jom маи.с he 
се моћи успешио да развија nama ратна војна ич- 
дустрија, на челу које морају стајатн сииови na- 
mera народа,    дорасли    пословима, који им прет- 
стојс. 

Најзад, у границама добивсних крсдита, ство- 
рена je могућност да се при распореду официра н 
чиповника спровсде оправдапа тежња да сваки до- 
ђе иа своје место n тиме да се у потпунос™ задо- 
В10л>е службене потребе, не занемарујући при томе 
НИ обзире личне, породичне н здравствене појсди- 
наца, као ни потребну справедл>ив6ст, омогућава- 
јуКи да официри служе сразмерно исто врсме _у 
тежим и угоднијим гарнизонима и да се упозиају 
са већим дслом своје Отаџбиие. 

Исго тако, као што при састаил.ап.у овога 
предлога буџста није мзгубл.ено из внда морално 
и научно поднзање нивоа наше војне силе, исто 
тако нису пзгубљенс из вида ии и.еие материјалне 
потребе. 

Ha техиичком пољу у последше време оства- 
рени су многи напретци који организацији војне 
силе дају скоро потпуно нови изглед. Услед тога и 
ирнмена" војиих иаука у знатној мерн модифици- 
рана je. Старе методе које су одговаралс старој 
опреми уступају место новнм. Диктаторски утицај 
материјалне опреме модерних војсака сие се више 
oceha, тш се и његове последице виде и цене према 
дасадањим искуствнма, као и искуствима из Абиси- 
није, Шпаиије и Кннс. Ми не можемо пред тако 
очиглсдним доказима потребе модернизирања name 
војне снле затворнти очн. Морамо следовати при- 
мсру осталих народа, који воде рачуиа o CBOjoj 
сигурностн. —• Прн овоме треба имати у виду не 
само опрему мобилне снаге, него и њег сигуран на- 
слон на ypel)L'ii>e граипчне одбранбене лииије и по- 
заднЈе ннституције из којих he се моћи војна сила 

подкрепл^шати како у ЛЈудству, тако и у разновр. 
сиом ратном матерпјалу и ратним потребама. 

Mu смо до сада учинили, за наше прилике, ве- 
лике напоре, mro се да видети из подизања наше 
индустрије као и нз предложсног ванредпог креди- 
та, али са тиме ннсмо учинили све. Треба још до- 
ста чега да би заузели право место које нашем на- 
роду припада не само no његовим нсторнјски.м 
правима и животним снагама, него и војничким 
вредностима. 

Овде могу pehu толпко да смо ону опасну 
кризу пребродили и да са сваким даном ми сс све 
вите приближујемо посгављеном цнл.у организа- 
цпјс IH опремс иаше војне силе. — Темпо којим he 
мо прећи ову последњу етапу зависи11е од ванбу. 
џетских —■ специјалних кредита који he се MOIUI 
ставити na расположеп.е појној управи, као и од 
времена у коме he се моћн ставптп и кога ћемо 
п.мати стварио na расположсљу за usaolieibc про- 
јектованог плапа. 

Mn немамо никаквих империјалистичких те- 
:кп>п нп освајачких намера, na сс за те тежње « не 
спремамо. (Пл>ескан>е и одобравање). Али ми мо- 
ра.мо стално имати пред очима, да je нашем паро- 
ду потрсбан мир, да би могао часно и поштено жи- 
вети и уж^вати плодове свога мукотрпног рада n 
piismijarii своје мпогобројпе способпости, a то he 
Moiin да буде ако војпој силн поклонимо ону na- 
жп.у, коју она као првокласпп фактор сигурности 
захтева. 

Дал>с, овим предлогом расхода предвп^спе cv 
и слсде11е потрсбс, којс изазивају извесно noaeha- 
ibc расхода, n то: 

— За уопешан рад у Војнотехничким заводи- 
ма no устаповЛ)СШ1м плановима и програмима. 
Истина, кредити предвп1)ени за ово минимални су, 
na се унапред можс рећи да nehe бпти довол»ни и 
због тога сам већ тражио да сс пзвесна сума оси- 
гура из ванбуџетских сретстава. 

— За удобан смештај трупа, штабова и уста- 
нова jom n дапас педостаје много грађевина. Недо- 
стаје nx та.мо где постоји потрсба за њих, na их 
треба изграђивати. 

— Услед недостатка кредита у послсдплим го- 
дппама извесан број касарн« и других војних rpa- 
ђевина остао je без најпотребнпјих инсталација и 
оправкп. Исто тако код миогих грађевина гене- 
ралпе оправке пису вртене дуги низ година, тс су 
грађевшне дошле у дерутпо стањс. — Стога су 
оипм предлогом прсдви1)ени нешто јачи кредптп, 
те да би се бар најнужннје потребе моглс задо- 
вољити. 

— Поред овога, услед пристизања поручене 
нове ратнс опреме, opyl)a, муницпјс n друпих по- 
треба појавила се потреба за нзградљу магацина 
n цистерни, те je требало и ту потребу задово- 
љитп. 

—■ Попуна војскс са стоком n занавлЈаље пре- 
стареле стоке, као n попуна педостају11ИХ возпла 
изазвали су потребу извесног noBeliaiba кредита 
и без тога се не може бити. 

Kao mro се из предложеног види, предложени 
буџет расхода Мипнстарства војске и морнарице 
за 1933/39 годппу садржп највећим дслом издатке 
na нормалан жпвог и рад војног организма, a дру- 
гим сразмерно мањим делом издатке на набавку и 
исплату набавлЈепих потреба, неопходпо потреб- 
ппх за коплетирање опреме и ратних стокова, т.ј. 
iако зваппх неприкосновспих резерава. 
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3) Ио и поред свсга noBchaiba расхода предло- 
жемих овнм буџстом мн иисмо прсшли дозвољенс 
границе, na чак далеко изостајемо иза других зе- 
мал.а.   Предложенн буџет расхода    Мипистарства 
нојске и морнарицс за 1938/39 годину n пород по- 
uehaiba за 313 милиоиа динара у односу na оадаш- 
ii.ii  буџет претставлЈа свега 22,7% од укупннх рас- 
хода, док je код других    војсака    BCIIHHOM однос 
неповољнији (на tip. Jana« даје 46%, Турска 30%, 
Пољска 33%,    Арбанија 36,7%,    Бугарска 31.5%, 
Грчка 23.5%, Енглеска 22.90%, Италија 2G.6% итд. 
од укупног буџета), — Стање коднас још je itosojb- 
није кад се узме у обзир коштање једног војиика, 
као  променл>ив6г слемснта сталног    кадра    према 
укупном бројном стању сталног особл.а и укупних 
издатака. Тако, nam војник китта годишње 21.384 
динара (рачунају11И чак и вапредне    буџетске из- 
датке), a стварно 4.342 динара. У Аустрнјн кошта 
48.000, у Бугарској 20.330, у Грчкој 27.088, у Ита- 
лији 36.820, у MaljapcKoj 35.557, у ПолјСкој 28.748, 
у Чехословачкој 33.161 динар. При овоме не треба 
губити из вида да многе државе своје издатке на 
војску на разпе начнне и камуфлнрају. 

Свакако, иаш војник сразмсрно најјефпиније 
кошта. Једиио код Румуиа и Албанеза просечан 
нзнос je иешто мањп. 

4) Исто тако одпос између личних и матери- 
јалних расхода код нас je врло повол>ан и уопште 
повољиији но ма где, јер лични расходи износе 
око 1/4 (26.2%), док на матернјалне расходс дола- 
зи   око 3/4  (73.8%) од целокупиог војног буцета. 
— Код предложеног повећања однос je још по- 
вољинји, јер сс тралш 18.5% na лнчне док 81.5% 
на материјалпе расходе. 

5) Из текста отштампаног предлога буџета ла 
се видети, да помвнуто повећање рахода не долази 
услед повећања čipojiHor стања војске и морларице. 
— Повећање, у колико je предвиђено, врло je мало 
(210 подофицира и 331 офишфа и чпшжиика), na 
и то повећање у зпатшој мери надокнађено je сма- 
њивањем броја људства са 1.261 човеком. 

6) Најзад могу речи, да при одмеравању вели- 
чине сума предвиђених расхода name финансијске 
прилике нису губљене из вида. Предвиђено je само 
ono и у онолико бсз чега сс ne можс. У томе циљу 
извршене су редукцпје, где год се je могло, na ма 
то било и у пајмањој мери. Али лри овоме нису 
се могла mi омела избећи и повећања, која су 
силом рапнје  пзпетих околпостп  била паметпута. 

7) Прсма све.му напред изнетом, овај предлог 
буџета расхода Мппистарства војске и морпарице 
за 1938/39 годину верап je изражај потреба паше 
војске и морнарице и у складу je ca финансијском 
иоћи name Отаџбине, a и у складу je ca потреиама 
осталих грана народнога живота. 

Господо народпи послапнцн, несумњиво je да 
су naum издаци на војоку и морпарнцу за време 
иира велики n чак шта umne, овн издаци пмају 
тенденцију да расту још за известап низ годпна. 

Под утисцнма тнх великих сума које се спаке 
годиие троше на војску има људи који мисле, да je 
ro претерано na и шгетно npeonTepehcibe народа. 
Али, дао Бог, таквпх je мало. Иаш je народ свестап 
да докле год буде постојало опаспостн од рата, 
мора постојати n потреба осигурања државе. Срет- 
ство за ово nnjc мудро вођење спол>не полпгике n 
отклањање узрока сукоба. Јер то само за себе не 
би било пнппа друпо него пасивно отклањаље 
удара без снаге за противудар, то je управо одла- 

гап.с кпизе, која се иабећи пе да. Стога државна 
политика n дапас, као и рапнје, мора да се ослаи.а 
na Јаку и солидну зе1мал>оку војну силу осигуршу 
спим сретствима за живот као и за борбу, 

Према гоме и даиас војна сила треба н мора 
да претставља првокла<:ни фактор иира и нормал- 
нога живота n државе и народа. 

Дапас се na одговарајући начии врши осигу- 
рање лица и разннх објеката од вредности. Ila и 
државе ne могу бити беа тога. Издржаиање, подн- 
зање n јачаље војпе силе једне земл>е, no мом 
уверењу, најузвпшиннји je начин непосредног оси- 
гурања најсветлијих тековина једног народа, ње- 
гове слободе, часног живота и мирног и напредног 
развијања na и уважења na страии. To je ошоани 
циљ свих налора које подноси један народ, a да 
не говорим, колико касарпа као народна школа, 
нарочито кад нас у миру пма корионог утпцаја на 
екрномско-привредни, na просветно-културни, со- 
цијални n национално-политички развој нашег 
парода. 

Ilaina касарла није само потрошач наших na- 
родних  добара.   Ona   je   права   и   веома   корисна 
школа   нарсцдна.   Она   враћа народу све  што  он 
утроши na  њу, a порсд  гога  ona ствара и учвр- 
шћује онај узвишени појам дужности према Краљу 
.i Отаџбини, ona уздиже и развија onaj лепи, узви- 
шенл и јединствени ocehaj потребе пожртвмипиа 
за идсале свога варода n na тај пачип ona ствара 
miaj ncncnpnmi депо физичке.рине, моралне и ма- 
теријалне анаге свога народа, снаге коју {•е Краљ 
и Отаџбина ставити у даној прилици за угштребу, 
за  решење  живопних  народних   питања  за  које 
више  дипломатске  поте и  nepa  ne буду дорасла. 

Успех   наше   касарне показао je се у пупој 
мери na пропи.и-одмшњим великим нашим Купскпм 
ианеврима. Hama војска na ти.м маневрима, којп су 
извођени na врло тешком терену и под оообито 
неловољним атмосфер^рким приликама, дала je nor- 
пун  доказ  своје  способиости   и   виооке  моралне 
вреднбсти, na ne само то, пего jom нешто и впше. 
Она je дала дрказа, - - кад се тиче народне од- 
бране, да су сви Југословеии једнодушно шремни 
na   крајње   пожртвовање   за  овога   Краља,   своју 
Отаџбину n свој народ и да l.e у томе правцу за- 
ложигн све своје оиле. (Опште бурпо n дуготрајио 
пљескање). 

Јачајмо je свим сретствпма и не дозволпмо, да 
у даном случају уђемо у акцију са пеједпаким срет- 
сипма, јер oceluij инфериорности и у материјалним 
фетствима слаби морал војпика и са тиме и услове 
успеха. 

У моме експозеу у Финансијском одбору На- 
родне cKvniimine рекао сам, поред осталог: „Не 
губнмо нз вида, господо народии посланнци, да 
je под дапашп.пм приликама само јакпм, добро 
нарружаним и модерно 01Премл>еним војскама мо- 
ryhe задоиол.иги мпраи, спокојан и папредап живот 
једног парода. 

Државе које су запсмарпиале н које запсма- 
рују своју војпу снагу, занемарују своју •сигурност, 
na чак и свој опстанак и one ће omu стално извор 
опашости, ne са.мо за и,\\\ саме, neli и за onimii 
мпр, јер he послужити као мамац јачима, чија je 
експапзија n до сада nin.ia no ЛИНИЈИ пајмап.ег 
отпора и најбржег успеха, a ca пајмап.о жртава. 
Заштиту јачих може уживатн само onaj народ 
који je и сам јак бар толико, да не подлегие удар- 
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цима најезде јачега upe no што му стишс помоћ 
пријатеља и савезника. Туђа помоћ ne стиже увек 
и na време; у будућим сударима још ман>е, a при 
гоме je увек скупа. Морамо се помоћи сами, na lio 
nac u други iiuMohii. Самопомоћ nama треба ii мора 
omu осигурана mro јачом војном силом ne само 
бројно и квалитативно но и модерно опремљено. 
(Одобравање и повици: Тако je!) 

Ono што сам навео ncTopnjcKii je тачно, a то 
потврђују пам H догађаји који се данас одигравају 
v свету. Јаког и спремног na противакцију, тешко 
je напасти, Слабост привлачи јачега као магнет, 
У будућим европским сукобима ово he можда доћи 
још и до јачега изражаја. — Велики и богати 
народи, поред снажнога развоја своје војне силс 
п n.enora материја.птга iioremuija.ia, створили су 
na cnojiiM границама непробојне бедеме, наоружане 

; Mipe.M.'i.ear да ИОГу лротивстатп II naJMoliiinjiiM 
налетима непријатеља. Нападачи нашднути при 
противакциј« наћи he се пред истим, али тешким 
и за извесно дуже или краће време -   у зависности 

оолидности дефанзивне организације — нсраз- 
решљивлм проблемима. Ha тај начин међу јаким 
и спремним створиће се, тако рећи, од почетка нс- 
пријател»ства извесна равнотежа сила, која he 
ономе KOJU буде у повол>нијим околностима према 
суссдпма, na правцима слабијег отпора n мање или 
ппмало нвпрштремљеним бмогућити успешан развој 
акције, na he иали n незашхићени наради бити још 
јаче изложеии да буду жртве јачега и спремнијега. 

И зато, завршавајући овај скспозе, уверен да 
и вама, господо народни посланици, nama војна 
сила и п.еи напредак леже na срцу као n нама 
старим ппјипцпма, ja мас молпм да ne зажалите ни- 
какие жртве за namv војну cn.iv и нашу народну 
одбрану, n да примите буџет расхода Министар- 
ства војске и морнарице за 1938/39 годину, овако 
како сам га предложио, ла га примите, господо 
народни посланици, a преко nac и цео nam народ 
са пуипм поверењем, да he појска и морнарица — 
узДаница namera народа — и у будуће хтети, моћи 
и умоти оправдатн поверење које ИМ се указује и 
испунити наде које у њих полажу КраЛ) и Отаџ- 
бипа. (Onmre бурНО n лу.готрајип пл.сскате и по- 
minn: Живела војска!) 

Претссдппк Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Тодор Живковић: 

Тодор )!Oii!K'<)iiiii.: Господо народни посла- 
ници, скспозе Господина Миппстра војске и мор- 
нарице лаје врло исцрпну и потдуну слику, како 
стап.а иуџетскпх срстстана за материјалну опрему 
војске тако и општих прилика у којима nama на- 
родна узданица жпви. 

Да je рад Краљевске владе .благодарећи нај- 
пте.м ирло солидном и родол>уб11вом раду Мнни- 

стра војске и иор^арице ђенерала г. Марића у по- 
гледу јачања name војие снле био иеома развијсн, 
напредан и користан, рећиће нам ове чињенице: 

Како су раппјпх година за војску додел.пвани 
релативно слабн кредити, то je се сасвим природно 
код група осећала оскудица у много чему, нарочито 
у техиичквм срсгстипма. Изјава псмачког војног 
аташеа, после маневра код Брчког, као што je то 
оида „Политика" донела, лаје најкарактеристич- 
нију слику спреме у матерпја.шо.м смнслу код наше 
војскс из тога времена. Мзегова изјава гласи: ,,,Iy- 
гословенска војска je добра, издржљива итд. само 
Joj недостају техпичка стретства". И доиста нашој 

војсци су тада педостајала многа сретства, a било 
je потребно попуњавати их, јср се баш тих година 
као и данас na наоружању код других држава 
мппго радило ii ради. У Чехословачкој, на пр., 
онда je донет Закон o Народној одбрапи, no коме 
су према непријатељској граници формирани no- 
јаси у дубини од око 20 километара, који су од 
гада iionia.iii под војну ксхнтролу. 

lio нстом закону рдбрана земље код Чехосло- 
. .и.а почињала je и почиње још од основне и1коле, 
дакле од леце, која већ тада почињу да се обуча- 
[jajy у руковању дрвеним пушкама, топовима, ми- 

■i:!.i,c ;ii\ia птд. 
Од доласка Краљевске владе са г. др. Милапом 

СтојадтктпНем na челу, naiimao je mm полет у 
смислу обезбеђења војсци оиога, што joj je за 
савремени живот и рад потребно. Све je кренуло 
лапрел, како у погледу организације, тако и у п 
гледу набавке техничке спреме. Маневри код Купе 
прошле годиие, извођечи под нарочито тешки« 

»лностима, далп су пред претставницима страиих 
зојсака, као и пред нашим претставницима, доказа 

) сјајној спреми и способности наше војске. 
i lama војна оила у омислу угледа, спреме и 

наоружања пупом снагом корача напред, и сло- 
бодно се може рећи, да не изостаје од војсака 
лрушх великих држава. 

У погледу одбране ii3 ваздуха данашња Кра- 
beBCKa влада учинила je знатан корак напред на- 

iKOM пајмолерппјих апиопа n обезбеђењем до- 
зољних ко,iimnna погонског материјала. Нарочита 

'iiena je пзради сигурне маске протиау 
гасава, и ова je данас тако усавршена, да he наша 
маска бити једна од пајбол.их. 

У погледу на моторизацију једнница проводи 
се већ предвп^еии велики плап. 

Земл3а je обсзбеђена и потребном резервиом 
храном за војску и народ. 

И у^ ратиој индустрији учпп.еп je знатан na- 
предак, што je у eKOHOMCKOM логледу u за na- 
родпу привреду од нарочитог значаја. Jacno je, да 
he за време рата ратпа ипдустрија нашој nojcim 
бити од особнте користи. 

Крал.евска влада je, као mro сс види, посве- 
тила велику пажњу нашој узданици, и са њеним 
радом у погледу оопособљавања ове паше силе 
моралом, знањем и псгребном спремом, можемо 
битн потпуно задоволлш, јер je војска у правом 
смислу први n главни елеменат наше сигурности 
т. ј. спгурпости народа и отаџбине. Повећани кре- 
днтн новог буџета омогућиће још један већи полет 
у раду na опреми name војске. 

Радујући се. да na челу војске имамо за Mu- 
ппстра војске и морларице армиског гсиерала г. 
Лзубомира Марића, који иам je најбоља гаранција 
за иоправан, честит и моралан рад, ja завршаваи 
onaj мој говор усклико.м: „Живела наша војска"! 
(Бурно одобравање и пљескање у целој Народној 
скупштини u усклици: Живела војска!) Имам nvno 
nonepen.e у Крал.енску владу и изјављујем да hy 
гласати за буџет Министарстаа војске и морнарице. 
(Бурио одобравање и пЛ)ес1<аи>е у центруму и na 
десници). 

Претссдиик Стеван Ћирић: Реч има народнн 
послапик г. Душан Иванчевић у аме груле Југо- 
словенске националне странке, 

Душап Иванчевић: Господо народни посла- 
ници, nam лепи n поносни Београд, пекада херој- 
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ски Београд, поред свих лепота и врлина, има 
Јсдиу особину која би се пре могла назвати маиом, 
a то je да наш Београд воли да многе личности 
и ствари строго ocyl,yje и да повори o њкма ono 
што не треба. Ta ocoGmia наше престонице може 
као што напомвнух да се окарактерише као мана. 
Разуме сс да ништа боље mije у том погледу ни 
са дјјугом нашом престоницом — градом Загребом. 
Ове дие престонице без икаквог споразума и дого- 
вора врло ревно врше нзме1)у себе измепу и раз- 
меиу тих и таквих гласова. — Извесна господа, 
чини ми се, да су и сувише иронично узели моју 
нзјаву да je Загреб nama друга престоница, a го- 
спода са десинце изгледа да' су заборавили да je 
лаш Покојни Внтешки Крал> имао свој дворац у 
Загрсбу и да je често отседао тамо баш зато да 
покаже да исто тако цеии Загреб као и Београд. 
(Одобравање на левнци). 

Господо,  ова  оговарања  која споменух наро- 
чито   су  се  распламтела  откако  се почео јачатн 
политичкн живот, a међутим иако се политички 
жииот   развија   и   буди,   штамда   није   слободна, 
штампа   ne  може  да  пише  шта  гтолитачке л.уде 
инЈерссује, ne може да  пише шта народ интере- 
сује   o раду својих политичкнх л.уди, и зато се 
наше друштво информише o томе из тајне лите- 
рату-ре и летака. Ta тајна литература, као што смо 
чули  од стране Крал»евске владе, повећава буџет 
Министарства пошта, али та и у толиком степену 
раширвна литература руши веру у свакога у иашој 
земљи   н   слаби   nam   друштвени   и   национални 
морал.   Друштво,   господо,   без   слободпе   штампе 
колепка je сваке морупције и сваког оговарања и 
onaj   који жели да у iiamoj  земл.и буду прилике 
горе  него што јесу, тај гуши слободу штампе и 
тим путем најлакше постнже ono за чим иде. (Одо- 
бравање и пљескање na левици. — Једап глас са 
десиице: Л какна je била раније штампа?) За ову 
посподу, изгледа, да je забадава свака дискусија, 
јер  ми смо и јуче пзпосили зашто je требало да 
Beh једном добијемо даље политпчке законе, a они 
увек  свирају nerv песму!    , 

Господо, та rajna литература обавештава 
иарод o стварима и догађајима mi разне начине. 
Често се пута у тим летцнма износе догађаји и 
ствари какви уистину и јесу, другл пут у тим лет- 
цнма има n неистинитих ствари. 11ма и такве тајпе 
литературе која je скроз и скроз неистинита и која 
сс iiinpn у разне сврхе, a има и таквих летака који 
сс са неке стране нарочито подмећу v намери да 
се некоме нашкоди. (Чује се са деснице: Где су 
ти летци iial)enn?) Па кажите im, посподине, где 
су нађени. (Чује ce': Говори се да су нађени у 
вашој централи). Ja на то могу да одговорим да 
су та.мо нађени летци који се могу у свако време 
н овде прочитати и onaj који их je написао може 
потпупо за њмх и да одговара. 

Крај сие те мане у нашем друштву и те тајне 
литературе која никога не пушта na ииру, постоје 
ипак два фактора у нашој земљи o којима увек и 
свуда у нашој зе.мл.п са највећом љубавл>у и no- 
штовањем говори сав nam народ који се признаје 
југословенским народом. Ta два фактора o којима 
цео југословенски народ говори са највећом љу- 
бављу n поштовањем јесу Краљ n војска. (Опште 
бурно одобравање n пл>ескање), 

Па, господо, кад n nama улица говорп o 
Краљу n o војсци с ауно љубави и поштавања, 
тим   je  upela  дужност  нас  наро^цних  посланика 

кад o војсцн говоримо, да гоиоримо пажљиво и 
мерећи сваку реч. Ja hy пастојати да говорнм што 
пажл>ивије и настојаћу да ne дајем изјаве o војсци 
онако, како nx дају актнвпи министри и у име 
своје na зборовп.ма n у име Краљевске владе пред 
Народном скупштином, a г. Претседника молим, 
ако случајно почнем да o војсцн говорнм као 
активни министри; да ме одмах опомене, како бих 
Morao да ее поправим. Нашег посланичког друга, 
директора „Времена", иолим, ако би ми се деснла 
случајно какиа песмогрепа изјава да je ne иусти 
у „Време" као што je педавпо пустио незгодпу 
изјаву једног активног министра. 

Господо, у Фипапспјском одбору изјавпо je r. 
Мшшстар војске и морпарпце ово: (5д првога да.ча 
како сам дошао у Мипистарство војске и морпарп- 
це, мој je принцип био: Полптпка ван војске н иој- 
ска ван полптике! 

Господо, са овпм припцппом господина Mmiii- 
стра војске ми се свп слажемо од крајње левице до 
крајп.е деснице. (Гласоии: Тако je!) Али, треба да 
се подвуче n да се добро пагласи, да je овај при.ч- 
цип немешања војске у политику и полптике у 
војску уведен не од јуче, него од првога дана ка- 
ко je створена Краљевина Југославпја n raj прин- 
цип одржаван je за све време од онда па до дана 
давашњег. (Пљсскање na левици. — Приговори са 
деснице). Немојте, господо, кварити nocao својој 
влади с таквим изјавама, јер кад Beh миписгрп ква- 
ре nocao влади, немојте барем ви посланици. 

Господо, у то.ме немехиан^ војске у политику 
и политике у војску, nama војска може да послу- 
жи за диван прнмер војскама многих других дј)- 
жава. Taj npmmim треба да се n даље иајљубомор- 
imje чува и одржава. Нека полигнку води Краљев- 
ска влада, нека политику воде napinje, a војска 
нека нам спрема добре бранитеље наше државе! 
(Глас ca деснице: To je било ca Петром >Кивко- 
вићем!) Господо, п слодин ми овде неке ствари 
добацује и ja морам да их разјасним. Наши се 
сн})ицири политиком не баве догод су активни 
официри. Кад официри оду у пензију, тада се 
i ни - као mro сте вндели мало upe и од вашег 
главног говорника, - у пгенз-ији бавд политиком, 
ступају у партије и воде партијоку политику, И то 
нм mije забрањено. Ллн ono што mije забрањено 
г. -Тодору /KniiKoiiiiliv, ne може бити забрањено 
im г. Петру Живковићу. (Пљескање na левици). 
lio, господо, ако се iHamn актпвпп официри, као 
mro je сасвим n разумљиво, ne баве прлитиком, 
треба да имамо на ум> да се политиком баве 
грађаш п upe n послс своје службе у кадру. Ти 
naum ррађани који служе у кадру, припадају 
разним партијама и разним социјалним покретима, 
али за војску onu сви претстављају једно. II војска 
од свих њих желп да створи само једно: a то je 
добре n одушевљене борце за Краља и Југославију, 
(Бурно ГЈљескање na левици). 

Господо, nama иојска поступа према свима 
војницима подједнако, без обзира које су omi nap- 
nije v грађанском животу, које су вере и којег су 
имена. Старешине се o свима својим војшцима 
старају подједнако и према свима непристрасно и 
очппски поступају, једпако n у погледу храпе, no- 
ступка И свега осталог. Roj ne старешиие ne пока- 
зују у том погледу никакву пристрасност mi npe- 
ма коме. И то je одлнка која реси n краси нашу jv- 
гословенску војску. Можемо да кажемо да je jv- 
гословеиска војска једппа усганова у пашој зем- 
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љи, где je потпуно проведен примцип Једиакости 
п равноправности за сие наше грађане na чак п за 
јутословеиске нациоиалисте. (Са десиице: Зашто 
то чак?) Јср, господо, изван војскс југословенски 
iiamioiia.iiicTii пролазе свакојако, a иарочито у не- 
Kii.\i крајевима наше земље, a ако баш не знате где 
omi pijano пролазе, оада упитајте г. Корошца и 
Опаху, na he ва.м omi казати! (Пљескање na ле- 
вицп)- 

Господо народни посланици, војска je до сада 
вршила благотворан утицај нарочито на наша мла- 
ђа паколења. У развијању југословенске државне 
свести војска je учннила више iiero снс остале 
устапове у нашој земљи. (Гласови: Тако je. — 
Бурно пљескање!) Жалим што морам то да кажем, 
алн војока je у развијашујугословеиске државне 
свсстн учинила више него све наше школе. Госпо- 
до, сви иаши регрути са несел.ем иду у војску. 
Наши војници са л>убавл>у се опраштају од касар- 
не и својих старешииа, a то je у првом реду заслу- 
га оног дивног Демократскот духа који je нз срп- 
ске војске пренесен и уса1)ен у југословенску 
војску. 

Kao mro je пекада српски официр, тако je да- 
нас југословенскн офицнр старешина војннка све 
дотле, док траје вежба и док je npineibe дужности. 
Чим се вежба сврши, чим престане званнчни посао, 
старешина je друт војнику и његов пријатељ. И тај 
nam дивнн југословепски официр често пута je и 
песташан друг војнику. Господо, често пута снтни 
цримери казују јако много. Они често казују мно- 
го више него многи политички говори са десннце 
или левнце, na имше него n експозеи гч)споде ми- 
нистара. Ja ћу да вам истакнем само два случаја 
од многих које знам, да вндите шта значи у нашој 
војсци лријател.ски n другарски одиос између иој- 
ника и официра. 

Прошле године, једног летњег дана када je 
владала npvliiina, шстао сам се поред обале Дунава 
тамо где je ђачко купатило. Војници су се целога 
дана вежбали и када су увсче завршнли вежбу, 
онда je официр сакупио чету око себе, a однекуд 
се нашла и гитара. Официр, који je целога дана 
командовао, којн je цео дан провео на вежби с иој- 
ннцима, цео сат je снирао, a војницн су певали са 
својим официром уз пратњу питаре. Када су се на- 
певали, оида je офпцир повикао: „напред браНо", 
na су претрчали преко пол>а на коме су вежбе из- 
по1)еие, и затим преко железиичког насипа отрчали 
у касарну у Доши град. 

Ево, впдите, овај пример показује да je овај 
официр ближи свом војиику nero што je учител. 
деци у пгколи. Господо, овакове офнцире, који na 
овај начин васпитавају наше војнике, ja бих њих, 
да сам Министар, mro нисам и mro нећу никада 
im бпти, (смех n граја, са деспице: Зашто да не?) 
да сам министар ja бих видите оваквог официра 
само за једну овакву ствар увек радије предложио 
за одлпкоиап.е nero, рецимо, пародпе послаппкс, 
који су добили одликоваша само зато, mro су иза- 
брани у скупштипскс одборе. (Пл>ес1<а11)е на леви- 
ци.   Министар војске u морпприцс, армијскц ђе- 
псрпл Љубомпр Марић: Добијају, добијају!) 

Други пример, господо. Када je био помен ве- 
ликом ратнику генералу Томићу, ja сам, господо, 
ono један од оппх ретких народних лосланика који 
су били na помену великог ратиика у Вознесенској 
цркви, a крај  мепе су стајала два шумадиска се- 

л>ака којн су за својим старешином и ратним дру- 
гом плакали као деца. 

Виднте, господо, ове сузе пз сељачког ока 
иајдрагоценији су доказ колнко српскп војник ; 
данас југословенски војпик, воли своје војис ci.i- 
решине и своје велике ратпике. 

Tora, господо, у аустријској војсци није било 
Ja сам увек био у таквим местима, где су поред 
средњиу niKo/ia биле тако1)е и војне школе и касар. 
ne. Ja сам свршио гимназију у Горњем Карловцу 
где je бнла и војна школа, која се звала „Кадетен- 
шуле". У ту војпу школу^ишли су наши друговц 
no свршетку 4 разреда гимназијс н нама се дога- 
ђало то да наши добри дојучерашњн другови из 
гпмпазије којп су ушли у војну школу, нису вшие 
хгсли да се поздрављају с нама, зато што су 'онц 
утли у офпцпрскп сталеж, a мп смо остали прс- 
зрени „цивилн". 

У нашој војсцп те се везе не кидају и школскц 
другови одржавају и даље другарске везе без об- 
зира куд je ко отишао после средњс школе. Наш 
се официр не туђи од грађана и једнако се понаша 
према свима, без обзира којој партији ко припада 
O некој игри официра са војиицима у аустријској 
војсци није могло битн ни говора, али зато нн o 
плачу војпика за аустриским официрима и пого- 
тово нпје бнло нигде im спомена. 

Taj демократски дух у војсци треба да се и 
дзлјС чува, јер raj демократски дух у војсци п сло- 
бода штампе то су једнпе две демократске теко- 
nnne Србије које смо ми са оне стране увек много 
ценили, a све ono друго што се с ове стране изно- 
сило као „демократија", то je ствар o којој би се 
могао велики спор да води. 

Ван свакога je enopa да партиска политика ne 
сме имати утицаја на војску и na вршење војнпх 
дужности и војппх послова. To вреди иарочито за 
владајућу партију, крја лако долази у искушење 
да све ставн у своју службу. Војска ниједиој пар- 
тији и ниједном партиском човеку не сме никад ни 
у којој прилицн да послужи у партиске сврхе; 
војска ne сме ни једпом партиском прваку да по- 
служи да na рачун њезин диже свој углед; војска 
не сме да ма коме из политичког живота умазује 
почасти, које припадају јсдино војним лицпма. 
Да се тај прппцпп непристраоносги потпуно са- 
чува, зато се код нас и узима за иинистра војскс 
којно лице, јер војпо лице' дајс више гарантије за 
партиску непристрасност nero грађанско лнце. Го- 
сподо, војску треба чувати од свих утицаја изва- 
на, од свих интервенција, од интервенција свих 
политичкнх људи без разлнке, a нарочнто од no- 
сланика и мппистара. Ми пародпп посланици — 
нажалост — често пута морамо да се бавимо сит- 
ним пародпим пословима које зовемо „интервен- 
цијама". Ja за себе могу лично да кажем да сам 
увек и у свакој прилици одбијао сваког од грађа- 
na n од бирача кад je тражио од мене ннтервсп- 
цију код суда и војске. To су две установе где nn- 
када писам хтео да im no чијој жељи интерве- 
нитем. Нарочито треба сачувати војску од ннтер- 
иепција оппх лица, која су заинтересована за 
nojne набавке ,како би се избегле гласине да нешто 
mije у реду код тпх послова. Војску треба чувати 
и од непотизма, јер ништа ne ствара nelie огор- 
чсп.е у војсци, nero кад пеко напредује у свом 
положају ne no личним квалификацијама, nero no 
родбииским везама са министрима или другим 
којпм државним функционерима. 
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1 [ародна песма каже: Бој ие бије свијетло 
оружје, већ бој бнје срце у јуиака. To срцс јунака, 
то je војнички морал без кога и данас слабо вреди 
добро оружје војсци која п.ма да бијс битку са 

. иојском, која поред дрброг оружја има н високи 
иорал. Високи морал 6nlie у војсци.тада, ако je 
цела војска задахнута једним духом, духом љубави 
арема Краљу, према државној целини и према це- 
лом нашсм народу. To јединство духа у војсци 
мпого je лакше постићи ако све политичке и непо- 
литичке организације раде у своме кругу у истом 
правцу у коме ради и иојска. У којим се организа- 
ција.ма буди љубав пре.ма Краљу, према државиој 
целини, прсма iiamcM пароду, ГДе се са поштова- 
и.ем носи југословенски барјак, еооји je у нсти мах 
и војнички барјак, ту се полажу основе за онај ви- 
соки морал који југословенска војска треба да има. 

Зато je дужносг Кргу^евске владе да ове н ова- 
кве оргаиизацнје помаже, a ако seh неће да их по- 
иаже, дужна je да их барем брани од насртаја 
којекаквих партизана и партизански иастројених 
претставннка државне властн. 

Морал наших будућих ратника биће тим јачи, 
чим држава више пажи.е посвећује бившим ратпи- 
цима, инвалидн.ма, добрОВОЉЦИМа И свпма борцииа 
за југословенску државну и националну мисао под 
Tyl)HiicKiiM режимима. (Одобравање и пл>ескање на 
левици). 11 чим се, господо, држава више стара o 
ГЈитпим ратиицима н бившим иатницима, тим iie се 
јача вера у државу развити код оших, који Iie у 
будуће морати да се за државу жртвују. 

Крал.евска влада мора Beli из овпх разлога 
пазити, да бтили ратшици и omumi патницп ne 
трме било какве иеоправдапе прогоне и иасиЛ)а ни 
од кога, a најмање од оних, који су нх голили и 
.sil вреие ту1)Н11ских режима, и којн те бнвше рат- 
IIIIKC и бивше name борце, патнике и мучеиике, " 
данас гоне цз истих оних политичких разлога, из 
којих су их и paimje гонили. (Одобраваи.е и пл>е- 
скање na левнци). 

Миипстар војске je члан Министарског савета, 
Он седи са министрима и скупа с њима расправља, 
o це,/гокупиој ситуацији у земљи, Минпстар војске 
као члан... (Браико Тодоровић: Кажите, шта je 
н,егов претходннх радно!) Господиие, ja Иу и на 
ту тему доћи! Имајте стрпљења! Баш иа то сада 
долази.м, само нмајте стрпљења! 

Господин Мипистар војске као члан Миннстар- 
ског савета, којн седи скупа са министрима и скупа 
са а>има раоправл^ o ситуацији у земл>и, дужаи 
je да у свакој такој прилици помаже сваку акцију, 
која директно нлн индиректно помаже и јача од- 
бранбену ciiarv name зеиље и морал код name вој- 
скс. (Гласови у центруму: To му je дужност!) 

Сад долазп ово, тто овај господин чачка! (По- 
казује на народног послаиика г. Бранка Тодорови- 
ha. — Смех на левици. — Алсксапдар Дачић: Ви 
сте v свом говору увредили цео учитељски ста- 
лсж!),Г1рсма свецу и тропар, драги гооподине Да- 
чићу! >Ви сте учитељ, a бнли ere сигурно и црквени 
nojau, и знате то! (Алсксаидар ДачпИ: Дсибићете 
одговор!) AKO сам увредио ... (Алексаидар Дачић: 
Ии ere увредили цео учител.ски сталеж!)... Ако 
сам увредио ja iiy повући увреду. Ако господин 
сматра, да je повре1)ен ти.ме, mro сам хвалио офи- 
цире више него њега, ja и опет понављам, да вишс 
ценим и држим до рада офнцнра него до вашег 
рада, господпне Дачићу! (Алсксапдар Дачић: To 
je увреда за учитсљски сталеж!) 

Претседиик Стеван Ћирић: Молим Вас, госпо- 
дине говорниче, да наетавнте, a господу молим да 
ne упадају! 

Дутаи Иваичеви!! (наставља): Господо, један 
актпипп министар дао je ових дана пред целом 
Народном скулигганом, у име целе Краљевске вла- 
де изјаву, na коју ме стално потсећају господа са 
деспице, парочито господнп Тодоровић, na желпм 
да пм и на то одговорим, — дао je изјаву, у којој 
je оптужио бившвг Министра војске господина Ile- 
тра )KiiHKOBiilia, да je on, бавећи се полптпком втпе 
nero војском, занемарио паоружан.с name војске. 
(Бранко ТодороииИ: To сви зпамо! — Мапфрсд Ua- 
штровић: Добро, кад хоћете, сад ћете чутн!) 

Владппа се већина јако вара, ако мислн, да liy 
ja сада насгупит са неким доказима у одбрапх 
гослодина Ilerpa Живковића! Владипа се већнна 
јако вара, ако мпсли, да he сада до1ш од мене ње- 
гова одбрана! Господо, ne треба да браиим ja го- 
сподппа Петра Живковића, да ли je mi запемарио 
наоружање војске. Ако je Владнна nelinna слутала 
пажллЈво изветгај r. Mnmicrpa војске, као што сам 
ra ja слушао, опда je могла да чује да се у изве- 
штају г. Министра војске палазн пајбол>а одорана 
господина Ilerpa >KiinKOHiilia. (Одобравање на ле- 
ВИЦИ. —■ Врапко Tojiopomih: On je у таквом поло- 
жају, да тако o томе говори, ;али м,и сви зпамо да 
je тако! — Граја.) 

Господип Mniincrap војске, којп седи овде у 
клупама, сасвим лепо, поштено п правилно изнео 
je разло1-е, зашто паше паоружање није данас на 
ономе степену, na коме би морало да буде. 

Ja iiy се на те разлоге касппје навратпти, али 
ne приличи мепп да брапим бивтег Мшшстра 
војске aeh n због тога, mro ja те стварн много и ne 
разу.мем и netiy у то нн да се метам, алп овде je 
посподин Миппстар војске и морнарице, који je 
ту дужност извртпо, a да je ои пије извршио, опда 
бих га ja пупим правом позвао да извршн своју 
дужност, (11лЈеска1ие na левпцп.) Да je изврши, 
господо, ne ii3 неких колегијалниХ обзира, nero 
због тога, тто je садатпт Mnniicrap војске, госпо- 
дин Mapnli, бпо паче.тпк Ђепералтгаба онда, када 
je гошодин Петар Живковић бно мнппстар војске. 
(Пл.ескаше и ОДОбравање na левпцп). 

To je једно, a друго, овде се у владиннм клу- 
пама палази jom већи брапнтељ господипа Петра 
/K'imKoiinlia, a TO je сам Претседник Владе господип 
др. Милан Стојадиновић, јер када je господин Пе- 
тар Живковић био министар војске и мррнарице, 
опда je у томе истом кабппету г. др. СтојадиповпК 
био министар фппапсија! Je ли тако, господипе 
Мпппстре? 

Оптужпватп, господо, бпвшег мппистра војске 
г. Петра Живковића да je занемарио војно наору- 
жање, то значи заправо оптужнвати иинистра фи- 
nanciija, да mije давао довол.но кредита за наору- 
жап.е војске. (Протести na деспицп. — Пљескање 
n смех na лсвици. — Претседипк Миичстарског са- 
исга и Мшшстар иностраппк послоиа др. Милаи 
Стојадиновић: Господип Петар Жпвкови!) je био 
претседтж владе и минисгар појскс онда када ja 
imca.M бпо мттстар финансија!) Ja hy и иа то 
дођем, што je оада споменуо господин ПретсеДШЈК 
Владе.' Господии Претседник Владе хоће да ии ка- 
же да je мпого важппје у кабпиету бнтп Претсел- 
miK владе него министар финансија. Према томе, 
господо, претседник владе посн већу одговорпост 
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него министар финансија. Господо, ако je тако, 
онда могу да кажем да je господин др. Стојаднно- 
Dnii Ono и претседник владе у оном кабинету, у ко- 
Јем je  госпбдин  Петар  Живковић  ono  министар 
којскс п морнајшце.    (Одобраиање и пл.сскаљс иа 
линици)- 

Што сс тиче нас народних послаппка ми зна- 
мо, да je данас ма којој војсци у IZnpomi тешко Ka- 
sarn, да je потпуно наоружана, na према томе није 
иикакио чз'до, ако и иаша војска није довоЛ)НО 
паоружапа, јер сваки даи доиоси нове проналаске 
у ратипм исштипама, и оии пропаласци кадри су да 
у јсдпо.м дану учине од ранијег оружја старо 
гвожђе, 

Госиодо, ми дана<: видимо, како се грозннчаво 
оружају Енглеска п Америка, које су са својим иа- 
оружањем такође у задоцњењу и ja верујем да де- 
сница Hclie н због тога оптуживати Петра Живко- 
вића јер je ono задоцњење у Енглеској и Америци 
наступило пз исгах разлога као и код нас. Госпо- 
до, када сам се спремао јутрос за овај говор, ja ни- 
сам имао никакве везе са г. Министром војске и 
моркарице, он lie ми потврдити, да код њега нпкад 
нисам Gno и да се чак и не познајем с нуиме, na 
иако с ii>iiMe никакве везе нисам имао, ипак мн смо 
и иехотице дошлп на пстс разлоге због чега иаше 
наоружање вије боље. 

Господнн Мппистар војскс и морпарнце каже: 
nno се последњих година нису давалн кредити у 
довољпој мери за паоружањс војске, томе je upe 
свега npiiii и пајважппјп разлог тешка прпвредпа 
крпза — a ово дал.е су моје речн, да нс би мисли- 
ли да и ово г. Мипистар каже — тешка прпвредпа 
криза која je владала у целом свету све до појаве 
г. др. Стојадиновића, г. Корошца " г. Драгпше 
Цветковића. 

Јер, гооподо, оии посланицп који су слушали 
roiiop гооподина ЦвстковиКа који je у иачелној 
дискусији дао у име Владе имали су прилике да 
чују, да су за овај ванредни привредни проспе- 
ритет заслужпа ona тројица министара: г.г. Стоја- 
диновић^ Корошец n Цветковић. 

Према томс док се њих тројица ппсу појавпла 
на иласти, дотле je у целом свету владала принред- 
на криза и та крпза je бнла разлог mro се војсцп 
нису давали uelin кредити, него што je то требало 
да буде. 

(ксим тога, господо, Министар војоке рекао je 
n иодвукао оно, што n ja прима.м и подвлачим, јер 
сам п ja дошао na то: И Енглесма и Америка као и 
nama Лугославија, нису pamije мпого трошиле na 
иојску joni n ii3 тих разлога што ми нисмо ни онда 
пмалп, ninii дапас имамо било какве освајачке плп 
пападачке намере. И зато, што тих памера писмо 
пмали, зато се нисмо im наоружавали толико коли- 
ко су сс наоружавали onu што су спремали ратове. 

A сад, господо, ja додајем још један разлог 
који господин Министар иојске nnjc naneo, a којп, 
MiuMiiM такође пма своју вредносТ| a то je, ročno- 
до, и то знате cnn ви који сте пратили свстску по- 
литику то je још n велика пропаганда за ограни- 
чење наоружања, која се водила у западппм демо- 
кратским земљ-ама, a која je и нас такође задржа- 
иала као и велика вера у снагу Друштва народа, 
које je тек од 1935 годппе показало своју слабост. 

ETO, господо, TO су та трп пажпа разлога због 
којих се рапијпх година нису BOJCUFI давали већи 
кредити, нсго што je то требалр, a нс стоје   onu 

разлози, које je naneo министар г. Драгиша Цвет- 
Koniili у име целе Краљевско владе. 

Господо народнп посланици, послаиичкн клуб 
Југословспске пацпоналне странке увек he и свагда 
помагати војску у развпјању онога духа јединства 
који je пашој војсци, a n свакој војсци, тако преко 
потребан. 

Што се тиче оружапе спреме, мп, господо 
знамо да су и овн кредитп, којп се данас од нас 
траже, малн и недовољпи. И када би билн и много 
Belni, Mii бпсмо глаоали н за uelie кредите, него што 
je пзволео господпп Мппистар војске да тражи ид 
нас. (Живо одобравање на левици). Алп, у име 
клуба Југословепске нацпоналне странке могу да 
изјавпм: за ове кредите, оволике колики се од нас 
траже, ми IICMO гласати радо. (Жпво одобравањс 
na левици). A од господппа Миппстра војске тра- 
жпмо то да скупа са војпим старешипама добро 
пазн на сваки ДИНар, да се употребп добро, Kopn- 
eno, поштепо и na пачпп којп nelie nn ca које родо- 
љубиве стране изазвати нкакву су.мњу и икакав 
оправдан приговор. 

Господо, г. Тодор /KiinKOBiili, резервни официр, 
сада народнн послаппк и наш друг, хвалио je са 
ове говорнице господина министра Марића. Оц 
гласа за буџет због поверења у господина генерала 
Mapnlia. (Прпговори у цептруму n na десппци n 
повици: On није тако рекао! — AhiiM Iloiioiuih: 
Треба да знате да je Тодор Живковић 30 година 
бпо официр паше војске. — Жагор). Господо, нећу 
o томе да се преппрс.мо! To je сасвнм сувишн i I 
Што ja говори.м то се овде бслежп. Исто тако и 
ono mro je рекао r. Живковић, n то со овде забеле- 
жило, a on je свој говор прочитао и то je тачно 
забележено. Ако са.м ja, можда, погрешпо у наво- 
])cu,y iberoBnx речи, ja liy радо то да исправим, 
()1<агор n ПриговбрИ). Али; хоћу да кажсм ово: то 
мп je остало добро у свестп да je г. Тодор Жив- 
KOBiih подвлачио повереп.е у личпосг renepa.ia 
Mapnha.. 

Ja, господо, могу да кажем ово: Југословен- 
ска војска je имала увек добре и паљане мпппстре 
војске, не само данас пего и раније, a нарочито за 
живота Блаженопбчившег Краља Александра, којп 
je и као ратппк, n као војпик и као Врховпп комаи- 
дант наше војске страспо волео војску, која je 
бпла понос Његов и nonoc свега пашег народа. 
(Пљескање na левици). 11 тај Врховпп командант 
n када je ишао na Марсел>с1<у Голготу, ни онда 
nnje заборавпо Своју војску. И када je nniao да 
погнпе, мислио je na њу. Ono што он није у Фран- 
цуској сврпшо, то je довршепо одмах иза Његове 
трагичне погибије у Марсељу. 

Господо, ne треба пздизатп овог Мпнистра 
војске над оним. Ja остајем код тога n понавл.ам 
да су сви мппистрп војске посвећивали n војсци n 
војпој спреми иајвећу пажњу n да су владе сних 
режима давале војсцп ополнко кредита коллко je 
народпа сиага у том часу подносила. Господо, na 
вп знате да je сасвим природно да свакп шшистар 
Тражи за спој ресор далско више пего што му Mn- 
пистарски савет одобрава и Мппистар финансија 
допушта, a спгурпо je да ппкад mije постојао тако 
рђав мипистар војске, који je тражпо мање него 
што би Мппистар финансија хтео да му да. 

Испадн активних миппстара који xolie нешто 
друго да докажу, вредни су, господо, жаљења што 
долазе са тако впсоког положаја и што им се у јав- 



СТР.ИОГРАФСКЕ БПЛЕШКВ 451 

ности даје тако широк публицитет, док се међутим 
гуши свака паметна реч која се са овог места каже. 
Г. Корошец je јуче изјавио да he се он молити дра- 
гом Богу за грехе cnoje и јсдног бившг мииистра. 
Ja молим свог свештсничког друга г. Корошца кад 
се буде молио за грехе своје и онога љсгова друга 
у опозицпјн, иека нс заборавн да се том прнликом 
помоли Богу и за грехе г. Крека, свога министар- 
ског друга, a ларочито да се усрдио помоли за гре- 
хе г. Драгнше Цветковића, са чијом се незгодио.м 
изјавом солидарисао пред целом Скупштнпом и 
одао му јавну хвалу и признаље. (Смсх и одобра- 
вање на левици). 

Господо, никад опознција нијс смстала влади 
у тражењу кредита за наоружањс војскс. Кад гпд 
je лржава тражила крсдите за војску, опозиција 
иикада нијс томс правила сметљу. (Стојадии Дп- 
иитријевић: A интригара увек!) Гоаподине, ja сс 
на та ваша добацивања уопште нећу освртати. 
— Господо, нс само даиас него и онда када je бс- 
снела најжешћа партиска борба у Народној скуп- 
штини, a то je било годиР1е 1928, чак и у то време, у 
страховитој" борбн коју je опозиција водила про- 
тив владе, и онда je цела опозиција гласала за 
буџет Министарства војскс, за крсднтс потребне за 
иародму одбраиу н то гласаље 1928 године мзвр- 
шено je иа предлог покојиог Стјепана Радића. 

Господо, ми нз клуба Југословеиске пацио- 
налне страпке всрујсмо да hc сс југословенска вој- 
ска у свему држати светлих традицпја некадашње 
славне српске војске, да iie наша војска п даље 
гајити онај дивни демократски дух који сам мало 
прс описао, да he чувати дух јединства који je у 
војску увео љен иезаборавнн и славни врховии ко- 
мандант Витешки Краљ Александар. (Једнодушан 
одзив: Слава Му!) И у знак иаше љубави према 
војсци, независно од нашег става прсма Крал.ев- 
ској влади и свима министрима у љој, ми гласамо 
за буџет који je потребам за нашу државну одбра- 
ну (Одобраваи.с на лсвицн), и завршујсм своју реч 
са покликом: Живсо Крал.! >1<ивела војска! (Cirn 
народни посланици устају и кличу: Живелн!) 

Прстссдпчк Стеван Ћирић: Реч има пародии 
посланик r. Стаико Ленарчич. 

Stanko Lenarčič: Gospodo narodni poslanici, do 
sada je bio običaj da je budžet Ministra vojske i 
mornarice u Narodnoj skupštini priman bez debate 
aklamacijom. Takvim postupkom htelo se vojsci dati 
posebno poverenje. 

Takav postupak, mislim, bio je štetan za samu 
vojsku i zbo^ to^a hoću da iznesem neke sugestije 
o radu nekih grana u vojsci, i staviću predloge za 
promenu Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice. Taj 
moj postupak nije nikakvo nepoverenje prema našoj 
vojsci, naprotiv, mojim izlaganjima hoću da upozo- 
rim g. Ministra na stvari koje su njemu već poznale, 
a poznate su i nama, ali koje bi postale i sudbonosne 
za našu vojsku i za državu, ako se uzroci blagovre- 
meno ne uklone. 

Gospodo, ja zastupam ч Narodnoj skupštini 
srez Logatec, koji se graniči sa našom najnovijom 
prijateljicom Italijom, i meni izgleda osobito važno 
da naša vojska bude i moralno i materijalno na tak- 
voj visini da bi, u slučaju potrebe, bila u mogućnosti 
da spreči prelaz, tehnički mnogo bolje naoružanoj, 
vojsci naše sadašnje prijateljice. 

Gospodo, ja sam bio 12 godina pretsednik ve- 
like opštine Bloke. Kao takav video sam mnogo ne- 
dostataka Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice, 
kako na štetu same vojske tako i na štetu građana. 
Po mome uverenjn bilo bi potrebno revidirati Zakon 
o ustrojstvu vojske i mornarice. 

1) Tačka 7 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice- Osobe koje su bile kažnjene na gubitak časti, 
ne mogu služiti vojsku, a moraju plaćati vojnicu. 
Ove osobe oslobođene su vojničke službe, a obično 
i vojnice, pošto ne plaćaju nikakav porez. 

2) Po tački 9 Zakona o ustrojstvu vojske i mor- 
narice vojna obaveza traje za sve građane od 20—50 
godine. Međutim vojničke vlasti vode rezervne ofici- 
re i vojne činovnike i preko 50 godina do smrti, iako 
tačka 3 Pravilnika citiranog zakona tačno kaže da 
i za rezervne oficire i vojne činovnike vredi isto 
doba t. j. od 20—50 godina. 

3) Za slučaj mobilizacije treba već u mirno doba 
oslobodili od vojne službe jedan broj vojnih obve- 
znika koji ostaju na svojim službenim položajima. 
Cl. 15 Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice. Ta 
uredba je u toliko nedovoljna, da bivše autonomne 
varoši ne mogu osloboditi svoje službenike iako bi 
bilo potrebno da se s njima postupa na isti način kao 
sa sreskim načelstvima. pošto su te varoši upravne 
vlasti prvog stepena i ne samo opštine gde su oslo- 
bođeni pretsednici i delovode. Dok ne bude to re- 
šeno, neće biti pravog reda. 

4) Vojni obveznik ide u 20 godini prvi put na 
pregled. Ako se pronađe za nesposobnog, mora sva- 
ke godine, dok ne navrši 27 godina, doći na pre- 
gled. U praksi prode takav vojni obaveznik 9 pre- 
gleda i to do navršene 28 srodine i dotle ne može 
da se slobodno kreće. Cl. 50 Zakona o ustrojstvu 
vojske i mornarice. Tek kad navrSi 31 godinu posle 
poslednjeg pregleda, ovakav obaveznik zna šta je 
s njime. Cl. 51 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice. Zbog ekonomskih prilika bilo bi potrebno, da 
svaki obveznik već sa 25 godina zna šta je sa njime. 

5) Kad se koji obaveznik kao hranioc oslobađa, 
smatraju se po čl. 50 Zakona o ustrojstvu vojske 
i mornarice žene u starosti od 18—45 godina ravno- 
pravne muškarcima. Ako regrut, pokraj svoje bole- 
sne majke, ima još sestru staru 18 godina koja je u 
službi, regrilt ne može biti oslobođen, pošto se u 
smislu Zakona kaže. da sestra može hraniti  majku. 

G) Student koji ima pravo na đački rok, nema 
prava da bude oslobođen od vojne službe kao hra- 
nioc nesposobnih zadrugara. Uzmimo studenta koji 
je sa 18 godina dobio službu. Ima bolesnu majku. 
Kad navrši 21 godinu mora u vojsku, pošto ima 
pravo na đački rok po svojim studijama. Majka nije 
kadra da ga oslobodi. Meni to izgleda nepravedno. 

7) Po čl. 57 Zakona o ustrojstvu vojske i mor- 
narice, vojnik iz kadra ima samo jedanput, za vreme 
svoje službe u kadru, pravo na besplatnu vožnju kad 
pode na otsnstvo. Dogodi se smrtni slučaj u familiji, 
a vojnik služi daleko od kuće, i pošto nema novaca 
za ptit, ne može doći na sahranu. Mislim da država 
ne bi bila mnogo oštećena ako bi u takvom slučaju 
odobrila vojniku besplatnu vožnju. Isto tako bi bilo 
potrebno, da dobije besplatnu vožnju i familija umr- 
log vojnika, ako ide na njegovu sahranu. 

8) Cl. 229 Zakona 0 ustrojstvu vojske i morna- 
rice tač. 2 kaže. da su oslobođeni od plaćanja voj- 
nice obaveznici. koji su nenamerno onesposobljeni 
za vojnu službu. To se u praksi ne sprovodi. Pregled- 

57* 
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пс komisije ti dokumentima fiksiraju samo član i 
tačku, po kojem je obaveznih onesposobljen za voj- 
iiii službu- Dešava se da je obaveznik otslužio već 
veći dio svog roka u vojsci, pa je teško obolio i zbog 
bolesti bio oslobođen vojne službe, kao stalno ne- 
sposoban. Zbog toga mora da plaća vojnicu, pošto 
u njegovom uvjerenju nigde ne stoji da je njegova 
unesposobljenost prouzrokovana vojnom službom. 
Desio se slučaj, da je vojnik došao iz vojne službe 
bez jedne noge, a obavezan je da plaća vojnicu, 
pošto nema dokaza da je nogu izgubio u vojsci. L) 
svakom slučaju treba izdati naredbu, da vojno-lckar- 
ske komisije uvek unesu u uverenje, da li je povreda 
prouzrokovana vojnom službom ili ne. Bez takve pri- 
medbe ne može se obaveznik osloboditi od plaćanja 
vojnice. 

9) Po čl. 234 Zakona o ustrojstvu vojske i mor- 
narice mora svaki obaveznik i/, konjice imati jaha- 
cesr konja sa spremom, ako zadruga plaća na selu 
fiOO. u varošici 1.200, u varoši 4.000 dinara direktnog 
poreza. Ппај koji konja nema, mora da plati u re- 
montsko komorski fond 4.000 dinara i to 3.000 di- 
nara za konja i 1.000 za spremu- Takav propis je ve- 
liko opterećenje za našeg seljaka. Seljak nema po- 
trebe za jabaćeg konta i spremu. Kaže se da dolaze 
u obzir samo oni za koje onština izjavi da su u mo- 
nućnosti da drže konja, a komisije rade samo po za- 
konu i po visini direktnog poreza. 

Na selu dolaze u obzir isključivo mali obrtnici, 
koji su obično bez nepokretnog imanja, a zbog obrta 
SU visoko oporezovani. Taj propis potrebno je nro- 
meniti i neka se uzmu u obzir samo imućniji staleži. 

10) Čl. 253 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice kaže. da onaj koji mora da da konja i kola za 
vojne vežbe. ne dobija za to nikakve odštete. Trebalo 
bi oslobađati od vežbe konje, koji izdržavaju vlasni- 
ka a da se za ostale konje dade primerna odšteta no 
čl. 244 Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice. Bilo 
bi i potrebno, da vojne vlasti regulišu predaju stoke 
i ostalotr roobiHzacionoe materijala na taj način, što 
bi naročite komisije sakupljale taj materijal po src- 
zovima. 

11) Čl. 250 Zakona o ustrojstvu vojske i morna- 
rice omogućava pozivan ie obaveznika svake trodine 
na vojnu vežbu- Mislim da to nije potrebno. Urediti 
bi bilo potrebno i to. da se jedan obaveznik (vojnik) 
ne poziva više mita, a dnme uopšte ne. 

Bilo bi potrebno regulisati za vreme oružne ve- 
žbe i ishranu siromašnih zadrugara obaveznika. Op- 
širne nisu kadre da u svom delokrugu to regulišu. 
Vidi čl. 362 Zakona o ustrojstvu vojske i mornarice. 
Po čl. 55 trebala bi to da učini onština. a niko ne 
kaže na koji način. A narod trpi zbog ovog nereda. 

12) Po čl. 269 Zakona o ustrojstvu vojske i mor- 
narice državni i samoupravni činovnici, rezervni ofi- 
ciri, dobiiaju za vreme vežbe samo razliku u plati 
oficira i činovnika, a međutim ostali oficiri dobijaju 
sve prinadležnosti kao i aktivni oficiri. Zbog ovog 
propisa ima državni činovnik-oficir veliku štetu. Po- 
rodica mora da živi kod kuće, a on mora da živi na 
vežbi, f^ na drugoj strani ie dobro situiran samac 
koji dobija sve prinadležnosti i još dodatak za fami- 
liju. Meni izgleda da je ta razlika nepravedna. U 
vojsci neka svaki vojnik dobije ono što mu pripada 
bez razlike. 

13) I to nije dobro, da rezervisti, koji su pozva- 
ni na vežbu ne dobiju prinadležnosti. Čl. 270 Zakona 
0 ustrojstvu vojske i mornarice. U tom pogledu ne 

bi smelo biti nikakve razlike medu rezervnim  i  ak- 
tivnim vojnicima, kao što nema razlike ni u uniformi 
ni u radu. ni u drugome. Vojnik je vojnik: jednaka 
dužnost, jednaka prava. 

14) Na svakoj je vežbi bezbroj rezervista disci- 
plinski kažnjenih. Ove kazne moraju da otsluže kod 
nadležnih vojnih okruga na vlastiti trošak. Ako re- 
zervist nema sredstava, mora prehranu platiti opšti- 
na. Potrebno bi bilo da ti troškovi padnu na teret 
države a ne na teret opštine. Pogrešno je i to, što 
se ovakvi kažnjenici pozivaju na izdržavanje zatvora 
čitave mesece posle svršene vežbe i da moraju da 
napuštaju svoj civilni posao. 

15) Raspored obaveznika i prevoznih sredstava 
je vrlo nepraktičan. Taj raspored prouzrokuje puno 
rada i nevolje. U mesto da vojni obaveznik odmah 
po otsluženju roka primi vojničku knjižicu sa svojini 
stalnim rasporedom i sa nalogom kada za vreme mo- 
bilizacije treba da krene u nadležnu komandu, bez 
svakog posebnog pozivanja svake se godine opetuje 
procedura objavljivanja vojnog rasporeda po opšti- 
nama, koje svake godine moraju izraditi spiskove u 
dva primerka kako za obaveznike tako i za komoru 
Povrh to^a moraju za svakoga obaveznika izraditi 
i rasporedim cedulju. Svi obaveznici moraju biti po- 
zvani na opštinsko /.biralište da dobiju raspored. Već 
to da opština sama, svaka u svom delokrugu, mora 
formirati i odašiljati obveznike u pojedine vojničke 
jedinice, pokazuje jasno da je svakogodišnje obja- 
vljivanje rasporeda nepotrebno. Obaveznicima je sve- 
jedno kuda su raspoređeni. Za njih je glavno da 
moraju doći na opštinsko /.biralište. Uopšte čitav po- 
stupak sa opštinama, po mom uvjerenju, pogrešan 
je i mobilizacija se ne bi mogla u redu izvršiti i ob- 
veznici rasporediti, pošto opština dobija spiskove iz 
vojnih okruga tek na dan mobilizacije. Da su ovi 
spiskovi većinom netačni, poznato je. Ja mislim 
da bi objavljivanje mobilizacije bilo najjednostavnije 
izvršeno na materinskom jeziku sa posebnim pozi- 
vom vojne ili civilne vlasti za svu državu na isti na- 
čin. Nepotrebno je da se objava prepušta slobodno 
svakoj opštini zasebno. Mislim, da je to vezano sa 
prevelikim rizikom. 

Kada bi opština objavila mobilizaciju na taj na- 
čin, svi bi obaveznici išli u komandu vojnih okruga, 
gde bi se raspodelili n pojedine formacije. Na taj 
način bi otpalo svakogodišnje objavljivanje vojnog 
rasporeda. Mobilizacija bi bila izvršena u redu i osta- 
la bi i vojnička tajna. Za pojedine vojne formacije 
znala bi isključivo vojna vlast a ne opštine i poje- 
dinci. Pojedinci treba da znadu samo za osnovnu 
komandu kod koje treba da se prijave za vreme 
mobilizacije. 

Ako ne bi bilo ni u kom slučaju moguće da se 
izmeni način objavljivanja rasporeda vojničkih sna- 
ga, onda neka bi se barem odredilo to, da spiskove 
za vojne rasporede, uputnice i pozive, koje izrađuje 
sada opština, izradi vojni okrug, a opštine bi iste 
samo podelile obaveznicima. 

Uopšte, morali bi sve pozive izraditi vojni okru- 
ži, a opštine bi iste uručile obaveznicima. Na taj 
način bio bi uveden jednak postupak u celoj državi. 

Opštine su radom za vojsku i suviše opterećene. 
Rade sve poslove vojničkog karaktera šablonski i 
zbog toga je tolika smetnja u ovom radu. Vojni ra- 
spored je vojna tajna, a kod objavljivanja na javnim 
opštinskim skupovima može svako ko ima interesa 
sve potrebne podatke sakupiti i ako su isti šifrirani. 
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Ako nam je stalo do toga, da se uvede red, onda 
neka opštine služe samo kao izvršni organ. Nepisme- 
nost ne može biti uzrok oviii promena. 

Po otsluženju u kadru dobio Je svaki vojnik- 
obveznik vojničku knjižicu u kojoj su naštampani 
najvažniji propisi. Ako mora vojnik čitati te propise, 
mora znati čitati i uručene mu pozive za vežbu, ra- 
spored i sve ono Sto bi dobio od vojne vlasti. Na 
taj   način  radilo bi se i  na suzbijanju nepismenosti. 

U interesu rada bilo bi potrebno da se kod voj- 
nih okruga postave stalni vojni referenti, oficiri ili 
podoficiri i to takvi, koji razumcvaju narod. Samo 
oni referenti, koji bi stalno radili na istom materi- 
jalu-  radili bi to savesno i tačno. 

16) Sva štampana i pisana uputstva vojnih vlasti 
opštinama, neka se izrade na onom jeziku u čijem se 
području opština nalazi. Nije dobro da se sve radi 
na srpsko-hrvatskom jeziku i to najviše ćirilicom. 
Opštine, usled nepoznavanja jezika, često puta krivo 
tumače narodu propise. Ako to nije moguće udesiti 
putem vojne vlasti neka se svaka administracija upu- 
ti putem Banske uprave, koja će opštinama davati 
uputstva u razumljivom obliku. 

17) Bez odiradanja treba resiti pitanje temelja 
vojne jedinice. U tom pogledu vlada potpuni haos. 
Neosporno je. da za svakog vojnog obveznika bude 
temelj za vojnu evidenciju njegova domovna zavi- 
čajnost. Dok su opštine odgovarale za svoje ljude, 
još je nekako išlo. Sada vojne vlasti preko svih pro- 
pisa vode jednog ili drueog obveznika u članstvu 
jednih ili drugih obštiha. U glavnom neka se radi PO 
načinu: ona i koji je zavičaian u jednoi opštini, neka 
se u vojnoj evidenciji vodi na području te ooštine 
i to tako duco dok ne promeni zavičajnost. Vojnička 
evidencija bila bi puno jasnija, da je izgrađena na 
principu domovinske zavičajnosti. Promenc u tom 
pogledu bile bi puno bolie nego što su sada. 

18) U pogledu vojničke evidencije, treba opštine 
rasteretiti i ostaviti im u njihovom području samo 
ono što njima pripada. Postoje naredbe po kojima 
moraju opštine voditi bezbroj spiskova za svoje ob- 
veznike. I to' bi se moglo promeniti. Potreban bi bio 
samo jedan spisak u kome bi se moglo sve ono upi- 
sati što je važno za vojne obaveznike. Zašto treba 
poseban spisak železničara, spisak oslobođenih, spi- 
sak finansijskih organa, spisak žandarma, spisak ak- 
tivnih vojnika, spisak vojničara, spisak iseljenika u 
Ameriku i t. d.? Zašto su potrebni toliki spiskovi, 
kad je poznato da je u opštinama, kod ovolikih spi- 
skova, tačnost nemoguća? Da su ti spiskovi potrebni 
za vojničke vlasti, moguće je, ali su potpuno nepo- 
trebni za opštine. Pored toga. opštine vode još veći 
broj spiskova o mobilizacijskom rasporedu i većina 
ovih spiskova je praktički bez. vrednosti. Kao dio 
ovog mobilizacionog materijala moraju imati nekoje 
opštine spremljenu i municiju i puške. Baš kod spre- 
manja ovoga materijala obično nije red. Zašto se 
izručuje opštinama takav materijal kad bi mogao biti 
isti puno bolje sačuvan po žandarmerijskim stanica- 
ma? Vojnička tajna bila bi potpunija, da se mobili- 
zacioni materijal nalazi kod vojnih vlasti ili kod žan- 
darmerije ili kod sreskih načelstava, a predat bi bio 
opštinama pri objavi mobilizacije. Opštine imaju na- 
log, da otvore mobilizacione koverte tek onda kad 
dobiju pismeni nalog. Bilo hi jednostavnije da nme- 
sto naredbe, vojna vlast šalje opštinama kuverte. 
Zbog ovako nepraktične vojne administracije imadu 
opštine puno nepotrebnih troškova. Mislim da bi bilo 

još najbolje, da su kod Banskih uprava stalni vojnič- 
ki referenti, koji bi davali opštinama direktive. Op- 
štine bi i u tom pogledu bile ovisne od svojih civilnih 
Vlasti, a ne direktno od vojnih vlasti. Sve neka ide 
redovnim putem od Banske uprave preko sreza op- 
štinama, i obratno, osobito u pogledu mobilizacio- 
nog materijala. Mislim da nije suviše traženo da 
bude vojnička administracija sviju opština na pod- 
ručju jedne banovine jednaka i stalna. 

Ovo, gospodo narodni poslanici, bili bi uglav- 
nom moji predloži za promenu zakona i administra- 
cije vojnih vlasti. 

1) Cl. 61. — »no bez materijalnih naknada«, za- 
meniti sa »sa svim materijalnim naknadama«. 

(Napomena: Neuuapredenje pod iznetim okolno- 
stima krivica je vojne administracije, pa prema tome 
oštećeni ima pravo i na naknadu pričinjene mu ma- 
terijalne štete). 

2) čl. 81. -- U tački 12 dodati: 
»Sadašnji aktivni oficiri koji su kao dobrovoljci 

učestvovali u ratu 1914—191S godine, a imaju polo- 
ženi viši tečajni ispit (ispit zrelosti), smatraju se, da 
SU svršili Nižu školu Vojne akademije«. 

(Da se ispravi nepravda učinjena ljudima, koji 
SU stvarali i prolivali krv za ovu državu. Po starom 
zakonu po kojem su i aktivirani, imali su pravo na 
unapređenje u čin pukovnika, novim je to pravo 
oduzeto). 

3) čl. 94. — dodati nov stav: 
»Aktivni oficir reda vojske, koji je zbog rana 

zadobivenih u ratu oglašen nesposobnim za trupnu 
službu, pa se zbojj: fizičke nesposobnosti upotreblja- 
va za kancelariskn dužnost, smatra se da je ispunio 
uslove za komandovanje i za rijeka važe uslovi< pred- 
videni za njegov rod vojske. U koliko su ranijim 
zakonima takvi oficiri, zbog neispunienog uslova u 
komandOvanju, bili zapostavljeni, vratiće im se rang«. 

(To su mahom vrlo vredni oficiri i neosporno 
zaslužni za ovu državu, pa sada kao poluinvalidi bi- 
vaju zaoostavljani ured svojim zdravim drugovima i 
iziednačeni sa oficirima, koji su kao UOpšte nespo- 
sobni izbačeni iz stroja). 

4) čl. 279. — dodati: 
»Isti dodatak prinada i svim onim aktivnim ofi- 

cirima, koji svoju redovnu dužnost obavljaju u civil- 
nom odelu«. 

(Neophodno je potrebno, jer oficir nije u sta- 
nju, da svojim sretstvima i uobičajenim paušalom 
održava dve garderobe, kao npr.: Vojni izaslanici. 
obaveštajni oficiri i t. d.). 

5) čl. 292. — Izbaciti ceo stav peti! 
(Naročito  podoficiri   njime   su   nepravedno   op- 

terećeni). 
(i) čl. 318 i 320. - Posle »prema članu 310« 

dodati: »312 i 313«. 
Sem toga treba ukinuti i kauciju za ženidbu. 
(Kod nas se ne dozvoljava ženidba sa poštenim 

devojkama često iz vrlo uglednih ali siromašnih po- 
rodica). 

Sad, gospodo prelazim na kritiku inžinjersko- 
tehničkoga rada Ministarstva vojske. 

Ono što ću sada izneli, je samo manji dio onih 
velikih grešaka, koje se svaki dan dešavaju i koje su 
štetne po ugled vojske, a osobito za državne fi- 
nansije. 
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U  godini   1935:36  gradili   su  se   veliki   vojnički 
objekti baš u mojoj opštini. 

Već ranije sam zaključio, da ču u budžetskoj 
debati upozoriti Gospodina Ministra na neracionalan 
i štetan rad. Verujte mi, gospodo, da je zbog ovakog 
rada ugled naše vojne uprave kod našeg pogranič- 
nog stanovništva pao na minimum. Ko je tome kriv? 
Moja uloga je da to utvrdim. U godini 1935 došla je 
komisija Ministarstva vojske na Bloke, da kupi zem- 
ljište za kasarnu. In/.injcr Ministarstva vojske iza- 
brao je za kasarnu močvaran teren, iako je bio upo- 
zoren od seljaka, da je zemljište pri svakoj najma- 
njoj kiši pod vodom. Ovo zemljište bilo je jeftinije 
samo za 10.000 dinara od drugog dobrog i suvog 
zemljišta. Zbosj ove uštede (10.000 dinara) nastala je 
šteta radi viših troškova za drenažu kasarnskoga 
kruga, za osvetlenje, za gradnju vodovoda, od preko 
pola miliona dinara. Najinteresantnije je to, da ka- 
sama pliva u vodi, u konjušnici je pravi zdenac, a 
vodovod mora da bude izgrađen iz zdenca koji je 
2.701 m. udaljen od kasarne. Kad je nočelo sa grad- 
njom, dobio sam na ugled nacrte. Video sam neve- 
rovatne stvari, i kao nestručnjak utvrdio sam da u 
projektu za kasarnske objekte nema najvažnijih 
stvari, nema ni nužnika, ni kanalizacije, ni vodovoda, 
ni osvetljen ja. 

Upozorio sam na to, pa sam dobio odgovor da 
se to mene ništa ne tiče. i da će se već uvesti kana- 
lizacija, osvetljenjc i vodovod posle kad bude već sve 
Efotovo i izerađeno Ako bi na ovakav način izradio 
nacrte inžinier U nrivatnoi službi, on bi već kod prve 
zerade završio svoju karijeru. Unozorio sam i na to, 
da krovovi i oluci za odvadanje vode sa krova ne 
odgovaraju našim prilikama, i to zbog visokog sne- 
ga. Dobio sam odgovor, da Ministarstvo hoće da 
ostvari jedan tip kasarne za cehi državu. Posledice 
ovog tipa osetilc su se već u 1936 godini, kada je 
sneg skinuo skoro sve oluke sa kasarne, na su se 
isti morali U 1937 godini otstraniti i nanovo monti- 
rati. A danas su kasarne u derutnom stanju i ako se 
još nijedan vojnik nije uselio. 

Po dovršenju kasarnskih objekata, došla je ko- 
laudaciona komisija i sve preuzela, a umesto da se u 
kasarnu uselila vojska, došlo je novo preduzeće koje 
je počelo sa radom na izradi nužnika, kanalizacije, na 
uvođenju vodovoda i elektrifikacije. Samo za rušenje 
zidova i bušenje istih bilo je utrošeno po prilici 
,-,0000.— dinara. Taj novac trošio se džabe. Ove ne- 
potrebne izdatke morali bi nadoknaditi Ministarstvu 
oni faktori koji su ih suvišno napravili. 

Pitamo se, šta je faktički uzrok takvoj gradnji? 
Ili je uzrok potpuna nesposobnost stručnih organa, 
ili je po sredi zarada? Ja, gospodo, smatram i mislim, 
da je uzrok ono drugo. U isto vreme gradile su se i 
oficirske vile i oficirski dom. U te zgrade bila je od- 
mah uvedena i kanalizacija i vodovod. Novac za ove 
objekte nije išao iz državne kase?! 

Na sličan način gradile su se i kasarne u Ribnici 
i n Delnicama, koje imadu isto tako puno nedostata- 
ka. Ja mislim, gospodo, da imademo u državi dosta 
Sposobnih stručnjaka, i bilo bi dobro da se u tako 
važne ustanove državnih preduzeća primaju pravi 
stručnjaci  iako nemaju protekcije. 

() manevrima na Kupi, gospodo, konstatujem 
samo to, da isti nisu onako uspeli, kako je to bila 
želja naših vojnih starešina. Ti manevri su dali do- 
voljno materijala i prilike, da se vidi u kom pravcu 
tuba  našu vojsku popunjavati. 

Na manevrima primetio sam to, da naše naoru, 
žanje nije ni savremeno, ni dovoljno i mi smo u tom 
pogledu daleko za ostalim susednim državama. Mo- 
torizacija, ukoliko postoji, ne odgovara prilikama j 
zastarela je. Vrlo mali broj imamo moderno naoru, 
žanih motorizovanih jedinica. 

Manervi na Kupi pokazali su velike greške i ne- 
dostatke, koje naša hrabra vojska ne srne da trpi. 

Gospodo, naša avijacija pretrpela je prošle go. 
dine velike gubitke. Kod kupovine materijala za avi. 
jaciju treba voditi osobitu brigu. Nažalost se je naša 
vojska do zadnjih par meseci snabdevala sa zastare- 
lim materijalom. Naši avioni nisu imali ni dovoljno 
brzine, ni dovoljno akciskog radija. 

Gospodo, već prije dve godine imali smo priliku, 
da otkupimo licencu za sada najbržih sovjetsko-ruskili 
bombardera S. B. sa brzinom preko 400 kilometara 
na sat. Ovu licencu mogli bismo dobiti putem jedne 
prijateljske države. Uz licencu dobili bi jedan proto- 
tip ovog bombardera. Interesantno bi bilo saznati za- 
što smo se dve godine nazad snabdevali aparatima 
zastarelih tipova. Ja mislim, da bi Ministarstvo voj- 
.ske, moralo voditi brigu o svim najnovijim prona- 
lascima, be/. uticaja onih krugova, koji vode uglav- 
nom brigu o provizijama. Gospodo, poznato mi je da 
nam je jedna prijateljska država nudila saradnju u 
obaveštajuoj službi a OVU dobronamernu saradnju 
nismo primili na veliku štetu naše narodne odbrane. 

Gospodo, u Finansiskom odboru tražio sam i pro- 
mene kod graničnih trupa. U granične trupe primalo 
se samo okolo 10% Slovenaca i Hrvata, a svi ostali 
SU Srbi. Pošto su ti vojnici većinom slabo pismeni i 
znaju, u glavnom, samo ćirilicu, za njih je rad na gra- 
nicama na severu i zapadu težak i štetan po stanov- 
ništvo, koje prelazi granicu. I postupak tih vojnika 
je takav, da šteti ugledu vojske i hudi ugledu Srba, 
i to samo zbog postupaka tih graničara. U mom siv- 
zu desio se slučaj da je graničar jednog uglednog 
seljaka koji je kraj granice pregledao svoju šumu i 
pitao graničara zašto mu oduzima goriva drva, zlo- 
stavljao na sledeći način: Uzeo je pušku na gotovs i 
komandovao: „Klekni!" Seljak je klečao od prilike 

1 i sata i kad je kazao, da će se žaliti zbog ovog po- 
stupka; graničar nm je ponovo komandovao sa: 
,,legni", i ležao je tako opet četvrt sata. 

1 decembra 1937 god. prelazili su granicu kod 
Zelša, na području 48 čete, dvojica seljaka, koji su 
vozili građevinski materijal (krle) u Postojno. Pri 
povratku došlo je zbog ćebeta do pregovora između 
seljaka i graničara. Graničar Crnogorac Novica po- 
zvao je seljaka Turk Andreja u karaulu i tukao ga 
po licu. Posle toga došao je još graničar Trojkovie 
Arso, koji je ugasio svetio i kaplar Vukićević i gra- 
ničar Radoš bacili su Turka na patos i tukli ga na 
mrtvo ime. Prisutni drugi seljak pozvao je graničara 
Radoša, koji je tukao Turka puškom, da ga prestane 
tući, a ovaj ga je oterao sa psovkom „Ja ti    
mrtvu majku". 

Gospodo, taj seljak žalio se oficiru poručniku 
Kesiću bez svakog uspeha. Taj seljak dobio je lekar- 
sku svedodžbu i sad će da tuži državu zbog povrede. 

Gospodo, ja mislim, da imamo dovoljno dobrih 
zakona po kojima se može svaki krivac koji prelazi 
granicu kazniti. Ja mislim da graničari za sada još 
jiemaju prava da sami vrše presude. 

Zbog ugleda države potrebno je, da se svi ti gra- 
ničari izmene. Za komandire graničnih jedinica neka 
se određuju školovani i inteligentni oficiri. 
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1 postupak sa vojnicima u nekojim jedinicama 
nijt' savremen. Osobito loše postupa se sa inteli^en- 
cijom, osobito đacima. Vojnika treba odgajati, da 
poštuje i vojsku i državu, a sa nepravilnim postupkom 
postizava se baš suprotno. 

Gospodo, u mom srezu u susednom srezu zapo- 
sleno je više jedinica m/.injersko-telmičkili trupa. 25 
novembra 1!).'57 godine vojnici tili odreda istukli sn 
tri sina tamošnjih seljaka u selu Zaplana, samo zbog 
to^a, jer su se usudili da potraže neke stvari, koje je 
jedan vojnik ukrao jednoj devojci. Ovakav postupak 
ivojnika je naravno od velike štete po ugled vojske, 
osobito još kada stanovništvo vidi, da ni u komandi 
nema oslonca. 

•Ja mislim, da bi bilo dobro, da j,r. Ministar nare- 
di, da se takve stvari ne bi više dešavale. 

Ja sam više puta došao u položaj, da sam morao, 
da pravdam vojsku zbog raznih ispada. To sam sma- 
Itrao za potrebno i zbog toga jer sam sam član naše 
vojske, čime se ponosim, ali ne mogu, gospodo, prav- 
dati i ovakav postupak, koji sam naveo. 

Gospodo, ovih dana vozio sam se sa jednim 
uglednim članom .1RZ i/. Ljubljane. Taj gospodin odo- 
bravao je osobito našu vanjsku politiku. Rekao je: 
„Пг. Stojadinović je dobro učinio, da je sklopio spo- 
razum sa Nemačkom i Italijom i da je napustio pre- 
veliko prijateljstvo sa Francuskom, osobito zbog 
toga jer nam je Francuska snabdevala našu vojsku 
lošim oružjem". Taj gospodin, koji pripada prijatelj- 
skom krugu naših slovenskih ministara, saznao je to 
u Beogradu. 

Gospodo, ja mislim, da je to slivatanje pogrešnol 
Nije to Francuska, koja je našu vojsku snabdevala 
'lo'šim oružjem, već su to bile uvek naše komisije, koje 
su slabi materijal preuzimale. Poznato je već, da ino- 
Stranci vrlo rado prodaju i predaju slab materijal na- 
šim  komisijama. 

Ne du^o posle tojj;a razgovarao sam sa jednim 
gospodinom koji je imao priliku, da vidi preuzimanje 
ivojnog materijala u Plznu od oficira iz Sovjetske Ru- 
sije. Taj gospodin kazao mi je, da bi jugoslovenska 
vojska imala puno više boljeg oružja, da njene ko- 
misije rade tako savesno kao ruske. U Rusiji naime 
svaki  oficir, koji preuzme loš materijal, gubi glavu. 

Gospodo, naša država je zasada okružena od sa- 
mih prijatelja. Najbolji prijatelj države jeste dobro 
savremena naoružana vojska. Naš narod zna ceniti 
,svc vrline naše vojske u prošlosti. Narod želi imati 
jaku vojsku, a vojska mora znati, da upotrebi odo- 
brene kredite pošteno i racionalno. Nesposobne ljude, 
koji   su  na  položajima,  treba odstraniti. 

Naročitu pažnju treba skrenuti nabavci raznog 
vojnog materijala osobito artilerijsko-tehničfcog i 
aviopiskog. U komisije treba određivati isključivo naj- 
savesnije oficire, bez obzira na porodične i prijatelj- 
ske veze. Nije samo zbog ugleda vojske i državnih 
finansija potrebno, da se napravi red. Potreban je ta- 
kav postupak osobito zbog toga, da naš narod ne 
gubi veru u tu našu najveću svetinju, našu nacionalnu 
vojsku. Krivci neka se u svakom slučaju strogo kazne. 

Uveren sam da će Gospodin Ministar vojske moje 
sugestije i napomene usvojiti, zbog toga i ako u ovu 
Vladu nemam poverenja, imam poverenje i ljubav u 
našu nacionalnu vojsku. (Pljeskanje na levici). 

Прстседиик Стеван Ћирнћ: Реч п.ма у име 
групе Независног клуба народни посланик г. Bojn- 
слав Лазић. 

Во.јнслав Лазић: Господо народни посланици, 
човечанство би било најсретније, када у свету ne 
би било ратова уопште, кад би међу народима вла- 
дао такав ред и мир, да нико никога не налада и да 
нико UH од кога imuna ne гражи n кадбн у животу 
поједппаца био такаи жпног да ппко ни na кога не 
насрће. Али, нажалост, у човечанском нсивоту по- 
казало се, да пародп једни na друге нападају, да 
појединци један на другог нападају. Зато je по- 
требна самоодбрана појединаца, човека, na je онда 
зато потребна и самоодбраша и народа појединог 
na и народне државе, Кад помислимо шта кошта 
народ та његоиа одбрана, оида долазимо до за- 
кључка да народ на своју одбрану троши више од 
полоиине сиојпх доходака. Колико се жртава no- 
дпоси. One су непроцешиве. Али такав je л>удски 
жпвот. 11 те одбране мора да буде. II онда мора 
да буде и војске. Па кад све држаие пмају војску, 
морамо n мп пматп.'11 природно je да за ту nnniv 
појску морамо пмати и средстава за њезину спре- 
му, за њезино одржавање и да ona буде способна 
у дапо.м моменту, да нзврши своју високу улогу. 
A.in, господо, n поред тога што ja нашу војску 
мпого ценим, мпого поштујем ir цеппм n>eii узви- 
meiiii задатак, ne могу гласати за овај буџст Mnim- 
старства војске. Господо, naBemliy n разлоге зашто 
ne могу гласати за овај буџет. (Вслпмир Милија- 
iiouuh: Резервип  cn осјупцпј),  греба да гласат!) 

Господо, ja знам ima зпачи једпа добро нао- 
ружана и једна добро спремл.епа иојска. Ja пмам, 
госгшдо, ратно пскуство n сведок сам оних дога- 
ђаја na Гучеву, na Гучевскпм положајима na Дрп- 
nn, кад писмо ималп довол.по муппцнје, када се 
морао командир батерије, да би испалио један то- 
повски метак, обратпти чак na командапга дпип- 
зијске артнлерије, да му он то дозволи. Немајући 
муппцпје, MU смо бнлп iipniijdjemi да се повучемо 
са гучевских положаја на Рудничке положаје. Али 
када смо на рудпичкп.м положајима дооилп муни- 
цију и добнли Данглисове топове, онда смо nenpn- 
јатеља потукли до nore, поразили га и пребацили 
из наше земље. 

Росподо, сведок сам пашпх успсха na Кајмак- 
чалану, на Грушшжом Вису и на Соколцу, када je 
артилерија извршила сиој задатак, имајући довол.- 
no топова n мункције, када je псшадпја такође 
опакав елан учинила и онакав подвиг постигла, 
какав се ретко у ратним историјама постиже. 

И, господо, ценећи то, мене je забрпиула из- 
јава изаслапнка француеке војске, који je био npn- 
сутап нашим јесењашп.пм мапепрпма na Купи И 
који je, врагпвшп сс у своју земљу, изјавио овако: 

„Људскп материјал добар, спрема n паоружл- 
ње слаби". Тако je on рвкао свој суд, пошагграјући 
паше маневре. A, господо, ja сам прошле године 
када je решавано o буџету, када се n у финанси- 
ском одбору и овде пишрпло 0 наоружању наше 
војске добпо утисак да je nama војска тако спрем- 
на, да je тако наоружана да све има од најкруп- 
nn'je до најснтппје ствари, од пајкрушшјег до нај- 
cnTinijer оружја у довол.пој мери н да je она naj- 
сјајније опремљена, Господо, ja мислим да сва- 
ког од nac мора та n таква оцепа да забрине и да 
морамо да запптамо ову Краљевску ваду зашто je 
то тако. 

Госиодо, други разлог јесте што ова Народна 
скупштппа, иако вотпра потребне кредите за вој- 
ску, нема нпкаквс контроле како се врше набаике 
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за појску, како сс врши пиоружање.   Чуло сс,   го- 
сподо, са десиицо приликом иачелне буџетске де- 
баге a то се чуло и у дебати у Финалсиском одбо- 
ру како je пре рата у Народној скупштиип крити- 
коваиа Влада Николе Пашића поводом ондашњег 
нарружања наше    војске, и да je онда,    господо, 
неко од критичара рекао да се набављају за нашу 
војску у место топова сулундари a ви кажсте да je 
та критика   била    неумесна и да су ти сулундарн 
доцније    аоказали своју вредност у ратовима од 
1912 до 1918 подине. Господо, не заборавите да јо 
свака критика нарочито критика која je доброна- 
иерна, да je она потребиа п код рссора Мнннстар- 
ства војске. Господо, да ли ми можемо да замерн- 
мо ондашњим критичарима што еу ту критику чи- 
пилн? Оии су je чинили доброиамерно, ro су чини- 
лн патриоти, то су чпнили л>уди који су свој па- 
триотизам доцпије у рату доказалн, и можда je 
баш њихова критика била та која je натерала вла- 
ду да не погреши н да добро наоружа војску, да 
пабави  најбоље   оружје  и  муницију.    Господо,   и 
наша критика иде за тим да видимо, да се упозиа- 
мо и ми као претставпици народа, као људи који 
у име народа дајемо кредите, да се упознамо с ти- 
ме како се вршн наоружање, и да ли je оно задо- 
волуавајуће, да нас ие би сутрашнуица изненадила. 
И контрола и крптнка потребне су и ja тражим да 
сс пред једним нарочитим скупштипским одбором 
покаже тачио како стоји наше наоружање,    да на- 
рОШШИ скупштниски одбор изврши прегледнаору- 
иоања ili те спреме н да тај Одбор после рефернше 
11ародној  скупштини.    Треба сви да будемо упо- 
знати са тим,   јер то je иашс   право,   то je наша 
дужиост. 

Господо, ми смо дочекали да једног дана будс 
спуштен у море један наш ратни брод. Ta ла1)а je 
израђена у Нанту, и no обнчају који влада у свету, 
na и код нас, та ле1)а требала je да добије своје 
име, требало je неко из иаше земље да до1)е да ла1)у 
крсти. Mani Министар војни, свакако no жслјИ Кра- 
л>спске владе послао je у Нант да ову лађу крсти 
г-ђу др. Милаша Стојаднповнћа, Претседпика вла- 
де. (Протести и rpaja на деснпци). Ви са деснице 
можда се узрујавате што ja ово говорим, али ja 
имам разлога mro o томе тако говорим. (Протести 
na десиици и повнци: Какви су то разлози?) Го- 
сподо, наша војска мора бнти далеко од свих по- 
литичких верзнја. Господо, војска мора бнти полп- 
тички потпуно очувана од сваког, она ни у ком мо- 
менту не сме да добије ма какво политичко значе- 
ihe. (Жагор и протести на десници). 

Господо, за овакав једап чии није могла бити 
одре1)ена roenolja Претседиика владе који je носи- 
лац једне политике, једпс партије. (Жагор и npo- 
тести na деспици и узвици: On je Претседпик вла- 
де!) Јесте, господо, у овомс момспту он je Претсед- 
пик владе, али не заборавите, да je on у исто вре- 
ме и Boba једне полигичкс партије. (Протести на 
десппци. —■ Иовица Попопић: Ja Вам кажем, госпо- 
дипе Лазићу, да тако не смете говоритп! — Граја 
и o6jaiinbeibe). 

Прстссдипк Стеван Tiiipuh: Господо послани- 
ци, молим вас мпр! Изволите пасгавитн, господипе 
Лазићу. 

Војислав Лази11 (наставља): Господо, ja nii- 
там, гдс су nanni ратпицп, ja питлм где су билп 
за то iiainn геперали, где je био наш Војвода? Зар 

nuje било заслужпих ратпика, зар mije било заслу- 
жпнх инвалида, зар mije бнло ниједпог заслужног 
ратника у овој земљи, да оде и пзнрши ту високу 
дужност?  (Бурпо одобравање  и  пљескаше na   ле- 
lillUli). 

Прстссдпик Стевап Ћирић:   Господиле говор- 
ппче, молпм Вас да мање вичете, јер ми у Претсед- 
пииггву ne разу.мемо, шта говорпте. 

Војнслав ЛазиК (паставља): Мека ми ne упадају! 
Господо, још je један тежак, врло велики раз- 

лог, маји ме определзује, да из негаовервња шрема 
овој Влади изјаиим ono, mro сам већ изјавио, да 
iiy гласа-ги против овог бумета. 

Био je, господо, пред овом Скушптином један 
упжор са једном такорећи великом страпом силом, 
бпо je уговор наше државе са Светом Столицом, са 
Папом, био je onaj фамозпп Копкордат. (Граја на 
деспицп). 

У том Копкордату биле су одредбе врло стра- 
ховите, врло тешке no нашу војску. И да су тс 
одредбс —■ сачувај Боже — na пеки начин постале 
обавезие за пашу земљу, да су тс одредбе ступиле 
na снагу, господо, nama војока ne би више имала 
ono зпачење, које je пмала до данас. (Бурно одо- 
бравање na левици. — Протести на десппци). 

У том Конкордату, у једпој одредбл стајало je 
ово, да Света Сголица поставлЈа једног ординарија 
при нашој војсци. (Граја na досшици и узвици: 
Ћутп, клеветпиче!) Bn сте клеве'гниц.и a не ja, ja ro- 
ворпм исПипу. Даље je стајало да тај ординариј 
поставЛ)а свештепике католпчке вере при свакој 
једнпнци н где има војпика католичке вере. Дал.о 
je стајало, да како тај ординарпј, тако и сви све- 
штсници католпчке всре имају право и дужиост да 
oimiTC пепосрсдио са Светом Столицом. (Граја на 
десппцп). Па je оида, господо, стајало, да hc Света 
Столица прописати статуте и правила, no којнма 
lie се управљати ови војнп свештеници прш врше- 
n>y своје дужнасти, a затим да Сввта Столица npo- 
пнше и Уредбу o војпој дисциплини за тс свештс- 
нике. (Гласовп na десници: Што ниси прочитао 
Конкордат, кад ne знаш!). Прочитао сам и зато што 
добро знам овако ti говорим. 

Ja вас питам, да je то озакои.ено, да je то сту- 
пило na спагу, како би изгледала наша војска, KO- 
JOJ би прописнвао статуте, правила и дпсциплппску 
уредбу један човек вап one земл.е, које би пропи- 
снвао свакп отац Папа уРиму? Ko je смео да прпмц 
у име name војске такву једну одредбу? Г. Мини- 
стар војске кога ja као стручљака и ратпика добро 
познајем и поштујем, надао сам се из тога великог 
поттоваша према и>ему, да he он бити први, који 
1«е статп овде испред nac и казати: .не могу ono 
одредбе да се приме у пме југословенске војске. 
Али Министар војпи, иако смо се ми из опозицпк 
падалп у ibera, иако смо погледали љегов долазак 
n позивали га да пам у помоћ дође, on nuje дошао. 
(Протести на десници). 

Господо, MIIOITI ратници задужују се војппцом 
иако су omi остали неспособпи у рату и уместо 
пр;изпан>а да им се помогпе за живот, оии се заду- 
жују војпицом. Ja сам прошле године захтевао и 
молио, да се једиим општим нареЈјетем нареди да 
се ти случајевп изнађу и сви ти ратници војнпцс 
ослободе, али таква наредба није следовала, нсго 
je оставЛ)ено да се они жале, na тек no п.иховнм 
жалбама да се испитује tn решава. Зар су они за- 
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служили да буду војннцом оптерећени зато што су 
ратовали, na сада да се жале против војнице! A, 
господо, колико њпх и.ма који знају како треба да 
сс жале? (Јоваи Здравковић: To je велика не- 
правда!) 

Инвалидско питаљс, господо, ннје решено. 
Прда сс од њега. A, ко су ти мнналиди? To су вој- 
иици, то су они који су највише допринели за ства- 
{);iibe ове државе. 

A, и сам Мннистар са ове говорнице рече, да 
доброволЈачко питање још није решено, да обећа- 
и,с дато добровољцима, још није иввршено, a ова 
I' гмда, господо, опако како je до сада раднла и 
како ради, она то обећање неће иикада пспунитн. 

Чули смо од г. Министра пол>о[1рнвреде, у чи- 
јим je рукама кључ тога обећања, који треба да по- 
дели тим добровол.цима земл.у, on je пргд нама 
изјавио, да земл.е за делеп.е више нема. A, господо, 
када би се хтело, има земље, има jom како, да сви 
добровољци добију, али зато бн требали мнопн и 
иноги да смање one своје поседе. Много je поседа 
иекоме као максимум 500 хектара, и то оиомс, го- 
сподо, који para није ни видео, a барута ни оми- 
рисао, тај je заштићеи да може располагати са 500 
хсктара, колико износн максиму.м, a многи од оимх 
који су се борили n гинули за ову землЈу, дапас 
немају пи крова над главо.м, a камо ли који хектар 
зе.мл>с и миогн живе са највећом муком и невол>ом. 
(Одобравање и пљекжање на лев1иц!и.) 

Жаидармсрија,'господо, као војска чудну уло- 
гу врши у овој земљи. Ha једној страви она je вој- 
ска ii потпада под војну лисииплину, a на другој 
страпи mije војска, иа другој страни она je поли- 
ција, она je оруђе Министра унутрашњих послова. 
(■Пл>ескап>с на левпци). Ja тражим да сс то разгра- 
иичи, na да се зна да ли je жапдармсрија војска 
или je полиција, јер не може бмти у једном момсн- 
ту војска, a у другом полиција. Ако je полиција, 
онда ona има да одговара за сва дела пред релов- 
пим судонима, a нс да буде заштићена као војска 
и да заочз избегава одговорност пред редовним cv- 
дгшима. AKO данас жандармерија учини велика 
зла, ако жандрамерија побије Л|удс, комс да je ту- 
житс? Тужите оиима који су наредили да то жап- 
дармерија извршн. Да ли je онда каква вајда од 
тужбе? Зато су многе жртве, које су пале за време 
овс Владе, остале iicocBciicne, јср виновницп imev 
добили судску заслужену казну. 

Господо, после овнх мојш разлагања na крају, 
ja Noiiv да вам прочтам n ову изјаву, (Гласови на 
деспици: Да ли у име клуба?) Лесте, у име мојег 
клуба. Дозволпте мп да вам прочитам оиу изјаву: 

„Верујбм у наше старе војничке ветеране крји 
су неустрашимо n ca крајп>им пожртвовањем кроа 
иело name ратовање од 1912 до 1918 године водили 
нашу храбру војску из једне победе у другу, a којн 
и даиас кроз разпе војпичке устапове и једиппцс 
предаио и неуморпо делају na шремању и усавр- 
шавању каше војске. Верујем и илађим генераци- 
јама из официрскрг и подосјјицпјкчсог кадра које 
су после завршепог рата до данас примпле na себе 
величанствену дужност да како себе тако и наше 
синопе спреме n успособс да у даном моменту од- 
np.ine и сачувају своју отаџбипу. 

Само их молим да при томе o папшм спповп- 
ма поведу очинско старап.е и покажу братску л.у- 
бав према њима, тако да се onu, кад су na nojnoj 
обуци,  ннкад ne  пожале na  рђаво  поступање од 

стране старешипа, na р1,аву спрему и одело или 
педоволзну храпу. 

Али ne верујем да he Влада г. Милана Стоја- 
диновића учипнти према пашој војсци своју дуж- 
ност онако како валиа и како je за нашу војску до- 
бро. Овој Влади не могу да верујем извршење бу- 
џета ни једног другог ресора, na nn ресора Mmiii- 
сгарства војног и зато liy гласати nponm. 

Moje гласањс прптмву овог буџета не може се 
узети као неповерење према војсци, всћ само као 
пеповерење према данашњој Владп, и да блх то 
јавно манифестовао ja завршујем ову иоју изјаву 
са узвицпма: Жпвео Крал.! Живсла паша војска; 
(Одобравање и пљескапЈе на левици). 

Прстссдит; Стеван Ћирић: Има реч у име гру- 
пе Југословепког радпкалпог клуба г. Мпта Дпмп- 
тријевић. 

Мита Димитријевић: Господо народни посла- 
ппцп, треба узети једап впсокп нациопални и па- 
триотски Ton. када je реч 0 нашој војсци. Треба 
nanioj војсцп одати прпзпап.е за њену сјајпу npo- 
шлост и иматн пупу веру у п.епу, у пме Bora, још 
сјајппју будућкрст. (Прпговорн на деспици). Мо- 
ЛИМ вас, господо, псмојте упадати, јер то нити je 
озбиљно, nmn достојно. кад je реч o војсцп. Лор 
из разога ни мало паметних, спречавате вашом 
лармом, да се чује оно што ми je на срцу. A, Bn, 
господине Претседпиче, имате свега двојицу Лјуди 
да за све ове упадице опоменете, a то су Алексап- 
дар Дачић и Бранко Тодоровпћ и ппкога внше, 
одпоспо jom једпога — Аћпма Поповића! (Приго- 
вори na деспнцп)- ^"о што сад бива у Скупштпии, 
од неозбил3пих људи, ппкад није било.. To je једап 
посувраћеп, педостојан тон, који je заведен у ре- 
дове нате да немамо осећај озбиљности ни у чему, 
na ни када je у питању војска. 

Никакве моралпе дисииплнпе псма међу вама 
тројпцом који овдс галамите и гледате сваки го- 
вор да покварпте. To je ваша ревност у служби 
режиму. Оставите то цензури! Ja сам се вама овом 
пзјавом свечапо олужпо, вама тројици, И иишс neiiy 
обраћати пажњу ма шта nn овде казалп. 

Господо, наш југословспскп радикалпи клуб 
којп je увек nmao правом и одрс1)епом липијом не- 
lie се у овој дсбати освртати ни на један ни на дру- 
ги табор, који постоје у војсци. Једпо je истина 
да je Радикалпа страпка увек умела достојпо да 
подп борбу са свакпм којн je покушао да упоси 
политику у војску или којп je покушао да узмс 
једаи супериорап, иеодговоран став из војске. Го- 
сподо, постоји исто тако јсдна традпција ради- 
калпе страпке jom n у томе што je радикална 
странка увск водила слободпу дпскусију у свнма 
питап.пма, a тако1)С и у значајпим питап.пма вој- 
гке. Ja овдс имам ову књигу паписану од једппг 
врло познатог и врло доброг офппира, пеобичпс 
тттелигенцпјс. Ja hy цитирати петто из те кљигс, 
баш због тога што one рсчн долазе из војппчкпх 
родова. У овој књизн која поси наслов „Сапремсна 
врховпа војпа управа" изпосс се резултати свсга 
онога mro су прежпвсле појске у разнпм држава- 
ма, специјално у току овог рата који наи je дао 
велпко искуство m o томе каква треба ла будс вр- 
ховна управа v војсци- • • . (Један глас: Ko je иапп- 
сао?) Ако xo1iCTe да зпатс паписао je ђенерал г. 
Rojun MaKCiiMonnli. Ои каже: ,,Питање солидпе зе- 
малЈСке одбрапс под дапашњим сложепим прили- 
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ка.ма, може бити рсшено само ако се свестрано прс- 
гресе ii уреди од стране Народног претставништва 
и уз иајжпм i.v 1!)егову сарадњу, јер ће само тако 
огромне жртве, којс тражи земаљска одбрана, бити 
лакше подношене и радије лаиане и сама одговор- 
ност за успешну одбрану земље биће правичније 
разделЈСНа и од оних, који стпарио треба да одго- 
варају за судбину државе." Који су ти који су од- 
говорни за судбину државе? 11ародно претстацни- 
mriio, у сарадп.и, у лепој хармоничној сарадњи са 
нашом војском, са врховима војске. 

Господо, ми морамо мало да зажалимо што сс 
у врховима управе nauie војске нијс утврдила је- 
дна сталносг,  na  да тече, господо, рад у питању 
одбране и спреме   земље   одређени и непрекидни 
рад свих енергија    материјалне и духовне    снаге 
nanio војске. Ha жалост, после рата тај континуи- 
тет није текао без прекида него je сваки час пре- 
кидан IH ометан. Између мпогих примера ja hy ци- 
тирати само јсдан који сс нс може демантовати, a 
то je примср сталних промена баш у самом Ђене- 
ралппаоу. За неколико година ми смо имали при- 
лике да видимо да тамо у Ђенвралшта/бу, тако рећи 
не npoije пи годипа двс a већ се промеви иачелник 
Ђенералппаба.  Господо,  то  je свакако no схвата- 
п.има п самих    иојиичких    ауторитета    губитак   у 
духу    рада,    губитак у одређеном    коитинупету. 
AKO су у Ђенералштабу честе промене у врховима, 
не Morv да се изводе ни план орпанизовања наше 
војске, нити здраве    реформе у п.ој,    још    маше 
може да се утврди један одређени принцип и ме- 
тод у израдп једног ратног плаЕЈа. Jop свакп нов 
качелник    Гснералног Штаба допоси  собом  сппја 
гледншта н схватања,    која    могу   бити и сувише 
лична и супротна   једвом   усгавовљенови   духу   у 
организоваиЈу и спреми војске за судбоносне мо- 
менте. Немачка војска, у својој прошлоспи, имала 
je на челу своје војске Молткеа за преко 30 годи- 
на. Сличис случајсве имамо и у другим војскама. 

Господо, има jom нсшто mro je апсолугио na 
души свима нама, a дужност   нам   je   да   то овде 
кажемо. Kao да je некн зао дух обухватио врховс 
наше војске да се тако живо радило. исувише живо 
радило, да се наши сјајни   ратни  команданти пре 
врвмеиа и беа гготребе што пре удал.ују нз редова 
војске. Тако je круг оних сјајних   наших   ратних 
команданата свс више и више проређиван у редо- 
вима наше војске, да збил>а човск мора зажалити 
mro те   велике   cjajne и историјски   велике   ратне 
команданте видимо више no улицама умссто да се 
држе у редовима војске.   Један Жнвко   Павловић, 
господо, без мало у псдесстој години, ставл>а се у 
пензију a и Други многи после њега. Растерују сс 
из војске они који су на својим плећима    изнели 
све иаше исторпјске побсде. И ко то врши: послс- 
ратпи минисгри војске којн су у рату губили диви- 
зије или седели no штабовима. Ja Heiiy да пабрајам 
све то сјајне ратпе комапдаптс који су тако рећи 
избачспп   из  војске.   Како  je  то   почело  од  Со- 
лунског процеса,  n под интенцијама тог процеса, 
та навика избацивања наших сјајпих    ратпих ко- 
мапдапата пијс престајала ни до дапас.    Алп нај- 
впшо    растерипап.а из војске тпх наших    сјајних 
ратких комапданата било je за време шшистрова- 
п.а ђенерала Хаџића и ђенерала Л4илипоја Зечеви- 
lia, o којима историја nciie пмати шта да забележн. 
Одбацквање  тих  сјајних ратних  команданата  из 
војско, то Je недостојно и зло. Тиме се рушп, пре- 

кида континуитет, onaj лепи континуитет војпшк 
ког српског хероизма и војничке части, n, што i , 
пајважппјо, одбацује со пз војске велико војничкп 
искуство. Господо, ратови нпсу тако чести и нема 
боље школе за војску него школа рата. Наполеоно! 
ви маршали нису имали никакве генералштабвв 
академије, нису имали ннкакве више ни ниже вој, 
ne школе; пмали су ону најбољу школу a то \1 
школа рата. Па ни Kapal)opi)e није имао нииакву 
академпју, нсго je имао оно што je најважниј 
то je школа борбо, школа бптке и para. Ilnrn cv 
Карађорђеве војводе имали друте војне школе no. 
го школу жнве борбе, којом се челично њихое 
дух херојства n чиме се стварало велико искуство 

Господо, ja бележпм ово одбацивање наших 
сјајних ратних команданата из иаше војске као je. 
дан апсолутан мпнус и жао ми je тто je иа тај на- 
чин пресечено оно лепо искуство наше војске, као 
и траднциопалпи континуитет нашег хоројства. A 
Jom највећа je штета игто се гаме одбацивало го. 
лико исторпјскпх лпчности namera рата којс би 
служиле војсци за углед, као и народу mro ће увек 
служитн за понос. 

Господо, кад je говор o војсци трсба да се со> 
тимо мако je било пре para. Сјајиа сорија, сјајац 
низ пре свепа наших војннх министара, у лепол 
броју. Да наведем прво ђенерала Јована Мишко^ 
Biiha, Јована Атанацковића, Мплована Павловп11;1. 
!)Опо,рала Степу, 1)енерала Путпцка. To су све јаке 
и силие личности, светли карактори. Mel)y њима ie 
било чак n шпартански узвишеиих личности, као 
mro je бпо Миловаи Павловић. Да би одржао noj- 
ничку n моралну виоину свога положаја као мини- 
стра војног, он ннје жалио ни да његов ро1)ени син 
изгуби живсЈт у једном крају где je беснела мала- 
рија, као ппо je тада био Пирот. Иако му je и жо- 
на a n фамилија говорила: „Повуци га из тог мо- 
ста. . . . болсстап вам je син!" A on на то одговара; 
„Шта ћс бити са оним који he тамо доћи!?" ц тако 
шпартапски чврстог срца оставио je свога сина fm- 
лсспог у том маларпчпом крају и тај п.егов спц 
у.мро je тамо. Свстао je овај пример високог, 
шпартанског карактера. 

Господо, a каквп су министри послс para.    Ja 
ne мислим да o томс говорим, јер немам миого до- 
брог да o 11>пма кажом. Можда lic историја o н 
Btmue казатп псго ja, али ja могу peim да нема ту 
пшартапски узвптенпх л>уди. 

Господо, na супрот томе, хоћу да скренем na- 
жњу mra je било ca ратшш командантима у другим 
војскама, na пример у Француској. У Француској 
иако постоји лимит д'аж, време докле може неко 
бити у војсци, парламенат француски ипак je про- 
mnpno тај рок тс ми данас видимо у француској 
војсцп још увек све ono cjajne ратне команданте 
који су у великим биткама као и ови наши изнели 
на себи свс историјскс подвигс и све велике 
побсдо. Mu вндпмо jom увек у француској војсци: 
Гуроа, Петепа, Гамлепа и др. 

Ми ово избацивање из војске наших   ратних 
командапата ne можомо поправпти, али у моменту 
великог искушења у којс може доћи nama земља у 
овој пснзвеспости мира и para, пека би сс прешло 
преко свих ситничарских гледишта и нека се прп- 
зову у родпво iiaiiio војске сви ови војппчки хероји 
како je био пршван Војвода Mnnmh na n Путнпк, 
и Божа Јапковпћ и други осталп наши комапдапги. 
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који  су такође из ситне нстрпељивостн    били от- 
страњени нз нојске. 

Господо, има још једна озбиљна ствар, кад je 
пигање стварања иаше војске. To je овај политич- 
ки несрећки период који преживљујемо, један no- 
лишчки период врло гежак, и ако ja то кажем, то 
Н€ Есажем као члан опозиције, него кажем као 
искренн грађанин ове земље. Мн преживљујемо 
под ови.м режимам политичку разбијеност иашег 
карода, jop овај неиародни рсжнм разбија ону на- 
ционалну снагу духовног јединства нашега иаро- 
да, коју он има. У том духовпом јединству нашег 
народа лежи и јединстиена воља паше нацнје, ona 
неоаломљива воља која je кроз дивно јунаштво и 
пожртвовање у раггу с много јачим нешријатељима 
задивила саи свет, na и непријатеље. 

Овај режим, дакле, не престаје да убија ту ду- 
хоену јединственост нашега иарода. Погледајмо 
ilira je створено у народу, како je данас из.\1е1>у 
Београда и Загреба, између Хрвата и Срба, и уоп- 
ште овај режим да ли сједињује или разједињује 
иашу нацију. Ми зиамо каква je тешка мука n не- 
вол>а због сиега тога. Ми знамо да у roj разбијено- 
сти народа постоји и велика опасност и за органи- 
зацију наше јединствене војске, Koja треба увек да 
и.ма јединствен дух и јединствену вољу. Сва та 
разбијеиост духовне иацпоиалне целине сметаће 
организовашу n одржавању једннства духа у вој- 
сци. Свакп организам здрав je кад сс његава и фи- 
зичка и духовиа целииа ничим не 11онре1)ују. И за 
војску нашу потребан je део и здрав организам, 
ничим неповређен. Све органске и духовне снаге 
треба ту да су оабране. Л то овај ненародни режим 
руши на сваком кораку и у свима правцима. 

Ми данас желимо сни да служимо иароду и 
i.ioiiiiii, и дозволите, господо, да у овом маменту 

нагласим    своју   забринутост,   да    прдвучем    све 
om-   опашоста  које  због ове  раабијености  наше 
нације могу наступити у једном критичжш и суд- 

нос ном моиенту. 
Господо, под шињелом војника и целе народИе 

војске  ми,  претставници  Радикалне  странке, же- 
лимо да куца срце слободног грађанина. (Одобра- 
вање и пљескање на левици). .lep само тим путем, 
само кроз грађанске слободе, знајте и будите уве- 
реии,  nama  he војска увек опти сложна н једин- 
ствена и победоносма каква je увек и била. И saro 
наши прваци Радикалие сгранке у Удружемој рпо- 
зицији журе да се што пре дође до споразума из- 
иеђу  Срба 'И Хрвата. Споразум, гослодо, који ми 
проповедамо, тај споразум нема ништа друго до 
један циљ: апсолутио решење јединства духа и ак- 
ције Срба, Хрвата и Словенаца у здравој сарадњи 
за добро народа и државе и у ЛЈубави према зајед- 
ничкбј   отаџбини   и   нашој   јединственој   војсци. 
(Чује  се са десиице: У чему се on састоји?) Ето у 
у овоме што сам рскао. У осталом, ja сам вам дао 
на  то питање jačan одговор опога дана када сам 
недавно, баш овде у Скуштини, говорио o cnopa- 
33 му.  Господо, споразум nnje питање једнога чо- 

i,   споразум  je  универзалног   карактера,   спо- 
разз^.м   нијс  питање једне  свакодневне   политике 
него   споразум   прстсганл.а   дело   исторпјског   ка- 
рактера. Споразум, господо, за који се залаже Ра- 
дикална странка, нма првенствено за циљ морално 
и   духовно   снажеље   свих   пародпих   позитивних 

a спих Срба, свих Хрвата и свих Словенаца за 
једну   праву иародну војску. Јер само кроз једно 

иудрр сабиран>е народних cnara, кроз једну мудру 
mi   итикј    п       ику  здравога  спаразума, можемо 

...  поуздано до уверења, да heiuo баш у духу 
cni a  имати je;!!!}1 војску која  he наследити 
и у«апредити још umne све оне идеале борбене и 

ке Краљевиие Србије, који he се 
војсж м и војску пренетл и na осталу нашу 
браћу Хрвате и Словенце. Тако he се, у нашој na- 
родној u слободној држави, слободни Срби, са сло- 
б   чпим Х| и слободним Словенцима осетитн 
као јед«а целина, под једном народном заставом! 

Господо, треба' да знамо да upe свега треба 
шго пре створити позитивне услове за сабирање 
св дних   cnara  у  једном  истом  осећају,  у 
подједнакој t и без икаквог разилажења у 
питању n државе и војске. Јер никада више није 

.. ебније него сад манифесговати једииство 
naniera   народа у  свему  државиом  животу,  na  и 
кроз војску у ово даиашње време. Исто тако, го- 
сподо, треба да сакупимо и све могућности да се 
створи   јединство  свих   потребних  предуслова за 
свс велике задатке који чекају Југославију и којп 
су увек уопешно изводили слободни народи сво- 
јо.м народном војском. (Чује се са деонице: Јесмо 
лн једап   народ  или  гри?)  Нека  смо  a   150, ако 
с.мо  здружени,  у  слободи  један  смо  no  осећа- 
јима, a ако то народ није он све губи. (Граја na 
деокици). Господо, нисте способни да уђете у један 
најлотребнији   тод   пијетета   бар  сад   кад  се   o 
крушшм   народним   стнарнма   говори.   Сви   сте   im 
као mm cm im врапци кој« чегфкају na малим бу- 
г.штима, и лете с буњишта na буњиште, a да уз- 
ете imcoKo саовим сте, као и врапци, неспособни. 

Зато na завршетму у име Југословеноког рад-икал- 
iioi- клуба изјавл>ујем: 

Народна Радикална странка, и no огроадашм 
историоким заслугама које Je nama војска у про- 
: глости и.мала при стварању наше народне државе, 
i; no величини дужности, које наше војска има \ 
чувашу n одбрани наше отаџбине, оматрала je 11 
сматра нашу народну војску ооновном, иоралном 
n физичком снагом у гемељима наше државе. 

Народна Раднкална странка од увек сс зала- 
гала за остварење свих услова, материјзлних и ду- 
ховних, за напредак, за ојачање н здрав развој 
наше војске. 

II дапас у извапредпој тешкој  европској  cn- 
туацији,  у  кајој  je утрожи!  по/ттпчкп  порсдак 

ропе као n ујвек,   Народна   Радикална   странка 
[влачи   своју   одлучност,   да   за   добро   војске 
сни    сие    nanope   11   жртве    које   on   се   од  ње 

гражиле. 
Мислећи na духовно једшство, неопходно 

нашој војсци, Народна Радикална странка у свом 
итичком делању усредсредила je све своје na- 

поре mi остварењу најширих услова за духовлу 
гу у Југославији. 
Имајући n raj циљ у виду, Народна Раднкална 

странка je најживље учествовала у патриотском 
раду na стварашу опоразума између Срба, Хрвата 
n Словенаца. 

Успевши   са  другим  народним   странкама  да 
;m основу за споразум и сложну сарадњу из- 

међу Срба, Хрвата и Словенаца, Народна Ради- 
кална странка даје потпуно поверење самој na- 
родној isojcnn, a ускраћује га Министру војске и 
морнарице као члану владе с којом om заједно носи 
подједнако   одговсфност   за   нелбјалну   камлашу 
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коју влада др. Милаиа Стојадановића води протии 
I [ародног споразума Срба, Хрвата и Словенаца. 

Завршујући овим речима, изјавЛ)ујем да, у име 
Радикалног клуба иародних посланика, одајем при- 
знање нашој народној иојсци, a ис дајем повереље 
ни Влади ни садашњем Мнпистру војске и морна- 
рице, и гласам против овог буџета. (Одобравање 
ii lubocicaibe на левнцн). 

Ирегседиик Стевац Ћирић: Реч има у ime Ју- 
гословенског клуба народни посланик господин 
Милош Рашовић. (Гласови: Није овде!) Господин 
Рашовић није присутан и по узусу, требало би да, 
у овоме тренутку, изгубн реч. Ме1јутим, no интер- 
венцији Југословенског клуба, чији je члан госпо- 
дин PaiiJOBiili, ja сматрам за потрсбно да изјавим, 
да 1-осподип Рашовић, у овоме тренутку, не губи 
реч и ако сада није присутан, Господин Рашовић 
lic добити рсч, кад до1је у Народну скупшттну. 

Рсч има народни посланик господин др. Јанко 
Барнчевић. 

Dr. Janko Baričević: Gospodo narodna poslanici, 
po jednoglasnom zaključku sednice, koju su održali 
svi šefovi opozicionih klubova, čast mi je, u ime ce- 
lokupne opozicije, da dam sledeću izjavu. 

Kao govornik u ime Jugoslovenskog kluba na- 
rodnih poslanika u resoru Ministarstva vojske i mor- 
narice prijavio se bio i član .Jugoslovenskog kluba 
narodnih poslanika g, Miloš Rašović. Gospodin Miloš 
Rašović juče ceo dan radio je na tome govoru i do 
kasne  noći. 

Jutros sam za vremena obavešten od poslužite- 
lja Kluba, da javlja da smesla ustaje i da kreće u Na- 
rodnu skupštinu. Pošto je već II sati g. Miloš Rašo- 
vić nije tu.... (Sa levice javljaju da je narodni posla- 
nik g. Miloš Rašović stigao u Skupštinu). 

Претседипк Стеван Ћирић: Господо народни 
послаипци, сматрам за потребно да за неколико 
тренутака, али не no § 106 nero просто из потребе, 
прекиием седницу. 

(После прекида) 
Претссдиик Стеван Ћирић: Господо народнн 

посланици, наставл>амо седницу. Реч има народни 
посланик господни Мплош Рашшић, (Узвик из ве- 
ћине: Да чујемо Рашовића! — Да видимо Ра- 
niOBuha!) 

Господин Рашовић пијс присутан. Ja остајем 
npin својој пређвшњој изјави. Реч има народни по- 
сланик гооподии др. Јанко Баричевић. (Протестн 
na деспици и у центруму и узвпцп: Huje то Ра- 
шовић!) 

Господо пароднн посланици, no јсднодутној 
одлуци свих тефова гј^упа има реч господин др. 
Јанко Баричевић. Ja nac молнм да га пзволнгс 
мирно саслушати. 

Dr. Janko Baričević: Gospodo narodni poslanici, 
pre prekida sednice ja sam bio na govornici kada sam 
bio počeo sa izjavom koju sam trebao da dam u ime 
svih šefova opozicionih grupa. U jednom momentu 
javljeno je da je g. Rašović došao u zgradu Narodne 
skupštine, a pošto ni ja niti ko drugi nismo bili infor- 
misani o'onome što je bilo u to vreme s njime, ra- 
zumljivo je bilo da je trebalo prekinuti na izvesno 
vreme sednicu da se dobiju informacije. Ja sam sa 
g. Rašovićem razgovarao, i on uz najbolju volju, ma- 
kar bi on to rado hteo, ne bi bio u stanju nakon ono- 

ga što mu se desilo da mirno iznese ono što je njemu 
učinjeno. Ja mogu Narodnu skupštinu po njegovim 
recima veoma kratko da izvestim, da je on izlazeći 
iz svoje kuće na Dedinju bio napadnut od četvorice 
bandita od kojih ga je jedan udario šakom u želudac 
ii stomak, a drugi ga je udario odostrag, jer je h\u 
opkoljen sa obadve strane. To je prouzrokovalo kod 
njega izvesnu nesvesticu i pošto je potrebno da se 
ova stvar ispita treba izvesnog vremena. Istovremeno 
da su mu banditi oteli koverat sa zabeležkama o stva- 
rima o kojima je trebao da govori u Narodnoj skup- 
štini u današnjoj diskusiji 0 budžetu Ministarstva voj. 
ske i izvesna originalna dokumenta, sa kojima je hteo 
da potkrepi svoja tvrđenja. Da stvar bude ispitana 
jer je to jedan više nego krupan događaj, to tim viŠ« 
5to se sa izvesnih strana nastoji ubaciti sumnja o iia- 
ineštenosti, ja predlažem da se današnja sednica od- 
godi do (i sali posle podne, jer opozicioni krugovi 
nalaze za potrebno da ispitaju ćelu stvar i da o toj 
stvari donesu zaključak koji će Imati svoju važnost 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има Министар 
унутрашњих послова гошодин др. Amon Кори- 
шец. (Бурно пљескаље у центруму и na десници н 
узвици: Жпвео! — Граја на левици.) 

Ministar Unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec: 
Gospodo narodni poslanici . . . (Dr. Janko Baričević 
oštro protestvuje. — Žagor). 

Прсгседиик Стеван 'Bnpnli: Господине Бариче- 
вићу, опомињем Вас на ред. Кад су Вас у мир\ 
саслушали, пзволите и Вн na мпру саслушати ro- 
сподина Миннстра унутрашњпх послова. (Објаш- 
Н>ења пзме^у посланика са левпце и деснпце.) 

Ministar Unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec: 
Gospodo narodni poslanici, danas, čim sam saznao za 
slučaj gospodina narodnog poslanika Rašovića, od- 
mah sam naredio istragu šefu policije u Beogradu, 
da se ispita ovaj slučaj. On se odmah počeo ispiti- 
vati, i rezultat te istrage je ovaj:... (Aleksandar 
Lazarcvić: Ali mi da vodimo istragu! — Protesti na 
desnici). 

Претседиик Стеван Ћирић: Господине Лазаре- 
вићу, моли.м Вас да ne упадате у реч! (Алексаидар 
Jlasapcnnh протестује.) Опомињем Вас на ред! 
(Бучпа објашшења шмеђу посланика са деснице n 
левпце). 

Ministar Unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec 
(nastavlja): U blizini kuće gospodina Rašovića nalazi 
se mala kafana, koja se zove »Malo Dedinje«. Go- 
spodin Rašović je izašao oko pola deset i prošao je 
mimo ove kafane sasvim mirno. (Glasovi na leviči: 
Otkuda to znate?) Otišao je svojim običnim puteni 
prema Topovskim šupama. Video ga je kafedžija 
Živan Sremčević. U njihovu kafanu nije ulazio i nije 
bio tamo niti jednog momenta. 

Na tome mestu gde bi se morao — kako se opi- 
suje — desiti ovaj slučaj, je stalno žandarmerijsko- 
pozorničko mesto. Žandarm, koji tamo stoji, nije 
čuo ništa, nije video ništa, nije primetio ništa. 
(Žagor na levici). 

U okolini se nalazi mnogo kuća. Raspitivali smo 
se tamo, ali od ukućana nije niko ništa video, niti 
čuo, tako, da je nemoguće utvrditi, kako se to desilo 
i je li se tamo desilo. 

Kad je došao gospodin Rašović u Parlamenat, 
javio se gospodinu Pretsedniku i kazao, da mu se 
desio ovaj nesretan slučaj blizu kafane i da je onda 



СТЕНОГРАФСКЕ БЕЛЕШКЕ 461 

on otišao preko vinograda, da je bio u kafani i da 
je onda šetao preko tri sata po gradu. (Uzvici na 
desnici:   Smešno!). 

Tu- je jedna kontradikcija u tome, Jto su našli 
policijski organi i utvrdili i u tome, šta je Prelsed- 
niku Narodne skupštine kazao gospodin Rašović. 

Ja se bojim radi toga, pošto je to već sada jedna 
kontradikcija, da nije po sredi kakva mistdfdkacija i 
radi toga... (Dr. Janko Baričević protestvujući 
upada u reč). Molim, to je izlaganje policijsk li vla- 
sti. (Graja i objašnjenja). 

Ирсгссдиик Стеван Ћирић: Господине Бариче- 
BHliy, Ваша изјава je оаслушана у миру n молп.м 
Вас да ne упадате \ \->сч. (Др. Српко ВукппиниИ 
протестује.) Господине Вукановићу, изволите сести 
на своје место и немојте упадати у реч. 

Ministar Unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec 
(nastavlja): Radi toga molim gospodina Pretsednika 
Narodne skupštine da on preko gospodina Ministra 
pravde zamoli za sudsku istragu i ja molim da se to 
odmah učini... (Burno odobravanje i pljeskanje u 
centrumu i na desnici i povici: Tako je! To je 
pravda!) ...jer njemu je slučaj poznat, pošto mu 
ga je gospodin Rašović odmah prikazao kada je 
došao u Parlamenat. 

Drugo, molim druga g. Rašovića, da se on odmah 
pretstavi lekarima i da oni utvrde njegovo stanje... 
(Dr. Janko Baričević: Prepustite tu brigu tijemul — 
Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja Dra- 
giša Cvetković: To je i naša briga!) ... pošto je 
kazao, da je bio bokserom udaren, a mi mislimo da 
se to mora poznavati i da lekari to moraju utvrditi. 
(Dr. Janko Baričević: Postavite se Vi da Vas neko 
udari šakom u stomak, pa da vidimo hoće li sr to 
poznati. —■ Burni protesti u centrumu i na desnici. — 
Graja). 

Претседиик Стеван Ђирић: Господипс Бариче- 
iiiiliy, Ви ere шеф групе н Bn знате шта смо једно- 
гласно закључили, na Вас зато молпм да будете 
мирни и да поштујете своју рођену одлуку! 

Ministar Unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec 
(nastavlja): U ime Vlade mogu da izjavim da je nama 
mnogo do toga stalo da se ta stvar raščisti, razjasni 
i da dođemo do potpune istine. (Burijo odobravamje 
u centrumu i na desnici i povici:   Tako je!   Ziveol). 

Ja mislim da će to biti, ako se ovaj slučaj istraži, 
raščisti i razjasni u interesu ovog visokog Doma i 
uopšte sistema parlamentarizma. (Burno pljeskanje 
i odobravanje u centrumu i na desnici i povici: 
Tako jel). 

Претседппк Стеван Ћирић: Господо народпи 
посланици, Претседништво he најодлучније учп- 
иити своју дужпост и замолнти господпна Mnim- 
стра правде да поведе одмах истрагу no овој 
ствари. 

Ову седницу прекпдам, a наставићемо je после 
подне у 6 часова. 

(Седница je прекииута у 14,50 часова) 

(Наставак седнице у 18.35 часова) 

Претседиик Стеваи Ћнрић: Господо народни 
посланици, настављамо седницу. Имам част изпе- 
стити Мародиу скупштину да сам ja своју дуж- 
nocT нсодложпо изпрпшо. Замолно сам г. Мипи- 
стра правде да поведе одмах судску нстрагу. Г. 
Министар правде то je већ учинио и предао ствар 

Државно.м тужиоцу. Отварајући ову седппцу ja 
uac молим, господо народни послаиици, да je на- 
ciamiMo у мнру да бисмо и ми учиннли ono mro je 
nama дужпост, a TO je да претресемо оуџет и да 
га држави дамо. (Одобраван»е). 

Реч нма иаридпп послаипк r. НОВИЦЗ Поповић. 
Новнца Иоповић: Господо народни посланици, 

у uuoM моменту кад узимам реч да говорим o 
предлогу буџета Мииистарства војске и морнари- 
ne обуаима ue ocehaj велике љубави према југо- 
словеиској војсци, јер она стоји na браниху namc 
драге n миле Југославије. (Бурпи п.иескаше n ус- 
клици: Живела војска!) 

1 исаодо народни посланици, у псторијп чове- 
чанства ne постоји првшер да je Једна ншдија вм- 
nie пахила, umne страдала за своју слободу него 
nama нација. (/IMIUO одобравање код већиие). 
bpaiho n господо, nama се пацпја више пута купа- 
■ui у крви за своју слободу, наша je нација и пада- 
ла, наша сс нација и дизала али nama иација ни- 
кад и никад није пала nn пропала духошш. (Бур- 
ио пљескање кид већине). li зато je било могућно 
meno подизање. 

Господо народни посланици, мп лтрамо да се 
осврнемо na прошлосг и да видимо кад je nama 
нација n зашго je падала. Падала je, господо, 
онда кад je у редовима иашег вођства завладала 
неслога a ту je песлогу nam парод крстно речима: 
„Великаши .проклете вам душе, na комаде растр- 
госге царство!" И ко je, господо, овде страдао? 
Страдаи je народ. Un je ПОДНОСИО дуго жртие, on 
je ПОДНОСИО дуго puiiciuo. Un je дшрао пеодмор- 
но да иде из para у par, na крви у крв, да nououo 
сеои прткшл.а слоиоду u да раокида са ропским 
ланциша, 

1 ОСПОДО паридии посланици, џпновском оор- 
оом Сроа, Хриата n Словеваца створена je ова 
дивна Југослаоија и у њој, господо, пма места за 
све нас, за све Хрвате, за све Словенде, за све 
Србе, да у њој жапп.мо оратски и сложно'. A шта 
ми радпмо, пошодо? Ja hy да потсетим на говор 
уиа.кеног говориика г. Цветића који je npe неми 
дап казао са ове говорнице да се ми губпмо у спт- 
nii.M сукобима, да ту трошимо своје спаге и да се 
ту ЛОмимо a да остаил.амо nepemene државне npo- 
блеме. И заисга je тако, господо народпн посла- 
ници, јер MU жпии.мо од уједнњења до дапас a по- 
наоооб у овом перподу времепа, где je створепа 
je.ma кужпа атмосефра тешкпх пнтрнга, памфле- 
га, неистинитих брошура и разноразних достава и 
азмишљоиина. To je, господо, onaj отров који гу- 
mn и давп наш иарод. И кад Краљевска влада ре- 
апира путем власти да очува ред и мир пребацује 
joj се да je ona терористнчка, a кад мпрује, npe- 
бацује joj се да mije чврсте руке и да je наступио 
бољшевивам. (Одобравање код Beluime). 

Господо пародпи посланици, мн морамо да 
погледамо HCTIHHH у очи, мп морамо да знамо да 
je данас снтуацпја у читавом свету магловита. 
Исход догађаја нико ne може да предвиди и до- 
тле док се све државе журно наоружавају, док све 
културпе државе једнодутино иступају кад се ре- 
тава буџет Мипистарства војске и морпарнце, до- 
тле, господо, ми као да нећемо да видпмо чиње- 
нице и као да пећемо да видимо у каквом се поло- 
жају налазимо. Мп dam у том мо.мепту пемамо је- 
днодушности ii ja верујте, господо, са ове говор- 
пице жалим mro се дешавају ове појаве баш у мо- 
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мспту кад сс решпна буџет наше дичне и храбре 
иојске. (Бурнн поклицн код већине: Живела вој- 
ска!) Иарочити, госиодо, жалнм случај што сам 
чуо са ове гоиорнице једног старог н искусиог на- 
родног послалика, кига ja иначе ценнм и уважавам, 
да баш ои nelic да гласа за оиај буџет, наговешта- 
iiajyliH да исма поверења у врхове војскс да lie Ko- 
pnenu иокористити потребне креднге. (Алеисаидар 
Лазареиић: Ти не говориш истииу!) Госиодиие Jla- 
заревићу, то нека вам je на част, ja ову Народну 
скупштину много поштујем a изволите ми то pehu 
кад будемо сами. 

Господо иародни посланици, онај који пропо- 
веда вслику љубав према Крал^у и Отаџбини, onaj 
којн ироповеда велику љубав прсма војсци, тај у 
данашњнм приликама ne може да се усгеже a да 
ие гласа за буџет војске и морнарице. 

Јер то би значило, господо иародни послани- 
ци, као кад би неко казао, узајмићу ти десет хи- 
љада ди11а1)а, али у џепу пемам ни динара. To зпа- 
чи волим те, али ти не дам ништа. 

Госиодо иародни посланици, у данашњој нај- 
озбиљннјој ситуацпји бацају сс ружие сени na вр- 
хоипу државну управу, бацају сс ружнс сени на 
оне, који су највећим делом водили нашу нацију 
и прославили у Целом светуЈ бацају се ружне сени 
na војсково1)С, бацају се ружпе сопи na one л>уде, 
који iie сутра да воде пашу пацију у борбу. To ja 
мислим да није н;и нацпопалпо nmn je то иачин 
којим се брапи југбсловенство и јединсгво, (Бур- 
но пљескање код већине и повици: Тако je!) 

Ja ћу, господо, са чуђењем да запитам госпо- 
дппа Лазића кад он каже да nehe да гласа за бу- 
џет, само због тога што пије решено инвалидско 
пнтање, да нећс да гласа mro mije решено mnaii.e 
добровол.аца, a ja поставл^ам питање, na није ре- 
meno mi питање землЈорадничких дугова, na nnje 
рсшспо nn насел.епичко пптање, па оида, господо, 
im caoopahajiie прилике ппсу изведене како греба, 
na која су питања решена у овој земљи? Господпп 
Лазпћ, хоМе n тражи од јсднс владе ла ona за дпе 
године сва питања која пиште нашу Југославију 
реши. (Бурно пл.ескање код већине it узвпцп: Тако 
je!) To je једна немогућност. 

Ja, господо, наглашујем да je срећа и за отаџ- 
бину, n за парод и за будућпост Југославије што 
je шеф данашње Владе уважени др. Милан Стоја- 
диновић. . . (Бурно швескање код веКппе). . ., нај- 
плодопосппјп Претседиик Крал.евске владе, и што 
се на челу name храбре војске налазн најнзрази- 
Tiijn претставппк дичпих јуиака, прави војсково1)а 
и правп родољуб, na пмам поверења да he војска 
ла цвета и да je nama држава у спгуриим рукама 
и зато ja истински спесрдно кличем: Живео Крал>! 
Живела војска! Жпвела Југославија! (Бурно п.и- 
CKaibe у центруму и na десници). 

Иотпрстседппк Фрашо  Mapuidi:   Реч   има  иа- 
роднп послаппк г. Мплош PauiOBiili. 

Милош PauioBiih: Господо народни по.сланици, 
кад сам у Фипапсијском одбору устао да говорим 
прртив рада у ресору Министарства војске и мор- 
нарице, меип nuje ono цил. да пападам војску, jej) 
сам ja војник од своје седамнаесте подине na све 
до сзршетка para. (Бурно пл.ескање na левици). 
Ja сам војник који има највиша војпичка одлико- 
вања, ja сам војник којн има толико рана na сво- 
jn.M грудима да нико моју војничку част ne може 
довести у питање. Ja liy бити војник и сутра кад 

буде потребно да се брани Крал> и отаџбипа. Али 
господо, ja сам устао да говорпм o Министарству 
војске и морпарпце зато, што je данашњи Мииц- 
стар aojmi од Министарства војске и морнарицс 
нарравио дућан. (Огорчени протести у центруму ц 
на десници). A ja као борац и као ратник морао 
сам се узбупитп и морао сам да тражим и да no- 
кажем да Министар војске ne води рачуна o на- 
родним иптересима. (Узвици на левици:. Срамота! 
—■ Огорчени n бурни протести у центруму и на 
дссппцп). 

Потпретседник Фрањо Маркић: Господине по- 
сланиче, молим Вас да исказујете достојапствено 
своје мпсли. 1 [емојте у напред стварати закључке 
o поступцима. Ствар je Народне скупштине и на- 
родних посланика и са једне и еа друге стране да 
створе суд o истинитости или неистинитости ти\ 
ваших навода. 

Милош PauioEnh (наставља): Ja сам устао да 
овде говорим протппу злоупотреба o којима се 
rouopn да се врше у Министарству војпом. (Велика 
rpaja и бучни протести у центруму и na десници, 
■— Један глас са деснице: To mije лепо што тако 
говорите, mi ere издајпик!) Ja нисам издајник, ja 
сам носилац ордена Карађорђеве Звезде са маче- 
ипма, ОНО ШТО im једап  од вае  пема. 

Ja са.м том приликом казао господипу Минн- 
стру војске и морнарице да hy нмати прилике да 

Народној скупштини докуметарно прикажем 
re плоупотребе. (Граја и бурни протести na де- 
сници са узвицима: To je клевета!) Ако je ово што 
ja овде говорим клерета, онда нека Министар uoj- 
ске n морпарице до1)е и са овога места демаитујо 
onaj (|)акт. У Мипистарству војске н морпарице, у 
канцеларији првог помоћника, једап потпуковник 
резервни казао je у Министарству пред офицп- 
рима, пред четири официра, пуковника н потпу- 
ковника, да je помоћник Министра војске и мор- 
нарице ошгетно земл>у милионима. Дежурни офи- 
цпр • • • (Велика rpaja и протести na левици. — 
Узвици: Ko je тај mro je го казао?) Причекајте 
na liy вам го одмах рећи. To зна господин Мнни- 
стар. 

Потпретседцик Фрањо Маркић: Господине Ра- 
шовићу, ro mije лепо кад се Ви са скупштинске 
говорнице онако изражавате, јер се добија утисак 
као да I^ii то гврдите да je помоћник господипа 
Министра војске такав. Немојте препричавати овде 
шта je пеко казао, него изволите изнети у своме 
говору стнарпу критику буџета Министарства uoj- 
ске. (Велика rpaja и протести na деспици. — Уз- 
вици: Он клевета). 

Милош Рашовић (наставља): Лко су ово кле- 
вете, ja пристајем да иде.м na суд и да тамо до- 
кажем ово што овде пзпосим. 

Господнп Министар војске и морпарпце npii- 
мио je писмен рапорт од дежурног официра o томе 
шта je овај господин казао у канцеларији пред 
сведоцпма за његовог помоћника. Али господин 
Министар пије no томе ништа предузео пего je тај 
рапорт метнуо у фијоку. (Велика rpaja. — Гла- 
совн: Koju je био тај што je то казао?) To je био 
потпуковник ПалтК, a сведок je пуковник Радо- 
јичић. (Граја и бучпн протести на деспнци. — Сава 
Микић: To су Сарачевићеви милиони који су те 
довелп иа говорницу, — Граја). Тн хоћеш да сс 
препоручиш, a ja износим чињенице. (Граја и про- 
тестп na деспици са узвпцпма: To су клевете!) 
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Потпретседник Фрањо Маркић: Молим вас, 
господо, да се умирнте јср од велике ларме ис 
иогу ии ja да чујем шта се говори, a ne могу ни 
стенографи да чују и да забележе. Вас, господине 
Рашовићу, молим да се служите изразима који о.ч- 
говарају достојанству овога До.ма, иначе liy мо- 
рати прекинути седницу. 

Милош PauioBnli (наставл>а): И кад г. Мпии- 
стар no то.мс акту није нашао за сходно иишта да 
уради и пије хтео јер та' je личност o којој je реч 
онај којн закључује све уговоре и преговара за 
све зајмове na после тога буде одређен за прет- 
седника комисије да прима те закључене послове. 
(Велика граја и бучни протести на деоници).* 

Потпретседник Фрап.о Маркић: Молим вас, 
господо, за Miip, нека говорник изложи своје 
мисли, нека изнесе своја тврђења, али га молим да 
угготребљава изразе који одговарају достојанству 
овога Дома. (Гласови из већине: Али ne сме да 
баца клевете na војску!) 

Милош   PaiuoBnli   (наставља):  Госводо,   када 
сам јутрос пошао у Народну скупштину да грво- 
рим o ономе што сам хтео овде да изнесем, na 
лесет  метара  испред мрга  стана  испред  гараже 
добио сам јслаи страшан ударац овде (показује 
на  стомак) и том приликом одузета су ми доку- 
иента која сам требао да употребим, али ако су 
ми одузета документа не могу се уништити чиње- 
нице, чињенице су остале n one ne мргу да се из- 
бегну.  (Велика rpSja  на десници). II, господо, г. 
Министар   имао  je  куражм  да   изјави  да  сам  ja 
побегао, јер нисам смео да говорим данас у Скуп- 
штини   због  пзнсспих  аката   које   on   има   прппж 
мене. Али ja, господо, овде пред свима вама тра- 
жим и одобравам да се та акта које nn има против 
мене  изнесу  пред један  поштени суд части или 
пред једну скупштинску анкету и ja hy сносити 
све последице ако се нађе да сам ja крив, јер сам 
увсреп да сам часпо и искрено свагда радио n да 
сам n том приликом радио за једну часну и no- 
штену ствар. A ja питам г. Министра војске да ли 
he on да прими анкету за ово што сам изнео про- 
тиву његовога рада. (Протести и велика граја на 
десници). Међу тим својим стварима којс су ми 
одузете ja сам имао и извесних позитивних доказа 
да  су зетови Министра војске г. Марића посред- 
ници за cne послове којп сс обављају у том Mnnn- 
старству. Tn cv посредници предузимали и кораке 
код осигуравајућих друштава да им се одобре no- 
нуде за осигурање name авијације. (Mnmicrnp nnj- 
скс и морнарице армијски ђенерал Љубомир Mn- 
pnh: Докажите! — Мпппстар социјалне пплптпкс 
u народног здравља Драгиша Цпстковић: To je све 
измишљотина!) Ja  износим чињенице! (Мппистпр 
спцијалис пплптпкс п парпдппг здравља Дрпппип 
Цветковић: Инсценирао cn сам cne то! MncTiHlmnn- 
рао си цслу Скупштину! ■—■ Велика граја. упадице 
ir  објашњења између посланика са левице и лс- 
смипе). 

Прстседиик Стеван Tinpnli: Молим вас, ro- 
господо народни посланици, за мир и да у миру 
саслушате говорника. (Гласовн са левице: Ништа 
сс не чује! He ради мегафон!) Молим вас да будете 
тишн na lic сс чуги гоиориик, a дотле he се onpa- 
liiirii мегафон. 

Милош PaiuoBiih (наставља): Питам господина 
Мипистра да ли je он дао концесију n ako je шест 
генерала било противу тога да се та копцеспја да. 

Питам господина Министра да ли прима апкету за 
набавку бацача бомби. (Велика граја и бучни про- 
тести са деснице са узвицима: Све čy то неистине!) 
Мислите ли, господо, да вас се бојим. Био сам и 
пред много већим опасностима и нисам се бојао 
иако знам да падају иноге главе и да nemimi л>уди 
одлазе na робију, али ja се иас ne бојим. 

Колико се, господо, може у томе pecopv да 
злоупотребл>ава нека вам послужи само овај при- 
мер. Фабрика „Збројовка" понудила je нашој др- 
жави један број пушко-митраљеза да he их лифе- 
ровати за 135 милиона дипара. У то исто време, 
господо, био je један закључак пзме1>у Румуније 
и Чешке али je откривено да je ту no среди из- 
весна несолидна ствар. II тај посао у Румунији je 
сторниран. Кад je тај посао сторниран ова иста 
фабрика спустила je, господо, то na 35 милиона 
динара. Од 135 милиона на 35 милиона, a под усло- 
вом да се фабрика подигне у нашој земљи. 

•Ia питам Господина Министра да ли on извр- 
шава те услове нли напротив одликује оне, који 
претстављају ту фирму. 

Господо, no питању давања одобрења картелу 
квасца за фабрику нитроглицерина, г. Министар 
Летица, ja сам o томе имао један докуменат који 

i немам, стављао je своје примедбе и нИје хтео 
a i" усвоји, a усвојио je тек после извесне и 

интервенције и тражења г. Министрја Марића (Мп- 
нистар финанснја Душаи Летица: Никакве ннтер- 
венције ии нису познате! To су измишљотине!) 
AKO CV, господо, кзмишл>отине нека г, Министар 
Марић прими анкету за то пословање свога Mn- 

арства. Господо, контрола Господина Минн- 
стра, који контролише сва та пословања, састоји 
се од људи које он именује, али ако се ко успро- 
г«ви, акч) ко одвоји иишљење, он je, господо, 
онога места разрешен, н доведен други који he 
да слуша! (Гласови са деснице: Постоји закон o 
комисијама!) 

Господо, o неким стварима сада не могу да 
говорим, али ja се надам да hy и o томе да го- 
порим кал нађем ono што ми je данас нестало! 
(Протести на десници n повици: Говори сала!) A m 
хоћу да вам кажем: када један Министар војс^е, 
који подноси Скупштини буџет, v коме каже: 270 
милиона за издржавање регрутске обуке за 97.000 
регрута и <).000 каплара и редова, - питам ja Го- 
сподина Министра војске и морнарице: да ли у 
нашој земљи постоји, као што то треба да буде no 
Закону o устројству војске n морнарице, ocaMBaje-* 
стомесечни рок? A ja га позивам пека ono ono- 
вргне. јер су мени стотине и стотвне официра, ко- 
мандира и команданата тврдили да naum војници 
ne прблазе кроз обуку im пет до meci месеци, (Гра- 
ја na десници и повици: Пе дирај у војне редове!) 
To значи да се са опом сумом вирманише противно 
Закону n противно ономе mro треба! To je na 
штету војске. (Граја и смех код већине. — Стеван 
CIIMIIII: Српска војска je тукла Аустрију после дво« 
месечне вежбе!) 

Дал.е, питам ja Господина Министра војске и 
морпарпце: да ли on on пристао да се од њего- 
вих стручњака изврши један увиђај фортификаци- 
оних уређења, да ли се ona врше онако како треба 
n да ли се сне за TO mro се одређује'Троши na те 
сврхе?! 

Господо, ja сам тврдио ове ствари: посредо- 
вање. Господин Министар Марић држи два своја 
зета за војне изасланике, и ако за то немају услова, 
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.јелан бар ол н>их нема услова. (Граја на десници 
ii гласони: Je ли то страшна ствар?!) Страшне су 
ствари, кад се тако говори.... To су страшне 
ствари! (Граја на десници) Ja немам никакве везе 
c;i Сарачевићем (Глас са деснице: A ca Бодием?!) 
Ни са њим. Ja сам зато отишао на суд, na нека и 
ови оду. Клеветника може бити, али je зато суд, 
да утврди ко je клеветник. Ja са.м отишао na суд, 
na je cv;i казао своје и клеветници су осуђени. По- 
ступите п ии тако. Нека Господин Мннистар вој- 
скс и морнарице поступи према официру, који je 
казао оно у Мннистарству појске. За вас, посподо 
са деснице, нису страшне ствари, кад сс v noje- 
диним стиари.ма губи no 50 до 60 милиона на ппс- 
Tv државс. (Граја и протесги на десници и гласови: 
Докажите!) Ja примам да то докажем. (Глас са 
деснице: Откуда теби пет милиона да зидат 
кућу?) Ja прима.м аикету за cne што имам. (Mniiu- 
стар социјалие политике u иародиог здравља Дра- 
гиша Цветковић: Докажите ваша тврђења!) Ja при- 
стајем са Вама да идем na суд, na да докажем моју 
имовину a Вн вату. (Граја на дссници). 

Претседник Стеван Ћирић: Господд, молим за 
мпр! 

ЛТилош PamoBiih (наставља): Само једна не- 
пристрасна и од Министра појскс и морнарице нс- 
зависна крмисија може да утврди cne оне злоупо- 
требе које се врше v Министарству војске и мор- 
нарице, a TBM'O he бити докумената, само нека on 
то прими. СГраја, — Др. Јанко Баричевић: Видите, 
господине Претседниче, како ona господа ометају 
говор господина Рашовића!) 

Претседник Стевап Ћирић: Господо, ja вас мо- 
лим за мпр! 

Мнлот Pamoinili (наставл>а): Ja знам да за вас 
нема страшних сгвари! За вас нема страшних ства- 
pn и кад господа Министри дођу na кажу, да су 
нашли празне магазине, да су нашли војску голу 
n босу, a ии знамо да на ту војску трошлмо неко- 
лико десетина тешких милијарди. 

Господин Министар војске био je дужан да 
nemira, али ne сме да иопита, господо! СЛле^саадар 
Дачић: Ko je тр казао?) Казао je господин Крек! 
Али господин Министар то mije демантовао ti за 
rt) постоји v народу бојазан и каже сс, како мо- 
жемо да дајемо за ту војску толике милијоне, кад 
л.уди кажу, да су нашли празне магазине! To кажу 
Министри! (Граја и протести иа лесиици!) A ja се 
бојим да ne дођу после њих други и кажу, да су 
нашли празне магазине, и зато устајем и ово изно- 
сим, да се ne може казати, да су иагазини празни, 
него да ono. mro народ даје за војску, да то иде 
за BojcKV. (Граја и протести на десницн. -- Алек- 
сандар Дачић: Хајде заврши, Милоше!) 

Сад, господо, хоћу да кажем две трм речи o 
onoj тешкој ствари, моју гооподин Министар вој- 
ске мма противу мене што сам разрешен од ду- 
жности резервног официра, и то врло je важно да 
сс каже ,јер je у сличним односима, који се сад 
одигравају. 

1922 године ja сам ono еекретар Посланства 
у Берну после рата. Био сам члан комисије за пре- 
гледање регрута. (Fpaja и протести на десници.) 
Дозволитс ми, господо, био сам члан за прегле" 
дање регрута наших обвезника Словенаца, оних 
који су били аустријски поданици. Био je члан ко- 
мпсијс једап потпуковник, једаи доктор бсгунац и 

ja. (Граја на десници). O томе постоје документц 
(Узвици на левици противу деснице: Ћутите aa 
чујемо!) И кад су тн песретипци требали да n.iV, 
ђају no сто двадесет до стотинупедесет швајцар^ 
ских франака за преглед.... (Граја и протести на 
десппцп. — Др. Јаико Баричевић: Onu ca десниц» 
нарочито заглушују говорника, да се ne чује! Алц 
ми ћемо вам то вратити!) 

Претседипк Стеван Ћирић: Hnic парламентар, 
но ла заглушује говорника ни десница mi левица 
пего да га у миру саслуша. Ja бих вас молио, дд 
цирно саслушате гонорника и ja бих молио го- 
споду народне посланике, да се угледају на добре 
осооиие својих политичких противника, a ne нп 
рђаве. (Веселост). 

Милош PamoBnh (наставља): И ja сам, госпо. 
до, као члан те комисије, кад сам видео да се 
тражи огромна наплата од оних Лјуди, који с\ 
пиаче били сиромаппт, успротивио се и казао, да 
ja ne видим разлогј да ja као секрстар и onaj ка^ 
дслегат војпи, да ми примамо дијурне. Кад ми je 
рсчено, да сам трећи члан комисије и да треба na 
примим, ja сам написао рапорт — то Министар. 
ство спољних послова може да naije — написао сам 
рапорт да ja ne могу да будем члан комисије која 
пљачка сиромашне грађане, који треба да дођу 
одговоре својим војним обавезама. 

После тога мога рапорта Мипистар војске и 
мориарице наредио je да се ne плаћа ништа. (Упа- 
дице са деснице: Ko je то био?) Господип Пеш 
on je наредио да се втпе ne наплаћује. Vni, го^ 
сподо, зато тто сам ja то.м приликом одрекао no. 
слушност, on je паписао ратии распорел u мене 
ослобођеног супер-ревизионом комисијом, одре- 
дио за борца водника \, 39 пуку, a ja сам на томе 
акту одговорпо да сам ja био борац када je i 
треблло, да hy ja и у будуће када сс буде указала 
прилика бити борац али овај незаконити распоред 
који ми сс као инат шал.е, ja ne примам n ja пц. 
еам хтео то да примим. (Протести и граја на де- 
сници). ETO TO je она тешка ствар војничка која 
се има против мепе. Али да сам ja био. .. . fćaea 
Микић: Мма ли још нешто?) Нема пишта. ССава 
Микић: Казали еу нам да има jom нешто многа 
теже na нека се и.чпесе!) Ja, господо, за све време 
док еам ono ратппк, пека се види, да ли сам ja 
једиога јединога даиа био кажњсн или изостао из 
службе. Оцене моје су v архивн Министарства вој- 
ске и морнарицс a г. Мипистар војске кажс да сам 
ja кажњен 1924 године, 0 година после демобилиза- 
nnje, кажњен сам од Минкстра војске и морнарице 
незаконито 30 дана затвора које нисам издржао. 
(Браико Миљуш: После овога говора, Рашовићу, 
^ожеш ићи na изборе! Са овим говором осрамс- 
тио си целу Скупштину!) Ja нисам никога ocpav.o- 
тио, a mi ne je оерамотпли jom од првога дана, 
a ja чувам част Народне сзкупштине jom од првог 
дана. Пска г. Министар војске n морнарице примн 
n само се тако може опрати од овога, нека прпми 
једну аиксту која he извидети његов посао до 
детал.а, a ja остајсм npn својим тврђешима да je 
on тај, који ие врди рачупа 0 војсци. (Бучни npo- 
тести na дссппци.-) 

ПретседнИк Стеван Ћирић: Господо народнн 
посланици, реч има у име свих опозицпопих кл\- 
бова народни посланик г. др. Јанко ВаричевпК. 
(Миливоје ИсакопиИ: To nuje у име свнх опозицн- 
оппх клубова. Молим паузу. — Др. Baciuiuje Јова- 
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nonnh: Код нас нсма закључка да говорите! To не 
постоји!) 

Др. Јанко Барнчевни: Одустајсм од рсти. 

Прстссдиик Стеван Ћирић: Гооподин Бариче- 
пић je одустао од речи. Рсч има народни посла- 
мик г. Јован Здрапковик 

Јован Здравковић: Госполо, ja нс знам колико 
јак треба да буде чопек na да се отме рђавом VTH- 
ску свих огаих догађаја у току опогл дана, ла сс 
смири и да  мпрно може гопорити са one говор- 
нице. Ja морам да аризнам да толнко јак нисам. 
Господо, кад сс дошло до овога да г, Pamomili 
изаНе овде да гопори, ja мислим да je била прва 
лужност вас из већине да  га  мирно саслушате. 
СГраја  и узпици код већиие: Нећеио лекцмје, не- 
iiCMo лекције, то ne иде!). Нећу лекцијеј али значи 
чим  неко оштрије крмгикује, пи кар већина мо- 
жете да залармате л.п сс он не чује и шта смо онда 
хралили и какву улогу ми опде играмо? Ja жл.тмм 
заго што нисам могао да чујем сваку реч предго- 
ворник-а. (Граја и узајпмно добацивање у дворани). 

Прстселчпк Стеван Ћирнћ: Господо, ja вас мо- 
лим,  ла  у миру саслушате господина  говорппка. 

Јован ЗлравксжиИ (ппставл.а): Госполп прсд 
крај буиетске дебате прпшлс родине кад сам до- 
man v Народчу скупштину, ja сам затекао буџет 
Мииистарства војске и морпарицо, n бно сам neo- 
бично изненађен кад.оам видео ла je тај буџет, и 
ако HaJBcliii. прошао без икаквс критике. Ja сам 
ono иоп, није v мојој прироли да се истрчавам и 
остаиио са.м времену да извидим због чега je то 
тако. Доцније кад сам сс мало снашао, ja сам до- 
шао ло закључка ла je то једна јако погрешна 
пракса. 

Јер. господо моја, no оиој пародпој посло- 
пиии: „Више очију вишс виде", — и мислим да иа- 
родни посланици треба да врше своју дуи<пост, na 
да све ono што пидс и што чују кажу и да крити- 
кују и тиме скрепу пажњу г. Министру na грешкс 
ако постоје, те да их он благовремено може да 
исправи, да скрепу пажп.у г. Мпппстру војске и 
на веће грешке и на злоупотрсбе, ако постоје, да 
би on прсдузео cne морс да се оии којн cv сс огре- 
шили o закоп, казне n осете сву строгост закона, 
јср, господо моја, ако ви усталитс ту праксу да сс 
код буџета Мипистарстна војскс пптта не крити- 
кује пл се ипак лесе било грешке или злоупотребе 
онда спакн Министар појске може да изађе мпрнс 
савсстп опде и да кажс: „Господо, сви сте ту били, 
зашто ми ппстс скрепули пажњу na то; зар nnje 
била nama дужност као претстапппкл парода да ми 
кажсте и ла ja за то или повучем копсекпспцс сам. 
или да предузмем иере против оних који cv сс o 
закон огрешили. Али када ви ггистс вршили вашу 
дужност и ћутали стс, a зло сс догодило, онда je 
кривица,  господо, до nac. 

И. кала сс one голппе лссило да сс прпјапио 
нешто већи број говорншса код Мипистарства вој- 
ске и мпрпарице. пзглола мм да je то пзазвлло мало 
псрвозу и код Владе, a можда и код г, Мппистра 
војске . . . СПоптш са дсспице: To nnje тачпо!) . . . 
јер нпје знао шта то трсба да значи. 

Ja нећу да говорим o догађју са г. Рашо- 
nnliOM, јер je стпар предата суду, a ja као правппк, 
lipe него суд буде казао своју реч, псмам обичаја 
0 томс да говорим. 

Господо, буџет Мипистарства војске и морпа- 
pnne najBchn je буџет у систему буџетирања у 
нашој држави. II, при свсм том ттоје тај буџет 
велик, зачудо, али наш народ за војску много 
лакше даје nape, пего за ма шта друго. Он спакако 
то чини због тога IHTO жсли да nama војска буде 
добро снабдепена, добро храњена и добро обучена, 
a n да _за евентуални рат, за евентуални напад, 
буде врјока приправна и способпа да сваки напад 
na нашу државу и na нашу слободу одбнје. (По- 
ппии: Тако je!) 

Ja мислим, a и сам осећам да, с обзиром на 
прло тешке прилике, које владају у целом свету, 
и ако ниомо Јалеко од великог рата, после кога ie 
било очекивати да га неће бпти бар тако дуго, док 
буде ових генерација, које cv у томс великом, 
страшном na-rv учествовале, a ево видимо већ послс 
непуних 2П година након тога вслпког ратп, да 
беони стоашан рат v нсколико крајева света. 

И. господо, кол такве счтуаипје \m морамо да 
жалимо mro нисмо економски и финансијсми мвого 
Гачи na ja будемо v стању да вотирамо мноро 
neliv CVMV за Boinn буџет. за молерпо наоружање 
наше војске. (Једнодушно одобравање и пл,е- 
CKan.eV 

Лли. госполо, народ кала aafe nape за војску 
жрјги чп зпа. и жели ла буле обавештен шта се за 
RojcKv K-vnv'ie, где се Kvnvje и каквог |е квалитета 
Tai магетпал. што се KvuTVie... (Тлас са деснице: 
To напод ne тпеба на знаП .. и ко cne посреду!е 
окп тих набавака. xphv fra к^кем, na народ хоће 
да зна -n ли ии v [едној ерентуалној тешкој не- 
влЛИ ко\д може ,., нас залеси нећемо ^оживети 
несрећу   због   тога,   што   матеоијал   није   добар. 

ien гмо мм. госполо. доживели за време про- 
шлог nam да војницима лајемо опанке од хартије. 

Ja сам дожппео лично, гооподо, био сам под- 
наредник hm у Скопљу и давао сам опапкс perpv- 
тима крушевачких резервтх Tovna na сам ујутру 
лато nnne опанке и контролисао a v вече cv тп 
опанци nei; били поцепани. Па je нама позната n 
ona ствап ла ie за време рата било случајева да ie 
наша BoicKa за впеме рата добијала хлеб, v комс 
ie било песка, И тс plirme успомене из рата сигурно 
nac полстрекавају. нарочито собијански део na- 
mera нарола. аа жели да зна да ли je војска сна- 
бдевена добрим иатеријалом и жели да зна да ли 
око набавке тога материјала нема каквих злоупо- 
треба. 

Ло сала. госполо. колико ie меви позиато, г. 
Мппистап BoicKe и иорнарице никада ппед Народ- 
иом скушптииом nnie давао тшаква обааештења 
o војппм набавкама ни зп родопт' vnoTpe6v појгке 
иити за веКс набавке, које као резеова треба да 
послужс за епепт\'алне случајепе. СПригопорп са 
деснппе. — Лп. Часлав Никитовић: Спаког часа v 
Финансијском одбору иогао си добити оволчку ро- 
мплу аката! To cv попепл.иве ствари! — Алекстгдпр 
Лачић: .Ти си требло да одеш v Фииансијски од- 
борП Па немојте ме спп саветовати. (Дп. Часлав 
Никитовић: Немојте да гопорпте ono што није 
тачпо!) 

Прстссд/тк Стопап Ћирић: Господо, Министар 
војске и иорнарице г. Марић изјавио je да je у 
свако доба спреман ла господи шефовима група 
све детал>по пзпссе, у спако доба кад год се то 
зажели. Према томе, господипе ronopmmc, ja Вас 
молпм да o томе водпте рачуна, да je r. Мпннстар 
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војске и морнприце спреман да престаииицима 
f)Bora Дома na онај иачип, иа којн je то уобича- 
јвНО у свима другнм парламептима, стави до знаља 
свс mro je потребнр да Народно претставин- 
штво зиа. 

II, господо, после ове изјавс молим да саслу- 
шате г. говорника. 

Јоваи Здравкови!'! (паставлЈа): Ла сам то и очс- 
кипао. 

Ja мислим ако je то пракса, оџда копстатујем 
да je рђава пракса, a ако je то иекакан страх, ja 
мислим да je тај страх потпуио нсоправдап. Лср 
MU npe свсга треба да знамо каква стоји ситуацнја 
у томс погледу, јер п иас може иарод да потргие 
na одговорност ако -своју дужиост нисмо извршили 
оиако, како с.мо требади ла je извршнмо. 

AKO се пеко боји да би сс o томе говорило 
тамо где ne треба и да би те стварп дознао onaj 
ко ne треба да их зна, ja мислим да у томе погледу 
пема разлога mi за какав страх. Ja мислим да he 
противници; ла he непријатељ који се пптересујс 
за паше сташе мпого више сгвари знати, пего сами 
народни посланици. 

Због тога треба желсти код nac да се та phana 
пракса, која се усталила. промени. Mn немамо у 
Парламеиту одбор за контролу државних набавки 
ннтн за ксхнтролу војиих набавки као што то имају 
apvro земље. Кад тога немамо онда je nvr и начпн 
да Народпо претстаппнштво увск буде обавештено 
о великим државним набавкама, ла народни прет- 
ставницн имају могућнбсг да поједине случајеве 
испитају, да буду обавсттспи, јср ништа пије горс 
од пеобавештепости. 

Господип  Министар  војске  дотакар се  и  je- 
сен,ашњих купских маневара. Ja сам и сам на тим 
маневрима био и порел онога што je Владии го- 
ворник из Владине већине  рекао и павео и ми- 
шл>ен>е   стпапога   војпога   стручњака   да   имамо 
лобар л.улски материјал али слаба техпичка сред- 
ства,   ia са.м са  enoie  стране утврдио ово: Да  се 
спгурпо копстатовало да су се мотори na овим ма- 
неврима покззали издржљивији и бржи пего људ- 
ске nore, jen тамо се види јелап експсримепат. ла 
су војиици и ако млади и здрави издржали мпого 
али да je  више пего половипа трупа  no стратно 
рђавом nvrv мартирала ните десетипа^ило метара, 
да je прилично настрадала, тако ла je јелпа no- 
ловппа изостала, и у место те всчери да je стигла 
v одређени бивак, ona je остала v Черномељу да 
тамо npenolin. Ja мислим да су ти заостали војници 
добро урадили nno су преноћили тамо, јер су тамо 
могли бнти с.меппспи no кућама и кафанама у ко- 
јима cv се могли лобро одморити a сутра даи опет 
су стигли CBOJv јелиницу. Али кад би се то десило 
не ^ "np^'o маневара. пего кад би се то десило за 
време рата и  та  je та трупа имала случајно ду- 
жност ла после кратког^ одмора илп часак одмора 
или чак n без одмора прихвати одмах борбу, онда 
TU војиици ne би бнли способпп да TV борбу добро 
воде. To сне значи да ми у моторизацији стојимо 
врло слабо и да би у том погледу Министарство 
војске требало пешто озбплшо да  предузме.  Чи- 
тамо, клко лругс велике државе имају читаве ди- 
впзије 'моторизовапе. (Један глас на десници: По- 
тпебпн су па.м прво добрп путеви na онда мотори). 
Mn смо чпталп n слушали да нма таквих војних 
кампопа којн пду преко лпвада и брда и аа које 

нису потребпн нарочнто добри путеви, те би у 
том погледу и Министарство војске требало нешт« 
да предузме. 

Осмм тога сазнао сам у поглелу снабдеванЈд 
војске на мапеврпма, да je то сиабдевање било 
доста рђаво, a ca друге страпе сам чуо да je на ма. 
неврпма учествовао прпличап број претставнпк;) 
женскога пола. Ja ne зпам да ли je то било само 
ради тога да би видсле ejajne маневре, или je то 
предзнак измене војиога закона да и женске буду 
у будуће војпп оГшсзпицп. (Граја и протссти на 
десници). 

Господо, кад je овле Госполип Мтшстар вој- 
ске, a ту je скоро прпсутпа и цела Краља8ска 
влада, онда не могу да пропххтпм прплпку a х\ 
г. Мипистру војске пред целом Владом ne скренем 
пажњу na једап лругп род војске, или као војске 
од когп сви ми грађани и цео народ прилично 
трппмо, a немамо могућности, за сад сигурне мо. 
гућности, да добијемо заштиту. To je, господо 
жандармерија. Код жандармерије постојс два mi- 
ran.n на која бих ja хтео да обратим пажп.у. 

Примећено je да у сукобу између жандарма 
n народа увек има несразмерно велики број тешких 
жртава. Ja сам се распитивао због чега то долази 
Онла су ми офндири објаспплп овако: кад полн- 
nnja треба да уредује ватреним оружјсм, проппс 
je код полиције ла кад пуца, да пуца прво v ноге 
колико ппотпвппка само да онеспособи, док no 
правилу за војску, кал војска употребљава ватрено 
оружје, онла je ona дужна да га употреби na вој. 
нички начин, то јест да пуца тамо где he највитце 
ла нашкоди, у грулп, у главу итд. Јср, ако тако ne 
би поступила, како то правило гласи, опда бп они 
који су оружје употребилп na невојнички начип 
одговарали. 

Ja мпслим, пошто жандармерија, као птто 
зиамо, уредује увек у сукобу са ]1аролом, a често 
пута су разлозн врло мали, често пута n наивни 
ла нема потребе л,а такав ппавилшпс постоји за 
жандармерију и да они na тај начин, „na војпичкц 
иачин", употребл^авају 'о^ужје 'како ho плјвишо 
штете да нанесу онима na којс пуцају и да je 
крајње време да се то питап.е реши тако, да се бар 
црсма жандармима примењује onaj правилник 
који важи за полицајце. 

Друго једпо ггитање je врло важно, a то [е 
питан>е одговорџости жандармбрије за кривттце, 
које почини према грађанима. Ja мислим да |е 
крајп.с време да се и V том погледу изврши једна 
пе(|)опма. Министар упутраштих послова je дужан 
да се брипе за жандармерију у погледу снабде- 
вап.а и плата. Мтшстар војске и морпарпцс брппо 
се са\то o томе ла КОД п>их буде војппчки поредак 
као и у војсци и зато жандарми одговарају пред 
војпим закопом. Алп, господо, та 'одговориост 
аред нојпим законом je остала врло проблематична, 
јер војне старешине немају правилно схватање тих 
одпоса између жавдармерије и народа и onu цене 
то са чнсто војничког гледпшта, a то, господо, 
mije увек правилпо. Више пута се до сада, господо! 
дешавало да жандарми почине кривице, и то 
тешке (фивице, a да за то остану неодговорни. 

Оспм ових сукоба, који су се дешавали не- 
давно, ja ћу да напоменем један веома драстичан 
случај, један нндивидуалан случај, •nnjc ни пово- 
дпм Коцмфдата, nn поводом какве друге, ма- 
совпе акцпје, где су жапдармерпски официри и 
жандармеријски  стражајзи  страховито р1>аво no- 
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сгупали, a да за то нису били повучени на одго- 
вОјрност.  GehaTe  се, господо, да je upe  нзвссног 
в-ремеиЈа у свима новинама писало да je у Пожа- 
ревцу  погинуо једаи лекар.  Позван  je да укаже 
лекарску riOMoli на једном селу, паи вароши, u on 
je том приликом преклан. Жаидзрмеријај по неком 
новом поступку, водила je истрагу, лохапсила неке 
људе н месецима и.ч je држала у ^андармеријској 
станици, тукући их свакога дана. И када je скандал 
постао јаваи, тако да je истражии судија окружног 
суда у Пожаревцу морао да да изјаву преко но- 
вина  да   њему   званичнб   није   познаго да  ма  ко 
одговара за убиство др. Миливојевића, тек.онда 
je, господо, raj жандармеријски официр био при- 
нуђен   том   изјавом   тетражног   судије,   да   ове 
(лггужепе људе преда истражиом судији. 

To  je  само  једап  пример,  господо,  којп   сам 
шшео. Таквих примера пма доста. Дссио се један 
случај ирошле године na Југу наше државе, где 
су  жандарми  no  инструхцијама  свога старешине 
узели два козара, спабдели их пушкама — то су 
оии  признали иред судом у Струмици — да про- 
воцирају иске људе na устапак у струмичком срезу 
ка«о  би  се  raj срез присаједипио Бугарској. Суд 
je сттужене ослс^одио, али овакав поступак офи- 
цира осрамотио je нату државу. Суд je ослобо1;а- 
BajyliH ове људе донекле ствар поправио, алн, ro- 
сподо, пије дозволЈено и nnje добро да се ca naj- 
вишег места такве стварп толеришу веК такве слу- 
чајеие  треба  изнети  и  виновнике  за то  казпптп. 

Једина   могућност   да   жападрми   одговарају 
пред грађзнским судом, то je само онда ако иеко 
кривично дело учини у друштву заЈедно са неким 
грађанским   лицем,   ппаче,   гоаподо,   друге   мо- 
гућности за то нема и ja мислим да je крајње време 
да  се законом пзмепи и да за кривице које жап- 
дарми   учине   према   грађаиима   одговарају   пред 
грађанским судовима. 

Господо, једно питаље желим овом приликом 
да поменем. Под Мпппстарством војске и морпа- 
рпце налази се више дссетина хпљада радпика у 
во^о-техиичким заводима и ja бпх молно г. Mn- 
нистра војске и морпарице да се изјасни o томе: 
ДЗ ЛИ je on п])едвидео у буџету, јер ja то ппсам 
нашао, нисам тамо пашао пикакву суму, да се рад- 
пици у војпо-гехппчкпм заводима у погледу плате 
преведу na уредбу o мшшмалпим надницама, али, 
сам, господо, сазнао да су падпице радпика у вој- 
но-техпичкпм заводима у целој земљп, парочито 
пестручних радника, тако мпзерпе да je то грех 
upe.мa пашем nai)o;iy. 

./ош  јсдпо  питање  желнм   овде  да  дотакнсм 
које Je требало и раније да дотакнем али сте мс 
ви збунили. AKO погледаге naine новине, довољпо 
je и  само бсоградске, na последњој странп скоро 
сипх  НОВИНа врло често, скоро свакодпевпо, виде- 
lieie слнке младпх официра n пОДОфицира којп су 
умрли  и погинули, парочпто погипулп. Махом су 
п), господо, сие авијатичври. Шта je узрок томе 
злу.-' Mnje ли томе узрок да пешто код нас у авп- 
јацији  nnje добро?  Пијс  ли  потребно да  се што 
upe предузму мсрс, јер су то сипови naiuer парода 
који данас умиру, губе животе у својој младалач- 
кој   смелости? Алп,  ГООПОДО, ja мислпм да je та- 
кође  с обзиром да je ваздухопловство једна од 
пајважпијих грана НОВОТ паоружап.а, потребпо, да 
се  иајвећа    пажња обрати na материјал    и    пове 
авионе  који  се за пашу војску купују, јер je  го 

веома жалосно да толикп број младпх људи још 
у Mnj)y губи живбте потпупо пепотребпо. 

Ja опх желео да г. Мпппстар војске n морна- 
рице каже овде пред Скушптипом    како    стојпмо 
МИ као држава у погледу кадра    авијатичара,   за 
евептуалнп један par, у псхгледу иииплпих    авпја- 
тичара, јер afto погледаМо статиспћсе страпих зс- 
маља, MU видимо да je ту у резервиим   авијатпча- 
рпма јсдпа људска резерва за попуну авијације за 
Време para.    Пре.ма roj статистпии види се да мп 
najrope    стојимо у то.м погледу кад се упоредимо 
са државама <жо nac и мањим државама, a ne ca 
великим државама, и ja мислим да je г. Министар 
ВОјске и морпарице n у то.м  логледу, ако су моја 
оГкшештсња тачна, дужап да се постара, да се no- 
труди, да предузме све потребпе мере да у погле- 
ду вежбаша омладине за цивилну авпјацпју, то ие- 
жбање буде спсте.матскпје n да број  авнјагичара 
сваке године расте, тако, да пмамо наде да lie за 
случај једног рата из цивилне авијације nama вој- 
ска nalui  погребап    л.удски    матерпјал за попуне 
које су у рату мпопо впше потребпе него у случа- 
ју мнра. 

Најзад, господо, ja бих желео да се г. Maturi- 
стар војскс изјасми пред Народнрм скутпшпо.м: 
запгго on досад nnje пптта предузео да се чл. 109 
Устаиа уведе у живот, јер, гооподо,   то   изазива 
врло велико пезадовол.ство    ме1)у    офицпрпма    и 
подофицирима којп одговарају no кривичним за- 
копима, a то значи да пресуде војпих судова у no- 
следњем степепу расмалра  Касацпопи суд.    И, го- 
СПОДО, како се дапас спроводе na извршење пресу- 
де војпих  судоиа које пнсу извршпс, можете ми- 
слити како то изгледа, јер оптужени ti ocyl,emi n 
њихова фамилија и рођааМ нмају права да верују 
да je предмет ornniao Касацпопом суду, a ОИгурно 
п.ма добар број војних лпца којп су пздржали пли 
издржавају казпе na оспову непзвршених пресуда, 
a да je њихов  предмет  отишао Касацпопом  суду 
onu би били ослобођени. И ja мислим, господо, да 
je дужпост г. Мииистра иојске n морпарпце да се 
O овом 1штап.у прплпчпо    болпом    изјаспп n  ако 
није, да одмах предузме мере, да се oiiaj члап Ус- 
тава спропеде.    (Мииистир појскс и мориарице /,е- 
исрал Љубо.шф Mapnl,: Закон je у изради n кроз 
кратко време 6niie готов!) 

Господо, ако ne добпјем обавештења која би 
ме задовољила у погледу набавки да будем снгу- 
pan пред својом савешИу да je све ypal)eno како 
треба да буде, да je матерпјал за војску добар, 
да нема никаквих злоупогреба, до детаља, госпо- 
до, ja ne могу да гласам пз прппцппа за буџет вој- 
ске и морпарпце. (Одобравање ti пл>ескање на 
левпцп). 

Претседник Стевап Ћирић: Реч има ради лич- 
НОГ објашњеља г. Војпслав Jlaanh. 

Војислав Лазћћ: Госиодо пародпп послаппцп, 
пародпп послапик r. I Ionima Поповић пзлазећи na 
ову говорницу отпочео je свој говор тиме да се он 
чуди да једап старп послапик кога он мпого no- 
пггује n цепи, Boja Лазић, гласа upornu буџета 
Мпппстарства војске. И да je г. ПоповпК остао 
npn томе свом чуђењу, опда, господо, ja ne бих 
имао потребе да се јављам овде. Онда бих ja, z-o- 
сподо, оставпо г. Попови11у да он размишља o то- 
ме и да извуче зак.г>учке да ли сам ja био у праву 
илп ne, да ли сам имао na то права   шлн    ппсам. 

59« 
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Лли je он после Tora казао, да сам ja изјавио 
ово, да ja не верујем у врхове iiaiuc војске и да 
зато гласам про'пш буџета, a, господо народни по- 
сланици, ии сте сви сведоци тога да ja ни^сам ro 
рекао, a, господо, сем тога постоје Стенографскс 
белсшке које сс иодс овде у овоме Дому « у којс 
се записује свака реч коју народни посланици из- 
говоре, и те Стенографске белешке тврде, да ja то 
нисам рекао и да je господин Новица nonumili TO 
произвољно тирдио. 

Ево, господо, шта кажу Стенографске беле- 
iiiKc. lio Стеиографским белешкама ja сам peicao 
ouo: „Верујем у паше старе војничке ветеране 
којн су неуотрашнво « са крајњим пожртвовањем 
кроз цсло иаше ратовањс од 1912 до 1918 годинс 
водили пашу храбру војску из једне пооеде у 
другу, a који И данас кроз разне војпичке устано- 
ве и једииице предано и неуморио делају на спре- 
мањуи усаирпкшању иаше војске. Верујем и мла- 
ђим ген-фацнјама, и офидирског и подофицирског 
кадра, које су иосле завршеног para до даиас при- 
миле na себе величанствсну дужност да како ссбе 
тако и иаше сииове спреме и успособс да у даном 
иоменту одбране и сачувају своју отаџбину. 

Само их моли.м да при томе o нашим синови- 
ма поведу очииско старање и покажу братску љу- 
бав према њима, тако да сс они кад су на војној 
1>буцн ннкад не пожале ва рђаво   поступање   од 
страис    сгарешина, na рј^аву    сирему u одело илн 
исдовољну храну. 

Али не верујс.м да ho Влада г. Мнлана Стоја- 
/Uiiioiiiilia учинити ирема нашој војсци своју дуж- 
иост онако како ваља u како je за нашу војску до- 
бро. Овој Владн не могу да верујем нзвршење бу- 
џета ни једног друг.ог ресора, na ни рссора Мипи- 
старства војног u зато iiy гласати против. 

Moje гласање противу овога буџета ие може 
се узети као неповерење према војсци већ само 
iieiioiicpcii.e према данашњој Влади, и да бнх го 
јавпо манифсто^ао, ja завршујем   ову   изјаву са 
узвицима: „Живео Краљ! Живела наша војска!" 

Е, госиодо моја, то није мепшерење врхови- 
ма војним, то je неповереше само овој Влади, a ne 
војсци. Друго "je Влада, господо, a друго je војска. 

Господо, завирите ви у Стенографске беле- 
шке иредратиих Скупштина na и послератпих 
Скупштина све до 6 јануара 1929 годипе и тамо 
here iiaiilui каки се, те још како критиковао буџет 
Министарства војпог и како су миога господа на- 
родни иослапицн и онда гласали против буџета, na 
нм iHiKo mije потурао нити казао, да je тај којн 
je гласао против буџета био н нрошв војске. 

Госнодо, ja сам нмао нрнлике у моме животу 
као народни посланик, да сам ja н моји другови 
ноднелн оптужбу протнв једног Мннистра војске, 
ђенерала г. Мнливоја Зечевића зато, што je по- 
звао регруте у зиму, у јануару месецу, кад je била 
највећа зима, na су војници промрзлн н многн no- 
мрли, јер транснортовањс војника није извршено 
како т])сГ)а, н, господо, ђенерал Зечеии!) иоиукао je 
због тога конзеквеПце, али ипак та наша оптужба 
била je корисна за нашу нојску и нико je није 
схватио да je бнла против војске. (Бурно одобра- 
вање и пљеска11>е па левици). Па im ондашша вла- 
дина већнпа нли ма ко из ње није се усудио да 
каже да смо ми били против војске. 

Господо, завршујући овај свој одговор остав, 
л.ам јавности, остављам онима који буду читала 
Стенографске белешке овога нашега рада, остав. 
љам историчарима да omi кажу, да ли je гласан>е 
једнога посланика против буџета Министарства 
војске, кад изјави, да ne верује Влади, да ли је 
то против Владе, илн je TO нрогнв војеке, a ц. 
верујем да he сви утврдити да je то против Владе 
a ne нротнв војске. (Одобравање и пљескање на 
левнци). 

Ирстседиик Стеван ЋириК: Има реч у име Зем- 
љорадничког   клуба   народни   посланнк     госпсадиц 
Живота Мнлановнћ. 

Живота miijiaiiohi'u: Госнодо народни посла- 
ннци, све Народне скупштине и upe и после ше- 
сгог јануара, кад год се раднло o нашој војсци u 
морнарици, биле су вазда једнодушне у њеном 
гшверењу. Свн војни буџетн Миннстарсгва војскс 
и морнарице глаоани су акламацијом целе екуц. 
штнне уз бурно нљескање и одобрава1ие целе 
Скупштине, Претставници политичких група дола- 
знлн су, господо, на ову говоринцу са једннм ве- 
ликим ноштовањем да са овога места даду кратку 
изјаву o оданостн и верности према нашој војсцц 
н морнарицн. Тако су, господо народпи нослаиц- 
цн, раднле све народие скушшние na je тако ра- 
дила и ова Иародна скупштина cue до данас. И овц 
Мародна скуншгнна, госнодо, гласала je цела 
акламацијом овој нстој Владн и овом истом Ми- 
нистру војном буџет Министарства војске и мор. 
нарице. (СЈдобраиање н узвнци: Жнвела Bojcioa). 

Господо, ову указивану пажњу највећег нрет- 
ставничког тела нашој војсци и морнарицн, то јо 
наша војска и морнарица с нравом и заслужила. 
Ona je то заслужнла својом храброшКу и снојн.м 
ножртвова1вем у мннулим ратовнма у одбрл}1и 
наше отаџбнне. Оиа je то, господо, потнуно зас.ту- 
жнла својнм досадашљнм радом, a мн од ње оче- 
кујемо да ту нашу пажњу оправда и у еутра- 
шници. 

Госнодо, nama војска почива na велнкнм н ви- 
сокнм моралннм прнициннма и кад долазимо на 
ово место да o њој говоримо, ми треба да меримо 
речи, да ne би и псхотнце дали некоме повода да 
посумља у ову пајсветију институцију наше зе- 
маЈпске одбране. (Бурно одобравање и пљескање 
у центруму и на десници). 

Госнодо, ни са једном другом устаповом не 
управЈва се тако строго и тако стриктно no закону, 
као што се то чинн код наше војске и морнарнце. 
Цео наш живот војнички, цело битисаше наше 
војске укалупљено je у строге пронисе н строге 
законе н нико ne може протнв тих прописа n нро- 
тиву тих закона да ради, a ако ради, не може да 
изврда законске носледице. (Узвицн: Тако je!) 

Господо, у нашој војсци нема нротекције. У 
нашој војсцн ностоји један ред. У нашој војсцн 
ne може нико да буде каплар док није био редов, 
НИКО не може да буде наредник док пије био под- 
иаредник, нико ne може да буде офнцир док није 
био подофицир. (Мпта Димитријевић: Тако je н у 
свакој другој војсци!). Ja не знам да ли je тако у 
другим војскама, a говорим o томе како je у Ha- 
rnoj војсци. Господо, у нашој војсци ne може нпко 
да добнје какав чин или какво звање док не испу- 
ни оне строге законске пронисе. Господо, у нашој 



СТЕНОГРЛФСКЕ БЕЛЕШКЕ 469 

војсци још јодиио можда не umu сс даиас: ко je 
Србин, ко je Хрват a ко je Словенац    (Бурно 
пљескањс н одобравање). . . ., него се гледа само на 
то да ли je он добар иојшш, био он редои или 
старешипа. 

Господо, онако укалупљен један живот у за- 
коне, у њепове прописе, немају другс наше уста- 
нове. 1'оворим o нашој земљи да ми ne би неко 
приметио да имају и друге држапе; ja не знам шта 
нма у другом свету али у нашој земљи je тако. 
У  нашој земљи, ако узмемо цивилну струку,   ви- 
димо да  човек може бити без иједнога дана др- 
жавне службе na да постане начелник Минисгар- 
criui, да постане noMoliiiHK минисгра, државни са- 
ветник, да постане члан Главпе конгроле нтд., — 
cse   су то места која одговарају нашим Генерал- 
штабовима. To, господо, што je код других струка 
паших, то mije код паше војске. И то што je код 
других  струка  иаших, то није добро.  Због тога 
што се тако ради наша администрација постала je 
сувише бирократска  и  зато ne  ваља.  Зато je на 
другој   оснони   уведена   адмннистрација   у   пашој 
војсцн   н   морнарици.  To  je  једииа  усганова,  го- 
сподо, где свакн наш ррађанин може да буде сигу- 
ран да he на своју молбу добити одговора, био он 
пегативан или позитииаи. (Гласови из већине: Тако 
je!) У други.м установама нажалост пије тако, јер 
ми  послаиици морамо да пандуришемо, ми морамо 
мпоге молбе наших грађана да вадимо из прашиие. 
И зато ако нашу војску одлнкује један специјалии 
ред,   када   се   ona   одлнкује   таквим   поштовањем 
закопа,  ona,  господо,  ne  заслужује  да  се  o њој 
говори онако како се онде говорило. (Жино одо- 
браваше и пљескање код већине). 

Али, господо, ono што чипи пашу војску мо- 
рално јаком, ono што све нас rpal)ane ове земље 
приилачи да je волимо, да joj служимо, да ne жа- 
лимо жртава да joj дамо и децу пашу, да joj дамо 
и повчане жртве, јесте, господо, то, што наша вој- 
ска нијс иикада служила ни једпој партији, ни 
једном покрету, ни једпој личиости. (Узвици нз 
neliHiie: Тако je!) Наша војска, господо, служила 
je свагда ота.бипн, пацнји, своме Крал^у и овоме 
иароду. (Живо одобравање и пл.ескаље код ве- 
liHiie). 

Али, господо пародни послаппци, поред свих 
ових лепих квалнтета паше појске, поред свих 
оиих призпања које je ona добнла ne само од нас 
у земљи него и од наших противника, видите, ми 
данас ne гласамо onaj буџст акламацијом. Оду- 
стало се од тога прнпципа и ja жалим, господо, 
да je то време изабрапо баш у ово мутпо доба, 
у ове бурне даие, нли, ако хоћете да кажем, у ове 
луде дапе, да смо баш дапас морали да изаберемо 
тај момеиат да то и такво поверење не дамо нашој 
војсци? (Одобравапзе код већине). 

Господо, покушало се да се na један врло ne- 
згодан начин и тендепцнозно пронидап, да се наша 
војска свуче са one висине на којој стоји, да се 
гурие у блато, да се и ona ваља као што се и сви 
иал>амо. To, господо, ne смемо никако да опро- 
стимо. (Гласови: Тако je!) 

Ми, господо, иначе живимо после рата у јед- 
иом узбуркапом времепу, у једпом добу када je 
пољуљан људски морал, у времену када се пикоме 
иишта ие прнзпаје. И иаш парод поред свих сво- 
јих добрих особина има и једпу лошу особииу да 
ne призиаје никоме ништа. Ви вндите, госиодо, у 

прошлости како су пролазили наши велики војско- 
вође и велики држарници и политичари, сви су они 
јадници служнли отаџбини одаво и предано али 
су у гроб отишлп еа једним великим болом због 
увреда које су п.м папете за све оно што су отаџ- 
бипи далн. Али, господо, поред све те злобе људ- 
ске  која  нлада у  нашем  друштву,  гторсд све те 
пакости и непоштовања паших заслужних лично- 
стн, ми смо до данас нпак успели, да у томе налу, 
да у томе мутпо.м мору сачувамо пашу војску да 
je   ne   пљуспе  талас  те   личне   мржње,  те" лнчпе 
освете.   Чувалп   смо   je,   господо,   коликогод   смо 
могли, na мпак данас видите један доиста тежак 
дога^ај, једап догађај који je тешко коснуо све 
патркоте ове земље, да се баш овде изабрала ова 
трпбппа, да се са онога места удара na iianiv BOJ- 
ску и да се удара na њене претставнике. Ja веру- 
јем, господо, да je данас тежак дан пашем Mnim- 
стру војпом. Ham Министар  војни дао je земл.и 
све ono mro je могао да да, on je сигурно једап 
елнтпи   официр  паше   војске.   (Бурио  ОДОбравање 
и n.becKaibe код већине са узвицима: Живео! — 
Министар војске н  морнарицв армиЈски  ђенерал 
Љубомир Mapuh устаје са свога места n поклоном 
захваљује  na   овацијама).   Ви   видите,  господо,   и 
CBii  смо у то уверени да iberoBa особа мол<е да 
чини част ne само југословенској војсци него и 
овакој   модериој   војсци   европских   држава.   Па, 
господо, то што важи за namera Министра војске 
и  морпарнце — нека  ме извини  г.  Министар ja 
пемам обичај да тако говориМ човеку у лице, али 
ja сам дужап и као човек и као пародпи посланик 
и   као  виши  резервпп  официр   и   ратник  да  то 
кажем — то што са.м казао за љега то исто важи 
и за начелника нашег Главног генералштаба гене- 
рала   Ц.едића.   И   докле   год,   господо,   ми   имамо 
такве официре на челу name војске ja смело каже.м 
са ouora места да немамо разлога да страхујемо 
за пашу отаџбппу. (Живо одобравање и пљескање 
код већине). 

Али, господо, видите, ипак се нашло људи да 
пасрпу и na част Миппстра војске, a преко њега и 
na част целе name војске. Господин којн je тако 
тешку увреду naneo нашем Министру војске го- 
ворно je у Фппапсијском одбору, али господо, у 
Финансиском одбору je говорно друге ствари ии 
налик na one, само je казао да располаже са иекпм 
Крупним докумептима. (Гласови са десницс: Huje 
их имао!) Молпм вас, ja ћу доћи na то. 

И казао je, господо, да he ca тим документпма 
доКи пред Народпу скупштину. Када je била rene- 
рална дебата овога буџета on je опет ca овога 
места пајавио ту битку коју je дапас нмао да 
одржн. Ла, господо, као и сви моји друговп, при- 
знајемо, нисмо зпали o чему се ради. Веровали смо 
машем Министру војске, верујемо му n дапас, али 
позадипу тога, господо, ми смо знали. Међутим, 
neli јуче je чаршнја брујала да he Мнннстар војске 
пасти у овом Парламепту и да he пасти цела Кра- 
љевска влада. Говорило се, господо, o томе ла сам 
се n ja раопитивао; na која, каква сила подземна 
xohe да обори Министра војске?! Веле, обориће 
га пеки Сарачевић ... (Смех код Belmne)... н још 
једап господип који je доскора имао важпу фупк- 
цпју у пашој војсцп. Када ми je TO, господо, рс- 
чепо, ja сам видео позаднпу тога и иптересовао 
сам се за то. Прво, ja не знам, господо, који je 
тај СарачевићЈ нити га позпајем, нити сам га 
вндео, али сам, господо, ja чуо, да je on годннама 
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био лиферант иаше војске, и да су му, господо, 
од даиа доласка  господина  МЈарића  за Мниистра 
врјске врата војоке затворепа! (Бурио одобравашс 
и  пљескање код већине). Господо, ja искрепо да 
нам признам био сам забрипут ипак за даиашњи 
даи ii отншао сам господину Министру, је[) je го- 
ворник са овога места казао да lio on предложити 
да  будс  ona  седиица  тајиа,  и да  he онда  na  тој 
седници изнети шта има. Ja сам онда господипу 
Мипистру  прсдочпо,  да ли  je  добро,  чак  сам   и 
предлагао да та седница буде тајпа. Али je госпо- 
дии Министар казао: He, тајна седница ие може 
да будс! (Бурно пљескање код већине и повици: 
/Kmico!) Госгшднн Министар je казао: ja хоћу да 
господин изнесе јавно све што има. Ja xohy нека 
сс јавно чујс у том Дому све, a мој рад то je једпа 
бела  исписана  књига   ничим  неупрљана  и ja  се 
дичим с тим! (Бурпо одобраванЈС код већине). Го- 
СПОДО,   када   ми  je   то   рскао   господип  Мнпнстар 
војске, искрено да признам, мени je бнло лакше. 
Било je лакше свима друговима пашнм када смо 
чулн да господин Министар војске xolie јавно o 
своме раду и o целом свом ресору пред jaBiiomliy 
да говори o нашој војсци и морнарици, Па, господо, 
ja иас питам, ако ту нма печега, што инје добро, 
a, господо, на копцу да претпоставимо да баш и 
може да буде, na, господо, војска je огромпа уста- 
пова,   господпп   Министар  je  једап  човек,  on   ne 
зна ima се ради у Љубљапи, шта у Ђевђелији, шта 
у Нпшу, Скогиву, na претпоставимо да се догодило 
пешто.   Али   впдпте,   господо,   када   je   противпа 
страна чула да  господпп Министар тражи јавпу 
седницу, ona се нашла у једпом тешком положају. 

Нашла сс, господо, у врло тешком положају, 
јср je трсбало одржати реч и јер je требало насту- 
иитп  овде  са докумептима.   (Гласови са деспице: 
Тако je!)  A тих докумеиата, господо, није било, 
(Глас са деснпце: 0;[једанпут их нестало!) Нијс их 
било, господо. И кад сам ja јутрос дошао у Скуп- 
штппу, ja сам видео, да г. Panionnha псма. Прола- 
зило  je  врс.ме.   Мема  га,  a  треба  да   будс  дапас 
главпи   актер  са   ове   стране.  —  Нема  га.   Питам 
једпог лруга  са ове  страпе,  — a  ако хоћетс,  го- 
сподо да вам га кажем, — (Питам г. Секулу Зече- 
milia:  шта je,  гдс  je  г.  PamoBnli. To je  било,  го- 
сподо, у пола десет сати. У пола десет сатп мени 
Секула SeneBiili каже, да je Pamonnh ухапшсн, да 
ne би могао говорити са овога места. Господо, ja 
сам  примио ту нзјаву, као иначе све  изјавс што 
прпмам, са резервом и казао сам: то ne може да 
буде. To Влади  пије у пптерссу, јер  кад би joj 
то било у иптсресу, онда ne би г. Мннистар војске 
тражио јавну седницу. И збпл.а сати су одмицали. 
Bora   мп, лрошло  je   12,  прошао један  сат  и  na 
концу господипа пема. Иема га. Одједаред долази 
његов  шеф  овде, да  са  овога оиеста каже, да je 
његов колега пошао у пола осам од куће, али да 
га пема иикако. И кад je on ту изјаву давао, пеко 
je викао са ове леве стране: чекај, пемој да гово- 
рпш, ево га овде. Одједаппут прострујало je кроз 
све  одајс ове Скулчитине, да je  г. PamoBnli пре- 
тучВНј да су му докумепта отста и да je тешко бо- 
лсстан. 

Седница je прекинута. И шефови група били 
су код господипа Претседппка Скупштине и у име 
исује групе Зсмљорадпичкога клуба имао сам част 
и ja да будем та.мо. Сад, како je текао разговор? 
(Гласови са деснице: Чуј.мо!) Ми смо, претставник 
клуба владине всћинс и ja, тражили, да се продужи 

рад и да г. Рашовић дође, да овде говори, да га 
ипди.мо и да каже, шта му се догодило. Јер на 
коицу, господо, могло му се нешто и догодптп. 
A поред тога господин Мппистар Цветкавић тра- 
жио je, у пптересу целе Скупштнпе и целога овога 
Дома, да со та ствар испита, да сс г. Рашовић u 
прегледа и да виднмо шта je. Господо, на то je r. 
Баричевић казао: He! Ja ne дам да се on појављује 
у Народној скупштини! 

Ja ne дам да on говори, алп ja ne дам nn да се 
он прегледа. (Александар Дачић: Очигледиа npo- 
видност! Скандал! A цело јутро звони ту и лупа! ■ 
Др. Мирко Kocnli: To nuje тачпо!) Сасвим тако, 
господппс! 

Кад сам ja чуо, да се овде упорно настојава, 
да господпп Рашовић me до1)е овде, да сс ne појави 
и да ништа ne говори, да не иду лекару na преглеД. 
онда — опростите — ja у то ne могу да верујсм! 
(Гласовп са деспице: Тако je! To нпко ne верује! - 
Алексапдар Дачић: lin опи ne верују! — Војислав 
Лазић: Кад тп, Живота, будеш добио батиие таке 
онда heiii веровати!) Драги Bojo, ако ja буде.м 
једног дана добио батине, ja hy доћи овде јавио 
пред свима друговима да кажем: Добио сам ба- 
тнпс! (Пл.сскап.е na деоници. — Војпслаи ЛазиЕ: 
Он je TO казао,  али му нпсте всровалн! — Длел:- 
саидар  Дачић:   A  како  je   Јевремовиб   казао:   
Јоваи 'SnpauKOBiih: A iufa lieMO, ако суд утврди, да 
je добио батнпе?) 

Ja ne улази.м, шта he суд казати! Ja ондс го- 
горим, nna се дапас догодило и канстатујем чиње- 
иице, које су ту биле. (Узвпцп на десппцп: Тако je!) 

Алп, господо, да се ne бп казало, да Крал.ев- 
ска влада жели да се то онде na пекп пачпц за- 
r.iiiiKa, опда je пшла опознцијп у сусрет n казала: 
Доброј прпхватам ваш предлог, одгађам седницу 
до шест сати, a у шест сати изволите, дајте доказе! 

И, господо, збил3а кад се г. Рашовић овде no- 
јавио MII смо очекпвали... (Алсксаидар Дачић: 
Да lic бити уфачловап! —) ... ми смо очекивалп, 
да видимо акта, да видимо факта, да видпмо до- 
кумепта. (Алсксаидар Дачић: Модрице!) Господо, 
ако хоКете модрпце, да видите и те модрице, јер 
je пама рсчспо да je on пребијен. (Једап глас са 
левнце: Фактнчпо има модрице!) 

Впдпте, господпп РашовиИ није нам те мо- 
дрпце показао. On je то рскао, да je нападнут 
опако пекако мало срамежљиво и on се сам мало 
пасмејао. (Смех na деспици и узвици: Тачпо!) Алп, 
господо, пустимо ту стћар! Очекивали смо да изађе 
овде јавно и да пам прнмерима изложи све тс не- 
правплпости и спу ту корупцпју, коју опи обеле- 
жавају код nanic војске. Алп, господо, нажалост, 
on je ту потпуно затајпо, on je ту потпуно под- 
бацио, господо. 

Осим оних неколико тешких увреда ... (Узвпцп 
на десници: Личпих!) . . . na Министра војске, na 
његову породпцу, on, господо, друго иишта са 
овога места није казао. (Пл>ескаље на десаници: — 
Алексаидар Дачић: Срампо! — Јсирем Томпћ: 
Обичан клеветнпк!) 

He може тако, господо, ла сс ради, ne може 
тако да се говорп са овога места, ne може тако 
да се вређају пајвеЈш претстаЕптци name војске, 
без икаквпх докумепага и без пкаквих аргумепата. 
(Бурно пљескање na десппцп и узвици: Сралшо!) 
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И, господо, ми смо бнлн сведоцн целог тога 
гоиорп, који се na концу завршио личном одбра- 
IIOM, mro ja ннсам ни знао, да je г. Рашовић — то 
je сам рекао — лишен чипа. 

Ja нс зпам зашто. On се у главном o томе 
правда алн o тим нападима неким, o страшним 
игким неправилностима у нашој војсци, господо, 
H'Hje било ни говора. 

Господо, ja 'iieliv' да спорим са оиога мсста 
патриотизам г. Рашпнића, нећу да суми.пчпм n.e- 
гсш патриотизам; хоћу да му призма.м све то, го- 
сподо. Али, господо моја, свн мн којн смо оиу 
државу стварали немамо право да je рушимо 
(Бурно одобравање v цонтруму и ma дссмнцп и по- 
1!ици: Зато треба jom више да je чувамо!). Ис 
значи, господо, ако неко има заслуга у рату да 
можс после да радн шта xohe у овој зсмл.и. Ви- 
дите, господо, шта се данас ради у Руснјн. Тцорци 
руске рсиолуције завршавају na конопцу. Стаљии 
убија, господо, творце рускс рсволуцпјс ма да они 
имају заслуга за руску револуцију, али их сада 
хПијају. Према томе, господо, и у овпј аемљи 
заслуге за отаџбипу ine могу пнкоме да буду леги- 
тимација да може да вре1)а, да може да клсвета 
највише претставпике нашс војскс. 

Ja разумсм, господо, ла опозиција можс, ако 
хоћете, да руши владу. Ниједпа опозпција ine желм 
добра влади. Ми иисмо, господо, парламсптапиа 
Француска и Енглеска. Ми видимо, гвсгЈодо, да je 
npc неколико дана, када je требало да сс мани- 
(hccTvje снага целе Фраицускс пред Европом и 
шред целим светом, цео Парламсиат као јсдан чп- 
IUMC био за владу г. Шотана. Господо, ако ми 
neliCMO да следујемо тим примерима, ако хоћеио 
да 'обарамо владу, онда, господо, нека сс влада 
обара на други начин, нека сс војска ne узима за 
сретство за обарање владе. (У центруму и ма де- 
сници дуготраНш m (|)репетично одобравап.е и 
поиици: Тако je! Срампо!) Господо, ово ШТО je 
данас npnpei)cno у овоме Дому пије, господо, при- 
pehciio од целе опозпције. И.ма чсстптих људи 
који cv се оградили од тога... (Повпцп са ле- 
сипцс: Живели — Пл>ес1<ање). Али од једног дела 
опозиције могло je, господо, да се то изведе, ре- 
цимо, код ресора Мпппстарства унутрашњих дела. 
Ми знамо да смо пре 6 јануара имали голог човека 
у Скупштини. Господо, ондашња опозиција хтела 
je да обори владу и ona се je присетила једноме 
јаду, једпом ппцу н једнога даиа унесе голог чо- 
века у Скупштину. Ila, господо, да je овај део 
опозиције ono учпппо јуче и прекјуче, ja бих то, 
господо, разумео, алп да то чнпи дапас код Мипп- 
старства војске, vo je, господо, злочин. 

Господо, пребачепо je господииу Мииистру 
војске у Фипапспјском одбору да влада, каже он, 
\и.1ачп војску у полигпку na je тиме речвНО од 
ИСТОГ говорппка како je господпи Мипистар иој- 
скс путовао са Претседшиком владе и са Mnnn- 
стром фипапспја у Крагујевац, Црну Гору и Сара- 
јево. Па, господо моја, зар je то зло ако Мпнистар 
иојске путујс са Прегселппком владе И Мипмстром 
фииаисија? Ilira je тај пут њмао за сврху? Имло 
je, господо, за сврху то да Претседник вла.че, 
одг-оиорпп шеф државпе политике и Министар фи- 
нансија, на лицу места виде какви су наши војни 
арсеиали. 

A то je, господо, била дужпост r. Мппистра 
ВОЈСКЏ да те name претставпике n одговорпе фак- 

торе за наоружање војске на лицу места увсрп 
како стојимо са наоружап.ем. (Бурно и дуготрајпо 
одобравањс na десницп и цептруму). Али, видите, 
сви хоће да ниде у томе како се војска увлачи у 
политику, a, господо, nam Мшшстар'војске, on je 
био само војпик, a никада политичар. Све ово тто 
je стекао, on je стекао соојим радом као олличаи 
генералштабни официр n на место je дошао da 
пуно часпи и заслуга. (Дуготрајпо пл.ескап.е n 
узвици на деснпци n у цептруму: Жпвео Марић!). 

Господо, и у Фипапсијском одббру имао сам 
ту дужност да брапим буџет Мииистарсгег! иојске 
као члан тога Одбора, na ево и ланас \oUy ту л\>к- 
ност да извршим. Kao н у Фпплпсијском одбору и 
са овога '.места дапас oner се учинила господану 
Мипистру војске замерка што je гропођа Претсод- 
иика владе кумовала једпом нашем ратпом броду, 
и ту, господо, xohe да се види memro страшнр. 
Господо, да жепе ку.мују бродовима, нисмо, го- 
СПОДО, измислили то ми. Huje то пзмнслпла Луго- 
славија, то je традпцпја, обичај свпх лржаиа kdjie 
имају морнлрпцу. (Одобраиап.е im легиици n у 
цептруму). За кумове бродова узимају ое ла\и;, 
узнмају се женаси члановн владаЈућих куИа, су- 
пруге наших војсковођа; државника и политичаоа 
и то, господо, mro de данас учипило код nac, то ое 
ради у Епглсској демократекој, у Француској ле- 
мократокој, у Италпјп (|)ап1Истнчкој, то се, ГОСП0- 
до, ради у снпма државама. (Ледан глас са деснице: 
Само се у Парламенту ие говори o госпоКама, као 
тто су то госпола чппила!). У Енглеској je ne- 
давпо крштен један ратви броџ коме je кумов^ла 
поспођа Чембсрлеп, cvnpvra данашњег претсед- 
пика владе Бнглеске. Па je, господо, једа« лругм 
ород енглески, опет ратпи, крштен, ко.ме je кумо- 
вала супруга пице-адмирала енглеске морнарице 
rocnol)a Талбот. Г!а je пслаино крттеп један ита- 
лијапскп брод, којп je опет крстила једна i'ocn јђа, 
коју je г. Мусолпип одредио да изврши крипеп.е. 
Па, господо, у Југославији броду „ДубрЈ)зниг;" 
кумовала je Њепо Височанство Пршцеза Олга. 
Подморници iiamoj „Храбри" кумовала je госпођа 
Марица Банац, супруга Боже Бапца, претседника 
Југословепског лојда. Па онда нашој подморници 
..Нсбојша", n.oj je кумпвала супруга пуковпикл 
Војислава Петровића. Лош два nama parna брода, 
подморпнцс, јсдпом je кумовала rocnotia Ела Ka- 
mili, супруга noKojiKir гснсрала Хаџића, Гмпшег 
Мтшстра војске n мориарицс, a лругом гослођа 
Jonanonuii, супруга дигвизиског генерала Јрвано- 
BHlia. Дакле, господо, као тто се види, пијо рво 
првп случај да једна дама крсти једап ратнп брод 
и кад су оие даме могле да прше крШтење ратних 
бродова, ja вас пптам, зашто TO ne може Да учини 
супруга Претседпика владе роспбдина л-ра Мч- 
лана Стојадиновића? (Одобр^вање и пљескање у 
центруму и na деспици). 

Господо, ja сам то пмао прилике да кажем 
n paimje у финансијсКОМ одбору, na, ГОСПОДИН др. 
Милан Стојадппоии!! je држаиппк, политичар, јавпи 
радник n подлежп necvMii.iiBo крнтпцп, јер KO ne 
ради само тај ne греши, na здто може се n он кри- 
тиковати, алп за наоружање name војске on има 
само да прпми хиале, a ne крнтпке. (Вурнр одо- 
ораиап.е n пл.ескаи.е у пептруму и на Д^СНИЦИЈ 

Алп впдите, гоеподо, мп смо остали они стари, 
кећемо да корачамо са временом, нећемо ништа да 
да паучимо од друрих иарода, jom смо осталп omi 
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СИрови оријенталци, или балканци, како хоћете дз 
кажсм, алн ми то вишс ne смсмо да будемо. Мн 
смо данас јсдна велнка држава, ми иисмо малз 
балканска држава, ми смо велика лржапа у 
срсдњем делу Епропе, и морамо да идемо корпком. 
којпм иду сви културии и напрсдни народи. (Одо- 
бравпп^ у центруму и на дссници н повици- 

Taко je!). 
И г. Претседник владс и nam Мипистар војске 

нека продуже својим путем, нека их не збуии ово, 
све су ове праћке, празпи вишепи. спс то, господо, 
ис палп, нека они палс на обезбеђенл' наше земље 
и  нека сс наш  Мииистар војскс, који ннјс поли- 
тичар, иего само војник сети оне изјаве, KOJV je 
оплс у овом Дому дао велики државник пок. Дра- 
iiiKORiih,  да   cv  јавни  ралници  за  то  да  буду  и 
Bpcljnmt и погрИиплии, али никада не смсју се лати 
смести с прапога пута, који води добру отаџбине. 
(Бурно одобоавање и пљескање у цептруму и на 
лесници'). Па. гооподо, и onaj даиашњи неуспели 
покушај,   који   ie   овле   игпал.сн  и   ннје  погодис 
никога .. . (Глас са лссинпе: Сем њега самога!) ... 
ne збуњује пикогл, пл пи namer г. Мпппстра војске, 
a ja знам унапоед да ее оч nnie збунио, јер то je 
чопск чије cv груди vK-nainenc пајвишпм орленом 
за заслуге за ову Отацбину. (Дуготрајпо и бурно 
пљескање   v   центруму   и   na   десници и узвици: 
Жпвео  Марнћ! —  Миипстпр впјскс u мпрнарицс 
армиЈски ђенерал Љубомир Mapirh устаје са спогл 
места n захваљује поклопом na манифесгацијама') 

ГоСПОДО.  пела Hnnona.  пслп човечппстпо, na- 
ллзи се na  јелпом узбурклном мору. Свет се гро- 
зничаво оружа, лаје се. госполо, и последља плра 
за  наоружање.   Ми  вилимо  кпмупистичку Русију 
шта  оади  у  наооужању,  левичаоску  Фпапцуску, 
којл je лала за војску вите него и једпа биржујска 
влада  У Фрапцуској. вилимо ттл  ради Енглеска, 
шта раде све лруге лржапе за плбрапу и клла то 
вилнмо...  СГлас са лесницо: И АмерикаП Тачно n 
\меоика,  која  гакоће  осећа  ла   ini  ппри  нешто 
хладно; и ona се оружа, пл, гпсполо, када то све 
видимо, онла се и нама намеће ^ужпост да впше 
него икала булемп данас присебни.  iep  ie  данас, 
госпплп.   већа   опасност   зл   пат   него   1914   гол. 
СПпвпци: Тлко јеП Господо. смомо ли мп овакп да 
ралимо,   ко   lie   плгоплплтп   cVTpa,   ако   доће   дп 
кавких   немилих   последица.   Не   nrpaiMo   се,  го- 
спплп, ватоом, ien ако сс њоме нграмо логодпће 
Се, штр нико од нас не жели. да се наша кућа прва 
упали и опда hc, госполо, тешко битм гасити. 

И зато, господо, останимо чнпгто плани nop- 
noj нашој узданици, војсци и мпрплрппи. ГБурпо 
пт^ескање на лесници и у центруму и узвици: 
Живелл ппјска!) 

Дајмо, гоополо. све, штп мпжемо длти за n>y, 
јер nam плпод колпко гол je on v тешким пппли- 
кама. наш наоод. госппло, никада nnie казао да 
Mv ie тешко дати за ппјску. Лл гпвпртт. лко хо- 
IieTo. кло члан ierme земљорадничке партије, илтам 
то пплчп vi квалиЛикације, да гВворим у име села, 
|а ол мошх гел.пкл ппслм иикалл nvn да им je 
тешка војска, него o њо\ сваки најлепше говори. 
('Пчппппилп.е - Један глас гл деснипе: Само je 
тешка Воји Лазићу! — Војислав Лазић: Баш бих 
желео да вилим тота господичл, ла ли je љему 
билл лакша него Пош ЛлзиКу. јер всрујсм, да nnjc 
ни бчо тамо гле ie био Roia ЛазићП 

Господо, рекох да плс догађаји опомпњу да 
б\'лсм() трезвспи  м  озбпл.пп. Par пламти у Кини, 

у Шпанији, у Абисинији, ми ne смемо, господо, да 
се запоснмо пи Друттвом парода пи ничијом 
другом помоћу, пего само својом властптом сна- 
гом. (Одооравање). И, господо, ако ту покажемо 
своју витллпу спагу, коју je показала мала Кра- 
Лзевина Србија, ja могу да кажем, да нема те силе 
која ће Југославију покорити. (Бурно одобравање 
на лесппци и у центруму"). 
Завршујући, господо, ово своје излатање, ja ne- 

рујем да ћу и вате мисли погодитп. ако још je- 
данпут са овога места кликнемо: Нека живи наша 
војска n морнарпцл n iiicn Мнпнстар! (Бурно пл,е- 
скап.е na десници и у центруму са повицима; 
Жипео Mapnh!) 

Пптпретседпик Фрањо Маркнћ: Реч имл на- 
родпи посллпик г. Тодор Мпхајловпћ. 

Тодор Михајловић: Господо народнп посла- 
ницн, мепи ie лраго игто je nam послапички друг г 
Иванчевић јутрос пзпео дивне тгодвиге наше војске 
у прошлости и п.ену високу и значајну улогу у са- 
Дашњици. Бојгка Југославије je цео nam троимспц 
народ. крји lie, несебично као јелан, дати кад 
устреба cBoi живот увек, „зпајућп шта даје u 
зашто га ллје". Али пека ми ne замери г. Ипанчо- 
mili, кога иначе пеппм, што hv му овом прплпком 
учинити једну малу злмерку. On je, наиме, у своме 
говору рекао: — Офицпр je блпжп војнику кп-ј 
нас, него што je народни учитељ лецп коју шко- 
лује, na je затим   једпом ' од   натих   другова  
учитељу — одгпвогто na извесна добацивања, ла 
вите цени улогу једпог офицпра од Његове т.ј, 
учитељске a поред тога ла je војсто у нацпопалпом 
погледу nnme последњих година учинила од на- 
родне школе, како слм га ja бар чуо. 

Овакво V'nopeheihe, које je незгодпо, допело 
ме je на говорницу, ла у кме своје и својих дру. 
гова учптеља изјавим: 

Учител>ство пре мчпулих ратова впшнло je 
духовну приппему са печувепим самопрсгором, да 
nama војска n neo парод дочека велики дан. 

Није потребпо износити шта je значио наш 
народни учитељ у предратпој Србијп и како ie 
његова улога била мпогострука. Сви знамо да je 
учитељство после ослобођења створило нај6ол>у 
n најздравију југослопспску организаци.ју на целој 
теоиторијп Крал.евиие Јутославије, којом {е по- 
казало пут којим треба ићи у великоме послу na- 
mera духовпог и народног једипствл и да сс и 
то и такво учптел.стпо послушало ne бп се у овом 
Дпму пепрсстапо понављала разна пптања, пего 
би било само једно питање, — питање како ла 
сс свп ми Југословепи 6олјс n лепше изградим« 
и ујединимо у своју југословспску домовину. Ми 
знамо ла су учитељи и rnn ппосветпи радпици као 
резерппп официри и ратници са песмом у 'првпм 
редовима гинули у мипулим ратовима, и за време 
рата, кад зпамо п.пхово благо onxol)enje према 
воЈницима, њихову безграничну љубав према по- 
робљеној отаппипи n страдалницима у њој за 
шта су добили npii3Haibe од Блажспо-почпвтег 
Краља Мученика, изражепо у следећпм речима: 
„Јурослов&НСКИ уч11тел>п прожстп л.убаил.у према 
спомс народу n свомс мучном алп узвишсном no- 
зиву, пепмарп су народне луте, његопе нацио- 
налне свести и културе." 
Да би у потпупости олговорнли жел>ама n nn- 

дама које у њих полажу п.пхов Краљ и парод, jv- 
гословенско   Учитељско   удруженЈе,   ујсдпљујући 
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све данашње и будуће југословенске учитеље 
рреба да буде: Жижа просвете, стуб југословен- 
ског национализма и потстрека за сва лепа стрем- 
љења у будућности Југославије. 

Кад се све ono зна онда je овакво упоређење 
сасвим неоправдано. Онда je јасно да je улога на- 
родног учитеља од првокласних улога у изградн>и 
нашег заједничког живота и наше државне зајед- 
иицс. Таква je улога учител>ства била пре para, 
таква послс рата, a таква he бити увек и вазда и 
ci i се не иоже поредити ни са каковм улогом ма 
кога друштвеног рсда. 

Исто тако иаш вслики војсковођа Степа Сте- 
пановић казао je: Дајте ми jom једну армију учи- 
тсл.а na he рат бнти готоп. 

Ослобођење и уједин>ен>е у прошлости хтели 
су и желели сви слојеви' нашега народа и људн 
свих професија. Сви смо ми хрлили нашој матици 
— заједиичкој држаии, je'p ко би онда у оно вре- 
ме зауставно реке „да оиљем мору не хитају". У 
чувању наше домовине, у гајењу namera витешко- 
га луха .подједнака je улога и војске регуларнс 
и учител>а и другихпросветних радника. У рату 
сви ми прстставл.амо ц гф€ТСтавл>аћемо велики 
иојиички логор na je незгодно лелити га на класе 
и истицати родољубље, способност једних над 
друтима. Заједнички подвизи свих лруштвенмх 
редова дали су позитивне резултате. Знам да су 
код господпна Иванчевића још у свежој успомени 
рад и пожртвовање нашепа учитељсгеа пре рата 
na зато ми je н жао тто je дошло до оваквога 
ynopehe.H*a. Велика љубав нашег учитељства пре- 
ма дсци, према омладини и према народу нашем 
иоже се једино упорелити односом мајке према 
спојој допи јер je служба учител.ска, смсм слобо- 
дно рећи, најапостолскија у целом човечанству a 
понаоспб у нашој землуи и у нашем народу. 

,riaj\'iin ову кратку изјаву изјављујем да hy ca 
највећим задовол>сгвом гласати sa буџет нашег 
Министарства војног, јер сам свестаи да hy гласати 
sa буџет наше ниродне одбране v тмурним данима 
лппапт.иие. Ценећи високу улогу наше славом 
бвенчане војске, |а верујем v снату њену, a веру- 
ivliii да lic ona кал усгреба достојно схватити свој 
задатак, верујем у самога ссбс. (Одрбравање и 
пл.сск.-ш.с v центруму и na десиици). 

Потпретседник Фрањо Маркић: Реч има на- 
родни посланик г. Сава MIIKUL 

Сава Микић; Господо н&родни посланици, ле- 
гендарно јунаштво Црногораца познато je заиста 
i! Mii Црногорци ca својим јунаштвом поносни смо 
и дичимо се увек. To je једна одлика која се нама 
у целом нашем народу тако pehu признавала, и ja 
вам кажем са овога иеста да се мм тиме поносимо. 

Међутим, лапашн.п подвиг једног нашег зем- 
л.ака тежак je и ми сви Црногорци n посланици са 
територије Зетске бановине осећамо данас, v овом 
моменту, једам дубок и тежак бол да je onaj гадан 
подвиг пао nam од једног народног посланика са 
територије Зетске бановннс. 

Господо нароДНИ посланици, ja v nm IM момеи- 
ту заиста од тога тешког бола n узбуђеша као no- 
сланик Зетске бановине ne могу и ne желим да го- 
норим 0 г. Милошу Pamoimliv. Али желпм само, 
пре пего mro пређем na своја излагања o буџету 
Министарства војске и морнарице да са гнушањем 
одбијем од себе, од свих   Црпогораца   клевете m 

увреде и ове тешке изјаве, које су донете само са 
улице, без   докумената, a које   су   пале o нашој 
славпој n херојској војсци. 

Господо народпи посланици, ja бих могао 
само нашем другу Рашовићу од овога момента no- 
желети то да да оставку na посланички мандат, да 
пође у манастир да се Богу моли за грехове, icoje 
je он дапас ca овога места учинио. (Живо одобра- 
вање у цептруму и на десници и узаици: Врло до- 
бро, Саво!) 

Гошодо народни nociamiun, jom су ми у све- 
жој успомепп omi моменти, када су пре четврт ве- 
ка развијене свете заставе name војске, када смо 
И)12 годппе пошли у onaj крвави бој. Jom пред 
собом видим београдску железничку станицу са 
иагопима пупим иојппка n чујем гопот од onana- 
ка наших сел>ака и војника када смо 1912 године 
полазилн на Мердаре и Кумапоно, под звуцима ne- 
сме „Хеј Трубачу—" a na Дечић n Мојковац под 
звуцпма  псс.ме  „Опамо, опамо "  полазнли  смо, 
и ormu.ni у свети бој. Тада jom na Мердарима, он- 
дашши младп мајор, начелпик штаба Сапџачког 
одреда, односно командант батаљона био je дана- 
nm.n Миппстар војске и морнарице генерал г. Ма- 
pnli, и он je nomao заједпо ca оппма na од тога 
доба до данас часно, cnccim и прсдапо служио са 
оиима којп су били духом, телом, срцем и свим ои- 
лама својпм са целим српским народом који je 
својпм пожртвовањем задивио цео културпп свет. 

Mu смо, господо народни посланици, онда 
ималп своје војскоио1)е и своју пародну војску, 
која je Moivia да бије one бптке, које су задивнле 
човечапство и које су славу namera оружја npone- 
ле nmpoM цслога света. Ta малепа појска, у сел.ам- 
ким опапцпма, била je опремљена од парода и од 
нарОДНОГ поица, алн je ona поред матерпјалпе 
стране била опремљепа једппм всликпм духом. 
Taj дух, који je владао у оно време, пренет je на 
доцвије геперације, n na пашу   данашњу   војоку. 

Ja liy још да евоцпрам и једап момспат o по- 
ласку у бој 1014 годппе, када смо већ бнлп оства- 
pii.in свој петвековпп can o Косову, како смр и са 
каквим полетом, опако замории, пошлп у рат 191-1 
годипе. Господо народни послаппцп n драга бра- 
ho и са левице н са дсснпце, сетите се опих те- 
шких момепата: уморни, доволто неспрсмни, по- 
шли смо у par 1014 годиие, али тамо нас je, мора- 
мо признати, чекала братска рука, јер je тамо стра- 
дао, под црно-жутом аждајом nam парод, nam 
спет, nama браћа. Господо пародин посланици, та 
пародпа појска, са којом смо мн пошлп и у једап 
и у други и у Tpoiiii рат, имала je пешто mro nn је- 
лпа војска na свету nnjc имала. Имала je ono за- 
niTO су читави пароди водили na и даиас воде 
борбу n зашто he и дал.е човечапстмо водити бор- 
бу. Имала je nama војска, a хвала Богу ИМа и да- 
nac оно mro je најсветије n пајлрагоцепијс порсд 
националне слобде. Л то je да je демократски дух 
владао у тој војсцп, да су команданти и старешине 
били најближе својпм војницима и своме народу. 
Taj дух којп je био у предратиој iiamoj војсци, raj 
дух пренесен je и после namer народаог ослобо- 
ђења и уједпп.еп.а n ДО дапас, господо, нико у 
onoj земл.и mije смео дпрпути у iiamv храбру вој- 
ску, у ту нашу узданицу, у ono mro je свима нама 
OII.IO најсветије, ono mro смо уздигли изнад свега, 
у ono mro свима na срцу лежи, кико до данае није 
смео такнути колико у зеницу ока свога. Војска 
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je била и мора остати ван сваког домашаја поли- 
тичког. 

Господо народни посланици, у иизу безброј 
интрига,   безброј   напада,   безброј   нзмишљених 
стнари да сс обори Вл^да г. Др. М. Стојадиновића, 
једна Влада која no Уставу one земл>е и п.еним 
законима има већину у Народном иретставниппну, 
imniTO се ие можс оборитн na Други иачпи, изми- 
m/unie су разне бургије, разНа чуда, разне изми- 
шљотине да се она обори. У том низу, у том ланцу 
тих измишљених ствари, после интрипа са црквом 
ено, видите данлс jom једна ствар, још једна ве- 
лика интрига која je тешка н болна за све нас, 
јер има намеру да окаља нашу војску, и да je 
увуче у политику. Ja дубоко верујем и са тим уве- 
рењем ћу са оне говорнице сићи да многи иаши 
другови из опознције н са левице који имају ве- 
ликнх национаЛних заслуга, који су прекаљени на- 
родни борцн нмају у својој души исти осећај у 
овом моменту. Али на жалост, каже се да у поли- 
тици нема душе и да су у полнтнци дозвољена 
сиа сретства. Па ипак има извесннх сретстава као 
ова данашња г. Рашрвића која су прешла no на- 
родпој изреци сваку меру и сваке границе. Ето, 
господо посланици, и овај подвиг namer посла- 
ничког друга г. Рашовића стварио je превазишао 
све јер je на нсдостојан начии вређао нашу војску 
и нашег министра војске и мориарице, те се са 
тиме тсшко огрсшио o црногорске традиције, јер 
су onu обожавали војске и војне силе. 

Господо народни послаппцп, ja бих желео да 
вам истакнем неколико ствари, o ономе што ja као 
^али и скромни ратник знам. У колико сам могао 
да пратим живот, рад и дух који влада у пашој 
појсцн сад после para, колнко сам могао осетити 
и увидетп, као што сам већ истакао n подвукао, 
војска nama иерпо чува традиције оне славне и хе- 
ројске војске o којој сам мало upe говорпо. Она 
je у својим касарнама дивап пример без обзпра на 
веру и племеиску припадпост како треба да су сви 
јједнаки у једном гиезду као што je наша војска, 
и ja мислим да су они људи који су се враћали 
из касарпе у своје домове могли најбоље да осете 
шта je и каква je иаша војска, да je ona заиста 
народиа војска, да je ona бнла, да je сада и да he 
увек остати најбољи чувар југословенског једии- 
ства n name пезависности. Зашто? Заго што су 
осетили да je војека једииа установа na завидној 
вискни у коју пико ne сме такнутп, у којој влада 
народни п демократски дух и nno иде стопама 
своје славпе прошлосги. 

Господо народни посланици, ове ствари које 
je изнео r. Рашовић, народни посланик, a које су 
без трупка доказа и које су злонамерпо no мом 
дубоко.м уиерељу покупљене са улице, сабрапе су 
ОД оиих људн којима су пресечепе пите да иду 
оним сгарим шпекулантским путевпма, и тако су 
се нашли данас у гешкој ситуацији, јер опи више 
преко ујии, стрина, тетака ит.д. ne могу да врше 
лиферације. Колико еам ja приватпо сазнао, ова 
измишл>ена и инсценирана тврђења г. Рашовића 
нмају другу позадппу, a ro je лепо Истакао г. Жи- 
вота Миланоии!!, народни поелапик, и ово je све 
пасгало због тога што je пеколиципи Лифераната 
пресечена могућност да могу н дал.е да лиферују 
no ранијии условпма. Ви зпате да nama војска има 
своје рсгуле, да има своје правилнике и свој на- 
чин живота n рада, већина од вас служили сте вој- 
ску  и  ви   сте  у  већини  резервни  официри  и  ми 

можемо  pehu  да  je војска  једна  наука, да  je  то 
једна устапова, да je то једап живп  организам у 
коме се ne може да ради тако просто као што су 
неки са one  говорнице мизерно  изјављивали. Вн 
знате да ту постоји Закон o државном рачуиовод- 
стиу, и разни Bojnu строги правилници али n по- 
ред  тога  да  се  набавке  врше  no  строгим  усло- 
вима разних правплпика, na пнтам ja вас, господо, 
као   пародпе   послапике,  како  се  могу   паправити 
злоупотребе у војсци поред свих предострожпосгп 
војпих устапоиа и na којп пачпп може да се сазна 
p пекаквом предмету у Мнпистарству војном  илп 
да  се  нптервепише  ако  то  није  било  no  калупу 
Закона и  правнлника како je то у војсцп  npoini- 
сано. Међутим, ja бих жслсо да пођем мало даље 
кад смо Beii ушли у те стиарп да nx износнмо na 
да упоредим раније стање са данашшим и тада би- 
смо се тек могли уверити  и сазнати na који  cv 
начин могли функционери и министри из ранијих 
режнма na чак и генсрали постати богати. Ja ne 
желнм да помињем њихова  пмепа,  али јсдан од 
главних који се можда дапас крије из г. Милоша 
Рашовића био je велшси војни лиферант, он je ту 
једипи  o коме  може да  се каже да  je  богаташ, 
мултимилионер и он се данас, видите, не појављује 
Али ми зпамо његове изјаве оборби против да- 
Hauiiher министра војске и морнарице. Ja опет под- 
влачим и кажем: жалим г, Милоша Рашовнћа као 
Црногорца да се могао примити да износи  овде 
оиакве клевете и пеиетинс не можда у своје име 
него за рачун других којима су ускра11епи шпску- 
лантни послови и несолидне лиферације у Мини- 
старству нојске и морнарице. 

Гооподо пародни посланици, ja ne бих желео 
да улазлш даље ни у какве детаље и у одбрану 
наше славне и народне војске, a још мање њеног 
првог војпика Министра војске и морнарице. Ja 
знам, свака би рсч моја била бледа слика макар 
какве одбране, јер се нема шта браппти; када су 
П0 среди овакви мизерпи напади и сушта клевета, 
напротив, сии ми који смо овде у овоме Дому мо- 
жемо с поносом да кажемо да je г. Мармћ Мини- 
стар војоке и морнарице који je данас на челу 
name дичне војске a који пма славпу протлост 
сиромашап чопек као и мпоги други наши гено- 
рали и који ca свим овим мизернјама које су 
Мало час овде изпете нема никакве везе, нити 
икаквог удела у томе свему. Е na, после свега 
тога можемо видет.и сву злопамерпосг овог да- 
нашњег подвига пародног посланика г. Милоша 
рашовића. 

Господо народни посланици, доиста није био 
досад обичај да се o буџету војске и морнарице 
^пого говори. Али ето сада и то се уводи не да со 
говори o буџету и одбрани земље већ да се нзносе 
nnrpin'e и лажне оптужбе које he шкодити угледу 
наше војске и да се војска увлачи у политику. 

Али све то нашој војсци ништа nelie пахудити, 
јер no оној народној „у лажи cv кратке nore" и 
то he све npolui као једап пеуспео покушај да С€ 
обори данашњи режим и то са нападом na војску 
noniTo се са цркиом није успело. 

Ja могу да нстакнем само једиу ствар. Од 
дапа кад je na чело наше војске дошао Микистар 
г. Марић знам личпо no гарпизоинма n no уну- 
трашњости у зсмљи да су многе тешке и велике 
неправде исправљене. Ja верујем да сни ви го до- 
бро зпате. Ja сам пстакао и казао: Ие желим и 
нећу  да  ико  од нас днра у  војне регуле  u  њен 



СТЕНОГРЛФСКБ BF^I-miCI' 475 

Живот, али ако je можда постојало, као mro je и 
у сии.ма војскама у целом свету, малих неправил- 
ности, и малих неправдиј Ијих данас ревносно 
и са видним резултатим^ no општи народни инте- 
рес  исправља i. Миппсгар Mapnli. 

И са овог места апелујем na Г. Мшгистра вој- 
ске и морнарице да као храбри ратник омело на- 
стави сној плодоносни рад за добро Краља, војске 
и нарола; да се не ооврће на интригашке и mne- 
кулантске нападе чија je позадина провидна; да 
води нашу војску стопама славне прошлости и да 
верује да je цео nam народ уз свога Крал^а и уз 
своју народну војску. Дал.с га молим да нашем 
ваздухопловству као и до сада поклони сву своју 
iiiUKibv и да namer славног првог авијатпчара и 
легендарног јунака Миодрага Томића унапреди у 
чин ва.здухопловног пуковника, јер би то било tro- 
ред осталог и заслужно народно прианање, које 
овај  ратник у народу Beii ужива. 

Ja нас, господо народни послапици, уверавам 
да су највише неправде исправљене за време г. 
Марића, и зато ми треба да одамо пуно прианање 
росподину Министру Марићу, молећи га да овако 
савесио, поштено и са пуно части води и далзе 
нашу храбру војску. 

Гооподо народни послпнипи, овде на завр- 
шетку желео бих да истакнем једно друго мање 
питање из реоора Мннистарства војске н морна- 
рице, a то je оно питање за које ja овде узалуд 
запомажем сваки пут да се исправи јер сам себи 
станио у лужнсст и задатак да никад нећу изићи 
на опу говорницу, a да o томе геитању не кажем 
неколико речи. 

У исполинској борби коју je nam народ водко 
за iiainc народно уједињење и ослобођење, школ- 
ока омладина српска и црногорска и доброволЈачка 
узела je виднога учешћа, и у темелзе данашње- 
iianie велнке отаџбине узидала своје најдрагоце- 
није животе. Ta школска омлалииа која je 1П12 и 
1914 године напустила школу na отишла у рат, 
ona сс данас налази у лодређеном положају према 
својим друговима који ннсу ратовали или којн су 
били у аусторугарској војсци. II ja пас молим, го- 
сцодо народни посланици, ла не бих улазио у све 
легал.е тога питања, да прочитате Стенографске 
белешке прошлогодишње буџетске дебате или још 
раније моје говојјс, где ћете да видите ствари o 
једном тешком и брлном питању, a то je питање 
признава1иа ратних година. 

Ja и сад са овога места апелујем na Народну 
скуиштппу и na господина Министра војске и иор- 
нарице н na господина Мпнистра фшансија да пи- 
таи>е ратних годппа једакпут реше, јер je то једно 
и болно питање, a ту се ништа друго ne тражи, 
већ се тражи само то, да се ђаци -- ратници пред- 
ратис Краљевине Србије и Црне Горе и наши до- 
бровољци изједначе са ратницима нз бивше аутро- 
угарске војске. 

Господо и другови, тп људи, заслужни рат- 
пици, та nama омладина нетражи ништа друго него 
ла сс води рачуна o п.м.ма и да се изједначе са рат- 
пииима аустроугароке војске. Члан 270 Зако<на n 
чиновницима признао je те parne године нашој 
браћи HM аустроугарске, чланом 123 ro je признјато 
и нама, али je онда једав од господе Министара 
који je. дефинитивно редигооао зако« то изменио 
и ставио да го важи за будуће ратове. Значи да 
закон ратне године признаје другима из друге вој- 

■i ратницима Србије и Црне Горе не признаје; 

To je, господо, један шкандал и бламаж свих рат- 
ипка наших шт се ова ствар до данас није ре- 
шила. II ja због тога са овога иеста као ратшш 
сгаил.а.м na оптужеиичку клулу све владе које су 
од 1923 године до сад биле na власти, a једну 
i вакву болну ствар нису исправили. Ja апелујем 
на Народну скупштину и молим да амандмал који 
сам поднво примп те na raj начин ono питање 
реши. Господа из буџетског отсека Министарства 
финансија тврде да нема буџетске могућности 
пошто аво питање има финасијски ефекат. Ja вас, 
господо, уверавам да je ono тешко и болно питање 
за све оне који су крв лили и молим да се ono 
реши, a уверавам вас да за сада нема некаквог фп- 
нансијског ефекта. 

Господо народни посланици, ja бих имао још 
једну ствар на завршетку да напоменем, истичући 
да са иуно бола и туге као Зећанин говорим o мом 
другу и землЈаку г. Мнлошу Рашовићу, но при свем 
томе   no  оној   народној   пословици   која   каже: 
„ватру ватрбм" n ja бих желео na оспову rora да 
nam друг Милош Рашовић добије заслужан одго- 
вор на fberoBe изјаве којс je овако са улице спол.а 
изпосно и o којима mije имао никаквих докуме- 
пата. Међутим, ja пмам два документа која  neliv 
да вам прочитам a у којпма on mije тако' свегао 
v неким стварнма. (Чује се: Прочитај да чујемо!) 

Ево, када желите да вам прочитам једаи до- 
куменат: Царинарвица у Јасшицама решењем сзво- 
jiiM  Бр. 420, од 2:5 новембра  1929 године казннла 
je   Рашовића   Милоша,   секретара   Мкнистарства 
иностраних прслова, за дело нетачне пријаве из 
чл. 166 "царинасог закона новчаном казном на суму 
►д динара 23.899.— за робу коју je донео из Па- 
риза a nuje je na ппгап.е цариника пријавио за ца- 
рињење. Роба je била сакривона v прљавом вешу, 
a састојала се из свилених, вунених тканина као 
n пудера и помаде n др. у тежинп   12,200 кило- 
грама. Оиоме mije потребап пикакав коментар. 

ETO, госполо, видите како изгледа господнн 
Рашовић, који оптужује војску за корупцију. 

Ви ere, росподо, овде слушали и још друге 
ствари. Ja ne желпм да то понавл>ам и да ставл.ам 
na пробу Rame стрпЉење. Xohy да кажем само 
једпо: мп crni треба ла имамо стално у виду оно 
mro je овде лапас било истакпуто, скоро од свнх 
говбрника n mro цео парод гако мпсли, да onaj 
којп дирне у нашу војску, дирнуо je у своју 
зеницу, n raj he да иде слеп. Живео Крал.! Живела 
иојска! (Бурпо одобрава11>е и швескаље v центруму 
n na десници). 

Потпрстсслиик Opaii.o Маркић: Мма реч ради 
личног oojammen.a пародпп послаппк г. Душан 
I (ванчевић, 

Душан Иваичеки!!: Господо народни посла- 
umu;, ja сам данас имао часг да говорш у име 
Клуба југословенских народних посланнка. У овом 
говору ja са.м изложио став namer клуба у питаљу 
дзвања кредкта нашој народној одбрани, и ja у roj 
Ствари пе.мам mra ОВОМ евом говору пи да ДОДам 
im да одузмем. Ham клуб ocraje код своје одлуке 
да гласа за кредите народној одбрани; (ОДобра- 
иап.е). Hlro се после тога деоио onaj тешки случај 
повреде имунитета једног народ.нбг посланика, го 
je сасвим друго питанје. По том питању пма да се 
већа у клубовима и дасе донесе закључак. Ja у тр 
питање нећу да улазим, јер нисам im 6д кога 
овлаштен да o томе говорим. A што сам сада no- 

со* 
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ново тражно реч, разлог je то.ме тај, mro су нека 
господа са овога места казала да сам ja у своме 
говору увредио цео учитељски сталеж. To, господо, 
није тачно. Ja сам, посподо, и сам насташик. 11мам 
17 година ефективне наставничке службе и ако ми 
Бог иодари здравлЈа, ja hy опет бити наставник кад 
престанеА1 бити народни посланик. Moj je отац та- 
кође ono наставник, моја су два брата наставници, 
a н сесгре су ми наставнице. Према томе, кад сам 
ja нз наставничке породице a и сам сам наставник, 
ja већ no томс нисам могао вређати наставнике. 
(Александар Дачић:   Jeca,   вређао си наотавникс!) 

Ja сам се, господо, у своме повору дотакао 
школе и иаставпика. Kao mro се види из стеио- 
графских бележака, ja сам том приликом казао 
ово: „Господо народни посланици, војска je до 
сада вршила благотворан утицај нарочито на наша 
илађа покољења. У развоју Југословвнске државне 
свести вбјска je учинила више него ли све наше 
школе". (Александар Дачић: Ниси казао школа 
него умигељи!) 

Добро, господо, да сам баш и тако казао, и 
ако ja остајем при томе да сам казао овако као 
mro je записаио у стенрграфским белешкама, ja 
вас питам: зар je то за нашу државу и за иаше 
учител.е увреда кад ja кажем да je војска у овом 
погледу учинила imme него ли школа. Ja ост.ајем 
при то.ме и дапас, јер Ја-сам наставкик n зпам шта 
су шкбле радиле, a поготову шта су радиле школе 
no Босни, Хрватокој и Словеннји. Војска међутим 
има једаи дух n ona једпако радп и у Србпји и у 
Босни и у Хрватској и у Словенији. И ja то коп- 
статујем понова и код тога и остајем. (Алсксапдар 
Дачић: Зашто ниси то рекао o свештеницима?) Ja 
рам, господипе, наставник, и ja сам учитељ. 

Ha другом месту, господо, кад сам говорио o 
одпосу између наших ос^пцира и војника и кад 
сам опнснвао onaj случај o певању н игрн официра 
са војницима, рекас сам ono: (Чита) „Вво видите, 
овај пример показује, да je овај официр ближи 
војницима пего учитељ децп у школи". Па зар je, 
господо, то увреда када кажем да официри тако 
поступају са војнпцима, да je on ближи својим 
војницима него учитељ деци. Сви ми знамо како 
je близак однос између децс и учител.а, и зато 
сам хтео да упоре1)ењсм баш са школом истакнем 
да je тај интимни одчос између официра н вој- 
иика још много већи. Тиме песумљиво ja нисам 
вређао учитеље иего сам одао признање нашој 
југословенској војсци без вређања учитеља. То- 
лико са.м само имао ради личног објатљеља да 
кажем. 

Потпретседник Фрањо Alapiaih: Реч пма на- 
родпи  посланик  г.  Живојин Рас^аиловиК. 

Живојии Рафамлонић: Господо мародпи по- 
сланици, у овом високом Дому био je негда обичај 
да кад год се говори o нашој вбјсци, да се o moj 
говори са najiielioM л.убавп и са пајвећим пошто- 
иап.ем. Војску смо ми иазивали уздаиицом свога 
иарода и паша je војска то дивно име заиста у 
пуиој мсри и оправдала. Њеии величанствени под- 
визи кроз све ратове, љеиа пожртвовапост без 
примера, учииили су да je наша војска на врховима 
својих бајопета пронела славу свога оружја и на- 
шега имепа широм целога овета. (Одобравање и 
узвнци: Тако je!) И ja мислим,* господо, да и дапас 
када говоримо o иашој југословенској војсцн 
треба да joj поклонимо исту љубав и исту пажњу, 

као што смо некада ми Срби поклањали сгшјој 
српској војсци. (Одобравање). Истипа да паша 
Југословенска војска нема данас опих задатака 
које je имала српска војска. Mama данашња југо- 
словенска војска пема иише никаквих ослободи- 
лачких аспирацпја, још мање империјалистичких 
смерова, али ona има један впсок задатак: да чува 
велике тековине namera народа, name нације. 
(Живо одобравање и пл>ескање). Али и поред тога 
п поред те дужности nama војска има још једну 
задаћу n једну велику намену. Ona je nama висока 
национална ткола. У војску долазп пајоол.п део 
нашег народа, долазе наши најбољи синови. У 
војсцп деца се imimi срађају, ближе се једпи дру- 
гима, упозпају се п у иојсци се рађа другарство 
и л.убав која остаје за цео жпвот! (Узвици код 
већине: Тако je!) 

Ja верујсм, господо, да he nama југословенска 
војска na један пајефикаснији начин демантовати 
om- накарадне теорије извесне господе да смо ми 
Срби, Хрвати n Словенци три народа, (Бурно пл.е- 
скање и одобравање), 

II, господо, када je у питању иаоружап.е наше 
војске, њена опрема и н>ена обука, ми не смемо 
да устукнемо ни пред каквим жртвама. Све што 
дајемо за војску дајемо деци својој, јер nama југо- 
словенска војска исто je тако народна војска као 
mro je и српска војска бпла. И ja hy, господо, 
бити међу првима који hy остати доследан својој 
посланичкој прошлости да гласам за буџет Мини- 
старства војске и морнарице. (Живо одобравање н 
пљескање код всћппе). 

Али, господо, када указујем ту готопост да 
данас заједпо са вама приликом решавања o бу- 
џету Министарства војске и иорнарице за њен 
буџет гласам, иако опоанционар, ja xoliy да кажем 
још u то да сам увск готов да вршим најстрожију 
коптролу свих кредпта намењених војсци. Ja сам, 
гбсподо, зато да будним OKOM пратимо да nn један 
,uiiiap намењен војсци ne оде кривудавим. стазама 
v џепове разних похлепних агената n лифераната 
или, ne дао Бог, mro би jom мпого rope било, у 
џепове нашпх државних службеппка. 

Kao mro рекох, ГОСПОДО, ja сам готов na све 
жртве кад je у питању војска, али ипак ne могу 
да мимоиђем да ne учиним изиеспе опаске и пз- 
веспу објективну критпку na ono mro иашој војсци 
педостаје, Пре свега морам да. папомепем да у 
nainoj војсци постојп једпа рђађа, бирократска 
администрација, стара исто онолико колико je 
стара n наша војска. Ta администрација je бпро- 
кратска nap екселапс. Ona je сувише комплпко- 
вана, ona je enopa, и зато врло скупа и штетна. 
Ja нећу да навађам многобројне примере којима 
бпх могао да утврдим да je врло често потрошепо 
у нашој војсци мпого више рпсова хартије n ма- 
стила — да време и ne рачунам у вредпост — пего 
што je вредео onaj предмет o ко.ме се кореспон- 
дпрало. Али и те мале педостатке у нашој војсци 
nama војска je у крвавпм борбама брисала, и да 
nnje било једнога случаја ja вас уверавам да mi 
ту иану name војске ne бпх овде спомепуо. Али 
je, господо, та nama рђава администрација псдавно 
учипнла једап велики грех који ja ne могу да joj 
бпростим n да га ne пзпесем пред Народпу скуп- 
штппу. 

Народна скупштина врло лобро зна и у све- 
жем   сећању   патем   je   да   с.мо   недавпо   допели 
Закон,  којим  смо  се,  иако  касно,  ипак  одужпли 
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највећим јунацима namera народа, Закон o одлн- 
ковању витезова Карађорђевом Звездом ова Скул- 
штина донела je на'један џентлменски начин, не- 
хотећи  ни да дискутује o гоме предмету, ona ra 
je усвојила акламацијом. Али зато, када je дошло 
до  извршења тога Закона,  појавила  L-^  га  nama 
кобна  администрација, ла ona донесе Правилник 
за  извршење његово.   Оиа je тада na један без- 
обзиран начин измрцварила raj Закон. Ja liy, ro- 
сподо, да вам наведем само неколико чланова гога 
Закона који смо допелп, a који данас у примени 
изгледају сасвим другојачије. Члан 3 тога Закона 
гласи: ^Одликовани имају право на бесплатно ле- 
чење no државним и самоуправним болницама и 
бањама,   као   и   свима   здравственим   установама 
с тим, да су ослобођени плаћања свих такса које 
су са тим у вези. Ha случај да се лече код куће 
и.мају права na бесплатне лекове", 

Закоподавац јо  оиде  био   прецизан   и  jačan. 
Сваки   витез  Карађорђеве  Звезде   има  право  на 
бесплатно лечење и бесплатне лекове. A наше ои- 
рократе  у  војсци  узеле  су  na  Правилником тај 
члаи потпуно измениле. Upe свега сваки од ових 
витезова  наших ако Gn  се разболео ne миже да 
иде од.мах у болницу него прво треиа да идс ле- 
хару  среском,  општинском или  којем најближем 
државном Лекару да ra он 111)егледа и утврди no- 
Т1)еиу да треба да иде у болницу, И тек онда може 
у болиицу ornim, Господо, изгледа na npiui поглед 
снтиа    ствар.    fCasa   Микић:   Мзгледа   нормална 
ствар!)  Ile, то mije! Тнме je указано неповерење 
нашнм витезовима. Нико, господо, у болмицу не 
иде без нужде. Болпнца пије ресторан или забавни 
локал у којп се некоме жури. Болница je лечили- 
ште за болеснике и само болесник жели тамо да 
иде. Али кад већ иде и кад буде примљен у бол- 
ницу ено шта му паша адмипистрација додел.ује. 
ДоделЈује му у болпици смештај у другој класи! 
И  сада, замислите, господо, једнрг namer старог 
Војводу ISojounlia или ма ког нашег прослављеиог 
јунака  и  ратмнка,  без  обзира  како  je  коме  пме, 
главно да je носилац Карађорђеве Звезде, on мора 
да  иде у болпнцу  и да буде у њој смешгеп у II 
класи.  A  јес.мо  ли  ми,  господо,  питам  вас, тако 
решили у Закоиу? Јесмо ли ми помињали класе?! 
:j>iia се како се у војсци улућује у болницу. Свако 
према своме рангу-   Војник има права na тако и 
тако лeчeIbe, нижи официр na тако и тако лечење, 
вишн официр na прву класу птд. Међутим опде je 
Bojim администрација бацпла све, na и mune naj- 
заслужније ратнмке, у другу класу. У другом делу 
тога члана који говори o томе да ти иаши вите- 
зови имају права на бесплатно лечење no нашим 
државним бањама, nama администрација то je nn- 
тање расправила na тај начин, mro овим Правил- 
iiiiKo.M   yiiyliyje   name   вптезове   прво   КОМИСИЈИ   у 
Окружну  команду  na   преглед.  Ова  ra  комисија 
ynyhyje суперревизионој комисији и тек суперреви- 
зноиа комисија упућује, ако нађе да греба, пред- 
лог г. Мипнстру социјалне политике и народког 
здравља, да му се додели лечење у бањи. И то 
онда кад за то нађе места и времена г. Министар. 

Ja иае питам, господо, кад смо изгласавали 
овај Закоп јесмо ли ии тако мислили? Јесмо ли 
ми тако тумачење дали овоме члану Закона?! Ми 
смо, господо, као што рекох, na једаи џентлменски 
начин усвојили све чланове овог Закона онако 
како су nanncann, n нико нема права да то мења. 
Правилник може дати само упуства како да се тај 

Закон извршује, али не сме мењати mi текст im 
смисао Закона. 

У погледу издавања лекова, такође законо- 
лаиац mije чинио пнкаквих ограничеп.а. Мсђутим 
Правилник наређује, да се носиоцима Карађорђеве 
Звезде могу давати само они лекови, које пропи- 
сује војна фармамопеја, a ни једа« специјалитет, 
пптп лек, кога у војној фармакопеји нема. Значи 
да name највеће војсковође и name најбол>е јунаке 
греба лечити најпростијим и најјевтииијим ле- 
коипма, 

Најзад, господо, члан 4 овога Закона гласи 
овако: 

„Одликоваппм omiM дрденом Мтшстар сао- 
браћаја одобриНе Правилником o повлашћеној 
вожњи бесплатан подвоз na државним железни- 
цама кло n бродовима у државној експлоатацији." 

Kap што видите, господо^ доносећи овај За 
кон, ми нисмо mi iv учинили ппкакво ограничење, 
mrm утврдили број бесплатних путовања. Значи, 
желели смо, да ти naum витезови могу путовати, 
кад желе и кад могу, увек бесплатно. Међутим, Г. 
Министар војни прихватио je Правилник ii3pal)en 
у Министарству саобраћаја, no коме се тим напшм 
Јунацима даје 12 путовања у у4 цене односно са 
/■>'<   попуста и (i пут6ван>а односно три пута тур 
и ретур бесплатно. Јесмо ли ми тако решили?!  
Hel Господо. Ile да се претпоставити, да he један 
носилац Карађорђев^ Звезде - сељак хтети оста- 
вити свој плуг и рало na да шета возовима, a 
још мање да he наши јунаци хтети да праве зло- 
употребе од ове бенефиције. 

НајзаДз да вам поменем и тр, да овај начнн 
израђивања Правилника значи повреду суверенн- 
тета Народне скупштине (Гласови са левице: Тако 
je!). Законе, које пропише Народна скупштина, ne 
сме цико други да мења до само друга Скупштина. 
И ja, у име повређеног достојанства наших вите- 
зона, против овога протествујем. Налазим да 
Г. Мнпистар војни im у ком случају није смео да 
прими n потпише рвакав један Правилник, и на 
њему je дужност, да овај Правилник mro upe 
изменв, да се ne on веровало, како je n on с њим 
бпо сагласап. 

Господо, и преко своје воље, морам да про- 
говормм иеколико речи o ономе, mro се код nac 
данас овде, у овом Дму, дешавало. Помиње.м TO 
са оолом у души, јер сам навикао, да се o војпом 
буџету у Народној скупштини говори у сасвим 
другој атмосфери и на други начин. 

Једап nam друг, r. Рашовић, потргао je стра- 
ховиту оптужбу против r. Мнпнстра војске, прет- 
ставника њеног. (Живота Miuiaiioiuil,: Бсз доказа 
и докумената!) По моме мишљељу оптужба je у 
iicTinm гешка, али олтужба je недокумснтована 
(Пљескање na десници). Ja ne говорим, господо, 
овако зато, да бих дочекао ваше пљескање. Ja 
говорим овако стога што xoliy као поштен човек 
н стари посланик да кажем истину. Да се ласрне, 
господо, на част највишег претставника наше вој- 
ске, мора се, upe свега, добро размислити, a затим 
добро припремити документа, (Гласови са де- 
снице: Тако je!), како би се оно, што се тврди, 
могло и доказагп. (Пљеск^ње на десннци). Иначе, 
г. Рашовић помепуо на.м je и то, да су и.ему дапас, 
у једном жалосиом нападу, документа отргпута — 
одузета. 
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Ja нећу да улазим у исшггивање тога. Kao 
члан опозиције ja liy да поверујем томе, алн крај- 
шу моју веру поклонићу тек истрази суда, која lic 
бнти iiapol)CHa. (Узвици: Тако je!) 

Али je господин Рашовић, износећи оитужбу, 
могао иешто да учини. Господин Painounh свакако 
je задржао у свести, које je документе код себе 
имао и која су му документа одузета. (Одобраиа- 
ii,e и пљескање на десннци са узвнцима: Тако je, 
то je тачно!) И да je овде нама господин Рашовић 
Kasao: Господо, ja сам при себи нмао овај н овај 
докуменат, који je утвр1)Ивао ту и ту кривнцу Мн- 
нистра војног, na сам имао овај докумеиат, na 
трећи, четврти, пети, али ja их данас прн себи ие- 
мам, јер су мн отета, и зато тражим анкету од вас, 
да анкета утврдн, како je истнна оно, што сам ja 
тврдио. Али господин PauiOBnli није то казао, 
иако — не могу да грешим душу — није се могло 
све чути у оној ларми и галами, али ипак верујем, 
да je врло мало у томе смислу казао. 

Ja нисам за ту политику. Таква политика нс 
води добру, јер гса крају крајева у овомс расулу, 
како влада у целоме свету, na и код нас, једина 
још војска остала нам je светнња. (Ha десппци 
бурно одобравапЈе, пљескање и узвици; Живела 
војска!) И у пнтањима шеним морамо се сви сло- 
житт. 

Али, господо, нећу ни ja да будем далеко од 
оних, који признају, да се чује, да се no чаршији 
говори, те не знам, ne ваља ово, не ваља ono. И ja 
ћу да кажем неколико речи, шта je мени долазило 
до ушију. Само ja нећу то да уписујем одмах у 
грех господипу Миппстр увојске, нећу да га пази- 
вам имсном лопова, јер чувајући и.егову част, ja 
чуиам и моју. (Одобравање И пл^скање на дес- 
иици). 

Говори се господо, no вароши, o некаквом ве- 
ликом паглом и пеобјашнЈепом богаћешу известтх 
људи, који су блиски војппм лиферацијама. Ta 
нагла, брза и псобјашњива богаћења не стоје ни- 
како у сразмери са уобпчајеном провизијом, коју 
агенти и лифераптп имају за своје послове и баш 
зато што тог нормалног одпоса нема, у праву смо, 
да се сви прибојавамо n сумњамо, да нечег рђа- 
вог тамо има. 

Али и кад рсетимо да тога има, онда je пут 
за расправу таквпх пптања сасвим други. (Пови- 
ци: Тако je!) 

Господо, у ранијим пашим Скупштппама, кад 
год су се детавале круппе ствари у iiauicM поли- 
тичком животу, кад год су се бележилп крупни 
потези у спољној полптици, или у паоружању вој- 
ске нтд., увек je Претседпик владе, a у највише 
случајева пОкојпп Пашић.... (Повици: Слава i\iy!)... 
затим 'И његовп паследпици, позивали nie(|)OBC 
партија, шефове група н о томе пх обавештавали. 
Ha тај пачин преко шефова појединих партија 
била je обавепггена и Народна скупштипа. (Bojn- 
слав Jlusnh: Tora дапас пажалост пема!) 

И да се питање наше спољне политике и наше 
војне политике, namer паоружања, вршпло овим 
путем, путем обаветтавапЈа политичкнх шесЈјова, 
ja мислим да до ове дапапш.е ружне сцепо ne би 
ни дошло. (Узвпци: Тако je!) 

Господип Министар војске осетио je, да je /ta- 
nac погођеи — право или ne — али погођен и онда 
сам предлаже, да целу ову ствар преда na разма- 
трање шефовима политичкнх  група.    Ja мислпм, 

господо, да би то била само полумера. Нитп оно, 
што lie видети шес^ови група, нити noBcpeibe, које 
lie господину Мпппстру војске указати владина 
већипа, неће битп довољно, да господину Мини- 
стру војпом даду једпу пуну оатнсфикцију. 

И ja бих желео, ja бих као друг саветовао г. 
Мипистру војпом да сам потражп апкету. Само пу- 
тем анкете г. Мипистар војпп може добити пу.ну 
сатисфакцију- Анкета he утврдити једно од овога 
двога: или je господин Мипистар крив и онда би 
пмао да иде са минпстарске клупе право na опту- 
женичку клупу, или пије крив и опда he му се у 
Иародној скугпптини и јавности, нашој и страној, 
дати пуна сатисфакција. (Одобраваље ma лсиппп. — 
Један глас са деснице: Нема разлога за анкету!). 
Баш зато што није утвр1)епо, алн je бачена л>ага на 
г. Мипистра војног и ja да сам на месту његовом ja 
бих примио анкету. Господо, Мнпистар војпи арми- 
ски ђенерал r. Марић, долазећи на овај положај 
примљен je ca пуно радости од свих иас. Његова 
висока офпцирска спрема, tberOBa cjajna војничка 
каријера, дотле потпуно чиста, давали су пуно всре 
свима нама, да lie наша војска кренути снажпим 
корацима папред. Г. Мииистар војни треба да ту 
веру очува. Кад буде силазпо са овога места г. Ми- 
пистар војнп требало би да cnlje ca онолико досг.1- 
јапства са колпко je достојанства и дошао на њега. 

Ja сам завршио свој говор и молим Народну 
скугпптипу да питање апкстс «е схвати као пачич 
pyuieiba Владе, јер ja то пикада ne бих учинио 
прско Мппистарства војпог, inero бих чииио на 
другим pccopnMd. Војска мора да буде ван партија, 
окружена нашом љубављу и нашпм поверењсм, 
(Одобравање и плЈескање на левици). 

Потпретседник Фрањо Маркић: Реч има г. 
Александар Дачић, (Алексаидар Дачп/i: Одустајем 
од речи!). Реч иманародни посланик г. Сулејман 
Хафизадић. 

Др.   Сулејман   Хафизадић:   Гооподо   народни 
послапици, овлашћен од Претседника Југослопоп- 
ског клуба, Независпог клуба, Народног радног 
клуба  и Југословенског клуба, дајем  ову изјаву: 

Нешто npe шест часова у просторнјама Југо- 
словенског клуба народппх посланпка одржалн су 
седпицу шефови опозициопих клубова, na којој су 
били прнсутпи: г. г. Јеремија Протнћ, претседник 
клуба Југословенске пациопалпе странке, Миливоје 
I lepnli, прстседник Независног клуба, Мнрко Ком- 
.nenoBiili, претседнпк Југословенског радикалног 
клуба, др. Мпрко Kocnli, претседник Народпог 
радног клуба n др. Јапко Баричевић, претседник 
Југословенског клуба. 

Ha тој седвици једпогласпо je допста резолу- 
ција у вези са данашњпм догађајем, и одређен je 
г. др. .Јанко Баричевић, гтретседник Југословенског 
клуба, да ту резолуцију саопшти Народној скул- 
iirninn. Како су извесни чланови једног од опози- 
ционих клубова дезавуисали свога шефа, то je г. 
др. Јанко Баричевић одустао да Народној скуп- 
пггини caonniTH резолуцнју свију опозиционих 
клубова. 

Погирстседиик Фрањо Маркнћ: Реч има на- 
родпп гаосланик г. Петар Кооовић. 

Пегар KocoBiiii: Господо пародии послаппцп. 
овлашћен сам од својих другова, чланова посла- 
ничког  клуба  Југословенске  радикалне  заједнице 
да дам једпу кратку изјаву. 
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I Inje потребно, друпжи п пријатељи, да ja ca 
овога места глорификујем дела Владе г. др. Ми- 
лана Стојадиновића! Није потребно јср су та дела 
позката спим;г пама, целој земл.и, цслом иашем 
народу. (Пљескање и цснтруму н na десници.) И 
баш зато што су та дела велика, мени се чини, 
браћо u пријателш, да су у толико наши прија- 
тслји са левице нестрпљ-ивији и насртлзивији у бор- 
би против Владе др. Милана Стрјадиновића, јер 
ja ову борбу против iiamc војске сматрам као 
један акт протип Владе др. Милана Стојадинови- 
ha.... (Попици иа десници: Tako je!).... гађа- 
јући њега преко војске. 

Dpalio и пријателЈИ, ми смо даиас били cee- 
доци једног, да у најблажој форми кажем, ру- 
жног догађаја. Ja мислим ла се ми спи спидимо 
тога дога1)аја, да жалимо mro смо чланови Скуп- 
штине, у којој се je могло тако нешто деситн. 
Браћо и пријатељи, један nam посланички друг 
са леиице г, Рашовић, бацио се блатом na nam 
понос - војску, јер, грђајући шефа те појске, г. 
Мипистар  војске и морнарицс, гађао je целу војску. 

Bpalio и пријатељи, ja мислим да се ми мо- 
жсмо гордити ii ПОНОСИТИ са патом војском. Мије 
пптребнп да ређам сва дела, која je ona почипила, 
иије потребно да истичем ono, чпмс je задивила не 
само nac, пего и цео свет! Ми сс увек са гор- 
дош11у сећамо тнх дела и мора да nac заболи и 
то тешко заболи, када се једаи nam прпјател. из 
Скупштине iianiao. . . . (Гласови са деспице: Huje 
наш пријател>!). . . . да се баци блатом na ту војоку- 

Господо народни посланици, ja сам дубоко 
уверен да са тим гестом господа са које je стране 
то дошло, не могу се солидарисати, a ne могу ни- 
како да верујем да с ове стране има jom таквих 
људи као што je onaj којп се je бацио блатом na 
српску војску, да има уоптте л.удп да уз љега 
пристају и ла деле Љегопо мнт.љење. 

Господо, na чслу нате војске стоји један про- 
слављени генерал у ратовима, који je делио сву 
ону невол.у, a и сву славу name војске, којп je 
с поносом и правом ступио за шефа наше војске. 

Ви се сећате,   господо, са колпко   аплауза, са 
калико љубави  и  са колико поноса  смо га доче-- 
кали, када je први пут ступио ногом у Народну 
скупттину. 

И дапас, opalio и пријател.п, namao се један 
човск који je покушао да баци једну тетку љагу 
на чсло једног вптетког геперала. (Гласови са 
деснице: Иије успео!). 

Bpaho, да не дуљим много, доста je било го- 
вора. Ja у име клуба коме припадам и од кога сам 
овлаштеи изјавл>ујем: Да имамо пуно повереп.е 
у Владу г. др. Стојадиновића, да ћемо ту Владу као 
и до сада свима средствима помагати . . . (Гла- 
ООВИ са десппце: Тако je!) . . . да имамо пуио no- 
верење у народну војску и претставника те народ- 
не војске, геперала г. Марића. (Бурпп пљескање у 
центруму и na деоници). 

И, ja молим генерала г. Марића, да ову увреду, 
која je бачена na mera, без икакве документова- 
ности, да ову увреду прими онако, као што су 
некада такође просдављени наши генерали no не- 
када прнмали no неку увреду у српској Народној 
скупштини. A cehaiv сс господа, да je јсдном при- 
ликом у српсмој Народној скупттипп једа« по- 
сланик казао за славног Војводу Путника, да му 
не би nniicpno ни јелпо гшле да ra чува a ne војску. 
Господо,   њему  je   поверена   цела  појска,   a   овај 

посланик je казао да му ne on поиеЈто im једно 
пиле; A какав je био као војсковођа то je позпато! 
(Живота Милановић: После му се извинио!) 

Да, после се извинуо, Да ne помињем one су- 
лундаре од топова, балегу место барута, n т. д. 
све je то бацано некада и остало као ружне ствари 
(Др. Миленко Марковић: To није изјава!) To je 
изјава, mije  ми  потребна nama паука. 

У име Клуба коме припадам молпм Мипнстра 
name славпе војске, да пређе преко писких клеве- 
та, да imcoKo дигпе главу и да ne гледа na one 
клевете које се на њега упућују. 

Пуно поверење има Клуб, који претстављам, у 
Владу Др. Милана Стојадипонића u у 1)еперала Ма- 
рића, n у војску, коју on заступа и претставлза. 
(Бурпо пљескање na дешици и у центруму и пови- 
цп: Жнвео Марић!) 

Потпретседиик Фра11>о Mapiaili: Реч има Ми- 
ипстар војске и морнарице армпјски 1)еперал г. Љу- 
бомнр Mapnli. (Бурпо пљесмање na десници и у 
центруму и повици: Живео Марнћ!). 

Мииистар војске и морнарице армијски ђе- 
нерал Љубомир Марић: Господо пародни посла- 
пицп, морам прпзпатн да сам данас нмао један 
врло тежак дан. A почетак тих тешкоћа nnjc од 
данас, on датира од пазад неколико мссеци откако 
сам извеоног нвсавесног сарадника уклонио пз 
Мипистарства војске и морнарице. Претље су до- 
лазиле са свих črpana. И гшорило сс: пет милиопа 
ћемо да да.мо, да скипемо главу Мнпистру! — Али 
Министар je радио свој nocao и даље ne плашећи 
се minera. 

Ja сам n раније док сам био у Главпом ђене- 
ралштабу и у Армији посматрао рад извесног оти- 
цања народног повца na рачун чега су сс подпзале 
виле и палате, mro je всровтпо позпато г. г. no- 
сланицима. 

У Главпом ђемералштабу провео сам осам го- 
дина радећи na великом послу. Алп сам пооматрао 
те људе, којп су и у време рата, кад смо мп борцп 
седели у рововима n крвлл' затапали сваку стопу 
зсмл>е, како су се na рачун државе богатили, као 
ла пх сс nnjc тицала пи Отаџбнпа mi omi који 
су гипулп за Отаибппу. (Од<)бравап1е na деспнци 
n у цептруму). 

Да, господо, и кад сам се прпмио те части да 
будем Мипистар војскс и морпарнцс, јасам мислио 
како n na који начин да се борпм са тим злом, којс 
се зацарило не само код nac него свуда, јер сс мен- 
талитет и дух 'изметио, мало je поттсппх л.уди 
којп he пз свога nena да иецеде n даду у државпу 
касу, псго глсдају из касе, ако само могу. да узму, 
na мп то и против закопа и морала бпло. Ja сам 
се peimio, да стапем томс na пут. 

Ja сам снромах, пемам поваца и пемам палате. 
И моја деца неће пмати . . . (Бурпп узвици из ве- 
imne: Живео Mapnli!) . . . али ja имам образ, n 
своју ничим неокал>ану част и то ми je најпрече и 
најсветије. (Међуообно објашњење између восла- 
ппка Иванчевића n Паштровића с једпе и Душана 
Антопијевпћа  с Друге страпе). 

Ja сам, господо, све предговорнпке саслутао 
ra nažKihOM, na ie ред да ми се укаже иста пажп.а, 
iep сам ja на једа« педостојап пачин оклеветап. 
Дозволите ми, господо, да кажем ово: Свестап сам 
да je корупције било, да je пма н данас и биће je 
и у будуће, a,m mi, господо народпи посланици, и 
ми Мпппстрп n л>уди којн смо na одговорппм no- 
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ложајима имамо дужност да то искорењујсмо. Чнм 
сам дошао на овај положај, ja сам се решир да 
корупцију гоним ;и да најстрожије поведем рачуна 
o државном новцу, који пролази кроз рукс држав- 
них функционера и да се постарам да тај новац 
буде увек и употребљен за оно нашто je иамељен. 

Наилазио сам на велике тсшкоће, и морао сам 
да сс борим. IlucaM штедео никога. Нисам дао 
повода никада никоме, да ми ни за ополико, ко- 
лико je црио испод нокта, каже да je генерал 
Марић узео. Алн баш зато mro сам имао куражн 
да станем за врат онима који су вршили злбупо- 
требе, ja сам no мом доласку na -овај положај 
постао предмет схштрих напада. To je почело на- 
рочито од оила откад сам ja, први, имао куражи 
да рашчистим своју околину, и игга je био мој 
први потез. Ви се сећате да сам ja једноме гене- 
ралу скинуо уиифпрму. Лсднога гемерала, за кога 
нисам имао баш довољно доказа, ла je учинио не- 
исправности, али пошто се o његовим неисправпо- 
стима миого вогорило, ja сам из Министарства 
уклоиио. Некн су пак били кажњепи. Један Мини- 
стар војске, који je имао куражи да тако уради, 
иора да има чисте руке. 

Али, господо, са појачаном кампањом се по- 
чело одмах чши сам једног свога сарадника укло- 
нио. (Алексаидар Лазаревпћ: Јесу ли оптужепи 
суду?) Имаће времена. Један je судским путем из- 
губио чип, доћиће na ред и други, ако буду гре- 
шили. Алиј гооподо, знајући за то и имајући иску- 
ства, ja сам у седници отред Фииаисијскпм одбо- 
pi)M скренуо пажњу на све то. После говора Ра- 
шовића, мислио са.м да je незадовољан UITO му 
нисам помиловао сродника, неког инжињерског 
иареднпка, ко.ји je био осуђен на 5 мсссци затвора 
и који као скроз и скроз пелисциплннпвап mije 
могао да се врати у војску. Ja сам г. Рашовићу од- 
говорио тада како се je могло и колико се je иогло, 
u iromrc) cv седнице Финаисијско-г одбора донекле 
тајне. оматрао сам да he се то на томе и завршити. 

'Међутим, као mro сте видели. развила се једна 
друга ствар. Напади су се продужили и v начелној 
буџетској дебати na ir данас. 

Од ,'iana претреса буџета v Финансијсжом од- 
бору почсло се na све стране да прича како се 
имају TOKVMonra да се генералу Mapnhv скине 
глава. Разуме се ja салг перовао v своју пспраппост 
и 'писам се бодао. Кад je било ivrpor речи да ли 
ла ова данашња седница буде јавна или тајна ja 
гам казао: Часно и nnimenn служно сам 41 годину, 
толико пмам непрекидие војничке службе и са по- 
чосом гледам na своју протлост, pa сам тражпо 
јавпу селницу. He може ме нико укаљати. Moj жи- 
пот и рпч io отвсрепа књига. n нека дођу господа 
нека поглелају и ппи томс сам остао. 

Ja сам учипио м друге кораке. Раније je прак- 
тиковапо да се набавке мптепијала pnme na изве- 
стан пачип icoin nnjc био најзгодни|и. Всз дшољне 
контроле гвпшавани cv кзвесни послови од мили- 
онске врелности; Услед "иога морап се вратити из- 
весзни набављејги иатери|ал као пе\'потреблтв. На- 
нлазили омо и na неиоправан барут који ie сс 
после 4 T

IO 5 голпна кваоио. ч ми смо те послове 
ништили. Ko ie био rai који ie те набавке вршио, 
rnrvnno ne ia, a пгоказаће cc. JTa би се избегле 
незголе као и да би се отклонили сви могући ппи- 
говопи. оатне набавке cv пренете са начелника ма- 
теоијалиих плрљења на нарочите комисије. Једна 
комиоија образована je за пабавке no артиљериско- 

технпчкој грапи. Комисије су састављене нз нај- 
јачих и најпоштенијих људи, Састављена je првд 
компсија, за ■чланове које су одређени л3уди у чију 
се часг и чсправпост ne може сумњати. До образо- 
вања ове комисије, пачелник сваког одел>ења при- 
премао je и извршивао све послове око пабавки ц 
доносио Министру готов елаборат. Ja сам то изме- 
Hiio, јер сам сматрао да се не сме дозволптп да је- 
дан човек милијарде државнога повца прелива пре- 
ко својих руку како xohe. И баш onaj, кога нај. 
више нападају, учинио je у том погледу највише 
реформи корисних no државу. 

. Ja hy пам поменути имепа чланова који су од- 
ређени у ту комиспју, која се брипе o набавкама 
артпл>ерпско-техпичкпх потреба. Да вам ne 6II\ 
читао све, ево да иам.ппмепсм пмепа чланова коми- 
сије: као лретседнпк арм. гсперал Милан Недић 
затим чланови комисије генерал Јоксимовић, генс- 
рал Терзибашић, генерал Милош Обрадовић, гсне- 
рал JIvKOHnli. Божин Хаџи-Илић и као деловођа 
иајор Малиников. Ова комисија стално je радила 
са малом промепом у личпом саставу. 

A за специјалне стручне послове комиоије се 
појачавају са jom 5—Г>, тако да нас je било no 
неки пут и no 18 до 20 у комисији, који смо пре- 
тресли све то. Исти je случај и са пабавком за ва- 
здухопловпе m морнаричке потребе. Комисија 
je саставлЈена тако, да ie na п.епом челу арми 
генерал Белић. По питању утврђивања т.ј. форти- 
фикационих радова, где cv у пптап.у такође мили- 
они нашег новца, три cv члана Војног савета, којн 
cv свакако најпозванији да даду своје 1мишљ( 
He може се ваљда посумњати у те људе, који cv 
одређеии, ла сутра, ако буде потребе, поведу ми- 
лноне наших војника да даду своје животе na 
олтар Отаџбине. 

Дакле, учињено je n ca je стоане све тто \Q 
требало да се спречи злоупотреба, да се ne да 
јсдпомс човеку да располаже са тпме, чак ако : 

и најдостојниш, да доће у прилику, да му се евен- 
туално прсоппи да je necaneciro руковао државним 
новце,м. 

Ja сам ратмистпо мо(-\- околину, n довео сам 
честите официре', који су уживали моје поверење, 
и који и данас уживају то поверсњс, јср га HHCV 
ппчпм до сада пољуљали. 

Пресекао сам тапкање агената no Мипистар- 
ству. Одбио сам посрелпике, потпосредппке к 
спречио утицај протектора и радом непосредно са 
фабрикама појевтинио сам набавке отклањањем 
ве шких провизија. 

Са овим n na напред изнетим преносом набав- 
ки на комисије извршена je реорганизација na- 
баики, n one се и данас врше тако, Од тада ми mi- 

■ смо имали никаква окапања. Ta комисија до сада 
je npom говала n Немачку и Француску и Чехо- 
словачку, a била je и у Пол.ској. Ona je тамо вр. 
шила onnri', пробна испитивања материјала, да би 
од тога ииали потребне користи и изабрали i 
што je најболЈб. 

Ta камисија je имала 87 седница за одређи- 
вање иатеријала n решење свих miTaiba у везл са 
набавкама. 

Ево, господо, ко жели, пека види записнике 
којп су вођени n који су потпиоивани свамога д 
од свпх члаиона комисија. (Показује књигу запис- 
ника). Тек када je једап nocao дефинитивно свр- 
mi'n и утврђен јсдпогласпо, онда се на оонову TOIM 
пише решење за потпис Министра   војног,  да  a 
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може спрсмити реферат Мииистарству фиианспја 
за одбор за набанке. У том одбору за набавке у 
Министарству финансија имате 10 претставника 
разиих Министарсгава. Кад оки то приме оаада тек 
стпар долазн пред Министарски савет. Кад Мини- 
старски савет усвоји решење Миинстра појскс и 
.морнарице, онда се оно шал.е Глапиој коитроли 
и тек кад да одобрење Главна контрола може да 
се саставн уговор, да се одреде техничкн услови. 
Техничке условс прсгледа п одобрава законом ОД- 
peronu opran, a то je ииспсктор тсхиичке инслек- 
ције, алн сс уговор ne може потписивати свс док 
ne до1)е пред Државно правобранноштво и док 
сжо не да споју визу. 

Прсма томс, ja мислим да су предузете све 
оне мере које могу и морају обезбедити иоправ* 
ност и отклоиитп сваку сумњу у исправан рад ипл- 
лежних војних oprana. (Бурно одобравање у цен- 
тру.му ii na деоници). Толико сам сматрао за no- 
требно да кажсм na којн начин сс долазп до тих 
решења   за набавке. 

Други папад бно je, да je мој помоћиик, r. Tep- 
вибашић, садашњи помоћпик Министра војске и 
морпарице, као одговорни пачслпик за набавке у 
Чсхос.чопачкој, у псто врсмс и претссдппк комп- 
сије за iipiijc.M матерпјала. 

Mci)\TiiM, господо, стап.с je овако. У Чсхосло- 
вачкој набавља сс материјал од 24 врсте, To се ne 
набавља у једној једипој фабрици, то се набавља 
у 6—7 фабрика и због тога одређена je једна ко- 
мисија, коЈа je саставл>епа од мпого minie члапона 
nerc IHTO сс мпсли:  1   претседника,  11 техпичкпх 
офкцираЈ 2 инжињера и  10 стручпих надзорника, 
пословођа и мајстора, тако да ми пмамо 6—7 пот- 
комисија, a у свакој фабрици нмамо 3—4 офици- 
p'a;   инжињера, чнновника и мајспора: И претсед- 
НИК   комиспјс,  onnrm  претседпик,  on  седи у  цсп- 
трали, орпанизује послове, рукује тпм пословима, 
води администрацију, надзирава, одмосно обилази 
и контролише рад комисија, које прпмају матсри- 
јал; Приппип у фабрици je, да кад се израде no- 
руч&Ш  де.чоии   прегледа    пх   коптролпа   комиспја 
фабрике] И зиате лп коме се прсдаје? Me предаје 
će  и.ппим офмцирпма, јер мп пмамо уговор закљу- 
чен  између Мпппстарства   војске   и   морнарице и 
М^шистарства  марбдне одбране Чехословачке ре- 
пчо.гике,   где   су  СаугОвораЧИ   оба  Мпппстарства   и 
IV  je регулисапо сие na којп   се   пачип   материјал 
добија. И стиарпо ми добнјамо материјал од Mu 
иистарстпа   народне  одбрапе Чехословачке.   I lama 
комисија    ca]ial)yje   са    компспјом     Чсхословачке. 
Према  томе  иск.ч.учепа  je та  могупосг, да сс mro 
протиизакпио  урадп.    Овде  je  уоовор  КОЈМ   ГЛВСИ: 
'„Уповор  закл.учеп  између  Мппистарства  војске  n 
Mopnapnue   Kpa.i.eHiine  Југослапије као  пабавл>ача 
с   једпе,  и  Министаркглва  народне  одбране Чехо- 
словачке с друге črpane". Изволите читати. Финан- 
СИСНО . . .    арапжмап    погписао   je    МИНИСгар    фи- 
nanciija,   n   ии  смо yK\'i>eiiiremi   тако  рећи   И   v  ПО- 
пледу материјала шта треба да се пабави и на који 
начин да се пабаип. 

Никакве везе првтседник комисије није'имао 
са непосрсдппм пабавкама, пеко, као mro сам ка- 
:jii(), он има да поднесе своме Министру једну од- 
лу«у дефипигнппо редиговану од страпс компспје, 
која je исшгпшала цсо матерп јал, отварала понуде, 
иопитивала nx, иопитивала це«е, вршилд олите, и 
тек оида, na основу тих великих мука око тог ма- 
|е|)11јала којп Tjieoa да се изабере, допета je једпа 

одлука n та пдлука потписивапа je увск од страпе 
целе компспје nornvno једногласнО, те према томе 
начелник артилериско-техничког одељења није ра- 
дпо ништа друго, него je донео свом Мипистру 
готов елаборат израђен у комисији. 

To je, господо, што сам имао да кажем v по- 
гледу пабаике матсријала, n ко желп да ВИДИ, ja 
hy му показати. Материјал који се прима, прима 
га комисија Чехословачке и предаје ia пашој ко- 
мпспји. Ево, господо, како гласи предмет: „Напред 
наведсна 24 комада извсспог материјала извршена 
су код тс n те фабрике, no уговору том и TOM, 
пспорука je naupniena на време, задоциен.а пема, 
да су овс материјалне потребе прнмл.епе и да у 
свему одговарају потписаним условима - потпис 
KOMiicnje тс фабрпке", a прстссдник комисијс кад 
добије овај овакав елаборат, он онда каже: сла- 
жсм се са предљим. И тек опла матерпјал je при- 
мл.сп и 111ал>е се у naiiiv фабрпку na дал>и рад: Eno, 
господо, ово je један документ из кОга се може 
уверити свако како je рађено, како се тежило да 
се избегну сви могућни приговори при набавци. 
AKO ,ко желп од господе да видп елаборат, ja му 
стојим na расположењу. 

To je, господо, у погледу онога mro je казао 
г. PainoBiili na седпицп од 1S janvapa овс" годтк', 
у погледу „иелпких малверзација", које се врше 
у Мпппстарству војскс и морпарице, и које тобоже 
доводе ne само до пггете угледа Министарства 
војске n морнарице у погледу иатеријалном и мо- 
ралном, nern шта више и до штете no одбрану 
земал>ску, и да се лаке руке расипа у Мииистарству 
војске и морнарице тако да прети опаонођт и тако 
pehu пропаст Југославије. To je, господо, искту- 
чено. 

У погледу данашњег његовог говора господа 
предговорници dy мп миого олакшали одповор, те 
немам намере im да одговорам na све приговоре, 
алп има једна crnaj) коју hy да напоменем. To je 
увод где он каже да je један од господе, гооподин 
Паљић, потпуковник у пензији, који се такође 
бави шпекулацијама. Предмст je ислеђива« и ствар 
стоји овако: У питању je једна фабрика која треба 
да буде организована код нас. Материјал треба да 
лиферује г. Паљић; треба да израђује олеум и 
сумпорну киселину. Зграде су подигнуте док je 
био г. Јоксимовић пачелнпк артилериско-техничког 
одељења: Међутим смо имали једну фабрику, која 
je радила, али која je no њеповом мпшл.еп.у онаб- 
девала Миппстарсгио војске n морпарице под ine- 
повољним условпма. Toj фабрпцп ставл>ел je услов 
да ссЈфессли из Суботице v Шабац; ла буде под 
руком, да не буде na граници. Onu су гаримили 
иавесне обавезе тако да можемо контролисати 
целу њихову продукцију и зиатно снизити цвне у 
границе повољне за »ас, тс друга фабрика није 
била погребпа. Taj господии обијао je прагове из 
дана у дан од када сам ja дошао за начелника 
ђенералштаба, п после кад сам дошао за Министра 
ВОЈНОГ, roBopeiin да мора да се iicn\nn пскп уговор 
са једном белгиском фабриком. A зште ли колико 
je трсбао на том послу да добије? Осам милиона! 
To je требало иешути у џеп гооподину. Алп с тим 
предметом nnje on бомбардовао СЗМО Alninicrpa 
војоке пего и све друге и na разне начине проту- 
рао neiicniiie. Истрагом je утврђеНо да пе.ма право, 

Господо, то су документи које nanoen Мини- 
стар војске пред вас као прсд пре^ставнике на- 
рода, na преко вас и пред наш парод. Ja сам сма- 

(ii 
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трао, и да није овај случај био, ипак у извесном 
моменту или приликом овога буџета или у Финш- 
сијском одбору да сте тражили, да вам изиесем 
извесне ствари, које би вам послужиле за вашу 
оријентацију тс да ne примате na улици оно 
„рекла-казала" да се толико државни новац баца. 
Али, господо, ja нисам у Финаноијском одбору o 
томе ни питан, a ви зиате лањске године било je 
у Фннапсијском одбору речи o свсму и свачему, 
јер je седница бнла прстворена у тајну са моти- 
вацијсш да Мннистар да обавештења. Ja сам врло 
радо то прихватио, a и овом приликом би прихва- 
тио, и на тај начин можда би се многи неспоразум 
отклонно. Сад видите и сами једну прозириу тсн- 
денцију да се шкоди угледу нс само Миинстра 
већ и целокуппе наше војске. Алн, господ«, нс ry- 
бимо из вида да се гађајући Министра војске no- 
гађа и морал у војсцн, a то je онај темељ на коме 
почива наша државна одбраиа. (Живо одобра- 
Baihe). Пресечене су могућности богаћења na рачун 
војске, na због тога ме нападају они, који су пого- 
ђени, што je разумл.иво. 

Једну ствар имао бих да кажем, господо, no 
оеталим стварима које je нзносио г, Рашовић тен- 
леициозно, једну ствар нарочито у питан.у мојих 
зетова. Ja, господо, имам три зета, двојица су hc- 
пералштабни мајорн, a један je мали чиновник у 
картелу квасца. Он, тај у картелу, тај бодс очи 
свима, n чудо je једно да се толико иавал.ује na 
њега, a он je један чиновник- којн ради по упут- 
ствима оиих који га плаћају. У осталом, господо, 
свакп од иас радн самостално, јер то су л.уди пу- 
нолетни, 'И.мају домаћннство засебно, администра- 
цију своју, и разуме се, као гра1,ани ове земље 
имају право да upine послове, који су законом 
дозвољени, али и да одговарају no закону, ако 
чине пгго пије дозволЈено. 

Алп зато не сме се никако нама прсбацивати 
за рад наших сродпика. Свакп има да одговара за 
спој рад или нерад. 

Нападан сам исто тако, да са.м два зета метнуо 
за војке нзасланике name војске. ГОСПОДО, да вам 
кажем у чему je ствар. Годипе 1935 у фебруару мс- 
сецу имао je Главпи ђенералштаб да реши питање 
o томе, кога he да пошаље за војне изасланике, a 
који да се пошаљу на редован стаж за учеп.е je- 
зика у страпе земл.е. јер 1>енералштабни официри 
имају право no Уредби o {)енералштабној струци да 
иду у Француску, Чехословачку и Румунију после 
завршеног испита и прелаза у струку ради учења 
језика. Генерација која je долазила" на ред за стаж, 
била je ona. у којој су била оба зета моја. Сад 
кад je био избор за стаж, онда се поставл.а пи- 
тање, ко треба да пде у Фрапцуску, И како je тада 
требало четири капдидата, то je у Француску no- 
слато њих четворица. Ja, господо, отворспо го- 
ворим, јер се стално гопори од како сам дотао на 
овај положај, како сам понамештао све своје. Ме- 
ђутим, компснја саставл.епа од седам гснерала са 
претседником шефоад Ђенералштаба; кад им je 
изнет списак оних који треба да се пошаљу, она je 
одабрала шест ђенералштабних о(|)ицира, и то че- 
тири за Француску. Толико смо имали кредита. Али 
два су трсбалп да вду у Чехословачку, и то једап 
ђенералштабни и један пешачки официр, a у Руму- 
нију такође двојица, један из ђенералштаба, a 
један опет из рода војске. Кад je било питање, 
кога да пошаљемо у Чехословачку, ja сам оставио 

потпупо одрешене руке комиспји, и свих шсст чла- 
нова изабрали су једпогласпо Виктора Баћа, мога 
зета, али ne зато mro je ono мој зет, него зато 
што je имао извеспих услова који су били на ње- 
говој страни. To je било, господо, у 1935 годиии 
у фебруару месецу, и такав предлог, учињен од 
стране ђенералттабне комисије, био je упућеп 
Господпну Mnnncrpv Пегру Живковићу, и он га 
je акцептнрао, a ne ja. Тако je један од мојих 
зетова упућен на стаж на страну за годину дана за 
учење језика, где није бно војии изасланпк, већ 
обичан стажпст. Дакле, господо, тај мој зет добио 
je оно што и сваки други ђенералштабни официр, 
јер je по рсду та класа пмала да иде на страну. 
Kao што се види, све je ишло нормално и нијс било 
штете nn за кога. 

Другн зет мој. Драгутин Мишковић, мајор, 
чија je мати Немпца, a отац му био српски пуков- 
ник и погинуо на Церу, као дечко евакуиоан je 
у Фрапцуску, и тамо je свршио школу. Према томе 
говорио je перфектно немачки, говорио француски 
n научио енглески, na je и он бпо na рсду да иде 
na стаж у Фраицуску. Али како je савршеио знао 
француски, то je ђ&нералттабна комисија нашла 
да rm ne треба да иде тамо, и na штету његову 
морао ie да остапе. Дли зато што je зпао фран- 
цурки језик, имао je прешмућство над другимл 
који су требали да се упуте за војне изасланико. 
За то га je ђенералштабна Комисија одрсднла да 
иде за војног изаслапика у Пешту. Али je за то 
изгубио шсст Mecenu у ОДНОсу na своје другопс, 
Koin cv njiBo проводили no шест мессци на стажу 
у Фрапцуској, na тек опда бмлп упућивани за војие 
изасланнкс. 

Kao IUTO видите. моји зетови су били no слу- 
жбепој потреби вап земл.е. Али њима није ништл 
mirne дато но другкма, na чак ако хоћете онп су 
у односу на своје другове нешто и изгубилп. 

ETO TO je, господо народни посланици, што 
сам имао pelm у питању мојих зетова. A IIITO се 
тиче осталих неистина које су овде изнсте од 
стране господина посланика Рашовића, ja hy, го 
enoчо, користити ono прапо које има и сваки лруги 
граћанин у нашој земљи: тужићу господипа суду, 
na нека тамо докаже ово што je овде изнео. (Буоно 
одобоавање и пљескање из већине и узвици: АЈга 
ла се нс кппјс за moj послаиички мандат!) Јер, 
госполо, он je овде изнео стпари, које апсолутао 
ne стојс. 

По осталим питањима иогу да будем само зп- 
хпалан госполи која cv. nn јсдан објектипан начин 
ллла извесне сугестије, које се великим делом могу 
ппимити. И ja вас молим. господо, да верујете ца 
ne се све оно што сс може примити узетти v обзир и 
спровести као коректура за будуће буџете. 

Остаје join само једно питање, a то je питање 
o томе: да ли да буде анкета или нс. Госнолин 
посланик Рафајловић, поред свих лепих речи, in- 
нео je као једну могућност и потребу, да Министао 
војни прими анкету. Ja бих то примио да je госпо- 
дин PainoBnli изашао са оптужним материјалом, 
и, наравно, сигурним документима доказао оно што 
износи, a не могу да примим анкету само na оснош 
иисииуација. Јер може се за сваксма рећи да je он 
овакав или онакав, али то треба и доказатн. Ja m 
бежим од одговорности, али има једна друга ствзр: 
под оваквим околностима, каднису изнети пи- 
каквн докази, него кад се изишло са једним, тако 
рећи, неоспованим вре1;ап>ем n набацивањем, он i 
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бих Ja требао према роотодину ла будем тужилац 
и  да   се  према  њему  вршм  анкета. Црема томе, 
господо, j;i ii ако поштујем мишљење гошодина 
Pa(j)ajjit)nnlia, као и њега лично, не могу да усво- 
јим ову солуцнју, коју ом предлаже. Ако господин 
Paiiiomiii има какиих доказа, нека поднесе интер- 
пелацију, и ja hy бити готов да нзнесем снс чиме 
располажем и доказаћу да господин Рашовић није 
у праву, Heroja je заведен од извесних л.уди, који 
су се решили да ме онемогуће  na сваки начин, не 
бирајући сретстиа. 

To je imo са.м имао оиом прмликом да кажем. 
Још једном благодари.м господи народним посла- 
ницима na показаној добронамсрпости. (Бурно и 
дуготрајно пљескање и узвици:   >1(ивела војска!). 

Претседник Стеван Ћнрић: Господо народни 
посланици, пошто je листа говорника исцрпена, ro 
je претрес у појединостима предлрга буџета ра- 
расхода — IX раздео — Министарство војске и 
морнарице завршен. Прелазимо на гласање. Гла- 
cahe će no партијама седешем и устајањем. Господа 
Јгародпи посланици, који примају прочитане пар- 
тије изволиће седети, a којн ne прпмају, изволиће 
устати. Молим известиоца r. др. Часлава Никито- 
nHlia да изволи прочитата партију 474 са предло- 
женим  амаидмапом Крал.евске владе. 

Известилац др. Часлав HMKIITOBHII прочита 
партију 474—IX раздео —■ Миннстарспш иојске и 
иор<нарице — са предложешм амандманом Кра- 
л>евске владе, који гласи: 

IX РАЗДЕО — МИПИСТЛРСТВО ВОЈСКЕ И МОРИЛРИЦЕ 
IVIABA LXXXII — BO.ICKA 

Ш 

парт. 
474 

lin,). 

1 

Редовии расходп 
\.   Л п ч п и   ii n с х o д н 

Личпс приипдлсжиости: 
1и.'риодске  поиишнцс  официра   н   'iiiiio- Плате —■ 

вника 
г)  Плате чиновничких приправника 

Саннтетско одељеИЈе 
После:  „20  чиаовничких   приправника"  умстпути 

„лабораната", 
Прстседипк Стеван Ћирић: Прима ли Народна 

скупштина прочитану партију 474 са предложеним 
амандманом Краљевске владе? (Гласовн: Прима! — 
Не ирима!) Она господа народни послапици којн 
примају, нека изволе седети, a који не прнмају, 
нека игзволе устати. (Већина седн). Већина седи, 
прима.томе објавл.ујсм да je партија 474 са пред- 
ложешш амандмапом Крал>евске владе већином 
гласова  примљена. Изволите чути .партију 475. 

— За овим je Пародма скуппгпша, гласајући 
седењем и устајашем o свакој појединој партији 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закопа o иословппм 
реду у Народној скуппггипи већином гласова усво- 
јила у појединостнл1а све партије предлога буџета 
расхода IX раздео — Мипнстарство војске и мор- 
нарице од партије 475 до партије 483 закл.учно. — 

Претседник Стесаи Ћирић: Изволите чути пар- 
liijv 484 ca предложеним амандманом Крал.евске 
владе. 

Известилац др. Часлав HIIKHTOBHII прочита 
партију 484 са предложеннм амандманом Краљев- 
ске  владе, којн  гласи: 

парт. поз; 
484 

Б.   M a т е p и j a л и н   p a с х o д и 

Тропшови за наставу, нтд. 
:i Службена путовања, итд. 
После   речи;   нСлужбена 

као" 
путоиаи.а      умстнутм: 

пар- 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Пародна 
скупштина прочитану партију 484 са предложеним 
амандманом Крал.евскс владе? (Гласови: Прпма! — 
Не прпма!) Ona поспода народни посланици који 
примају, нека изволе седети, a који ne примају 
нека изволе устати. (Belmna седи.) Већина седи, 
према томе објављујем, да je прочитапа партија 
484 са лредложеним амаидманом Крал>евске владе 
neliimoM глаоова примљена. Изволите чути 
тију 485. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 485. 

Претседник Стеван Tiiipnli: Прпма лп Иародна 
скупштина прочитану партију 485? (Глаоови: 
Прима! — Не прима!) Ona гостода najHvuin посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a којн не 
примају нека ивволе устати. (Belmna седи). Ве- 
Inma седи, према томе објављујем, да je прочи- 
тана партија 485 већином гласова примљена Изви- 
лите чути партију 486. 

- За овим je Народна скупштппа, гласајући 
седеЉем и устајањем o свакој појединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закоиа o пословиом 
реду у Народној скупштини већином глаоова усво- 
јила у лојединостима све партије предлога буџета 
расхода — l\ раздео — Министарство војске и 
парице од napinje 486 до партије 490 закључио. — 

Претседник Стеван Ћирић: Изволите чути пар- 
тпју 491  са предложеним амандманом Краљевске 
владе. 

Известилац  др,   Часлав  Никитовић   прочита 
партију 491 са предложеним амандманом Краљев- 

владе, киju гласн: ске 
парт. 

•li)! 
поз. 

Артнлернско-гохннчки трошковн: 
(i Набавка разних врста готоие мупи- 

--12,000.000.- 
0 (новај Отплата ануитета за исплату 

зајма код Држаипе хипотекарне 
банке у нзносу од 80,000.000.— 
динара, no решењу Министар« 
ског савета Пои. Бр. 4722 од 
29 октобра 1937 годнне за из- 
градњу потребних фабрика за 
народну одбрану (I para)   .   .   . + 12,000.000.— 

Претседиик Стеван Ћирн11: Прима ли Мародна 
окулштина прочитану партију 491 са предложеним 
амапдмапом Крал.евске владе? (Гласовп: Прпма! — 
I le прпма!) Ona господа народни посланпци који 
примају, нека изволе седети, a који ne примају, 
нека изволе устатп. (Belmna седи). Belmna седп, 
према томе објављујем да je партија 491 са пред- 
ложеппм а.мапдмапом Крал.евске иладе HelmnoM 
гласова прнмл.ена. Изволиге чути партнју 491 a. 

Известилац др. Часлав Инкитовић прочита 
партију 491 a. 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Мародна 
скулштина прочитапу партију 491 a? (Гласови: 
Мрпма! — Не при.ма!) Она господа пародни посла- 
ници којп примају, пека изволе седети, a који не 
прпмају нека извиле устати. (Behnna седп). Behnna 
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седи, према томе објављујем, да je прочитана пар- 
тија 491 a већином гласова примљена. Изволите 
чути партију 402. 

Известилац   др.   Часлав   НикнтосиК    прочита 
партију 492. 

Претседппк Стеван ЋнрнН: Прима ли 1 lapo/ui.i 
скулштина прочитану партију 492? (Гласови: 
Прима! — Me прима!) Ona госпола народни писла- 
иици којп примају, нека изиоле седети, a који не 
примају нека изволе устати. (Већи>на седи). Behima 
седи, према томе објављујел!, да je прочитана пар- 
тија 492 већином гласова примљена. Изволите чути 
партију 493 са преуЦложеним амандманом Краљев- 
ске иладе. 

Известилац др. Часлав HHKIITOBIIII прочита 
партију 493 са предложеним амандманом Крал>ев- 
ске владе, који гласи: 

493 Инжињерско-технички трошкови: 
2 Подизање и одржавање итд. 
У четђртом IU'/IV после друге реченице, уметнути 

нову  рсчспнцу:   „IL'nil.iiit.i:   тсјкчјјоискнх   нпста- 
лација и претплата", 

7 Плаћање радне снаге итд. 
,V четвртом ii петом рсду, иесто речи: „писаћег" 

ставити реч: „цртаћег", 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 493 са пред.чожспм.м 
амандманом Крал>евске владе? (Гласови: Прима! 
Не прима!) Ona господа народни посланнци који 
ирп.мају, нека изволе седети, a који не прпмају, 
нека изволе устати. (Beliima седи), Већина седи, 
према томе објавл.ујем да Je партија 493 са иред- 
ложеним амандманом Краљевске владе већином 
гласова аримљена. Изволите чути партију 494. 

Известплпц др. Часлав Никитовић прочита 
партију 494. 

Претседиик Стеваи Ћирић: Прима ли Народна 
скупшгипа прочитану партнју 494? (Гласоии: 
При.ма! — Me прима!) Ona господа народнн посла- 
ницн који примају, нека изволе седеги, a који не 
пјзимају нека изволе усгати. (Већина седи). Већина 
седи, према томе објавл.ујем, да je прочитана пар- 
тија 494 већином гласова примљена. Изволите 
чути иартију 495. 

Извсстилац   др.   Часлав   HHKIITOBIIII    прочита 
партију 495. 

Претседиик Стеван Ћирић: Прима ли Народпа 
скупштина прочитаиу партију 495? (Гласови: 
Нрима! — Ile ирпма!) Ona господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који ne 
прпмају нека пзволе устати. (Већина седи). Већина 
седи, према томе објављујем, да je прочитана пар- 
тнја 495 већином глаоова примлЈена. Изволите 
чути партију 496 са предложеним амандманом Кра- 
љевске владе, 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 496 са предложеним амандманом Крал.св- 
ске иладе, који  гласи: 

парт. 
49G Судскн   тропшови: 

Текст меша сс н гласи: 
„Трошкови за бесплатан мрсиоз како оптужених 

и њихових спроводника, тако и свих лица која 
позивају војни судовн, — као и трошкови за 
спровођење војних лица од стране грађанских 
власти у коивнде ..." 

Ирстссдппк Стеван Ћирнћ: Прпма ли Народна 
скулштина прочитану партију 496 са предложеним 
амапд.маном Краљевске владе? (Глаоови: Нрпма! 
Пе прима!) Ona господа народни посланици којц 
примају нека изволе седепи, a који не придшју 
нека пзволе устати. (Већина седи). Већина седи' 
према томе објављујем да je партија 496 са пред^ 
ложеним амапдмапом Крал.евске владе већиипл« 
гласова примљена. Изволите чути партију 497. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 497. 

Претседиик Сгенан Ћири!!: Прпма ли Народна 
скупштина прочптану партнју 497? (1'лао(ч51г 
Прн.ма! — Ile прима!) Ona господа пародми посла- 
ници који прп.мају, нека изволе седети, a чоји iit> 
прпмају пека пзиоле устати. (Beiinna седи). Већнна 
седи, пре.ма томе оојаил.ујем, да je прочитапа nap'. 
тија 497 већином глаоова примљена. Изволате 
чуги партпју 49S. 

Известилац  др.   Часлав   Никитовић    прочита 
партију 498. 

Претседник Стеван Ћнрић: Прима ли Народна 
скупштина прочитану партију 498? (Гласови- 
Нрима! — Не прима!) Ona господа народни nocia- 
ници који примају, пека изиоле седетн, a који не 
примају нека изволе устати. (Већгша седи). Behmia 
седи, према томе објављујем, да je прочитана пар. 
raja 498 већином гласова при-мљена. 1 (зволите 
чути партију 499 са предложеним амандманом Кр>а. 
љевске владе. 

Известилац   др.   Часлав   HHKHTOBHII    про.чита 
партију 499 са предложеним амандманом Краљев. 
ске владе, који гласп: 

парт, поз. 
499 Трошкови војно-географског  иистнтута; 

2 Набавка  прибора   и  иатеријала 
Субпоз.   1   у лругом  реду  место:  „фотографске' 

ставити: „картографске". 

Прстседипк Стевап Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина прочнтапу партнју 499 са предложеним 
амандманом Краљеас^.е вл^де? (Гласови: Прнма! — 
Ile прпма!) Ona господа napo/uni ИОСланици којц 
примају, нека изволе седеги, a који не примају, 
пека изволе устати. (Већина седи). Већипа седп. 
према гоме оГ)јавл)ујем да je лартија 499 са пред- 
ложепп.м амапдмапом Крал.евске владе већином 
гласова примл.епа. Изволите чути партпју 500. 

Извесгилац др. Часлав НикитовиИ прочита 
партију 500. 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина пррчитану партију 500? (Гласови; 
Нрпма! — Не прима!) Ona господа народни посла- 
ници који примају, пека изволе седети, a који не 
примају нека нзволе устати. (ГЗеЈшна седи). Већина 
седи, према томе објавл.ујем да je прочитапа пар- 
тија 500 neliiinoM гласова примљвна. Изволптс 
чути партнју 501. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 501. 

Прстседппк Стеван Ћирнћ: Прнма ли Народна 
окупштина прочнтану партију 501? (Гласови: 
Прима! — Не прнма!) Она господа народни посла- 
ппци којп примају, пека нзволе седети, a којн не 
примају нека изволе устати. (Већина седи). Beliima 
седи, према томе објављујем, да je прочитана пар- 
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тија 501 већином гллсоиа примљеиа. Изиолите чути 
партију Г)()L, са предложеним амандмаиом Краљев- 
ске иладе. 

Изисстилац др. Часлас HHKIITOBIIII прочита 
парткју 502 са предложенш амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 

парт. noj,                    Ваиреднп   расходн 
502                 II"  артилериско-тсхип^кој  ipami: 

1 Подизање нових зграда итд. 
У првои реду место: ,,и" ставити; 

„запету"; у првом и другом no. 
сле   речи:   „магпциис"   брнсати 
запету и уметрутн'. ,,и гараже"; 
у трећем реду бр.исати: ,,и", ;i у 
четвртом рсду после: ,,ii" умет- 
нути:    „аутоиобилеким   једини< 
цама и устаисшама и"  

€uera  гл.  LXXXII  —     — 

Претседник Стеван Tmpnh: Прима ли Наррдна 
скугпптина ^ррНИТДНу партију 502 са предложспим 
амаидмаиом Крал^искс владс? (IViacomi: Прима! — 
I le прима!) Оиа господа народии посланици КОЈИ 
примају, нека изполе седети, a који ме иЈшмају, 
иека изноле устати. (Belimia седи). Већина ссди, 
ирсма томс објапл.ујем да je иартија 'ЛУ2 са прсд- 
ЛОЖеним амаидмаиом ICap.bL'iiCKe владе BCIIIIIIOM 
i/iacona примл>ена. Изволите чути  партпју 503. 

— За овим je Народна скупттина, гласајући 
сеДењем и усгајањем o свакој појсднној партији 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословном 
реду у Пародиој скупштша већином гласоиа усно- 
јила у поједипостима cne иартије предлога буџета 
расхода — IX раздео — Миннстарство војске и 
мориарице од партије 503 до партије 506 и за- 
кључно. — 

Претседиик Стеван Tmpnli: Изволите чути пар- 
тију 506 j ca предложеним амаидманпм Крал.ев- 
ске владе. 

Извсстилац др. Часлав HHKIITOBIIII прочита 
партију 506 ј. 

ГЛЛВЛ   LXXXlia  —  ВЛЗДУХОПЛОВСТВО   BO.ICKE 
Редовпи   расходн 

Б.    M a т o p и j a л ii и   p a c x o д n 
парт. поз. 

"jOdj TpouiKouii за иаставу птд. 
.'5 Служоспа  путонап.а  итд. 
Посде    peni:    „Службена    путовања''   умстиути: 

„ , као" 

Претссдппк Стевап (Бирић: Прима ли Народна 
скупштина прочитаиу партпју 506 j ca предложе- 
иим амандмаиом Кр^љевске владе? (Гласови: 
Прнма! — 1 le прима!) Ona господа народни посла- 
ници који прнмају, нека изволе седети, a који ne 
мримају нека изволе устати. (ВеКииа седи). Beliima 
седи, према томе објавл>ујем, да je прочптаиа пар- 
гија 506 j ca предложеним а.мапдманом К'])ал.евс1<е 
владе nelinnoM гласова 1фимл>сна. Мзиолите чутн 
партију 506 к. 

— За овим je Иароди^ скупштина, iviacajvlin 
седење.м н устајањем p свакој иојединој партији, 
у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословном 
реду у hlapo;uioj скутптини веЈитом i.iacoBa усво- 
јила у поједииостима све партије предлога буџста 
расхода — IX раздео — Мнннстарство војске и 
морнарицс од партије 506 к до партије 506 м за- 
кључио.  — 

Претседник Стеван Tuipnh: Иаволите чути nap' 
тнју   506 11   са   предложепим   амандмапом   Краљев- 
ске  владе. 

Известилац   др.   Часлав   HHKIITOBIIII    прочита 
партију 506 н са предложним амандманом Кралуев- 
ске владе, којн гласи: 
парт. поз. 
бОбн Ваздухомловно-техмнчкн трошкови: 

(i Плаћање умних  и физичких радника итд. 
11a крају додати; „за прошле и гекућу буџетску 

годину" 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народ«а 
окупштина прочитану партију 506 н са предложе- 
иим амандманом Краљевсже владе? (Гласови; 
Прнма! — Не прима!) Она господа народни гшсла- 
ници који примаЈу, иека ИЗВОДе седети, a који не 
примају, нека изволе устати. (Већина седи). Већина 
седп, према томе објавл.ујем да je партија 506 н 
са предложеним амаидмапом Краљевске владе ве- 
himoM глаоова гузимљена. 1 (зволите чути пар- 
тију 506 ih. 

Изисстпјшц др. Часлав HHKIITOBIIII прочита 
пархију 506 ii>. 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Народна 
скупштина ирочитаиу партију 506 н>? (Гласови: 
Прима! — Не при.ма!) Ona господа нарОДНИ посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a који не 
примају нека изволе устати. (Већина седи). Већина 
седи, према томе објавлЈујем, да je пронитана пар- 
тија Г)()(; ii, већином глаеова npiiM.i.ena. Изволите 
чуш партију 506 о. 

Изисстплац   др.   Часлав   HHKIITOBIIII    прочита 
партију 506 о. 

Прстседиик Стеван TiHpnli: Прима лп Народна 
скупштииа парочитаиу пархију 506 0? (Гласови: 
Прима! — Не прн.ма!) Ома гоопода народ«и посла- 
ници којм прнмају, нека изволе седети, a који не 
примају нека изволе устати. (Heluma седи). Већина 
седа, ирема то.ме објављујем, да je прочитана пар- 
тија 506 o BeliimoM гласоиа при-мљена. Изволите 
чути партију 506 п са предложемим амандманом 
Крал)енске владе. 

Изпсстплац др. Часлав HHKIITOBIIII прочтм 
партију 506 п са предложеиим амаидмаиом K'pa- 
.i.eiicKe владе, који гласи: 
50Gii HMii(iiii.epcKO-ipal)CE!niicKii трошкови: 

1 Одржавање постојећих објеката итд. 
Субиоз. 3 Плаћање приноса итд, на крају лодати: 

„аа iipoin.ic ii тецућу буџвтсцу годину" 

Прстссдиик Стеван Ћирић: Прима лн Народна 
скупппина нрочитапу нартију 506 u са предложе- 
ннм амандманом Крал.евске владе? (Гласови: 
Прима! — Ile прима!) Ona господа народни посла- 
ници који примају, иека изволе седети, a који ne 
примају, пека изволе устатп. (Већина седи). Већина 
СбДИ, ирема томе објавл.ујем да je партија 506 П 
са предложеиим амаидманом Мраљевсже иладе ве- 
ћнном гласова примл.еиа. Изв.ОЛИТе чути пар- 
ти ју 506 j). 

Изпсстилац др. Часлав HIIKIITOBIIII прочита 
партију 506 р. 

Прстседппк Стеиац Ћирић: Прима ли Народна 
скупипииа прочнтаиу партију бОб.р? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Она ^господа народни посла- 
иици који примају, иека нзволс седети, a који ne 
примају, нека изволе устати. (Beliima ссди). Beluina 
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седи, према томе обј:шљујем, да je прочитаиа пар- 
тија 506 p neliiiHOM гласова примљена. Изиолите 
чути партију 506 c ca предложеним амандманом 
Краљсвске иладе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 506 c ca иредложсиим а.мандманом Кра- 
љевске владе, којн глаои: 

парт. поз. ii.niiii.iiiM  расходи 
606c По инжињерско-грађевинској грани: 

Суипиз. 1 Подизање нових игд. на 
 крају додати: ,,ii полигона" 
Свега гл. LXXXlIa    .    .    .    .   .■■—■_ 
Укупно IX раздсо 

Претседник Стеван Ћирић: Прима ли Иародна 
скупштнна прочитану партију 506 с са предло- 
женим амандманом (фаљевске владе? (Гласови: 
Ирима! — Не прима!) Она госиода народни посла- 
ници који иримају, нека изволе седети, a који не 
примају нека изволе устати. (Већина седн). Већина 
седи, према томе, објављујем да je партија 506 с 
са предлиженнм амандманом Краљевске владе ве- 
Кином гласова примљена. Извилите чути пар- 
тију 506 т. 

— За овим je Иародиа скуиштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији 
у с.мнслу члана 102 Устава и §-а 67 Закона o по- 
словном реду у Мародној скупштшш BCI.UHOM гла- 
сова усвојила у поједииостима све партије пред- 
лига буџета расхода — IX раздео — Министарство 
војске и мориарице од napinje 506 т до партије 
558 закључно. — 

Господо народни посланици, пошто je пред- 
лога буџета расхода — IX раздео — Министарство 
војске и морнарице пи свима паргијама поједи- 
начно примљен, објављујем да je цео предлог бу- 
џета расхода — IX раздео — Мшшстарство војске 
и морларице примљен. (Бурно иљескање и одобра- 
ваше у центруму и na десницп). 

Прелазимо na претрес у појединостима пред- 
лога буџета расхода — IX раздео — Министарство 
caoopahaja. 

Реч има Министар саобрађаја г. др. Мехмед 
Спахо. (Бурпо пљескање и o;;o6paBaibe у цептруму 
n на десници). 

Ministar saobraćaja dr. Mehmed Spalio: Gospo- 
do narodni poslanici, još pre početka diskusije o 
predlogu budžeta Ministarstva saobraćaja ja sam upu- 
tio preko gospodina Pretsednika Narodne skupštine 
ekspoze, u kome je iscrpno prikazan cifarski deo bu- 
džeta Ministarstva saobraćaja kako u pogledu pred- 
videnih prihoda tako i u pogledu predvidenih ras- 
hoda. (Vidi pomenuti ekspoze na kraju priloga 
XXXV  redovnog sastanka). 

U tome ekspozeu trudio sam se da dam što 
bolju i jasniju sliku svega onoga, što je u minuloj 
godim urađeno u pojedinim granama resora, čije mi 
je upravljanje povereno, kao i da iznesem pregled 
svega onoga što je u toku rada. 

Prema tome, mislim, da su gospoda narodni po- 
slanici imali prilike da se već upoznaju kako sa ci- 
farskim delom budžeta tako i sa onim, šta je ura- 
đeno, šta se radi i šta se misli uraditi. 

U toku načelne debate bilo je govora i o Mini- 
starstvu'saobraćaja o pojedinim radovima u ovom 
Ministarstvu. 

Ja ću se truditi da u nekoliko reči odgovorim 
na primedbe, koje su u načelnoj diskusiji pale. 

Tako u toku načelne debate prigovoreno je 
urednosti našeg saobraćaja kao i održavanju voznog 
parka. 

Međutim naše se železnice po urednosti saobra- 
ćaja mogu uporediti sa drugim železnicama u Evro- 
pi, čemu služi za dokaz priznanje o tome naših i stra- 
nih putnika. 

U nekoliko slučajeva desili su se poremećaji sao- 
braćaja, ali usled elementarnih nepogoda, kojima je, 
kao što znate, prošla godina obilovala. Ali su ipak te 
smetnje hitnim merama odmah uklanjane i redovan 
saobraćaj je vrlo brzo uspostavljan. 

Naročito su se ti prigovori doticali našeg sao- 
braćaja o ovogodišnjim Božićnjim praznicima. Ali, 
gospoda koja su to kritikovala zaboravili su, da je 
navala putnika o ovim praznicima vrlo velika i da snio 
pored toga upravo u to vreme, ove godine imali izu- 
zetno jaku zimu, koja je ometala pravilno funkcio- 
nisanje tako pojačanog saobraćaja. 

Što se tiče našeg voznog parka, mogu da kažem 
da je njegovo stanje dobro. Železničke radionice 
rade sa punim kapacitetom i staraju se da vozni park 
bude uvek u redu. 

Ako se uporedi naš vozni park sa voznim par- 
kom susednih železnica, videće se da smo u tom po- 
gledu u boljem položaju od mnogih suseda. 

I ako su železničke radionice zauzete radom na 
opravci i održavanju voznog parka, one su ipak uči- 
nile i jedan veliki napor primajući izradu novih 30 
putničkih kola uzanog koloseka, u kojima se oseća 
velika oskudica. 

Više se od naših radionica ne može ni tražiti, 
pa se zbog toga porudžbina voznih sretstava mora 
vršiti i kod privatnih fabrika. 

Motorna kola za uzani kolosek, po mome shva- 
tanju, nisu luksuz, — kao što je ovde rečeno, — već 
jedna nasušna potreba ne samo turistička već i osta- 
lih putnika i poslovnog sveta. 

Pukušaj, da se na uzanome koloseku stvori 
udobnija vožnja nego što je to dosada bila, moguće 
sa sretstvima, sa kojima smo dosada raspolagali, 
treba toplo pozdraviti, jer naša privreda beleži od 
turizma stotine miliona dinara godišnjeg priohda. 

I ako se u ćelom svetu trude svim silama da pri- 
dobiju što veći broj turista, kod nas se prave na 
račun turizma neukusne šale i potcenjuje značaj sa- 
mog turizma kao privredne grane. 

Nabavka 10 novih kursnih kola od domaćih fa- 
brika izvrešna je za vlade g. Bogoljuba Jevtića. Ako 
ugovor o tome nije bio dobar, odgovornost može 
nositi samo ondašnji Ministar saobraćaja, koji je u- 
govor potpisao. 

Ovde je, gospodo, rešenje Ministarskog saveta 
G.D.br. 39813/35 od 18 aprila 1935 godine u kome 
tadašnji Ministar saobraćaja koji je ovde tu stvar 
kritikovao od reči do  reči kaže ovako: 

»Nijedna od domaćih fabrika do danas uopšte 
nije radila 4-os kursna kola a naročito ne gvozdena 
sa zavarivanjem celoga sklopa. Izrada ovakvih kola 
kod domaćih preduzeća bila bi prvi put i prvi po- 
kušaj ovakve vrste. Pošto nisu opremljene ni savr- 
šenijim alatkama, alatom, uređajima za vaganje i 
ostalim potrebnim za precizniju izradu, pretstojaće 
verovatno različnija izrada i njene posledice. 

Sa toga stanovišta, opravdana bojazan postoji, 
da li će domaća preduzeća moći precizno da odgo- 
vore propisanim zahtevima. Jednom se mora učiniti 
pokušaj ovakve prirode kako bi se i ovakve izrade 



СТЕИОГРЛФСКЕ БЕЛЕИЖЕ 487 

sprovodile i kod domaćih preduzeća, pružajući im 
mogućnost da se za takve radove što više osposoh- 
Ijavajiu. To zahtevaju naši domaći privredni inte- 
resi . . . .« 

Tako, gospodo, stoji u predložit Ministarskog 
saveta od strane ondašnjeg Ministra saobraćaja, 

Međutim bez obzira na to, kola su u tehničkom 
pogledu tako izrađena da ne ustupaju kolima izra- 
ffenim na strani. Šta više u pogledu drvenog mate- 
rijala, upotrebljenog za unutrašnje obloge, ona su 
bolja i od stranih. 

Gospodo narodni poslanici, o pitanju da li dr- 
žavne potrebe treba podmirivati kod domaćih pre- 
duzeća, pa makar i nešto skuplje, ili tražiti najjev- 
tinije cene, pa makar i na strani, može se vrlo op- 
§:mo raspravljati, ali ono je i kod nas i u većini dru- 
gih zemalja rešeno u korist nabavaka kod domaće in- 
dustrije. A na to nas upućuju i propisi čl. 85 a Zakona 
o državnom računovodstvu i § 198 Zakona o rad- 
njama, kojim je sam zakonodavac dao pogodnosti za 
unapređenje radinosti u zemlji. 

U toku načelne diskusije ponovo je pomenuto 
već više puta ovde raspravljano pitanje o ndeovor- 
nosti za ugovore, koji su još 1931 godine zaključeni 
o građenju nekih pruga u našoj zemlji. 

Međutim, ja sam o tome pitanju već više puta 
erovprio kako pred Finans'skim odborom tako i u 
Narodnoj skupštini, i smatram da pitanje odgovor- 
nosti ne spada više u moju nadležnost. 

Moja izlaganja u ranijim budžetskim diskusija- 
ma o postignutim uštedama sasvim su tačna i argu- 
mentima dokazana. 

Isto tako, mislim da je u najmanju ruku ne- 
ukusno kad se cfradenje Unske prnerc i njen pravac 
htelo ovde da pretstavi kao jedan elemenat, koji bi 
mogao da izazove zavadu između Srba i Hrvata. Po 
mišljenju svih objektivnih stručnjaka, kako tehničkih 
tako i ekonomskih izabrani pravac Unske pruge sreč- 
no je poboden, i ja sam za takvo svoje rešenjc do- 
bio priznanje od svih onih koji su se ovim pitanjem 
bavili. Tačno je, da je nova linija ispala nešto skup- 
lja nego što se ranije predviđalo, ali uzrok tome 
treba tražiti u tome, što njezino građenje ranije nije 
dovoljno proučeno. Svi raniji planovi morali su biti 
temeljito prerađeni, pri čemu su i tehnički i finan- 
siski uslovi, razume se, ispali nešto teži. 

Nov način rada u Odelienju za građenje želez- 
nica, koji sam ja zaveo, isključuje u buduće takva 
iznenađenja, i to je baš prednost опоц- ozbiljnog, 
stručnog i napornog rada, koji se sad sprovodi u 
ovome Odeljenju. 

Niie tačna ni tvrdnja, da je napušteno građenje 
prtila Skoplje—Tetovo i Limske pruge, već će se i 
one graditi, pošto su u programu koji je Kraljevska 
vlada utvrdila i to čim se za njihovo građenje nadu 
finansiska sretstva. Л mi smo već dokazali, da smo 
iimeli naći ta sretstva, kad su ona bila potrebna, pa 
ćemo — ja se pouzdano nadam — uskoro izneti i 
nove dokaze naše rešenosti da produženjem predu- 
zimanja javnih radova oživimo još naš saobraćaj i 
podignemo radinost u našoj zemlji. (Pljeskanje i 
odobravanje  kod  većine). 

Gospodo narodni poslanici, koliko god se tru- 
dim da u svome izlaganju izbegnem kakvu oštru reč, 
ipak tvrdnja o tome da ja ometam građenje pruga, 
koje bi po tome tvrđenju ometale ujedinjenje Srba 
i Hrvata, ipak za takvu kritiku ne mogu naći drugog 
izraza nego da je neozbiljna. Zar pruga, koja stoji 

na prvom mestu u programu Kraljevske vlade, i koja 
ide od Kraljeva, preko Čačka,"Vaijeva, Loznicc, Zvor- 
tiika i Tuzle, Doboja do Banjaluke da bi se od Bihaća 
vezala za liniju Karlovac—Sušak a od Vrbovskog za 
Črnomelj ne "pretstavlja centralnu pragu naše zem- 
lje, koja može samo da posluži i nacionalnom i kul- 
turnom ujedinjenju našeg naroda? (Pljeskanje kod 
većine.) Zar neće ta pruga poslužiti podizanju naše 
narodne privrede, možda i više no što smo očekivali, 
i što je najvažnije, poslužiti i interesima naše ze- 
maljske odbrane? 

Kritika koja je vršena u toku načelne debate, 
nije se zadržala samo na pitanju rada Ministarstva 
saobraćaja već se prešlo i na kritikovanje nekih sa- 
dašnjih i bivših visokih funkcionera Ministarstva sao- 
braćaja. 

Mislim da ne bi trebalo ljude, koji nemaju mo- 
gućnosti da se u ovome Domu brane, napadati bez 
ikakvog dokaza za to a naročito za te napade upo- 
trebljavati i neproverene stvari. 

Tako je, na primer, jedan ispravan nacionalni 
Hrvat, koji je za vreme rata kao nacionalista ganjan, 
hapšen, interniran, nazvat Srbofohom, a jednom"Sr- 
binu, i sad visokom činovniku Ministarstva saobra- 
ćala, čak porečeno Srpstvo i nacionalna ispravnost i 
ako je njegova kuća od starine nacionalno snažno 
obeležena i koji je svoju nacionalnu ispravnost i de- 
lom dokazao. 

Tim putem ne služi se jugoslovenskoj ideji i zbli- 
žavan i u Srba i Hrvata. 

Ali se nije na tome stalo. Kritikovani su i ovde 
napadani i oni inženjeri, koji su se stavili u službu 
zemlje, da u velikim radovima pomognu, a koji su 
svojim ranijim radom dokazali i svoju stručnost i 
svoju sposobnost u tim poslovima. 

Naša se zemlja nalazi u poslovima one veličine 
Kako do sada nikada nije bila. I mi smo bili prisi- 
ljeni da dosta velikom kadru mladih inženjera, koji 
su u državnoj službi, dodamo njihove stare drugove 
pune iskustva da ih pomognu. Mi smo upravo bili 
prisiljeni da umolimo ove stručnjake da nam svojim 
iskustvom i svojin stručnim znanjem u tim velikim 
radovima pomognu. Ti ljudi rade naporne i važne 
poslove uz nagrade, koje po odbitcima iznose naj- 
više 3.500 dinara mesečno. 

Zar se i na tome može zaviditi? Da slične poslove 
rade u privatnim preduzećima ljudi takve spreme pri- 
mali bi dvostruke, trostruke pa možda i petostruke 
nagrade. 

Ja sam sretan što sa ovoga mesta mogu tim va- 
ljanim saradnicima da izrazim blagodarnost na nji- 
hovoj iskrenoj saradnji. Njihova im je saradnja ga- 
rancija, da ćemo dobiti i dobre i jeftine pruge i da 
će njihove skromne nagrade, koje sad poimaju, biti 
stostruko nadoknađene rezultatima njihovog rada, 
kako se to i do sada pokazalo. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam se trudio da 
se sa ovo nekoliko reči osvrnem na kritiku upućenu 
resoru Ministarstva saobraćaja tokom načelne bu- 
džetske debate. A :s(o tako pažljivo ću saslušati go- 
spodu govornike, i ako se ukaže potreba mogu se 
osvrnuti na njihove primedbe na koncu pretresa bu- 
džeta Ministarstva saobraćala. 

Л satla molim Narodnu skupštinu da predlog 
budžeta Ministarstva saobraćaja izvoli primiti. (Bur- 
no odobravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici) 

Претседник Стеван Ћирић: Pen има народни 
uocianiiK r. Тодор /KmiKoimli. 



488 XXVII РЕДОВНИ САСТАНАК — 4 МАРТА  1938 

Тодор >KHBKOBH1I: Господо народни посланн- 
ци; у буџетској пачслној дебати имао сам прилике 
да' говорим и o раду Мииистарстна oaio6ipahaje|. 
TOM приликом нарочнто сам нагласио да je сао- 
6paliaj, u.iiiio.uiiK-liii Мнннстру гоаподину Спахи, 
који je на челу тога ресора, оспособл.еи да мшке 
да одгоиори свпма иотребама, како пародне при- 
вроде тако и народне одбране, као и да je тај сао- 
браћај у знаку пуног просперитста. Данас, у овој 
специјалној дебати ja пмам намеру, да дам своју 
рсч o једној опигго народној 'потрсои, која би се 
односила на крај, у ком je пре 133 године пукла 
прва пукгка за name пародио ОслобођеНлв и Уједи- 
H.cii.c. Рсч lie бити o томс, да се лакше можс доћи 
до оких знамеиитих моста, која пмају везе са оцем 
Србије н Југославије, са вождом Карађорђем, — да 
се може лакше доћи до његовог места policu.a, — 
села Вишевца, у коме су Дом кнспиње Зоркс, Кара- 
hopijCBa чесма и капола подигнута на месту, где je 
била кућа брвнара, у којој со Карађорђе родао; — 
до Раче у којој je црква, где je Вожд крштеи; до 
села Радован>а, где je и данас спомен црква, no- 
днгиута na месту, где му je глава отссчсна; до 
Жабара, дс je великп nam Пожд прву турску главу 
посекао — првог Турчнна погубио; да се дође ДО 
Тополе, и.огове iipecrofrHUC, као и Оплеица, опште 
народног светилтпта, a задужбине KapahopbeĐiriia. 
Сва ова места која сам поменуо: Вишевац, Рача, 
Радовање, Жабарп, Топола, Оплсиац, — свс су то 
знаменита места, која чувају усппмену na великог 
Вожда и Нјсговс сарадмике из Устанка од 1804 
године. 

До тнх места треба да може лако да до1)е свако 
чедо југословенског племеиа, те ла се тамо no- 
клопи, и ввди свети крај, гдс нам je сипуло сунце 
слободе. Али да се тамо дође, врло je тешко — 
много тешко. Шумадији, за коју сви знамо, да je' 
дала од себе све, IUTO je могла дати, na још више, 
KOJia je у жртвама п крви, можемо слободпо рећи, 
дала ополпко, колико су сви други крајевп скупа 
дали, у којој скоро да пема куће, која nuje na ол- 
тар Отаџбине принела јелну, две, na често н вишс 
жртава, — roj Шумалији no свпма знацима mije 
поклањава ona пажп.а, коју je ona и заслуживала. 
Зато и иидпмо, браКо моја, да у томе нашем крају 
пптп имамп допрпх путева, питн имамо ДОВОЉНО 
путева. У зимњс доба путсви су такви, да je лакпк- 
отићи од Крагујевца до Загреба, неголи npclm из 
једног места у друго. Тамо im железннца нема у 
опом обиму, како бп могло n трсбало да буде. Је- 
дна ОД пројектоваппх железппца бпла je отпочста 
да се ради, те да бп се Топола преко Сарапова в(е- 
зала са Крагујевием и.т Марковцем. У овоме циљу 
израђен je код Саранова тупел у дужини 150П ме- 
тара. Овај je озидан \- дужини од 1200 метара. a 
остало je да се озида jom свсга 300 мст. Тако исто 
п са једпе и са другс страпс тупела иарађеш су 
ciia сви vcenn, nacnnn, мостовп, пропустм л свс je 
плаћено. Изненада je 1935 рбдиине рад на onoj пру- 
зи обуставл>еп, и ту се сгало, пошто je тупел за- 
тпореп стап>е je данас такво, те се парод из тога 
краја, који je очекпвао да се према њему има за- 
служпог обзпра m пажње, у чуду пита: Шта све то 
треба да значп, n к-аква je државпа потреба лпкти- 
рала, да се једно так-о велико a потребпо дсло, na 
коме се са толико жртава радпло, заустави? Када 
вам речем да je na том тунелу и na израђенрм 
делу ове пруте утрошено преко 40 мплиопа дина- 

ра, ja мислим да се онда сви мн можемо упитатн, 
као што се и народ mira: Па шта то треба да значи? 

По моме мишљењу интереси династпчко-нацц- 
онални, a n екопомскп, прпвредни и туристички, 
апсолупи) палажу да се израда ове пруге, ради 
везе Тополе, Впшевца и др., оа главпом пругом 
Београд—limu, што npe пастави и оствари. 

Познато ми je, да je у Миппстарском савету 
TO пптап.е решавапо. Позпато t/m je псто тако; дд 
je допета и одлука, да се Топола као наше свеги- 
лиште веже за главпу пругу Миш—Београл. Ja To. 
полу узпмам као јсдипку у целипи, и полазпм om 
тога, да Топола заједпо са Жабарима, Вишевцом, 
Рачом, Радовап.ем n др., скупа чини nam пацио- 
нални хаџплук, и да према овоме ми целом томе 
крају, односно свим тим местпма, требамо и мо- 
рамо да посветимо пажњу, коју и заслужују; мо. 
рамо ,дакле, да учтшмо са своје страпе све, што 
je у namoj MOIIII да та места вежемо железпичком 
пругом, како бп преко n.e тамо лакше лолазплп ц 
освежавали лушу своју лржавотворпни и родо. 
л.убивим идеалима. 

Два су пројекта била за долазак до mra na- 
mer хапплука. Једап je пројскат nmao од Младе- 
повца ка Тополи, a друпи од Марковца преко Раче 
n Наталинаца за Тополу. Ja нећу и ne бих желео 
да улазим у детал>пе разлоге, зашто бп требало 
iilui једппм или лругим прпвцем, алп како ja на 
ствари гледам, npanan Марковац—Рача—Наталиц- 
im—Топола у прспмућству je над правпсм Млалу- 
повац—Топола, јер бп on спајао сва помепут,а зна- 
моппта мсста и омотућио на.м лак ппиступ овима. 
Гамо OBtiM прлвцсм бп nama деца, — nama поколс- 
n.a. пајлакшо мпгла лолазпти у везу са тпм тачкама, 
која чупају успомепу na Великог Вожда. 

Можда би пеко учппио приговор, да je пруга, 
која би се ралпла од Марковпа проко Раче и 
Наталипаца за Тополу дужа, и да би скупл.е ста- 
јала. Одмах би могао одговорпти, да je у стварц 
тако, али je ипак у поглелу изградње мно- 
го лакша, јер Cm шпла равппм терепом; порсл 
тога искорнстпло бп се cne, што je na тој прузи 
код Сарппоча огтвлрепо уз утрошак од преко 40 
милиопа дппара. Да би паставком рада na овој пр\- 
зи био опрапдап гмихшки утрошак n да би се ова- 
квим актом остварила 1една важна народна потоеба, 
која бп и заслужпс Шумадинце задовол.пла, јасно 
je. Illro je пајглавпијс зп потпупо дгаф1пси>е ове 
ппуге. ne би било поггоебно nnmc од 40,000.000 ли- 
папа a ово за држпнпп бупет ne би претстављало 
цифру, која би могла задавати бриге. 

Поред довде речепог, доо пругс којп би сс ил- 
Mchv Марконца н Тополе осгварио, могао бн се jom 
сада сматрати као дело једне трапсвсрзалпе пруге, 
која би ншла од Зајечара преКО Свплајпца, Тополе, 
Арап1)еловца до Лајковца, где би се везала за буду- 
hy главпу пругу Ба№а Лука—Тузла—Крал.ево. Ако 
би се пак радила пруга Младеповац—Топола, била 
би то пруга чисто локалпог зпачаја, — јсдап оби- 
чап крак којп би пмао само турпстичкн зпачај, и 
KOJU би се ренпирао јер би везпвао само мањи број 
насел>а. 

Сасвим би други случај био са пругом Марко- 
вац—Топола. Ona би пруга додпривала инола села 
п мпогс општине у срцу Шумадије, само на овоме 
правцу турисга би пмао прплике да впдп праву Шу- 
мадију, a поред овога и са економског и привред- 
nor пледишта ова би пруга бпла веома оправдана, 
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Ja бих ca овога места најлепше замолио г. Мн- 
нистра, да питању изгради.е пруге Марковац—То- 
пола поклоии споју високу пажњу. Шта би пак зна- 
чила ова веза у срцу Шумадије, иарочито шта би 
значио писак локомотиве кроз место ррђења вели- 
кога Вожда, мислим да je толико јасно, да o томе 
не би требало ни говорити. Ja бих га најлепше 
још једаред молио, да овом питању поклони своју 
виооку пажњу, и да својом утицајном речи допри- 
нссе, —ако би то било могуће, — да се пројскту 
прхтс Марковац—-Рача — Наталинцс—^ Топола ла 
ппсимућство над обичним краком Млаленовац— 
Топола и да сс израда ове пруге што пре настави. 

У нади да ће се ове моје мисли радо прихпатп- 
ги н да Iic им сс поклонити она пажи.а, Koiv one за- 
служују, ja изјављујем да hy гласати за буџет Мч- 
нистарства саобраћаја. (Бурно одобравање и пл.е- 
скање у центруму и на десници). 

Постсслччк Стеван Ћирић: Мма реч у имс rpv- 
ne Југословспске    националне странке г. Аугустин 
Лукачич. 

Ausruštin Lukačič: Gnsnndo narodni poslanici, 
trospodin Ministar saobraćaja u svom prošlop-nd'- 
šnipm "kstiozeu naelasio ie ovo: ,,П rasmatranju bu- 
džeta Ministarstva saobraćaja, potrebno ie nvck in№- 
ti U vidu speciialni značni ustanove i Dreduzeća ovor 
Ministarstva, čiji se rashodi i prihodi ne mosru bez 
štete po nacionalno ekonomske, a preko ovili i dr- 
žavno-finansiske interese, meriti istim merilom kao 
rashodi i prihodi ma kogra drugog resora. Prilago- 
dil iući državno gazdinstvo ekonomskom stanju na- 
roda, koje zahteva maksimalnu komoresiju državnih 
rashoda, najteže je nrimeniti taj prmcio pnilaeodu- 
jnći u vidu kompresija kod saobraćajnih ustanova i 
preduzeća ier se svaka greška i pretiravanje u tom 
pogiledu odmah neposredno oseća u nacionalno i pri- 
vredi, a preko ove i u državmm finansijama. Stoga 
je, tiored najozbiljnijeg proučavanja saobraćaja i 
privrede potrebno u ocenjivanju predloga budžeta 
Ministarstva saobraćaja imati dovoljan osećaj nji- 
hove zajedničke mere, jer su saobraćajne ustanova 
instrumenti, kojim se nrože veoma povoljno i efi- 
kasno uticati na oživljavanje privrede, kao god što 
se pogrešnom njihovom upotrebom može još više 
ukočiti začmaii privredni život zemlje". 

Iz citiranih reči može da se razabere pravilno 
shvatanje g. Ministra, da su naše željeznice naše naj- 
veće nacionalno-ekonomsko preduzeće, od čijeg pra- 
vilnog upravljanja zavisi u velikoj meri opšte eko- 
nomsko stanje naroda i države i pojedinih ppkrajina, 
kao i opšti  napredak na svim ostalim područjima. 

Pošto su, dakle, željeznice privredno preduzeće, 
pa čak i najveće naše, trebalo bi da se kod uprav- 
ljanja tog preduzeća i postupi s njime kao takvim, 
pa da se i upravlja njime kao takvim. U ovakvom 
privrednom preduzeću igraju glavnu i odlučujuću 
ulogu »ekonomija obrta i račun rentabiiiteta«. Ali 
se kod uprave naših željeznica ova dva odlučujuća 
faktora sve od Ujedinjenja na ovamo premalo 
uvažuju. Greške odnosno neekonomske mere u tom 
pogledu staju našu državu, odnosno željeznice svake 
godine teške milionc, koji bi se mogli korisno upo- 
trebiti za druge, više nego potrebne svrhe, pre svega 
za redovno održavanje već postojećih pruga i obje- 
kata, za tehničko dopunjavanje, za pravedno odme- 
ravanje bolje plate celokupnom personalu, kome pri- 

pada   najveći   deo   zasluga za procvat   našeg   sao- 
braćaja. 

Cilj ovake reorganizacije željeznica postoji u 
uprošćavanju uprave na željeznicama, pa i u tome, 
da se što više ekonomizuje njihova eksploatacija. 
Naša željeznička uprava morala bi nastojati, da se 
što više prilagodi ostalim potrebama ovih" pokrajina 
države, kao i to, da se obazire na opštu javnost. S Ob- 
zirom na razliku ekonomskog stanja u pojedinim 
pokrajinama potrebno je, da se postupi osobitim na- 
činom kod vodenja saobraćajne politike. Kao Sto 
nije podjednako razvijena u svim pokrajinama na- 
cionalna privreda, kultura i industrija, isto tako nema 
podjednako jakog saobraćaja na svim našim pru- 
gama. Iz statističkih podataka, koje svake godine ob- 
javljuje naša generalna direkcija željeznica, proiz-' 
laz;, da je intenzivitet saobraćajnog života najveći u 
pokrajinama, koje graniče sa Srednjom Evropom 
dtalijom, Austrijom, Mađarskom). Statistički podaci 
kažu i to, da se saobraćaj na našim prugama zguš- 
njuje od jugoistoka prema zapadu. 

Za željeznice u severo-zapadnim pokrajinama 
može se smelo tvridti, da su visoko aktivne i da do- 
nose željezničkoj upravi, kao i državnoj blagajni 
ogromne dobiti. Ove željezn'ce, ne samo da pokri- 
vaju sopstvene potrebe i da imaju još dobiti, nego 
se od njdiovih prihoda pokrivaju još i deficiti svih 
pasivnih pruga, kao i pasive rečne plovidbe i pomor- 
ske uprave. 

Uvažavajući činjenicu, da SU željeznice u severo- 
zapadnim pokrajinama visoko aktivne, racionalni će 
ekonomista ovim željeznicama posvećivati svu po- 
trebnu pažnju i neće da upravlja njima po opštem 
ključu ni finansiski ni personalno. 

Pasivitet pruga u nekim predelima naše države 
može da se ukine odgovarajućom reorganizacijom 
upravne politike, čime bi se moela postići i za ove 
pruge, ako ne već aktivnost, ali barem ravnoteža 
između prihoda i rashoda. Ovakva remedura ipak ne 
bi imala ni najmanji upliv na razvitak privrede u tim 
pokrajinama i neće opterećivati državnu blagajnu. 

Dokazano je već, da je personal na prugama na 
severo-zapadu države službeno veoma, a U nekim 
krajevima čak i prekomerno opterećen i iskorišćavan, 
dok je na priugama sa slabim saobraćajem isko- 
rišćavan nedovoljno. 

Pravilna promena u personalno ekonomskoj po- 
litici ni u kakvom pogledu ne bi nanosila štetu pri- 
vrednom razvitku odnosnih pokrajina. Njome bi se 
tek postigla ravnopravnost ovih službenika u ovim 
pokrajinama, što danas u našoj unutrašnjoj politici 
za konsolidaciju prilika bez sumnje igra veoma odlu- 
čujuću ulogu. 

Ali ne samo u pogledu zgušćivanja vozova i uki- 
danja noćnog saobraćaja, nego i reorganizacijom 
trasa kod pojedinih vozova mogle bi se postići go- 
dišnje milionske uštede, i to uz iste saobraćajne 
uspehe. 

Rasmatranje na polju ekonomije vuče daje za- 
ključak, da je ekonomija u željezničkom prometu u 
toliko veća, u kolko je veća putna brzina vozova 
i što manje ima voz staničnih zadržavanja i što su 
kraća ta zadržavanja. Uštedi na vremenu slednje lo- 
gički ušteda na personalu, na troškovima održavanja 
i amortizacije lokomotiva i kolskog parka. Stručna 
rasprava u tome pogledu daje samo za brzoteretni 
saobraćaj na pruzi Caribord—Beograd—Jascnice 
ovaj rezultat: 

62 
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Ako se skrati (i to se može postići) dosadašnje 
putno vreme brzoteretnog voza od 45 na 25 časova, 
dobiva se ovaj rezultat uštede: 

a) na personalu za oko    .    . din. 720.000 g^od, 
b) na troškovima amortizaci- 

je lokomotiva  i vozova .... din.  108.000 god. 
c) gorivo i mazivo    .... din. 286.000 god. 

Ukupno  dinara:   1,174.000 god. 

Kod jednog jedinog para vozova može se dakle 
na toj trasi godišnje uštedcti takvom ekonomskom 
politikom preko mil'on dinara, a da se ova politika 
primeni i na ostalim prmrama i trasama vozova, mo- 
glo bi se uštedeti na godinu više miliona d'nara. Kod 
naše željezničke uprave veliki jedan nedostatak leži 
i u tome, što svi putničk/ vozovi nisu dovoljno isko- 
rišćen'. Čak i na području Ljubljanske direkcije može 
se govoriti o nedostatku ove vrste, premda na Ottlge 
ove Direkcije otpada čitava jedna četvrbna celokup- 
nog putničkog saobraćaja. Mnogo veći nedostatci u 
tome pogledu postoje na prugama ostalih pokra- 
jina. Racionalizacijom i u tome smislu mople h; se 
postići svake godine više  milionske uštede. 

Ali ne samo pomenuti1 nedostatci, nego i druge 
činjenice u našoj željezničkoj politici podležu kri- 
tici. Gospodin Ministar u svome prošlogodršnjem 
ekspozcu naglasio je i ovo: »Finansiranie celo^ re- 
sora bazira se u glavnom na željezničkim bruto pri- 
hodnna iz kojih se po mesečnim obračunima izdvaja 
vozarinska taksa i predaje Ministarstvu finansija, a 
iz ostataka se podmiruju rashodi državnih željeznica 
kao i rashodi : viškovi rashoda ostalih ustanova u ro- 
som. Višak željezničkih bruto prihoda iznosi po 
predviđanju oko 440,000.000 dinara, od koje sume 
otpada na vozarinsku taksu 297 miliona, a na vš-ik 
neto nrihoda nad rashodima državnih željeznica 
140,000,000 dinara«. 

Iz ovib reči vidi se, da su aktivne samo željez- 
ivce dok su ostale ustanove u saobraćajnom resoru 
oasivne (Rečna plovidba i pomorska uprava"), I ovde 
bi trebalo da se vodi računa o ekonomiji u obrtu i 
rentabilitetu. Neka se sprovede remedura u pogledu 
lučkih taksa » transportnih tarifa pa će i ove usta- 
nove moći pokrivati barem svoje izdatke. Racionalna 
ekonomska politika odbija anomaliju, da željeznice 
materijalno nodupiru svog važnog i opasnoe konku- 
renta t.j. Rečnu plovidbu. Ukoliko se pak ekonomiia 
u prometu Rečne plovidbe i pomorske uprave ne bi 
mogla sprovesti povećanjem tarifa i taksa, neka se 
za pokriće deficita pronađu drugi izvori dohodaka, 
za koje neka glavni deo prinose samo one oblasti. 
u kojima se razvijaju ove grane saobraćaja, Pasivitet 
ovih ustanova opterećuje naše željeznice sa vše od 
oko 50 miliona godišnje, a to je suma, koja vredi, 
da se o njoj vodi strogo računa. 

Konačno još treba, da se podvuče potreba da se 
mora sprovesti reorganizacija i u politici gradnje no- 
vih pruga. Prošle godine odobrena je budžetska po- 
zicija za gradnju novih pruga u iznosu od 183 mili- 
ona dinara, a 'ove se godine predlaže 252 miliona. 
Ako se uzme u obzir činjenica, da svaki kilometar 
nove pruge staje prosečno 2 miliona dinara, može 
se reći da se iz redovnih tekućih dohodaka željezni- 
ca pokriva svake godine sveukupni porast željezničke 
mreže. Ovaj je brzi način amortizovanja na veliku 
štetu za već postojeće pruge, koje se zbog nedovolj- 
nih srestava ne mogu redovno održavati, pa i tehni- 

čki dopunjavati, A ipak su današnje pruge u sever- 
nim predelima države od vanredne važnosti za me- 
đunarodni kao i lokalni saobraćaj, pa i za nacionalnu 
našu privredu uopšte. Željeznice nisu objekat koji se 
brzo istroši, pa bi bilo zbog toga pametno i pravilno, 
kad bi se nove pruge gradile pomoću dugoročniji 
zajmova, čija bi se amortizacija imala da protegne 
najmanje na 50 godina. Ovakvim načinom amortiza- 
cije dobila bi se potrebna srestva za pokrivanje teku- 
ćih važnih i hitnih potreba, na drugim prugama, a u 
glavnom svaka bi se nova pruga amortizovala sama 
Potrebno je svakako, da se gradnja novih pruga od- 
voji iz redovnog budžeta saobraćajnog resora i da se 
takve gradnje sprovode isključivo pomoću dugoroč- 
nih zajmova. 

Pametnom remedurom u politici gradnje novih 
pruga, postigli bi se veoma povoljni rezultati za opštu 
nasu nacionalnu privredu kao i pametnom i celishod- 
no sprovedenom remedurom mogu se postići velike 
uštede, koje bi omogućile: 1) smanjenje tarifa na 
železnicama i time unapređenje saobraćajnog života 
na njima; 

2) Zadovoljenje svih potreba kod svih oblasnih 
direkcija; 

3) Bolje plate personalu i bolje službene priliko. 
Gospotlo narodni poslanici, da se saobraćaj vrv 

na našim prugama danas u takvom redu pripada za- 
sluga pre svega našim vrlim železuičarima, koji pored 
krajnje slabe plate i nepravilno sređenog službenog 
odnosa, obavljaju svoju napornu odgovornost, pa i 
opasnu službu sa krajnjim požrtvovanjem. Tome 
personalu poverene su velike i teške odgovornosti i 
upravljanje  milijardnim  imetkom. 

Svojstvo železničke službe upravo se ni u jednom 
pogledu ne može ravniti sa ma kojom drugom dr- 
žavnom službom, pošto su železničari radna vojska, 
koja ratuje i u miru. 

Železničari imaju, kao što to odgovara svojstvu 
njihove službe, danas u svima drugim državama 
sređene službene prilike, koje su u pogledu plata 
i ostalih boniteta bolje nego kod ostaliii grana dr- 
žavne službe. 1 u našoj je državi važio taj princip, 
sve do uvođenja sadašnjeg Zakona o državnom sao- 
braćajnom osoblju. Do tada imali su svoju pragma- 
tiku, koja im je u kompenzaciji za njihovu naporniju 
i odgovorniju službu pružala nešto bolje plate, te su 
bili i u drugim pogledima bolje, ili barem podjednako 
tretirani nego službenici ostalih grana državne 
službe. 

Danas postoji zaista jedan osobiti Zakon za dr- 
žavno saobraćajno osoblje ali je taj zakon u bit- 
nosti tek pogoršana kopija opšteg činovničkog za- 
kona, po kojoj su železničari u mnogom pogledu čak 
zapostavljeni za ostalim državnim službenicima, a ne 
nagrađeni. Da se danas primeni i za železničko osoblje 
opšti činovnički zakon, ovo bi osoblje time zaisl 
steklo neka prava i to prava vrlo važne prirode. 

Dok  Zakon   o  činovnicima  određuje   za   admiu;. 
strativnu  kaznu   u  jednom  slučaju   tek  najviše   10" 
odbitka od  mesečne plate, predviden je Zakonom 
državnom saobraćajnom  osoblju odbitak  čak do 30 
dana, ili 100%. Karakter železničkog osoblja je tak 
da je službenik uvek  izložen  kazni  premda  obavlja 
svoju službu u redu i pravilno. Uvek može da se 
nade uzrok za kaznu jer su Pravilnici  i odredbe 
vršenje   železničke   službe   nepotpuni   i   nesavrŠe 
pošlo sasvim savršeni  i  ne  mogu biti. 
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Administrativne kazne u železničkoj službi si: 
veoma česte i to nije samo od moralnog značaja, 
nego duboko zaseca i u gazdinstvo osoblja. 

U budžetskim godinama 1929—1936 platili su že- 
leznički službenici ove iznose administrativnih kazna: 

1929/30 
1930/31 
1931/32 
1932/33 
1933/34 
1935/36 

Din. 3,758.000 
„ 2,715.000 
„ 3,338.000 
„ 2,530.000 
„ 2,570.000 
„ 1,711.000 

ukupno dakle oko 10 milijona za vreme od (i godina, 
;li   preko 250 dinara po osobi. Interesantno bi bilo 
uporedenje   s   odnosnom   statistikom   ostalih   grana 
državne  službe  i  smelo  može  da  se  ustvrdi,  da  svi 
ostali    državni   službenici   nisu   platili za   pomenuto 
doba   niti polovinu onoga što su platili železničari. 

U   pogledu   disciplinskog   postuijka   veoma   je 
važna  i značajna razlika između postupka koji važi 
za   ostale  državne službenike i  onom za železničare 
Zakon o činovnicima određuje dve vrste disciplinskog 
suda i to: kao prvi stepen Upravne sudove a kao dru^i 
Državni savet. Sude im dakle nestranački sudovi. Za 
željezničare  u  tom   pogledu  važi  ona:  „Kadija  tuži 
kadija sudi". 

I za železničare postoje disciplinski sudovi prvog 
i drugog stepena, i to prvi na sedištu oblasne direk- 
cije, dni^i kod Generalne direkcije, odnosno Mini- 
starstva saobraćaja. Ovi sudovi nisu sastavljeni od ne- 
stranačkih organa, nego od železničkili službenika i 
još iz svih struka. Takav sud ne može da bude nepri- 
strasan, pošto je nainienovan od uprave i sastavljen je 
od upravnih organa. Primećuje se kod suđenja i upliv 
uprave. Dešavaju se slučajevi da sud prvog stepena 
kazni službenika za neki prestup ,i to tako kao što 
odgovara tome prestupu. Taj sud doneo je presudu 
na osnovu ličnog saslušanja okrivljenika, tužJoca, 
svedoka i istrage na licu mesta. Ali je uvedena oba- 
vezna praksa da mora tužilac protiv svake presude 
prvostepenog dJscipMnskog suda podneti priziv na 
(Irngostepeni sud , taj donosi presudu samo na os- 
novu podnesenog pismeno,!;' elaborata. Posledica 
toga su neverovatni događaji, da drugostepeni sud 
povećava kazne za male prestupe, dok se kazne za 
krupne prestupe umanjuju na osnovi raznih interven- 
cija itd. 

Železničkog službenika može da suspenduje ob- 
lasni direktor kada god hoće, za službenika drugih 
grana propisuje zakon za to rešenje disciplin- 
skog suda. 

Ako propratimo život železničkog službenika mo- 
žemo da ustvrdimo, da on nikad ne poznaje ni 
praznik ni nedelju, ni odmor itd. On ne poznaje ni 
osmočasovni rad, pošto su danas veoma često slučaji 
da vrši službu j do 17 časova dnevno. Pošto je to 
tako, ovakav je službenik za celo svoje službeno 
doba, koje je, doduše, za pet godina kraće od doba 
ostalih državnih službenika, uposlen do 120.000 pa i 
više radnih časova, dok njegov drug u drugoj grani 
državne službe za 35 godina službe napuni tek 60 
70.000 časova. Ovo je činjenica koja govori dovoljno 
jasno  te joj nije potrebno obrazloženje. 

Poznato je, da državni službenici uživaju bes- 
platno lečenje u državnim bolnicama, a u slučaju, da 
se razbole, pa se traži od njega lekarsko uverenje, 
mora da ga pregleda te mu izda besplatno uverenje 
državni lekar. Železnički službenici imaju obavezno 
osiguranje za slučaj bolesti i moraju da u tu svrhu 

prinose osetljive novčane žrtve. Lečenje u bolnicama 
za njih nije besplatno, poŠto mora te troškove da 
pokriva bolnički fond, ili bolje rečeno, oni satni. 
Samo u g. 1935/3G železničari' su platili 22,700.000 
dinara prinosa za bolničko osiguranje, što znači 350 
dinara po osobi. Ovaj ostatak opterećuje njihovu 
platu, koja nije veća od ostalih dok su ostali državni 
službenici oslobođeni od ovog kuluka. Uostalom, bo- 
lesničko je osiguranje saobraćajnog osoblja jedna 
glava za sebe, o kojoj ćemo da raspravljamo drugom 
prilikom. Za sada konstatiijem samo to, da razni 
pravilnici i raspisi o izvođenju bolesničkog osigu- 
ranja železničkog osoblja ne odgovaraju „naredbi 
o osiguranju državnog saobraćajnog osoblja za slu- 
čaj bolesti i nesreće, M.S.br. 16.276 od 30-V-1922 
godine". Pre svega pogođeni su lakultativni članovi 
u svojim legitimnim pravima. 

I/, gornjih činjenica proizlazi, da treba dati sao- 
braćajnom osoblju osobitu pragmatiku, u kojoj će 
biti sadržana sva ranija stečena prava i bolje skupoći 
odgovarajuće plate na što su sadašnje, pa j u neko- 
liko bolje, nego što ih imaju ostali državni službenici. 
Ovo nije nikakva milost, nego je neophodno po- 
trebno zbog osobitih poteškoća, odgovornosti i opa- 
snosti železničke službe. Premda železničari imaju 
kraće službeno doba, što u istini nije, oni se za doba 
službe besprimerno brže istroše i ostare te ovako 
skraćeno službeno doba nije nikakva odgovarajuća 
ošteta, ako im se ne da istovremeno i ošteta, da mogu 
svoje istrošene snage nadoknaditi boljom hranom, 
mirnim životom itd. 

Ustroj i važnosti železničke službe traže, da se 
mora strogo voditi računa o tome ko će zauzeti vo- 
deće i odgovorne položaje n centralama i jedinicama. 
Trebalo bi da se usvoji princip koji važi u vojsci, da 
dođe na takav pOložaj onaj, koji ima dovoljnu praksu 
i dovoljnog životnog iskustva. Ne bi smeo da bude 
šef ili načelnik, ko ne bi imao barem 12 do 15 godina 
egzekutivne prakse u svim službama, time bi stekao 
prepotrebno upoznavanje i sa službom, koje tim ne 
može dati nikakva škola. Ali postoji kod nas, naža- 
lost, praksa, da se na vodeće položaje postavljaju 
lica, koja su jedva svršila školu i poznaju železnički 
ustroji železničku službu tek iz štiva. Ovo važi oso- 
bito za prilike u centralama. Neka se na najvidnija 
mesta u centralama postavljaju samo stručno zaista 
dobri organi. Politička pripadnost mora da bude pod- 
ređenog značaja. 

U našoj su državi železničari podeljeni na dve 
vrste: postavljeno osoblje i radii:š!vo. Radništvu 
službeni odnos ureduje Radnički pravilnik, koji ne 
odgovara ni u socijalnom ni u moralnom pogledu. 
Službeni odnos radnika u službi državnih železnica 
gori je, nego kod radnika koji služe privatno ili čak 
stranom kapitalu, ali ga štiti Ministarstvo socijalne 
politike, koje nm je ozakonilo određena prava. Na 
primer radnik u privatnoj službi prima za prve dane 
bolesti od službodavca punu nadnicu, a radnik kod 
železnice tek 75%, ali i ovo iz sretstava Bolesničkog 
fonda, koji izdržava on sam. Ovo znači da službo- 
davač -- zeleznička uprava u tome pogledu ne troši 
ništa te je onu socijalnu dažbinu prenela jednostavno 
na teret radnika. 

Za vreme vojničkih vežbi privatni službodavac 
dužan je da plati platu svome radniku, dok zeleznič- 
ka uprava ne pruža svome radniku ni pomoć, premda 
i taj radnik vrši tek svoju visoku državljanski! du- 
žnost. U takvom je slučaju radnikova porodica osta- 
vljena sama sebi i mora da gladuje. 

62* 
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Uvedena je kod železnice i praksa, da se radnik, 
koji obavlja samostalno i sa puno odgovornosti slu- 
žbu nameštenika, ne plati kao nameštenik, nego kao 
obični fizički radnik za najniže radove. Takvih rad- 
nika vršilaca dužnosti regulisanog službenika imamo 
priličan broj, ima ih, koji su na takvim položajima 
čak i do deset pa i više godina. Ako budu postavljeni 
kao regulisani službenici, one im se godine ne ura- 
čunavaju u službu za penziju, napredovanje ili odmor, 
premda SU kroz ono doba prinosili određene i oba- 
vezne prinose za radničko penziono osiguranje. Ovo 
znači, da im je uprava službeno doba jednostavno 
produžila za celih 10 godina te ovaki službenici ne- 
maju 30 nego faktički četrdesetgodišnje službeno 
doba. Ovo je socijalna i moralna nepravda koja vapi 
do neba, to Je postupak bezdušnog kapitaliste, a ne 
državne uprave. Ova se praksa izvodi već godinama, 
bez obzira na to, da se time i grubo gazi zakon, 
pošto takav službeni odnos ne bazira ni na kakvoj 
pozitivnoj zakonskoj odredbi nego je tek lukav pro- 
nalazak naše državne uprave, da ovako dolazi do 
radne snage za malu cenu. 

Zeleznički službenici, koji su bili regulisani po 
Zakonu 0 državnom saobraćajnom osoblju od Ш23 
godine sa uračunavanjem sviju do tada koti saobra- 
ćajne ustanove provedenih godina službe za stepen 
plate i za penziju, sa provedbom na nov zakon iz 
1931 godine izgubili su sva prava i na stepen plate 
i na penziju za godine službe provedene pre reguli- 
savanja. A pošto ima kod pojedinaca takvih godina 
po 20, 25 pa i više, to pogođeni službenici gube 
preko 50 pa i do 70% onih primadležnosti, koje bi 
im  inače imale  da pripadaju. 

Osoblje saobraćajne ustanove i to mahom zva- 
ničnici i služitelji, koje je novi zakon iz 1931 godine 
zatekao na službi bilo je podeljeno u pogledu prava 
na uračunavanje godina službe za stepen plate i za 
penziju na dva tlela i to na taj način, što su se onima, 
koji su bili regulisani pre 1 septembra 1923 godine 
uračunale sve godine službe bilo pre ili posle regu- 
lisanja za stepen plate i za penziju, međutim onima 
koji su bil; regulisani (postavljeni) kasnije, nakon 
1 septembra 1923 godine, novi zakon ne priznaje 
pravo na uračunavanje (ubrajanje) godina službe pre 
reguliranja hiti za stepen plate, pa ni za penziju, iako 
su i ovi drugi isto tako već bili dekretom postigli 
prigodom postavljenja ovo pravo. 

Pored toga bili su prvi i drugi pre postavljenja 
članovi prije postojećih penzionih fondova, pa su već 
Mine postigli pravo za penziju, koju uostalom uživaju 
svi oni koje novi zakon iz 1931 godine nije zatekao 
na službi. 

Sa ovom podelom osoblja na regulisane pre 
1 septembra И>23 godine i regulisane posle tog datu- 
ma bila je učinjena presudna greška, koja je po- 
vukla sa sobom užasne posledice. 

Uprava je stare službenike koji su navršili 65 
godina starosti ili su postali inače nesposobni za 
dalju službu otpuštala bez ikakva prava na penziju, 
pošto nisu još navršili 10 godina regulisane službe 
i ako su navršili po 35 i više godina neprekidne slu- 
žbe kod saobraćajne ustanove i ako su postigli pravo 
na penziju još pre regulisanja. I konačno im je bilo 
to pravo dato i dekretom kada su bili postavljeni za 
legiilisanog službenika. 

Otpušteni službenici su podnašali žalbe protivu 
ovoga postupka Državnom savetu, ali Državni savet 
je više puta u sasvim podjednakim slučajevima me- 

njao svoje stanovište te je nekoje žalbe mazio i pri- 
znao pravo na uračunanje godina dnevničarske slu- 
žbe za penziju po zakonu, a drugima je opet to pravo 
osporio. 

Ironija je i u tome, što ima slučajeva, da na 
primer službenik sa mnogo manje godina službe 
dobije veću penziju nego njegov drug koji je služio 
5 ili više godina i bio već pre regulisanja kvalifikovan 
radnik, na primer skupinovoda i t. d. što prvi nije 
bio ni pre ni posle regulisanja. Ali razlika je u tome, 
što prvi dobija za 32 godine, od kojih je bilo nad 
polovinu neregulisane službe, mesečnu penziju od 
preko 1.400 dinara, međutim drugi dobije za 36 go- 
dina, od kojih 11 godina regulisane službe, sa oce- 
ii,mi »vrlo dobar« dinara 436 neto penzije. 

Iz navedenoga je jasno da je to velika nepravda, 
koja je možda učinjena ne hotimice nego zabunom 
i koju bi bilo potrebno hitno ispraviti. 

Pogođeni, koji se nalaze u užasnim prilikama 
čekaju zajedno sa porodicama nestrpljivo dan, kad 
će biti ova nepravda popravljena. 

Prema tome je neophodno potrebno: 
1) Da se ove godine službe priznaju za stepen 

plate i za penziju. 
2) Sva penzionisanja koja su već izvršena a koja 

tome načelu ne odgovaraju neka se revidiraju. 
3) Svima penzionerima, koji ne primaju barem 2 

trećine normalne penzije neka se ukaže hitna nov- 
čana  pomoć. 

Ova pomoć je opravdana time, što se pogođeni 
nalaze sa svojim porodicama u velikoj bedi. Ova suma 
neće biti velika, pošto ima ovakvih penzionera do 
sada još relativno malo. 

Neka iščezne vest da u Jugoslaviji nema reda ni 
pravde. 

U našoj državi postoji i anomalija, da su saobra- 
ćajni službenici u nekim direkcijama preopterećeni, 
dok u drugim nisu dovoljno iskorišćeni. Ta anomalija 
se pojavljuje zato, jer je osoblje podeljeno po km. 
dužine pruge, a ne po jačini saobraćaja. 

Prava personalna politika mogla bi svakako uzi- 
mati u obzir najvažniju činjenicu u saobraćajnoj 
službi, t.j. jačinu saobraćaja na pojedinjm prugama 
i srazmerno tome odrediti broj službenika. Može se 
tvrditi, da Ljubljanska direkcija ima za obavljanje 
saobraćaja premalo osoblja jer je saobraćaj na 
njenim prugama najjači. Dokazano je već u mojoj 
prošlogodišnjoj interpelaciji, da je osoblje Ljub- 
ljanske direkcije preopterećeno, što može da ima u 
dogledno vreme nepovoljne posledice na zdravlje 
službenika, pa i za državnu blagajnu. Ovi službenici 
neće moći da izdrže u službi propisano doba, jer će 
se prebrzo istrošiti te će državna uprava morati da 
izdržava duhovne ili fizičke invalide ,a to je neradni 
personal. Saobraćajna služba na području Ljub- 
ljanske direkcije ne sme da se uporeduje sa službom 
U onim direkcijama, gde saobraćaj nije toliko jak. 
Vremenski je možda službenik na drugim prugama 
uposlen isto toliko, koliko onaj na Ijubjanskoi, ali 
je zaposlenost različita, pa zato službenik kod te 
direkcije troši više duhovne i telesne energije. Zbog 
te prezaposlenosti osoblje Ljubljanske direkcije upr- 
kos krajnjoj potrebi ne može dobiti godišnje osu- 
stvo, iako nm je to zakonom zajamčeno. Privatni 
službodavac da svome službeniku osustvo ili bilo ka- 
kvu god otštetu, dok naš železnički službenik, koji 
služi državi i obavlja jedan od najtežih i najodgovor- 
nijih poslova, ne dobiva ni osustvo ni otštetu. U tak- 
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vim prilikama nije moguće očuvati moral osoblja na 
onoj visini koja je potrebna uvek i svuda. Ima vrste 
službe i ima jedinica, gde je ove godine preko 50% 
pa  čak i  100%  zakonom priznatoga odmora neisko- 
rišćenoga a to samo zbog toga, što nema dovoljno 
osoblja. Treba uzeti i u obzir, da je kadar saobraćaj- 
riog   osoblja   kod   Ljubljanske   direkcije   već  ostareo 
i da podleži bolovanju. I to igra veliku ulogu. Pošto 
nciiui  dovoljno personala za zamenu bolesnika, slu- 
žb:!   se  prebacuje na preostale zdrave i tim načinom 
forsiranim  radom danas se još dosta u redu obavija 
saobraćaj.  Ali   dokle?  U pitanju  podmlalka  nije bila 
obraćena, a  ni danas se ne obraća dovoljna pažnja. 
To i^ra sada a igraće i u buduće vidnu i važnu ulogu 
na   redovno  održavanje  saobraćaja.   Železnička   slu- 
žba, osobito egzekutivna traži od svakoga dugu prak- 
su,   pre  iie,L,ro je usposobljen za   samostalno   vršenje 
službe.    Ali    prošle   godine,   prilikom   manevara   na 
Kupi, Ljubljanska je direkcija postavljena pred alter- 
nativu: 1) ili da održava saobraćaj sa postojećim oso- 
bljem pa ma i po ceni njegovog zdravlja i oporavka 
ili   2)   da   zapuši   rupe  novajlijama  bez prakse.  Rešila 
se у.г\  drugu alternativu, pa je bilo slučajeva, t,rde su 
bile  cele partije voznoga osoblja, sem vozovode, sa- 
stavljene  od  samih  novajlija,  sa  kojima  je  održana 
tek vežba od nekoliko dana, pa su odmah dirigovani 
na  samostalna mesta sa-punom odgovornošću. Ume- 
šnosti  ostalog železničkog kadra, koji je u svakom 
pogledu u veliko potpomogao  te  novajlije, pripada 
zasluga, da  nije dolazilo do katastrofa. A tu nastaje 
interesantno pitanje, ko bi bio moralni pa i faktički 
krivac za eventualne nesreće? Da li onaj koji je uzeo 
na sebe taj posao zbog parčeta boljeg hleba, ili oni 
vodeći  upravni organi, koji nisu predvideli,  ili nisu 
hteli  predvideti eventualne posledice. Po slovu zako- 
na  i   odredbama službenih propisa svakako bi odgo- 
varao  onaj, koji je uzeo na sebe takav posao, dakle 
siromašak,  dok  bi  mu  onaj  dru^i  bio  tužilac.  Kuda 
će  da nas dovede takva personalna politika? 

Potrebno je da se opet vratimo na prošlogodi- 
šnju interpelaciju. Ciframa i tačnim opisom konkret- 
nih slučajeva upozorena je Narodna skupština na 
faktično stanje kod Ljubljanske direkcije. G. Ministar 
saobraćaja naveo je u svom odgovoru, da su sličn.2 
prilike u celoj državi i da ima direkcija u Ljubljani 
srazmerno više personala nego ostale direkcije. Istina 
je da ima nešto više personala na kilometar nego 
ostale direkcije, ali to nije dovoljno, ako se uvaži 
jačina saobraćaja na njenim prugama, što je svakako 
glavni faktor. Ne od dužine pruge, koju imaju po- 
jedine direkcije, nego od broja vozova, stanica, broja 
otpravljenih prispelih i tranzitnih putnika, prtljaga 
ekspresnih i ostalih pošiljaka, zavisi broj osoblja. 
Na pr. na pruzi Grosupje—Kočevje u Ljubljanskoj 
direkciji dovoljna su za sve vrste službe po dva slu- 
žbenika na kilometar pruge, dok na glavnoj pruzi 
nije  dovoljno ni 30 službenika. 

Ljubljanska direkcija ima sa opterećenjem od 
preko 5 milijona bruto tonskih kilometara 25.15% 
sveukupne dužine svojih pruga, dok Zagreb, Snbotica 
i Beograd irnaju takvih pruga samo oko 10%. Iz toga 
proizilazi da joj je potreban i srazmerno veći broj 
osoblja. 

Gospodin Ministar u svom odgovoru naveo je i 
to, da u Ljubljanskoj direkciji vidnu ulogu igra 
tranzitni saobraćaj što nije osobita zasluga Ljubljan- 
ske direkcije. Istina je da je to posledica (arifske 
politike koja dirigujc tranzit, ali je i za održavanje 

tranzitnog saobraćaja potrebno osoblje i to ne samo 
na pograničnim stanicama,   kao što   bi   neki   mislio, 
nego treba da je svaki voz  opremljen   mašinskim   i 
voznim   osobljem  i   treba   ojačati  staničnu,  kretničku 
i   nadzornu  službu.  Ovako  pada  dakle  teret   tranzita 
na  osoblje  Ljubljanske  direkcije.   U' poslednje  doba 
uveden  je  U   našoj   žele/ničkoj   upravi  sistem,  da   se 
uposluje personal u saobraćajnoj službi po partijskoj 
pripadnosti. Taj  postupak  nije pravilan i vodi usta- 
novu u propast. Već tako i onako pasivne pruge  ne 
bi   se   smele   opterećivati   novim   primanjem  suvišnog 
osoblja, jer je  tim  načinom  izdat   novac bez  ikakve 
koristi za državu i upravu. Ako već treba, neka se ti 
ljudi uposle tamo, gde će njihov  rad  donositi državi 
i  neke koristi.  I  ako se uposluju ljudi, neka s'e upo- 
sluju tamo, gde ima za to službena potreba. Za vre- 
me od   I  januara  1936 do marta meseca  1!Ш godine 
Sarajevska  železnička  direkcija   dobila  je  više   nego 
4000 novih radnih snaga, pa je njeno personalno sla- 
nje  postiglo broj  iznad   14.000, dok je  Ljubljanska 
direkcija  dobila   za  isto  vreme  samo   159  novih   rad- 
nih snaga. Ovaj  razmer nije pravilan  i pravedan, pa 
se   opravdano  gOvOrl  b  zapostavljanju  potreba  Ljn- 
bljanslve direkcije i drugih krajeva. 

Moram da priznam, da se je stanje u Ljubljan- 
skoj direkciji u toku poslednjih meseca popravilo, 
zašto smo svakako zahvalni g. Ministru saobraćaja. 
Ali ovo povećanje personalnog stanja još iz daleka 
ne odgovara ni unapred određenom broju, a još ma- 
nje faktičnim potrebama. Samo u saobraćajno-ko- 
mercijalnoj službi nedostaju danas, prema unapred 
određenom broju, koje je za sadašnje saobraćajne 
prilike svakako suviše malo, efektivno 124 lica. Ovo- 
me mora da se doda još 131 lice za nesposobne slu- 
žbenike, koji čekaju, da budu penzionisani i za pove- 
ćanje staničnog, magazinskog i voznog osoblja zbog 
uvođenja novih vozova n doba novog reda vožnje 
1938/39 god. 

Ukupni manjak iznosi dakle 255 lica. 
Nepravilno favoriziranje Sarajevske direkcije i 

juga primećuje se u tome, da novo primljeni službe- 
nici, koji se dosele sa juga U severne oblasti, dolaze 
odmah, ili u najkraće vreme do postavljenja, dok već 
stari i izvežbanl radnici i dnevničari-vršioci dužnosti 
regulisanih službenika još dalje ostaju nerazvrstani 
i zapostavljeni ili gube čak i mesto. Novajlija sa juga 
prestiže, dakle, starijeg i izvežbanog kandidata. Ova 
politika favoriziranja ne može da vodi do pravih i 
dobrih rezultata kod konsolidacije unutrašnjih poli- 
tičkih prilika. 

Danas igraju političko-partijski momenti i inte- 
resi vidnu ulogu kod nameštanja i premeštanja u sao- 
braćajnom resoru. Dešavaju se neverovatni slučajevi 
da savestan i dobar službenik bez ikakve prediduće 
istrage bude premešten, a na osnovu proste denun- 
cijacije. Premešteuom službeniku ne daje se moguć- 
nost odbrane, da bi dokazao nevinost nego biva pre- 
mešten po službenoj potrebi. Dešavaju se čak i slu- 
čajevi da se nacionalno svesni i dobri Jugosloveni 
otpuštaju iz službe bez ikakve istrage, bez ikakve od- 
brane. Ovaj metod, ne samo da nije zdrav nego upro- 
pašćuje moral i nacionalnu svest osoblja. Poznati su 
slučajevi da se upozoravaju neki službenici, da ne 
saraduju U tome ili onome udruženju, ma da je to 
udruženje eminentno nacionalnog karaktera (Soko). 
To može da ima samo zle posledice, pošto se službe- 
nici ne usuđuju da više rade u nacionalnom i držav- 
nom interesu što im nalaže njihova savest i držav- 
ljanska dužnost. 
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U s.'iohraćajnoin resoru, koji traži od svakog 
službenika celog i savesnog čoveka, partijska poli- 
tika tie lii smela imati nikakvu ulogu, odnosilo ba- 
rem ne takove, kakvu igra ona kod nas. U svrliu po- 
trebnog popunjenja personalno;; stanja, koje se izvo- 
di primanjem novog osoblja, ima da važi jedini pra- 
vilni i pravedni princip, da svaka direkcija prima 
novo osoblje sa teritorija svoga područja. 

Za definitivno i radikalno sredenje svili pitanja 
železničkog osoblja jeste i ostaje neophodna potre- 
ba: novi moderni zakon s pripadajudm pravilnicima 
U kome treba da se poštuju sva stečena prava i novi 
u dnliu vremena i socijalnim potrebama Odgovara- 
jući  radnički pravilnik. 

Da se pak što pre poprave barem najteže ne- 
pravde železničkom osoblju, neophodno je potrebno, 
da se u Finansiskom zakonu za narednu budžetsku 
godinu usvoje bar sledeči predloži, koji se odnose na 
zakonska i  moralna  prava  žele/.ničkili službenika: 

1) izmena zakonskih odredaba p ubrajanju rad- 
ničkih godina za penziju. 

2) Ukidanje karenčno^ doba jedne godine za 
sticanje prava na veće prinadležnosti posle una- 
pređenja. 

3) Potrebu priznanja svojstva ekzekutivne slu- 
žbe službi saobraćajnih činovnika, saobraćajaca i sao- 
braćajnih avaničnika, šefova stanice, saobraćajnih i 
transportnih kontrolora i službi nadzornika i čuvara 
pruge. 

4) Pravedno uređenje unapređivanja administra- 
tivnih činovnika-oficijala u sedmu grupu. (U čl. 276 
Zakona o držvnom saobraćajnom osoblju iz 1931 go- 
dine  neka se donese  dodatno zvanje „viši  oficijal"). 

5) Ukidanje nepotrebnih uslova za unapređenje 
u sedmu odnosno petu j,rrupu, koje ni opšti Zakon o 
činovnicima ne poznaje. 

6) Omogućavanje unapređenja maturantima do 
zaključno četvrte grupe. 

7) Stavljanje van snage tumačenja G. П. br. 
41.92034. — Službene novine saobraćajnih ustanova, 
— po kojem je uskraćeno pravo unapređenja u petu 
grupu onih, koji su kod Južne železnice na osnovu 
položenog ispita za jednogodišnjeg dobrovoljca 
(đaka) bili prevedeni u drugu kategoriju. Oni prema 
tome imaju sva prava II kategorije, pa im stoga una- 
pređenje u petu grupu ne treba odbijati. 

8) Priznanje prava II kategorije onim činovni- 
cima Južne železnice, koji su sa nepunom srednjom 
školom svršili 1 i 11 ratni kurs kod direkcije Ljublja- 
na, kao što je to priznato apsolventima I "i 11 ratnog 
kursa održanih kod Beogradske direkcije. 

9) Definitivno uređenje starih penzionera, jer je 
već krajnje vreme da stalni opravdani vapaji tih 
ljudi već jednom dopru do srca merodavnih činitelja. 

10) Nadalje je neophodno potrebno, da se daju 
dovoljni krediti svima odeljenjima za radničke nad- 
nice, da se konačno prestane sa svakogodiSnjim pri- 
silnim otsustvinia radništva, te da se pravilnici za slu- 
žbeno odelo i onaj za sporedne prinadležnosti pra- 
vilno i pravedno primenjuju. 

Stvarno i u pojedinostima obrađeno obrazlože- 
nje gornjih predloga već je ponovo podnelo Nacio- 
nalno stručno udruženje merodavnim faktorima. 

Povoljno uvaženjc i izvođenje gornjih predloga 
imalo bi medu osobljem bez sumnje veoma dobre 
posledice za podizanje poverenja prema državnoj 
upravi kao i morala i pravne sigurnosti. 

Svi napred navedeni predloži su opravdani i tre- 
balo ih je već davno usvojiti, no plašim se, da će i 
ove godine ostati kao glas vapijućeg u pustinji. 

Zato sam .prinuđen, da glasam protiv budžeta! 
(ŽIVO odobravanje  i  pljeskanje  na  levici). 

Прстседипк Стеваи Ћирић: Има реч у име 1 la- 
родпог радног клуба народни послаппк др. llium 
Јанчич. 

Dr. Ivan .lančić: Gospodo narodni poslanici, sao- 
braćaj je bez sumnje najvažnija gVana privredo u 
zemlji. Ali ni jedna grana naše privrede ne traži to- 
liko smotrene brige, kao što je saobraćaj. Pre svega 
treba da se načini saobraćajni plan, tek na to mo- 
žemo da govorimo o saobraćaju i o privrednoj bazi 
jednoga predela u zemlji. 

Država ^radi železnice i opravlja puteve, ali ni 
jedan ministar nije nama izneo saobraćajni plan. Samo 
kad je bio saobraćajni ministar general Milosavljevič, 
izradio je plan železničke mreže, koji je bio docnije 
dopunjen i delimice izmenjen. 

Nama nije poznato, da li se grade nove želez- 
nice po ovome planu i jeli bio pomenuti plan docnije 
izmenjen prema željama pojedinih ministara, ili je 
ekonomski komitet ministara izmenio ovaj želez- 
nički plan. 

Svake godine grade se železnice. Prema ekspo- 
zeu g. Ministra biće krajem 1938 godine izrađena že- 
leznica od Ustiprače do Foče. Radi se na pruzi Kra- 
ljevo—Čačak. U radu je izrada detaljnog projekta 
pruge Sarajevo—Doboj. 

Govori se da će biti normalisan kolosek pruge 
Urod—Sarajevo. 

Sada se postavlja pitanje na kojoj osnovi i pre- 
ma kakvome planu se sve ovo vrši. Nema sumnje da 
je nama svaka nova grupa dobrodošla ali treba 
gledati koja je važnija s obzirom na privredne po- 
trebe državnih železnica, s obzirom na državnu od- 
branu. 

O tome mora da bude obaveštena javnost, a na- 
ročito Narodna skupština. Ubeden sam da utiču na 
izgradnji železnica razni partijski, politički i čaršij- 
ski uitcaji. 

Jedan pogled na železničku kartu nam pokazuje 
da imamo na periferiji nekoliko železnica, dok je 
naš centar i jugozapad potpuno prazan. Nove pruge 
grade se opet u onome trokutu, koji već ima želez- 
nica dok su 2/3 države potpuno zapostavljene. Pitati 
se moramo kako je došlo do toga i koja je baza 
ove saobraćajne politike. Važno je to zbog toga. 
pošto je saobraćaj opet baza privredne politike. 

U pojedinim zemljama grade se železnice ili 
prema centralističnom ili pokrajinskom ili planskom 
sistemu. U našoj državi ne držimo se mi nijednoga 
od ovih sistema, nego imamo, kao što izgleda, sasvim 
svoj sistem, kojeg bi mogli zvati hipercentralistič- 
nim sistemom, i ako Beograd koji leži na Dunavu i 
Savi najmanje odgovara ovome sistemu. Naš narod 
naziva ovaj sistem beogradsko-čaršijskom saobra- 
ćajnom politikom, na koju nema ni narod, ni Na- 
rodna skupština pa ni gospodin Ministar nikakvog 
uticaja. 

Posledica pomenute politike jeste, da su centar 
i jugozapad naše zemlje ostali bez ikakvih komuni- 
kacija. U čemu je razlog? Samo jedan pogled na 
železničku kartu nam pokazuje, da fali nama jedna 
saobraćajna osa transversalna, koja bi išla od severne 
granice na primer iz Maribora, preko Zagreba ili 
Ljubljane u Banja   Luku,   Jajce—Sarajevo—Foča— 
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Sjenica   ili   Bijelo   Polje—Novi   Pazar—Mitrovica— 
Skoplje. 

Odmah posle rata videla se je potreba ove trans- 
Versale ali ni danas, 20 godina ppsle rata, ova se 
transversala nije podigla, i ako već u glavnome po- 
stoji, još fali samo komad od Banja Luke do Sa- 
rajeva i od Sarajeva do Novog Pazara. 

Značaj ove transversale toliko je jasan, da nije 
potrebno o tome ni govoriti. Naročito" važna bi bila 
ova transversala za celokupnu odbrana naše zemljo, 
jer je to linija koja vodi 100 do 200 km od mora 
paralelno sa graracom naše zemlje i leži na najopas- 
nijim frontovima te omogućava brzo prebacivanje 
velikih vojničkih snaga iz Južne Srbije u Slovenafiku 
il obrnuto, dalje u centar zemlje ili praktično reče- 
no, s Bugarskog ili albanskog "fronta na Italijanski 
ili Austrijski front. 

Bitni razlozi za ovu transversalu bili bi osim ze- 
maljske odbrane i etnografski. Svi naši Musliman, 
imali bi jednu idealnu saobraćajnu vezu od Banja 
Luke preko Sarajeva i Novog Pazara do Skoplja. 
ВПа bi to jedna vanredno jaka saobraćajna veza koja 
bi pojačala duhovno jedinstvo između naših musli- 
mana. Izgleda pak da se ovi momenti ne uvažuju, 
a mene čudi da se dešava to baš za vreme ministro- 
vanja g. dr. Spaha. 

Izgleda da postoji parola, da se muslimani nn 
smeju povezati medu sobom i žao mi je da gospodin 
Ministar, kao Musliman — Jugosloven, ne ostvari 
ove u svakom pogledu toliko potrebne i važne že- 
lezničke pruge. 

Drugi razlog koji se navodi protiv izgradnje ove 
transversale jeste, da bi Sarajevo suviše gravitiralo 
prema Zagrebu, te se hoće ova gravitacija da spreči. 

Ako bude Sarajevo gravitiralo ka Zagrebu to je 
prirodna posledica ekonomskih prilika. Ako Sarajevo 
do sada nije gravitiralo ka Zagrebu znači, da se ove 
prirodne ekonomske prilike u našoj saobraćajnoj 
politici  nisu  uvažavale. 

Treći momenat koji se navodi protiv izgradnje 
spomenute transversale jeste, da bi se na ovaj način 
i/igrao Beograd, dakle, potčinjavaju se kod nas pri- 
vredni interesi političkim interesima. 

Kao četvrti razlog protiv izgradnje transversale 
navodi se, da je pruga od Sarajeva do Novog Pazara 
vrlo skupa. Ali i ovaj razlog ne važi. Ako je bilo 
moguće podići prugu pjreko Šampiona, moći će se po- 
dići i do Novog Pazara, gde je visinska razlika samo 
КПО m. Mi smo mogli izgraditi železnicn preko Ivan- 
planine, koji teren je mnogo teži nego što je teren 
Sarajevo—Novi Pazar, i stoga možemo bez daljnjega 
izgraditi i ovu prugu. 

U ekspozeu gospodina Ministra vidimo da se 
^radi paralelna pruga glavne pruge Beograd—Niš i 
da je razlika između obeju samo 50 km, i na ovaj 
način opet ostavimo naš centar i jiigo-zapad bez 
Ikakvih komunikacija. Centar znači za mene teritorij 
oko Sarajeva, dakle Bosnu, a jugozapad Hercegovi- 
nu, Crnu Goru i Dalmaciju. 

I ako je ova paralelna pruga potrebna i korisna, 
ali pitanje je da li može ova pruga zameniti onu dru- 
gu prugu kojom bi otvorili polovinu države i nači- 
nili je pristupačnom javnim privrednim vezama. 

Ali nažalost odlučio je opet jedan drugi poli- 
tički momenat kod izgradnje pomenute pruge. 

Ako bi neko posumnjao u važnost od mene iz- 
nete transversale, neka se zainteresira za ovaj pro- 
blem i pita npr. Talijane, koja pruga W bila za nji- 

hove strategijske ciljeve naj nepovoljni j a i nesum- 
njivo bi dobio odgovor, da baš spomenuta trans- 
verzala. 

Sa ovim izlaganjima dokazao sam, da nisam tre- 
tirao pitanja naše saobraćajne politike sa uskogrud- 
nog stanovišta. Ipak moram u vezi s time naglasiti, 
da je vanredno važna pruga koja bi vezala Slove- 
načku s morem, t.j. veza sa Sušakom, bilo pjeko čr- 
nomelja—Vinice na Vrbosko ili Kočevje prema Mo- 
ravicama. U ekspozeu se veli, da se "trasira pruga 
Črnomelj—Vrbovsko. Izgleda pak da g. Min star sao- 
braćaja izbegava vezu sa Sušakom. 

Personalna politika. Naše Ministarstvo saobra- 
ćaja ima jedan ogroman činovnički aparat, koji ne 
funkcioniše onako kako bi bio za potrebe zemlje 
najvažnije. Već šest godina radi se na tome da se 
spoji Generalna direkcija sa Ministarstvom saobra- 
ćaja i čuju se sa svih strana žalbe, zašto se ovo već 
ne učini. U tom pogledu imali smo mnogo prldloga 
i Sigurno je bio najvažniji onaj, po kome bi se nad- 
leštvo pojedinih direkcija državnih železnica proši- 
rilo, na šta bi se moglo priključiti Generalnu direk- 
ciju bez štete Ministarstvu saobraćaja i uštedili bi 
mnogo miliona, sa kojim iznosom bi mogli gradit; 
čak i skuplju železničku prugu Sarajevo—Novi Pazar. 

Ovo bi bilo u korist države i Ministra koji stoji 
na čelu ministarstva. 

Što se tiče saobraćajnih prilika, saobraćaj mo- 
rao bi da odgovara potrebama naroda i da bude 
ujedno jedno prijatno saobraćajno srestvo. U koliko 
prijatnije i tačnije funkcioniše saobraćaj, u toliko 
više privlači publiku; naročito dailas kaci se pojav- 
ljuje konkurencija automobila; u narodu vlada live- 
nu je da saobraćaj radi protiv želja, potreba, inte- 
resa i udobnosti putnika, koji plaćaju vozarinu. 

Dozvolite da vam ovde iznesem jedan primer za 
koji sam bio sam svedok. 22 decembra prošle godine 
imalo je na glavnoj stanici u Beogradu za noćni brzi 
voz prema Zagrebu vanredno mnogo putnika. 1 ako 
se zna da za katolički Božić putuje svake godine po 
prilici 10.000 i još više stanovnika Beograda za pra- 
znike svojim kućama, i ako se to ponavlja iz godine 
u godinu, ništa se ne preduzima za transport i udo- 
bnost putnika. 

Pomenutom prilikom brzi voz nije bio pojačan 
ni jednini kolima, a 0 gužvi kod kase na stanici nop- 
šte neću da govorim. Vanredno mnogo putnika nije 
dobilo mesta U vozu i stajalo na peronu već sa ku- 
pljenim voznim kartama, čekajući na mesto u vozu. 
Karakteristično je, da je stanica tek na intervenciju 
i galamu publike priključila ovom vozu još jedan 
vagon, a navala na ova kola bila je tolika da je bila 
pregažena jedna Engleskinja kod toga vagona. Po- 
sle vike i galame publike, priključena su bila još 
druga i treća kola i brzi voz je pošao sa železničke 
stanice sa 35 minuta zakašnjenja. Tom prilikom do- 
šlo je do usklika, da smo na Orijentu, na Balkanu, 
da je OVO sramota i t. (i. 

Je li je to potrebno? 
Isti slučaj kao što je bio tu u Beogradu, ponav- 

ljao se je i u Vinkovcima, Slav. Brodu i u Zagrebu. 
U svim drugim državama uvode se u takvim pri- 

likama bisvozovi i to smo mogli učiniti bez ikakvih 
poteškoća i mi. 

Zasebna glava je pitanje čistoće naših vagona 
i beskonačna kontrola i mučenje putnika od kontrol- 
nih organa, a naročito je škakljivo pitanje kontrole 
putnika od strane policijskih organa u vozovima, kao 
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da se nalazimo ii vojnoj zoni, u ratu ili da očekuje- 
mo kakav atentat. 

Sve to baca ružnu svetlost na naš saobraćaj. 
U pogledu Zakona o saobraćajnom osoblju treba 

podvući, da on nikako ne odgovara modernom siiva- 
tanju železničke službe i položaja železničkib slu- 
žbenika. 

Železničko osoblje ima doduše i kod nas svoj 
poseban zakon, ali je ovaj u nekim odredbama gori 
Od opšte^ Zakona o činovnicima. Tako, na primer, 
u pogledu visine disciplinskih kazna, koje iznose po 
opštem Zakonu o činovnicima najviše 10% činovničke 
plate, dok se može po Zakonu o saobraćajnom oso- 
blju desiti da bude železuički službenik kažnjen sa 
ćelom  mesečnom  platom. 

Činovnicima sude n disciplinskim stvarima neza- 
visni sudije, dok železničkim sude od železničkih 
uprava postavljeni železuički činovnici, koji su, razu- 
me se, potčihjeni svojim upravama. 

Železuički činovnici ne poznaju ni nedelje, ni 
praznika, ni osmočasovnog radnog dana, itd. 

Karakteristično je da moraju železuički činovni- 
ci sami da plate lečenje u bolnicama na taj način da 
moraju uplaćivati bolesnički fond, dok imaju civilni 
činovnici  besplatno  lečenje u bolnicama. 

Po Zakonu o saobraćajnom osoblju mora tako- 
de biti zabranjeno da obični fizički radnici vrše slu- 
žbu železničkib činovnika sa punom odgovornošću, 
a za OVU službu nemaju ni prava ni prinadležnosti 
službenika koje zamenjuju. Tako isto po Zakonu o 
saobraćajnom osoblju trebalo bi da bude zabranje- 
no, da moraju železuički službenici nakon svršetka 
svoje službe odmah i neodmdrivši se opet u službu, 
da zamenjuju svoje bolesne ili na drugi način spre- 
čene drugove. 

Kad Kraljevska vlada stoji na stanovištu da či- 
novnička pitanja ne može da reši finansijskim zako- 
nom, onda je neophodno potrebno da se donese što 
рге jedan moderan zakon o saobraćajnom osoblju 
ili novela ka sadašnjem Zakonu, koja će ispraviti sve 
tu napomenute i od stručnih organizacija železničkog 
osoblja navedene nepravde. 

Napose što se tiče radionice Državnih železnica 
u Mariboru moram da skrenem pažnju ^. Ministru, 
da radnici n ovoj radionici primaju za onaj isti rad, 
koji vrše njihovi drugovi npr. u radionicama u Nišu, 
Kraljevu, Zagrebu, Petrovgradu manje akordne pre- 
mije nego ih primaju radnici u pomenutim radioni- 
cama. To je u toliko neopravdanije što je maribor- 
ska radionica poznata kao najbolja radionica u drža- 
vi i proizvodi ove radionice poznali su faktično kao 
daleko najbolji i najsavršeniji. Stoga je potrebno i 
pravedno da radnici u železničkim radionicama u Ma- 
riboru primaju iste akordne premije kao što ih pri- 
maju njihovi drugovi u Nišu i driigde. 

U vezi sa reformama u radionicama i ložionica- 
ma državnih železnica trebalo bi priznati poslovođa- 
ma godine službe koje su proveli pre regulisanja po 
Zakonu o državnom saobraćajnom osoblju i poveća- 
li im prinadležnosti na 4 poena. 

Ovaj zahtev je u toliko opravdaniji što moraju 
poslovođe raditi mnogo godina u svome zanatu, da 
mogu svoju zadatu dužnost savesno i korisno vršiti 
za svoju ustanovu. 

Stoga bi trebalo dopuniti tačku 3 §  140 Zakona 
o  saobraćajnom   osoblju   novom   tačkom   koja   glasi: 

„Stalni   zanatlija   ili   radnik   koji  je   reguliran  po 
Zakonu o   državnom   saobraćajnom   osoblju   i   nije 

uplaćivao u  radnički  penzioni fond ili u  ranije pen 
zione fondove dužan je platiti dopunski ulog za ona 
vreme  nere^ulisane  službe  koje  mu se  može  uračn 
nati za penziju. Dopunski ulog naplaćivaće se u  v^ 
rata a kao osnov za određivanje visine, služiće osnov 
na  plata  i  položajni dodatak   na   dan   postavljenja' 
Ovde se podrazumevaju stalni zanatlije i radnici koj" 
su bili obavezni ulagači u Penzioni fond ili nisu пго 
,t,rli biti, jer isti nisu svuda postojali. 

A § 68 stav 1) neka se izmeni ovako: 
Poslovođe tehničkih odeljenja 4 poena na mestn 

do 3 poena, a poslovođama ložionica neka se isplati 
visina premija nadzornika  mašina. 

Službenici Jugoslovanskih državnih železnica 
koji su bili regulisani za vreme važenja zakona o 
državnom saobraćajnom osoblju iz 1928 godine 
bili su raznim naknadnim promenama i dopunama 
tog zakona i konačno i novim Zakonom od 1-7-193] 
g. teško oštećeni u svojim vitalnim pravima, koja su 
im bila prije već priznata a kasnije nakon vise godina 
opet oduzeta, oni su tokom nekoliko godina naovamo 
poduzeli nebrojne korake u cilju, kako bi povratili 
ta izgubljena prava. Ali bez uspeha. 

Poslednja njihov korak bio je u formi pisma 
gospodinu pretsedniku Kraljevske vlade i po iednn 
kopija g.ii;. Ministru saobraćaja i finansija. U pitanju 
su većinom stari te dosluženi službenici i to mahom 
zvaničnici i službitelji, koji su već postigli starost 
preko 60 pa i 70 godina i koji su navršili između 30 \ 
40 godina službe. 

Svi ti službenici bez obzira na zakon, po koje^ 
propisima su bili kasnije regulisani, bili su dne^ 
ničari članovi provizionog fonda za neregulisano 
osoblje, pa su time pridobili pravo na penziju već 
pre regulisanja. Ali oni su i samim regulisanjem po- 
stigli pravo na penziju i za godipe pre regulisanja 
(Vidi čl. 123 Zakona o drž. saobraćajnom osoblju iž 
1928 g.) Dakle, oni su dobili pravo na penziju diiplo' 

Ali raznim promenama i dopunama zakona, oni 
su tokom vremena izgubili to već dvaput postignuto 
pravo. 

U ovom momentu postoje umesto jednog, tri 
različita prava za službenike, kod kojih do maločas 
nije bilo nikakvih razlika. 

Što se tiče dužnosti, ne postoij medu njima ni 
sada nikakva razlika. 

1) Službenici postavljeni po zakonu pre 1 sep- 
tembra 1928 g. uživaju sva prava, t.j. njima se ura- 
čunavaju sve godine službe, koje su proveli kod sao- 
braćajne ustanove pre regulisanja, za stepen plate i 
za penziju. 

2) Službenicima regulisanim u godinama 1924 i 
1925 se računaju godine službe pre regulisanja za 
stepen plate ali ne i za penziju. 

8) Službenicima regulisanim počev od 1926 g 
na ovamo, se ne računaju godine službe pre reguli- 
sanja niti za stepen pa ni za penziju. 

Službenicima se određuju penzije na ovaj način: 
Ad 1) N. N. je n.pr. nastupio službu dana 1 sep- 

tembra 1900 god. kao radnik te je bio 1 maja 1921 
regulisan kao zvaničnik II kočničar. Dana I oktobra 
1981 bio je penzionisan sa uračunanjem sviju godina 
službe t.j. 81 godina i 1 mesec, od toga 10 godina i 5 
meseci re^ulisane službe. 

N. N. dobija punu penziju u iznosu od preko 
din.  1400 neto mesečno. 

Ad 2) A. A. je nastupio službu kod železnice 
dana  I  maja   1900 te je bio  regulisan dana   1  juna 
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1924 kao zvaničnik II skretničar. U penziju je stupio 
dana 1 aprila 1937 godine sa 36 godina i 11 meseci, 
od čega je bilo 12 godina i 10 meseci regulisane 
službe. A. A. dobija mesečna penziju u iznosu oko 
din. 600 neto. 

Ad 3) A. B. je nastupio službu  1 oktobra 1901 
►d.   Dana  30  septembra   1926  bio  je  postavljen   za 

zvaničnika II desetara te je bio penzionisan dana  1 
maja  1937 sa 35 godina i 6 meseci, od toga je bilo 
11  godina regulisane službe . 

A. B. dobija mesečnu penziju u iznosu od din. 
436 neto! 

Bez prava na ikakvu penziju je I. B. koji je slu- 
žio od 15 marta 1899 god. i bio regulisan dana 10 
februara 1928 g. za služitelja te je bio razrešen 
službe dana 1 oktobra 1936, kada je navršio 37 go- 
dina službe. A pošto mu je manjkalo još 17 meseci, 
da bi bio postigao pravo na ličnu penziju po zakonu 
t.j. 10 godina regulisane službe, bio je I B. otpušten 
bez prava na ikakvu penziju i ako je on kao član 
penzionog fonda već imao pravo na ličnu penziju 
1912  godine. Dakle pre 25 godina! 

Ova četiri primera jasno ilustriraju nejednakost 
i krivičnost u postupku sa dosluženim saobraćajnim 
službenicima, koji su vršili dužnost daleko preko za- 
konom propisanog vremena; jer se po zakonu traži 
samo 30 godina, a kod eg/.ekutivne službe samo 25 
godina za punu penziju. 

Svi navedeni službenici bili su članovi provizi- 
onog fonda sa kojeg članstvom su oni postigli pmvn 
na  penziju bez obzira na  regulisane godine. 

Prošle godine podneo sam Narodnoj skupštini 
amandman, za fin. zakon 1937/38 u kojem sam tra- 
žio sledeče: 

Čl. 258 I Zakona o drž. saobraćajnom osoblju 
(lana I jula 1931 da se promeni na taj način što se 
reči: »pre 1 septembra 1923« brišu a na mesto toga 
unese  rečenica: »pre  1 jula  1931«. 

Dalje da ude u Finansijski zakon: 
Degradacije saobraćajnih službenika regulisanih 

u 1926 g. se poništavaju te službenicima priznaje raz- 
lika иа plati, koju su pretrpeli od vremena degrada- 
cije pa do stupanja Finansijskog zakona za 1937/38 
na  snagu. 

Svi   degradiran:  službenici,  bez  razlike  da  li  .. 
aktivni ili već penzionisani, nanovo se spi 

na  zakon na osnovi godina službe, koje su im bile 
priznate s prvim dekretom postavljanja. 

Svi penzioneri se penzionišu s nova na isti način, 
kako bi se uklonile sve nepotrebne i neopravdane 
brojne  razlike. 

Tai amandman nije bio lanjske godine primljen, 
što je za pogođene od velike štete, pošto su bila baš 
tokom ove prošle godine izvršena najkrivičnija pen- 
zionisanja najstarijih službenika a kojim je bila od- 
ređena najmanja penzija i to na osnovi zaključaka 
opće sednice Državnog saveta br. 10053 od 8 aprila 
1936 god. 

Pogođeni mole Vladu da im prizna pravo na ste- 
pen i penziju na osnovi sviju godina službe prove- 
dene kod saobraćajne ustanove bez ograničenja i da 
važi ovo i za sve penzionisane, te da se njihova pen- 
zija izjednači sa penzijama onih njihovih drugova, 
koji su bili regulisani pre 1 septembra 1923 godine. 

Treba da se ovo pitanje tretira kao vrlo 
hitno, jer su penzionisani izgubili oko 60 procenata 
njihovih već sniženih prinadležuosti, pa su sada 
Stvarno bez egzistencije, jer njihova penzija i/nosi od 

ca 350 do 500 dinara mesečno u mesto barem 1000 
do 1200. koliko su imali pre penzionisanja poslednje 
plate. 

Podvlačili, da su ovde u pitanju sami službenici, 
koji su stari preko 60 godina i koji su svi navr- 
šili između 30 i 40 godina teške saobraćajne službe. 
Oni su došli sada u starosti i bolesti u najgori po- 
ložaj kojeg nisu oni skrivili. Oni se nalaze u veli- 
kom očajanju, pošto oskudevaju ne samo u hlebu 
nego i u svemu što je za najprimitivniji život čoveku 
potrebno. 

Gospodin Ministar fiflahsija sigurno će biti u po- 
ložaju, da nade potrebna sredstva, kako bi se pogo- 
đenim izašlo u susret t'.m više, jer je broj ovih rdavo 
penzionisanih za sada još relativno malen. 

Najžalosnija glava u našoj personalnoj železnic- 
koj politici jeste pitanje naših železničara, penzioni- 
sanih po starom zakonu, provizionista, milostinara, 
že'ezničarskih invalida, udovica i sirota Državne i 
bivše Južne železnice koji žive od svojih prinadlež- 
uosti najbednijim životom. Sve vreme svojeg službo- 
vanja oni su verno uplaćivali propisne priloge u pen- 
zione fondOve, a evo sada, u starosti, oni žive u naj- 
većoj bedi i oskudici kao što se vidi iz sledećeg: 

1) Najbedniji od bednih to su takozvani »milo- 
stinari« Državne i bivše dužne železnice kao i njihove 
udove, koje imaju pravo na društvenu proviziju. 
Oni su služili železnicu kroz 30 do 40 ako ne i više 
godina. U starosti i bolesti Uprava im je priznala u 
smislu svojih propisa penziju naime društvenu pro- 
viziju, tako da su bili obezbedeni. Sada, međutim, 
primaju pored svoje neznatne plate još, reci i piši, dva 
dinara dnevno dodatka na skupoću, svega dakle 7(1 
do 100 dinara mesečno. Ti su siromasi upućeni na 
prosjačenje i na milostinju dobrih srdaca te primo- 
rani da traže sklonište u domovima za sirote, gde 
takvih ima. Jedan deo Južne železnice preuzela je i 
naša država u svoje vlasništvo, a time - -■ prema Rim- 
skom sporazumu — i svu brigu za penzionere svih 
kategorija, koji su naši građani, da će im pružiti 
sretstva za obezbedenje života. 

2) Penzionisani radnici Državne i Južne železJ 

niče, koji su penzionisani po starim propisima, upla- 
ćivali su sve vreme svojeg službovanja u Radnički 
t'ond u zlatnoj valuti. Taj fond je prilikom preuzima- 
nja železnice uzela na sebe naša država. Ti penzio- 
neri primaju sa dodatkom na skupoću svega dinara 
300—400 mesečno, što za životne potrebe nije do- 
voljno. 

3) Činovnici, podčinovnici, služitelji i udovice 
Državnih i Južnih železnica sa punim i nepunim bro- 
jem godina službe takođe su kroz sve vreme svojeg 
službovanja uplaćivali u Penzioni fond koji je naša 
država tako isto preuzela u zlatnoj valuti, u novcu 
i nekretninama, a sa preuzimanjem primala je po 
Rimskom sporazumu na sebe i garanciju, da Će se 
brinuti za obezbedenje preuzetih penzionera. 

Tešku nepravdu, međutim, prestavlja i ono što 
niko ne bi verovao da je moguće, a što ipak postoji 
t.j. da su 1 oktobra 1935 g. služitelji željeznice sa 
punim brojem godina službe toliko zapostavljeni, da 
primaju za 180 din. mesečno manji dodatak na sku- 
poću nego njihovi penzionisani drugovi koji nisu že- 
ljezničari. 

Hitno je dakle pfotrebno i oni se nadaju sa pu- 
nim pravom da će se nepravda popraviti i to za 
unazad. 

63 
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4) Položaj željezničara invalida i onih udovica 
Državne i bivše Južne željeznico, koji još uvek žive od 
Krunske rente za nesrečne slučajeve toliko je žalo- 
stan, da se ne može ni opisati recima. 

Prilikom nesrećnog slučaja priznata im je renta, 
kojom su bili sa svojom lamilijom dovoljno obezbe- 
(ieni. Čak se i u protezama vodilo računa. Danas, me- 
đutim, njihove rente još uvek nisu regulisane te za 
ranijih 100 zlatnih kruna još uvek primaju samo 25 
dinara mesečno, samo nekoliko njih primaju još ne- 
znatan dodatak na skupoću, za koji daje svoj prilog 
i Bratimska blagajna, koja je, međutim, u poslednje 
vreme počela svoje priloge da snižava ili čak i ukida. 
Uskraćuje im se i popravka i nabavka proteza. Že- 
ljezničarski invalidi su u vršenju svoje teške službe 
izgubili svoje zdravlje te je dužnost g. Ministra sao- 
braćaja da reguliše njihove rente na onu visinu, koja 
odgovara vremenu, skupoći i životnim potrebama, 
kako bi mogli najskromnije da žive a brinuli bi se 
morao i o njihovim protezima. Nerazumljivo je n.pr. 
kako je bilo mogoče da su 1 avgusta 1927 g. regu- 
lisani samo oni invalidi koji bijahu pod Mađarskom 
Krunom, dok svi ostali ostadoše neregulisani. Sasvim 
opravdano, dakle, očekuju, da će im se učinjena ne- 
pravda popraviti i to i za unazad. Meseca marta 1937 
fe. Ministar saobraćaja u svome govoru o invalidima, 
održanom u Narodnoj skupštini, istakao je da bi i 
položaj tih invalida po Rimskom sporazumu morao 
biti regulisan već i avgusta 1927 g. prilikom reguli- 
savanja Krunskih penzionera. Što to nije učinjeno 
uzrok je slaba stilizacija pojedinih odredaba, koje se 
tiču tog regulisavanja. 

Sasvim opravdano oni očekuju da će se njihovo 
regulisavanje bez odlaganja preduzeti te učinjena im 
nepravda popraviti i za unazad. 

Gore pomenuti vršili su svoju službu savesno te 
drage volje uplaćivali u Penzione fondove znajući, 
da su za starost, bolest ili nesrečne slučajeve dobro 
zbrinuti, a sada, međutim, koliko razočarenja. Ne- 
pravde koje im se čine suviše su velike da bi smo 
mogli ćuteći preći preko njih. Šta je uzrok tome da 
željezničarski invalidi, koji su dali svoje zdrave ruke 
i noge u korist države, sada obijaju tuđe pragove, a 
svuda su nemilostivo odbijani te žive u najvećoj ne- 
maštini sa razbijenim protezama, za koje nema nigde 
kredita. Sve države naslednice ovo pitanje već su re- 
gulisale tako da i penzionisani po starom zakonu 
svih kategorija pa i invalidi žive životom dostojnim 
čoveka. Koliko će kod nas još vremena proći dok 
naša država uvidi svu bedu gore označenih, te dođe 
do uverenja da je hitno potrebno da se njihova pra- 
va, koja im pripadaju po svim zakonima, jedared 
regulišu? 

Da se ovo goruće pitanje već jednom reši i pra- 
vedno reši, slobodan sam predložiti, da se gore po- 
menutim njihove penzije svih kategorija i rente za 
slučaj nesreće valorišu na predratnu kupovnu snagu. 

Taj predlog opravdan je time Sto su pomenuti 
kroz sve vreme svojeg službovanja uplaćivali u Pen- 
zione fondove u zlatnoj valuti, koje je Fondove naša 
država preuzela u novcu i nekretninama i samim tim 
prema Rimskom sporazumu preuzela na sebe i duž- 
nost da se brine za gore označena lica, za njihovo iz- 
državanje i da vodi i brigu o protezama invalida. 

Nadalje  predlažem: 
1) Da se radnicima, penzionisanim po novom 

Pravilniku, ukine uplaćivanje u nazad u Radnički 
penzioni fond; 

2) da se plaćanje kuluka ukine. 

Gospodine Ministre, uzeo sam reč da Vam izne- 
sem pred oči u detaljima ogromne nepravde, koje se 
čine najbednijima. 

Ali pošto sam već prošle godine izneo mahom 
sve ove stvari, a da se ništa nije učinilo po njima, 
ne mogu da glasam za budžet, (odobravanje i plje- 
skanje na levici). 

Прстседиик Стеван Ћирић: Реч има у нме llo- 
зависног клуоа пародии посланик г. Јован Здрав- 
KOBinli. (Гласови: llnje овде!) Како г. Здрааковић 
пијс овде, сматра се да je одустао од речи. Реч има 
у 'име Југословенског радпкалног клуба г. Мнта 
Димитрнјевпк. 

Мита ДимитриЈевић: Господо, желим да вас у 
уводу свога говора потсетнм како je некада у pa- 
нијим парламентпма ,за време доношења Устава, n 
доцније до шестојапуарског режЈшма, за жлвота ПО- 
којиог llamnha, текао рад na скупштшшским сед- 
ницама. Рад je текао озбиљио, мирно, у пријатељ- 
ству n расположењу, a не као сада у излишшш сва- 
|)ама, у глупим добацивањима, у неслушању туђих 
мишљења, Иако смо се онда делилн више пачелно, 
била je међу клубовпма пуна толерапција. Тада je 
било много више пријатељског и општег другар- 
ског признавања и међусобног уважења. Ово што 
се сад дешава у Скупштшш даје слику не само по- 
литичке него и моралне пезрелости. Тиме се osa 
1 [ародпа скупштина обележаиа од самог почетка. 
i le треба да се пптам зашто je сада све ово. Тешка 
атмосфера влада у овој Скупштини. Тешка je ова 
атмосфера! Ona пије тешка no сукобу ндеја, na- 
против, гешка je и немогућа посгала због неидејно- 
сти, због неначелности ове Скупштине. За једног 
^улгурпог чоиека, кад посмат.ра све ono mro се де- 
шава међу нама, ова тешка атмосфера постаје од- 
вратна n ако бп ме хтео овог тренутка неко да гсита 
како je моје осећање у onoj Скупштпип, ja бнх м\ 
рекао, да je оно много црље него што je ова noh у 
којој мп радимо. Нити je ona атмосфера достојна 
овог места, нигн je ова Скушипииа достојпа OBOI 
иашег судбоносног премепа, a joni мање су, и нај- 
мање, велики број међу вама, који ne схватју своје 
дужности. 

После ове декларацнје, коју желим да остапс 
записана, прелазим иа буџет Министарства саобра- 
haja. Ово je једап техничми ресор ,а техпички ре- 
сори увек имају један одређен n.ian, који се ман>е 
губе у апстракцијама и готово увек дају маше или 
више практичне резултате. 

llnje питање, na пример у саобраћају хоћемо 
ли извести спу предвиђену саобраћајну мрежу него 
хоћемо ли у томе сваке године нешто придоДати. 
Niilla dies sine linea. У овом Министарству саобра- 
haja ne пролази, заиста, ниједна година a да се не 
израђује no која пруга, и то, што je најважније, 
no једном већ израђеном плану, који, за чудо, није 
одбачен, иако je постављен пре шестојануарског 
режима. У техничким пословима, истина, има мањо 
каприса. Али, у накиаду, н.ма више афера. Отва] 
je био овде, npe п.ет годипа, једаи министарски 
двобој, од којега je у јанисст допрло доста афера 
o закљученим уговорима оа страним финансиским 
аруштвима, сасвим na шгету државе. Оптуживани 
су мипистрн да су земл^у оштетили не с малим него 
с огромним мнлијоиима, са 800 милијона. Бпло je 
око тога међусобвдх оптуживања министара: мп- 
нистар cao6paliaja за штетне закључене уговоре on- 
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тужиовао je министра финансија, ;i onaj му истом 
иером одвраћао. Чуле су CL: крупне речи. Утврђене 
су злоупотребе. Тадашњи министар саобраћаја 
енергично се бранио, a министар финансија окре- 
тао главу од свега. 11 један и други минисгар фц- 
наисија. И поред спих кругших речи, ништа mije 
било. 

I Гајзад, г. др. Мех.мед Опахо, приликом пре- 
трсса прошлог оуџста обаисстно иас je да je on све 
те афере некако ликвидирао, Како? Како се могло. 
Колико се држани спасло? Колико се могло. Од 800 
MIIII'' II.I, i; : iiiKo ce тврдило да je оштећена држава 
I:I.M pijaiiii.M уговорима,спаслоce око 200 милиона, 
и то najiseliiiM делом ослобођена je држава од пла- 
lian.a т.зв. интеркалариих и«тервса, т.ј. интереса на 
суму која je спремљена за рад мруга, иако ce још 
ие трошн, miril пруга ради. 

И како тако, снршено je ca свима тим аферама 
Министарства саобраћаја. Прешло ce преко свега. 
И гервбродили омо криве теиже, које оу падале на 
савест појединих влада, које су револтом узбуњи- 
вале свсст грађана иаших. Пребро1)ене су те кризе 
и учишено je ппо ce могло, ал1и иисмо ce мнопо 
ослободили свих тих Hecpeiia и штетно закл.учсппх 
уговора, no којима ce страна друштва користе на- 
1мим домаћим капиталима a не раде својим. Госпр- 
до, a.'in још je iieinm остало, a то je да иико закон- 
скп не одговара за све ове штете и афсре. Истииа. 
ии живимо у време санкција a ne нилимо пзпршење 
санкција. Против окривљених водила ce истрага и 
давати су искази пред полицијом и пред судом и 
на крају крајева испало je да нико ни за шта mije 
крии. Сие санкције као оне против Италије, као и 
ове санкције гражене у пптању Котсордата ОД Ар- 
хијерсјског сабора — све санкције остале су npa- 
зне речи. Међутим, кад ce у свађи и сукобу мини- 
стара нађу малп л.уди, чиновници, којп пису криви, 
оин љуто плате за свађу између два мннистра, у 
овом случају у сукобу Министра саобраћаја и Mn- 
иистра финаноија. И у roj свађи два мшшстра до- 
mili су у питање оц чиновннка мали број л.ули и 
пострадао најтеже један добар човек, коме су при- 
ликом претреса нашли у столу мпого менипа које 
показују колико je, сиромах, задужсп био. Пелим, 
пострадао je баш онај, који je na самом суду казао: 
„Преврните досије и наћи ћете моје мишљеше које 
утвр})\'!^ баш да сам узсо v заштиту државне инте- 
ресе. To iijcroBO penien.e држанпи тужилаи преии- 
део je, пије га namao. Кад ce na судупоказао тај 
акт, иастало je пптап.е заттп je тај човек допеден 
ппсл сул. a што je најгланпије, зашто ie пспзиоии- 
сан. И до дапас тако пепзиописапп тај певинп чи- 
новник никако ce ne враћа v службу. A једап пол-и- 
пајап који je играо v томе МИ мало noiiiTeiiv улсхгу, 
постао je члан кварта, a тај поштсни и гиромах чо- 
пек, Мирко Лонпкијевић, пачслппк Олштег одел.е- 
n.a v Мипистарстт7 саобраћаја, настрадао je, n ако 
\iv ic сам суд дао у пресуди сшштој највеће оппаи- 
/laibc за ii>era лпчпо, тако pehu, као пеку потвпду 
Kojv ои гоГшм noću у nenv и показујс оиима који 
г? питају, a na ocnnnv којег опрапдап.а и потирче 
невиности, г. Лоишијенић сс ne apaha v службу. 
Иијс ono, посподо, плелпрап.е за mera, iiicro je ово 
слика учип.епе пепрапде. 

Ja Ну у опом Мппистарсгпу да говорим и o л.\ - 
лима, o саобраћајом oroo/i.v, вишем и пижем. По- 
чећу са пижпм асобљем, и, у првам реду. ca радни- 
ци.ма. Њих има мпоге,    мпогс   хплЈаде. Њихово Ј€ 

craibc у сваком погледу очајно. Стап>е радника у 
Мипистарсвву саобраћаја заиста je мучпо и тешко, 
и заиста ако би хтели да тражнмо тежи и паклеии- 
ји рад, ми тежег n мучнијег рада ne можеио паћи 
од посла радпика Мипмстарства саобраћаја који n 
no мразу, no спегу. дању и ноћу раде, у гару и ди- 
му, најтеже послове. После 10—15 година nanop- 
НОГ рада здраил.е тих л>уди потпуно пропада. Уку- 
nna зарада једпог машиновође ca 25 година изпоси 
naJBiiiiie око 2000 динара, a старог ложача до 
1200 дипара месечпо. 

A шта да кажемо o радницима na прузи? Il)iix 
je читава војска. To су сне људи оптерећени поро- 
лпцама, измученп, нзпурени радо.м, сталпо na mij- 
тежим радовима, не зна им.се mi ручак mi печера, 
na ветру су и вејавици, у димуи гару. To je легија 
робова, легија проклетих. Њихов век једва прела- 
зи 5 годппа. Па зар после тако дугог и mmopnor 
рада ne треба овим људима пружитн један људски 
живот. Уместо да нм ce геомогне, п.има ce крешу И 
без тога њихове јадне зараде. Радници na прузи 
iniajv просечно дневиицу 10—15 динара за 8 чаоо- 
na рада, a радници v ложпопипама просечно 22 до 
30 дппара. Осам сати п.иховог mmopnor рада 33 
такву малу, вгаитавну зараду — то je више него 
грех. Omi ce свесно експлоатишу и жртвују. Они 
умиру пре времена, највише пх je туберкулозппх. 
Из милиопских уштеда Миппстарстиа оаобраћаја 
треба noMolm прво оппм јадпим, пзпуреппм. пзму- 
чеппм радппппма. Треба израдптп колопијс ca јев- 
TiimiM n хпгијепскпм стаиоппма, треба пм opj'ami- 
зоваош снабдеваље храном no повољним ценама; 
треба им установити обавсзии лекарскп преглед, 
трсба им саградити културпе домове и читаоиице. 
Ево игароко пол.е за социјални и племеппти рад за 
једпог мшшстра саобраћаја. 

Што ce тичс виших интелектуалних чиновника, 
они заслужују пуну пажњу, алп има нешто што и 
ту недостајс. Нећу pehu да сасвпм педостаје n нећу 
рећи да ce на томс ne ради, алп ce ne ради довол.- 
но да ce name пише стручно особл.е што впшс 
оспособи у свима модерним техничким проналасци- 
ма n иодерним техшчким зпап.има како бп дола- 
зило до nehe n до бол.с спрсме. 

Исто тако потребпо je оргапизовати за те чп- 
ковникс саобраћаја везе ca културним светом, ca 
проучавап.пма х1 модерним државама јер међу мла- 
•niM тсхппчкпм л»удима, упослепим сала у овоме 
Мппистарству, има једап диван материјал који би 
ce могао врло добро пскористити. 

Треба noMolm n омогућити развој n једне тех- 
ппчкс литературо, једне стварпе техничке лптсра- 
туре да би техничко и друтчз саобраћајно особлуе 
могло доћи до усавршавања кроз своју, можетс 
зато рећи, пародну техничку литературу, п да v 
њој обрађују техничке и друте саобраћајпе про- 
блеме enoje земље, 

Mn join псмамо такве лптературе, алн ja всру- 
icM да разлог nuje v томе mro псмамо људи за то. 
Лобар je почетак у томе ca „Саобраћајппм венцем". 

Joni na пешто хоћу да обратпм пажњу госпо- 
дину Мнпистру, a то je, да нашем саобраћајном 
матерпјалу треба прпдодати више модернпх сао- 
бра^ајпих оруђа. Дапас ce дошло у техппчком na- 
гтретку до експреса, до возова који стреловитом 
брзином прелазе огромна растојања за неверрват- 
ио кратко време. Mu шма.мо старих локо.могпва још 
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од npeico 35 година, a најмлађе су већ 17 годнна 
у служби. 

Треба се забавити и пнтањем елсктрификацијо. 
Сада je у пројекту само јсдна слсктрификација 
и то према Далмацији. II ово Je јсдаи добар анак, 
јер ми и.мамо за то погребних услова, имамо толи- 
h'o угљених рудппка да би могли извести читаву 
мрежу. Ови су послови у почстку великн и тешки 
ii скупи, али су све овс инвестиције здраве, оне 
сс корисно исплаћују. 

O раду на изради железничког оаобраћаја на 
Југу може се са познтишшшћу гоиприти. 

За наш Југ спецнјално могу да кажсм да ее 
тамо почело још за време живота Блаженопочив- 
игсг Крал>а Алексаидра 11'да сс од тога доба гради 
стално. Ja се сећам пре четири године баш на једну 
моју интерпелацију да се подигне железница од 
Пслссп до Штппа и Кочана, иако mije било нске 
кризе, no иавици се одгонарало, нема фииансиских 
срстстаиа. Кала сам се ja ira то Њему пожалио до- 
in/ia je одлука која je заиста за спаку похвалу, јер 
iipiiii темељ нашем грађењу на .Krv учинио je по- 
којнн Краљ не из буџетсмих сретстапа, исго no- 
моћу војске, јср je премештеиа тамо једна чета 
пиоиера n тамо je саграђена прва после рата наша 
пруга Велес—Штип—Кочане; Симболично je, го- 
сподо, да je баш npna пруга пошла тамо где je 
била братоубилачка битка иа Брегалници, да иза 
једпе пелике заблуде у nnnioj земл,и, прпшло ге 
иајбржим путем na ону стрпиу куда je гтогле оти- 
шла и нагпа политика са стварањем cpehonor при- 
јател>ства. 

Ja сам казао neh, господо, да lic мој говор 
бити без стручности, али са пуном душом желео 
бих да nam саобраћај добије што niiuic модејзних 
израда и да саобраћај не служи само ради једне 
rpvne namera света, nero да v њему Morv наћи за 
послеЈЈ.а и мнрги натпи незапослени сироти л.уди. 
Ja нећу ла кажем да ie Мииистарстпо саобраћаја 
само за Муслимане, пећ hv казати да, богами, оди- 
ста дуго прсмсиа Муслимани нису лобнјали запо- 
слења, na и овде je сличан случај кло кад ono јед- 
на сува река пема ллто воле na удари јслна кита 
И na јсдарсд nolie вола пајвећим темпом. Ja то ne 
кудим, госполо. iep n та постављења која су тамо 
пзвртска за Муслимане, TO су љуДи вајвише до 
TV rpvne, или већина немају rpvne. И la, rocnoio. 
протпв тога пемам пикакпог пригопора и можда 
ла и ja сам имам ппјвећп број пријател^ међу 
М\тлиманима. 

Алп ono IHTO i a желпм парочпто да наглаоим, 
то je да умолим господипа Миппстра да раамисли 
o томе IIITO ми je л\'ЖНОст овле да кажем. Mn, го- 
сподо. доведосмо железницу само ло Кочапа и менн 
тти људп тамо каЖу: ти гп, Митп, егомста; лопе- 
лепг жолезппп\' само до Кочана! Молкм Вас гпспо- 
дипе Мшгистпс, npovnHTC плап o томе ла лп та 
npvra може ла се ппол\'жп ппема Малепту. n ако 
би ге то учинило онла би гс оствапио n јелап план 
тгокојпог ГТашића кош ie nn пзнсп, a то ie ла 
rtovra ичиће ппемп Малешу ne з5ил>п nam народ 
in- и<>же ппивпелио ла егзисткоа. 

Ja испуњавам своју дужпост добрих жеља 
овпм својнм говором и желим господину Мини- 
стру напредак у раду. Желим да нам се не nonone 
овакви дани какне смо данас имали. Желим да сао- 
браћај наших душа буде бољи него што je досада 

ино и желим да не трошимо време у мржшн Једии 
према другима. Желим да овом нередовном ста- 
њу што пре до1)е крај и да се што пре врати у 
нормално стање. Нека сс успоставе слободни Сроц 
\ i вој земљи, сл( бодни Хрвати у Хрватској, јер 
без слободних Хрвата у Хриатској не може бити 
ни слободе уопште у пашој целнпи. Желео бих да 
се mro прс осгоаре они идеали у којима je био и 
сам др. Спахо ... (Миппстпр саобраћаја др. Мех- 
мед Спахо: У којима je и данас!) .... и у којима 
je na велико моје задовол>ство и дапас и баш из 
скорих разгонора уперио сам се да др. Спахо у За- 
гребу има још и највише кредИта. To. господо, 
mije мала ствар јер ми треба да знамо да то није 
једна случајпост Београд и Загреб. To су два гра- 
да која се сне више удал.ују, ja то искрено ка- 
жем n са жаљењем. Нећу улазити у ситне замерке, 
лли ћу да кажсм да политички саобраћај који иде 
ка јсдпом фактички здравом споразуму који je б*ио 
тако лепо почео, да се je умртвио, стала je локо- 
мотпва na једпо мссто; лајте угаљ локомотиви и 
учииите na се што npc дође na ону златну линију, 
ка саобраћаау душа и опоразума између слободЈгих 
Срба, слободпих Хрвата и слободпих Словенаца у 
нашој слободпој Југославији. 

To ми je идеал, иако би се o томе гласало ja 
бих са три душе гласао за raj споразум. Овако, 
како га нема, и поред симпатија за господина Спа- 
ху, ne могу гласати за овај буџет. (Пл.ескаље nn 
u-Bimn.) ■ 

Претссднпк Стеван Ћирн11: Реч нма пародни 
посланик г. Брапко Добросављевић. 

Брапко Добросављепнћ: Господо народни по- 
сланици, поглапнк сам СреЗа слуњског, јелпог те- 
риторијално вслнког среза, са преко 50.000 душа, 
али среза који такорећи псма пикаквих саобраћај- 
пнх сретстава. On нема im километар нруге, пн кн- 
лометар птовпе реке. удал>еп je просечпо око 50 ки- 
лометара од железничке станице. Када су такве сао- 
браћајне прилике ne трсба да истичем какве cv 
скопомске прилике парола na опако доста мрша- 
вој и слабо.ј землиИ. За-слугом данашње Владе, Вла« 
де господнпа др. Мнлппа Стпјпдпповнћа и раз\- 
иевањем и љубављу према овим крајевима госпо- 
лина Министпа Спахе изгледа, да hc и na пашнм 
вратима заоијати сунце, јер изгледа да ће ускоро 
доћи до изградњс такозване Корањске пруге — 
пруге Карловац—Бихаћ. Г.тичпо je нешто пројск- 
товао у своје преме најобавешташији стручњак 
Молнпари већ v прот.том веку. Због државних 
граннца којс су тада за граћење те линије биле 
нсповол.пе nnje лошло до грађења, a кастппе та 
туђинска влагт miie имала схватања и оазумеваља 
ппема том наролу и логало ie до грађења пруге 
Огглин—Кнчп—Сплит, олноспо, почело се са нстом 
a nama лржапа ју ie довршила. Затито je Аустро- 
угарска градила ову npvrv, a није градила npvrv 
која се сала намеоава изграћивати? Изглела, вал.лп, 
да je хтсла ла и ono мало лнчке шуме одвезе и 
одвуче н ona i сиромашнн свет још mune ocnpn- 
мапгн. A можда \с и са стратсппских разлога ппе- 
ма италијанооо! граници, мада ie бнла са Кпал^с- 
вином ИталиГом v Тпојном савезу, a нешто мождл 
и због разлога што je хтела ла гоадњом ове nnvro 
мање оштсти промет ка Фијуми—Pnleun. Овој Вла- 
ди можемо бнтп благоларпп што палн na пзграл- 
n.n те npvre, што ће TI у лело. падамо се, привестп 
И пародпу певол.у тога краја ублажити. 
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Taj крај кроз који би она »шла, сада je na- 
сииан,  a.in  нијс  без богатстна. Ако би се саобра- 
Iiajiic  прилкке попрапилс, као mro je у изгледу, 
он iu1 доћи безуветно у много бол>е економске при- 
лике. Лко доИс до м.спс изградње, биће од прво- 
клаонаг  и   интернациоиалног   значаја   веза   ссмс- 
розапада иате земље са морем и са земљама иза 
тога краја као са Аустријом, Мађарском, Чсхосло- 
вачком. Обзиром на то оиа треба да се гради као 
.•inimja вишега раига према гехничким и научним 
принципима,  a  ни  у  ком  случају  KIKO сс знало 
негда радити у предратној Србији na и у новој на- 
inoj држави, тако да су долазили у обзир иитереси 
логсални na чак и гтојединаца. Такови интереси ио- 
рај\-  отпасти  и неопростив би био грех када би 
исти карактер one пруге за увек покварили. У об- 
.'•'.цр сс Mopajv узети после техничког гледишта ин- 
тереси економски, интерсс!! наше националне без- 
бедносгга итд. 

Ова би пруга била и коаћа веза »ашег севера 
и југа са морем него прупа Загреб- Огулин Сплит 
коју оада имамо, a v вези ca линијом БаН>а Лука— 
Крал>ево можемо je третираш као линију нааие 
наигионалне безбедности. 

Господо народни посланици, надам се, дв he 
r)na npvra проћи кроз мој čpea v потпуности као и 
кроз Срсз nojiniliKii, који, тако poiiu. иема токође 
npvrc и да hc тамоти.т! иарод, заслугом данашње 
Владе, ocoTHTir сас благодетне последице тога. У 
глашгом сам рекао o onoj стпарч што мс тангира 
као посланика и оина тамошших крајева. 

Сада ћу казати joui nap речи односећих се na 
onaj ресор и апелујем на господива Мптгстра гле- 
де издавања бесплат«их картн нашем привредноеи 
друштпу, које npimi пелпку соцпјалну мисију у ii;i- 
uie.M   народу,  a то je  „Привредник".  To je  наше 
привредно лрхтгио и задаћа му je ла омешта децу 
наших најслабијих и иајнејачијих, то јест сељака, 
ил  занате.  Ta  установа врши једну каритативно- 
социјалну дужност, која има да обезбеди сиромаш- 
noj  деци егзистенцију. Мени  je познат рад тога 
друштва као и како ono функциоишше. Запитајмо 
се  откуд ono налази материјплиа сретстпа за cnfij 
; .ii? Код нас Срба ни једиа боља свадба не nnol)C, 
ио   npofjC ни   [одио бол.с  крштење, пс  прође ни 
једно друштвено веселзе, a да се ne да прплог томе 
друштву. Поеко ,',ПривредНика" деца се шал>у na 
занате. Онај који своме детету ne може тжако да 
осигура   сгзистепцпп',   јер   га   код   куће   ne   може 
остапптп, nomro нема земл>е од чега би оно могло 
да живи, a v школу га даље ne може слати, ion 
нема сретстава за његово издржавање, vnvhen ic 
једино да га да na заппг. Зато му je потребпо бар 
ггпп стотина дииара докле га опремп n да му даде 
најнужније   бпр  од  одијела   n  уз  то  треба  и  да 
плати железиичку карту до Бсограда — гдо je се- 
диттс „Привредаика". Ko зна прплике сел>ака, ода- 
кле се регрутује иладеж. која се шаље прско ,,Прп- 
вредника" na занате, raj hc разумети, mra то зна- 
чи сељаку кад мора уз то све да да ioni, рецпмо, 
најмање 4 до 5 банки за железтшу. Овде се ради 
o томе, господппс Мпппстрс. да се тој земљорад- 
кичкој деци, која се шал>у преко „Привредшка" 
на занате, да бесплатпа карта. Сала се кпрта дајс 
у четврт nenc. Пошто се ту ради само o јелпом пу- 
топању.  na   прпмер  из  Кордупа,  из Боспе, Херпе- 
говине итд. до Београла. те, у мссто где има дете 
да се из Бсограда пошл.с n намести na занат, апе- 

лира)м да се дају бесплатпе карте. To je пошома- 
гање једне чисто социјалне устапове. ta установа 
преузела je на своја леђа оио, mro би у многим 
случајевима морала држава преузети и бринути се 
0 слабпм и нејаким. 

Овом приликом дозволнтс ии, господо посла- 
imun, да сс обратим са пар речи и na пачпп nap- 
ламентарне борбе у овоме Дому. Ип знате да од 
1935 подине, кад смо ое овде састали, a кад je до- 
mao na чело Владе ГОСПОДИН др. Мплап Стојадп- 
ковић, дп je начин борбе и незгодан као и за осу- 
ду, a Miioi-o пута и анационалан и штетан no nam 
углед. Повратимо če иало у ту 1935 na сс сетимо 
ред( м догађаја борбе око Кодкордата, протпв кога 
сам се лично борио из уверења и npnnnnna - док 
су се многи другови борили против њега ne због 
самог n.era nero c;nii' да Гш срхптлп дапатп.у 
Владу, na и ове данашње борбе при претресу о\:- 
џета Министарства вој|(же и морнар^це, све го носи 

■ :!в карактер, Добро! To су разрачунавања иеНу 
нама. Кацав укус ко има, онако се и разрачунава, 
онако се и бори. Нажалост, ми смо у тој барби 
отишли даље na су у овом Дому нападнути поли- 
тичари, л.улп који се не слажу са нама и не испо- 
ведају наше мишљење. Што je нападнут њихов 
програм, њихова идеологија, ником ништа, али, 
људи су нападнути лично, mro je и неукусно и не- 
иентлменрки. У тсј>ме се прешло са напада политич- 
ких људи n na приватне људе, л.уде којима mije 

1 ма никаква могуј.псст да се бране. Спомињем 
случај .\г,г земл>ака, друга из младости. из познате 
националне куће—■ са Кордуна. Meni je нападнут 
у овом Дому, једанпут однооно v два маха. To je 
начелвик за градњу железница r. Ђурић. On je n i- 
паднут к;к) да je један анацжхналан човек и као 
гакав овде приказан. Познајем тога човека. Да ли 
je добар чиновник, ro знају његови надлежни, По- 
знајем њетове породичие прилкке, знам каква сс 
идеологија гајила у његовој кући, na сам уверен 
да on никако mije магао сићи с националне линије. 
On спала међу one Србе чз онога краја који су 
увек остали na националној линијп. Ja желим да 
сминем спаку сумњу са једног мог земљака - 
пријател.а n друга нз младости, са овог namer 
угледног чиновника n на тако високом, тако и од- 
говорпом месту. V немргућности да сс брани, ево 
ja га са овога места узимл>ем у одбрану; Користећи 
Ову прчлику ово сам све изнео a C обзиром na 
поодмакло време завршујем и изјављујем да hy 
гласати за буџет. ГОдобравање и пл.сскап.с у цен- 
груму n na десници), 

Прстссдиик Стеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. Димитрпјс Вујић. 

ДимитриЈе Вујић: Господо иародни посланици, 
верујте, кадгод сам се.пео на ову говорницу, увек 
сам помишљао na опште добро, никад нисам мп- 
слио да сс осврћем на личности. Мени je необично 
жао mro г. Министар Спахо mije био ту када сам 
npom,™ пут noiiopno, да му одмах кажем, да onu 
mro сам изпео у мом ровору, изнео бих да сс na 
његовом иесту налази и мој рођени брат. On je 
случајно Миппстар саобраћаја данас у onoj Влади, 
сваки нека п neće свој део одговорности. Зато ои 
као актпвап Мпппстар нека не уаме да jt1 то учп- 
њено само затчз што je on na том месту. To сам из- 
neo у жељи да наш саобраћај дође до врхунца, и 
ако се г, Спахо мало заинтересује, on he увидети 
штетне ствари, као што je вечерас у свом одговору 
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био лојалан, био такав ла ми je готово призпао све 
ШТО сам ja тврдио у ском  говору. 

Господо моја, после ouora одговора г. Миии- 
стра ja могу рећц да немам потребе ни да гопорим, 
a да je ono тачно mro ja говорим, ево вам г. Мн- 
нистар Спахо, он je ту са својом господом начел- 
ницима, помоћницима и референтима, na нека по- 
бије, гу прсд свима Вама господо посланици, мојс 
тирд|1>с'. Ja CTojiiM овде да оио што сам казао, г. 
Мииистре, o злоупптрсба^ма у ресору саобраћаја 
са овога местта докажем. Будите убеђееи да сва моја 
критика iMije лична већ v жељи да имамо добар 
caoopahaj, a ево ja Ку сада и иавссти сгоари. Дуто 
нећу говорити, нећу nac замарати пошто сам нско- 
ристио ваше стрпљење прошлсг пута када сам 
грворио око два сата o пелостацима у саобраћају, 
na чему сам [tavi захвалан. 

Господмп Спахо je говорио, чак je читао o за- 
кл.учку уговора o набавци курсних Ko.ia. Ту има 
право и ту се слажем с њим, али iiy ja господину 
Министру да кажем, — on je правник, ои je до- 
бар екчЈНОМиста, — нека обрати мало бол.с пажњу 
да ja нисам говорио o поруџбинн курсних кола 
него сам, господине Министре, говорио o мењању 
уговора, јер je уговор, гооподине Мппистрс, нрло 
добро и без замерке, корисио no установу за- 
кључен; — то Ви боље треба да зпате као добар 
правник, јер бол>е познајете правне ствари, - он 
je потпуно добро мкључен, адн после тога, госпо- 
дине Министре и господо посланици вашн рефе^ 
ренти направили су јслап незакоКИт трик. Опи су 
продужили протузаконито уговор једној фабрици 
за годину лана више него што треба, и та фабрика, 
због тога трика неколицине службених људи. могла 

•je годипу лапа доцније да лиферује вапоне. Од тога 
су настале две штете. Једна je штета задоцњење 
mro годину дана взгони нису били у саобраћају, 
a лруга je штета што je фабрика годину лана лоц- 
mije лифсровала кола и тиме оштстнла нашу лр- 
жаву за око 18 мплпопа динара, коју би имала да 
плати као казну због задоцњеша. Господо, ако то 
mije тачно и ако то не докажсм, ja hy латп остав- 
ку на манлпт. Ja ne говорим na памет, ja се пози- 
вам на госчолина Спаху да ме овде лемаитује, у 
противном да повучс копзеквспце. Перујем да on 
то добро зна и да hc кривце казнити. 

Даље, господо, говорм се o моторпим колима. 
И ту се слажем са господппом др. Мехмедом Спа- 
хо.м. Господо, јесте мотор^а кола су модерно срет- 
ство и ми, дај Боже, да пх имамо много, али тек 
када nam саобраћај тако поправимо да га можемо 
паралелнсати, као mro нам je рекао грсподин др, 
Мехмед Спахо, оа дивним саобраћајем у Италиј^. 
Ja бих желео да господин др. Мехмед Спахо оде 
и у Пол.ску, да в-иди тај саобраћај; na и немачки. 
Видите, ja оам добронамера« и желим да наш сао- 
opaliai процвета, na макар и под мииистроваи.ем 
господина Спахс, и да сс може паралелисати са 
оаобраћајем Италије, Пол>скс и Немачке. Госполо 
моја, долазили cv и код мсне са понудама да no- 
ручим моториа кола. Али, како сам ja био n иој- 
ник 8 година, био иомандир чсте na фроиту за 
време рата, могу да кажем: лепо je то шт.0 би мо- 
ториим колима возилп цео народ, али, господо, 
шта iiCMO да радчмо, шггам господниа лр. Спаху, 
a то питање упућујем свима стручњацима, то пи- 
тање   упуИујем   и   Мипистру   војске,   a   нарочпто 

Главном генералштабу, шта ћемо да радимо у слу- 
чају рата са моторпим колима без потребно-г теч- 
пог горива које лоопјамо из ипостранства? Ta мо- 
торна кола можемо бацит^и као «вупотребљива н 
од огромппх милиопа плаћених за љих напра- 
иитп железничко гробље. 

To je апсолутпо тачно, господо н то пико ne 
може побити; Ja сам ту штету и тај окупи луксуа 
избегавао. Јест и ja сам за моторна кола али дајте 
iifiBo лоп;:;|.;п1 број локамотнва, ловол.ан број 
вагона, дајте нам добре подлогс, дајте нам добре 
шппе, na ћемо потом прећи и na моторна кола и, 
дај Боже да до тог савршенства доћемо na и њих 
да пмамо пгто више у земл.п. Што je пајглавније 
ja писам добио одговор поводом тог питања од 
лр. Спахе. Плодира се з1а домаће фирме. Mn се 
слажемо, то je потпупо правилно гледитте да 
треба прво домаћу иплустрију помагата. Ja сам 
пледирао да су домаће фирме прсче, али никако 
na штету државе. .Icp овде je рсч o могорпим кп- 
лима, овде je г. Мииистар и овде cv ihcroiui рсфе- 
пептп, na пека кажу да та моторна кола коштају 
60% вите namv државу него ма где na лллтом 
месту да cv поручема. Дал^е, слажем сс са г. док- 
тором Спахом, олпоспо са ideronnM избегавап,ем 
одговора, јер je on поручио моторпа кола и нанео 
штету лржавп. na бар да je узео једна na ла их 
пспроба na n Боже помози. Али ja разумем г. д-па 
Спаху зашто сад врда и срамежл>иво кпије своју 
олговорпост. On свеспо или несвеоно није се могао 
одупрети пц л>уда који га окружују него потпише 
ову поруџбину и, ево, видите докле се дошло. Ja 
ne знам да ли je вама позпато. госполипс Мини- 
crpe, да су за моторпа кола појелппи леловп nonv- 
чпвапп n доношспп авиопима из ппострапстпа. 
Зампслите шта то кошта, јер, господо, стручњацн 
nncv с.мелн да изађу пред Мипистра и да кажу ла 
кола ne вал.ају. пего cv поручивали и доносили 
авпопима појелипе делове, којп су ioni na повпм 
ппобама поломл.епп. Ja ne знам да лп господнн 
Минпстар то зна, али ако зпа онда je чудновато 
да није иаређена истрага да сс кривци најстро- 
жије казпе и лржави штету падокпале. 

Даље, ja нисам добио одговор о.д господина 
Мппистра o слању људи у ипострапство. Rn rre 
сигурнб v лобпој }1амери слали и потребпо je да ес 
шал>у људи стручп.аци v иностраиство за пријем 
матсријала. Без сумње ресор саобраћаја je велики 
и тоеба човек да ради 16 до 18 сати дневно само са 
референтима да ове cnpnm, a лодајте томе још кал 
павале господа сспатопи н послапици, a где je 
рсгала публика, Због tora господину Министру 
саобпаћа^а може што шта и ла промакне. 
Знпм ла je послат у ипостранство јелан службеппк 
чИји ie то.матерлуи језик — језик једне страпе 
дожаве v KOJV je послат, као најбол«и позиавалац 
прилика тамо да вргпп пабапке. Тако сс сталчо 
iiia,n>v истих 4 до 5 лица. Господину Спахи стоје 
na расположењу имена да му их дам, jen ja нећу 
да их спомип>ел1. Шаљу људе, каже се, чији ;" 
матерп.и језик те лржаве n зато mm. веле. пмају 
лобре везе и тамо умеју најбол.е да се снађу. 

Ми то, господо, ne смемо дозволити, јер 
имамо честитпх сипова, добрих стручњака и na- 
трпота, Срба, Хрвата n Словенаца, и треба да 
наше сгшове тамо шал.емо, јер у п>их имамо umne 
иере nero у придошле у државпу службу странце, 
који  долазе  као уљези  у  пашу  земљу.  (Глас   са 
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дсспице: Који су то?) Ако господпи Миипстар за- 
ктева ja му сгојнм na расположсњу да му их ка- 
жем. Гооподо, исто тако ja сам тврдео да je nama 
звмља остала без дооолхно угља, горивог матер«- 
јала. Ja сам са овога мвста тврдио, a n сада под- 
влачим пред господинкхм Мннистром, јер je  иој 
noĐop  био  прилично дугачак, a верујем да  га je 
господин Министар сакзбраћаја прочитао, ако није 
превише заузет послом, —■ гврдио сам, господо, 
да  je  железиичка упрана  пабапила угаљ из ино- 
сгранства, угаљ шлески,  угаљ   KOJIH   пма   ту  осо- 
оипу Да иопари седам литара воде, који има ту 
особину  да  може  да  служи  као  резерна  годину 
дана да нс губи калоричну моћ, тс тако може да 
служи    као   резерва,    има   ту  осоонму    mro    дајо 
мање загушл>ивнх гасова приликом горива, тс je 
као такав Maibe штетан no здравл>е машиновође и 
пупшка. 

Господо, набавили су исто тако Периички 
угаљ из Бугарске, који je слабпји, свега шест ли- 
тара воде може да претвори у пару за псто време 
:ч'а1) шлески за седам литара, пема такву калоричну 
моћ, пе може да издржп миого као резерва jej) 
губи калорнчну Moli н даје ужасан днм, који 
шкоди путницима, a особито машинском особл>у. 

Једна чудна појава! Не знам да лн je пала 
госиодппу Министру у очн, или сс Мипистар го- 
сподии Спахо правп иамерио наиичпиа, a ако то 
није верујем да lie се запптересивати за ту ствар 
као Миписгар саобраћаја, — да пернпчкп угаљ, 
КОЈИ je Mnoro слабији, не може да пзлржп na сто- 
иарииму ни годину дана као резерва, даје миого 
већу количину днма, тај исти периичкп утаљ iiia- 
i ила je наша саобраћајна усганова са 'Л72 динара 
no i omi, a овај бољи, шлески угал., који и.ма сме 
ооље особпне, плаћеи je ca свега 352 дппара. Па 
како се то да објаснити?! 

Где су ти стручњаци, господиие Мппистре, 
залнтсресујге се за ту ствар код вашик рефере- 
ната, na ћете се и сами уверити како то ene na 
брзину иде. (Глас са десппце: Нису моглп naimi 
руЈџтци да даду такав угаљ!) Меобпчпо мн -je 
мило urro сте ми далн права да проговсцтм неко- 
лико  речн  o iiiaiiJHM  рудницима. 

За време мога министроваи.а долазили су 
.•i.y;ui — посредници који су нудили пернички, 
угаљ, долазнли су да Минисгарству иуде, да би 
Бугарооа аристала да плаћа реларације у перми- 
чко.м угљу, само да узмемо њезИјН угаљ, имајуКи 
ис.мииоипу памеру да се нашн упЂенокопп загворе 
и .радници код нас осгану без посла. Ja сам то 
одбио само зато, да иаши раднпцн не оставу без 
посла. 

I la жалост, то je сада примљено! 
Господин др. Спахо, кога ja цевим као екоио- 

иисту, a кога сматрам за саобраћајног наивчину, 
био je увереи, без сваке сулпве, од господе својих 
референата, да ану путничку гарифу, коју ta« ja 
сиизио, и која je пуно успеха нмала — једиим 
цугом збрише и цене картама беезразложно no- 
ииси, само да би нешто учннмо na ма и штетно, 
само да би својој бирокрагској околини удово- 
љио. Када je видео рђаву реперкусију није знао 
KćIK'. raj свој акт да браии, али главно му je било 
да рекламира да ja мисам у праву, и да их видите 
како кажу. 

Господо,  та  тарифска   нолнтнка   показала  се 
TascBOiM,  a г. др. Спахо, који je економист, ом je 

морао тада да вјвди, у чему сс састоји тарпфалпа 
политика у саобра1,ају a ne да се од 1928 до 1934 
годиие отера око 15 лтлпопа путника са желез- 
пице — цифру loiiopiiM округло, пе.мојге замерити 
амо није баш тачна. Да се пптамо зашто je TO 
било? 

Пошто mi ту писам добпо iberon одгоиор, 
значи да господип Минисгар Спахо признаје своју 
грешкЈ и да mije > сгању да се оправда; fCasa 
Miihiih приговара). 

Ja ИЗНООИМ стварп које се ne ;могу ничим по- 
бнти и верујем, да je и господип др. Спахо тада 
видео у че.му je ствар и зато je ocraimo то моје 
miian.e без одговора, просто зато што призиаје 
моју политику гарифалну као једппо тачиу. 

Исто тако ПОШОДИН др. Опахо ми mije одго- 
ворио na Дјужи пиз разпи.ч im ran,a и тирди.п пз 
Mora lOBupa, којом са.м приликом пзпео и доста 
пепријатнпх ствари 0 персопалпој политици у 
Миппстарстиу саобраћаја. Ja верујем да je.uiii 
Министар ne може да сшгие да све сам види, a.m 
ако Mnmicrap подлегае да брани референте, који 
такие стварп раде, онда зпачп да се слаже "са 
п.пма, n опда зпачи да n Miimicrpa треба осудитп. 

Нека ме извине господа југословенски Спа- 
.\mm Муслимаии! Алн, господо, ja сам говорно o 
иерсопалпој полптпци у Министарсгну саобраћаја, 
И нзнео случајеве да се ностављења врше ,,ад хок" 
често пута n без молбе н без докумвната. Обиђитс 
све радионице одавде до Пегровграда, na here 
nalm запослене л>уд€ у радионицама, који пикада 
»ису mi чекић пмали у 1)уцп, a ипак треба пешто 
тамо да раде. Ja овде пмам акта o тим поставље: 
њима са нумврама na вам аиогу н гтоказата да вн- 
дпте какве се све злоупотребе na пашим железнп- 
цама врше под мппистроиап.ем посподнна д-ра 
Спахе, KOJU je доскора уживао гаоштавање, бвр 
нас сгаријих посланика. Ево тих иаређмм, које 
може да види и Мипистар canopahaja, јер je na 
iMi.Ma  његов noTimc. 

У овом се акту каже: Мипистарство саобра- 
haja. Дирекција та н та: Имамовнћа Монсура, 
апоолвента герава нз Београда треба постав.ити на 
једно празпо место у одел>е11.у Дпрекције. Iloc.ie 
тога друпим актом наређује се да се oni) лостав- 
л.еи.е изврпт na тај начни mro lic се једап чии ш- 
пички прнправппк поставптп за чппоипика одго- 
варајуће ррупе с тиме да паправи места овоме. 
(I'paja n пртч)В()()и na десници). Зашго се буните, 
рбсподо, ja мпелим да говорпм доста разумљиво? 
Дакле, пегфијатне су ва.м one истине?! 

Исти случај као н са овим првпм јесте и еа 
Топчићем Решетом, У вези наређења господина 
Miimicrpa захтева се да се н on поставн за чиноа- 
ника. Дирекција одговара својим актом М. с. бр. 
1542'37 да нема могућностн за постанл.еп.е чппои- 
ипчког прпправпика, noniro пема празпога места 
no буџету. AKTOM број 1542 у везп нзвештаја број 
8987/21-11 текуће године Дпрекцпја- lie Масура 
I [мамовића посгавити за чиповппчког прилравника 
после 1 априла. Дакле, господр, издаје се наре- 
heii.e 4 месеца унапред за ангажовање једнога 
чпповпичкога места. (Гласовп са деспице: ila mi a 
je c тнм, a ima сте Ви раднли?). Ja сам постављао 
no потреби, алн само стручне и честите л.уде! 

Господо, преко десст хиљада иуслимана no- 
ставл.спо je за кјпггко време у Миппстарстиу сао- 
6paliaja, a без буџетске могућности (Осмаи Мурат- 
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башић: Зашто сте тако пристрасии na говорите 
само o Муслиманнма? Господин Спахо je поставио 
више Срба и Хрвата него Муслнмана!) Ja никога не 
вређам, али ja само 'износим факта. (Јсдан глас са 
деснице: To je срамота да се бавите такиим сигним 
стварима). По вама ситне ствари a по интересе и 
безбедносг службе и путника врло крупне, драги 
господине посланиче. 

Потрсгседиик Фрањо Маркић: Господо, мо- 
лим вас саслушајте г. говорника и немојте му упа- 
дати у реч. 

Димитрије Вујнћ (наставља): Госиодо немојте 
се узрујавати ja hy Вам изнети податке за све 
(Осман Муратбашић: Господин Спахо je у своме. 
ресору иоставно 5/6 Срба, Хрвата и Словенаца, a 
поставио je 1само 1/6 Мусдимана и то крампача. Не 
можете да гледаге ни Муслииане крамиаче! To je 
срамота!) Овде није реч o крампачи.ма нсго o по- 
стављању регулисаних чииовпика без Јшалифи- 
кација. 

Потпрстседиик Фрањо Маркић: Господо, сваки 
говорник одговара за своју реч коју изговори са 
говорнице. Зато пустите г. говорника нека излаже 
своје дшош. 

Димитрије Вујпћ (наставља): Муја Мехмед 
бно je осу};иван ради туче и дуже вре.мена je био 
у исгражиом затвору. И он je постављел за чииии- 
ничког приправника у Мостару. Шга велнте сад, 
господо посланици, на cee жалосне појаве? 

Даље, гооподо, кад xoiieTe, да читам, na да 
ипдпте. Бво, д;1 ввдите ona документа. Алибеговлћ 
Салих, осу1)ен на две године тешке робпје no § 263 
и 264 Босанско-херцеговачког закипа ради пропе- 
uepe у фабрицп дувапа у Мостару l')27 гидппе, 
ради кога je се убио Mnho Говедарица, тај честити 
и поштенп нацнопални човек, постављен je у Бео- 
граду за чиновничког припраиппка! Дие гидине ро- 
бије — a враћа се у службу! To ссдобравате?! (Ос- 
мап МурадбашиИ: A onaj мој .luno Илић, mro je 
исго тако био на робији и што се поставио да до- 
бнје кору хлеба? Нико нпје пранио nmaibe за 
њега. Шта вн сад ово изпосите! — Жагор.) Мзио- 
снм да прикажем рад иезакипптп који уиоси немо- 
рал у icao6paliajny усганову. 

Потпретссдиик Opaibo Mapuiih: Мо.тпм вас, го- 
сподо, оставите господина пториика иа мир.у. Го- 
сподин посланик одговара за ono шго ronopn. 

Димитрије Вујић (насгавља): Ла верујем да he 
ми г. Спахо бптп захвалап. Може бити да on Ht 
зна за све ово, можда му то пеки подмећу na пог- 
пис. (Осман Мурадбашић приговара.) Правите гри- 
масе?! Немојте ммслити да се ja плашим пли да 
liere ме збупитп — варате се. 

Ево, оидс, (показује акта) Питић, који je от- 
пуште« из фабрике дувала у Мостару ради крађе, 
постављен je код VII секције у Мостару. Дакле, 
татше људе ви постављатс. Толико има честитих 
Муслпмапа, na пм не дајсте места, a ове лопове, 
који су крали и били осу1)ивапи, враћагге у држав- 
ну службу! Па имате АлибеговиИа Ибрахима, зва- 
нскг Султап . . . (Осмпи МурадбаитИ: Можда су Вас 
( бманули!?) lie! .Ia сам ово преписао да ми ne би 
пасирало да ме пападпу n одузму ми докумепта! 
(Осмаи Мурадбашић: A јесте ли Ви сигурни да je 
то тачно!) Јесам! (Осмап Мурадбашмћ: Да вам иису 
подиалили?) Me! (Осмаи МурадбациИ: To није лепо 

да један Министар говори!) A зашто, господине? 
Зар nnje дужпост једног патрпоте и посланика 
na  ма он био н Mnnncrap, да спречи ову незако- 
hlliOCT. 

Потпретссдипк Фрањо MapitnU: Господо, ja вас 
молпм да ne упадагс у реч говорпику. Изволите 
иаставити свој говор. 

Димитрије Byjiih (пасгавља): Господо, овај 
Алибеговић Ибрахим, звани Султан. отпуштен je 
na VII ваздухопловног пука, отпуштен je за кра^у 
i.3 всЈјске. Примљен je, господо, у Батајницу, a и"з 
■'агајппце поеле псколпко мссеци премештају га у 
/Лостар, a отуда једног честитог службенпка, коме 
je жена болесна, са четроро деце премештају u др, 
жавмом трошку из Мостара да до1)е на њеово ме- 
сги у Батајиицу, 

Изволите ово! Ако ви то одобравате ja ice 
с тим ne могу сложити. (Осман Мурадбашић: A штв 
сте Ви радили?) Ko год ради може да греши, али, 
— може да се поправн! (Осмаи МурадбашиИ: Ви 
сте све телеграфскп радпли!) Да, лопове и неса- 
весне службенике сам и телеграфски више пута уда- 
.i.MBao 113 службе. 

Господин Министар пам je говорио, али није 
дао одговор <: рђавим удесима — o Сударима који 
су се десплп за време министроваша господина 
Спахе. Ja hy вам дати, господо, пеколико подата- 
ка. {Вукашпп Cnacomih: To молсе сваком да се де- 
си1) .v' 1936 годипи било je 226 судара, а у 1937 
било je 283 судара, без ова последња два која су 
се деслла. Замислите, госпддо, колика je материјал- 
na пггета државпа. 

Да виднте, господо, какве се наредбе шаљу, 
na се noTOM брзо повлаче, јер су видели у овом' 
хаосу шта су учпппли. (Мчиистар саобраћаја др, 
Мехмед Спахо: Чим оам ja дознао за ту паредбу 
ona je повучепа!) Мепи je особито мило, ja писам 
знао да ere повукли ту паредбу, na сам хтео да 
вам кажем, али баш утолимр пре штосте Ви, госпо- 
дине Минисгре, иаредили да се повуче — утолико 
пре xohy ,ч.1 Вам захвалим mro сте Ви сами тим no- 
тврдили огромне матерпјалне штете причињене су- 
дарнма. 

Узрок вам je наведен у распису бр. 355 Дп- 
рекције државпих железппца у Београду. (Ilpnro- 
nopii.) А.ма, господо, овде се говори o систему, na 
кад се прпзнаје шта je учишепо, кад се признаје 
огро.мпа материјална штета, na кад се признаје ка- 
ко пада морал, ja ХОћу да вам укажем na рад v 
једној усгапови која треба да зна шта радп. (Жнвп 
протести.) Господо, ако мислите да ме избаците из 
такта, ви ее грдно варате. 

Господо, ja ne знам да ли je господипу Мппи- 
стру na,IO у очи ima umne „Хрватски дневник" од 
23 студеиог, али тчЈ треба демоитовати, јер не греба 
да падпу овакве сгпарп na Министарство сао 
браћаја. 

ila, господо, можда да су овп факири који 
бацају овакву уврсду, али пако се овако пљачка п 
ха[)а, ja, господо, ппсам впдео ппкакав деманти. 
Зашто се плаћају чнповппцп пего да чувају углед 
.мтгистарства. 

Иначе ja могу бити задовољан одговором 
Министра господина лр. Мсхмеда Спахе, јер сам 
његов одговор онако штур доказује, да сс слаже 
са мпјим тврђешима и да су све чињенице које сам 
изпео тачне. Ja сам захвалап господину Министру 
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иа   њсгоио.м  одговору  п  пригшању.   (ОдорЈаваЊе  ii 
пљескање ва левици.) 

Потпретседник Фрањо Alaptaih: Рсч има на- 
родни посланик рослодин Александар Л&заревић. 
(Гласови:   Није  ту!)   Пошто  госдодин   Лазаревић 
mije   присутан,  оматра  сс да je одустао од јичи. 
Реч и.ма народни посланик г. др. Андреј Вебле. 

Dr. Andrej Veble: Gospodo narodni poslanici, 
politika Ministarstva saobraćaja može da se kritikuje 
sa  više pogleda, s političkog i privrednog. 

Sadanja ždeznička politika vezana je za ličnost 
ministra g. dr. Spaiie, koji vodi ovaj resor od 24 juna 
1935 godine pa nadalje. 

Pusto je Ministar g. dr. Spalio izrazito politička 
ličnost i jedan od sluhova sadašnje vladajuće stranke 
.IKZ u našoj državi, to je razumljivo što je skupštin- 
ska opozicija raznih klubova i raznih hoja vehement- 
no   napala politiku Ministra g. dr. Spahe. 

Nemam namere da se zalažem za odhranu poli- 
tičke strane saobraćajne politike Ministra g. dr. Spa- 
he, već to ostavljani drugim više pozvanim ličnostima 
koje su detaljnije u to upućene nego ja. 

lioču da se pozabavim analizom, a istovremeno 
i kritikom naše saobraćajne politike, a U prvom redu 
sa  privrednog gledišta. 

Odmah u početku želim naglasiti da je saobra- 
ćajni promet (železnički, pomorski, rečni) nesumnji- 
vo objektivno merilo, da smo se posle strašne pri- 
vredne depresije i krize (od 1931 do 1935) uputili U 
našoj državi boljim vremenima u susret. Ova nesum- 
njivo uspešna saobraćajna politika je izraz i posle- 
dica i nove privredne i tinansiske politike sadašnje 
Vlade, koja je kako unutrašnju tako i spoljim poli- 
tiku povezala u pravcu oživljavanja naše narodne 
privrede. 

Gospodo, ovim želim da vas upozorim na zva- 
nične statističke podatke iz statističkog godišnjaka 
i  statistike državnih železnica za prošle godine. 

Na ove podatke poziva se i štampani ekspoze 
Ministra g. dr. Spahe, koji iznosi da se primećuje u 
našoj saobraćajnoj politici od 1935 godine pa nada- 
lje stalno napredovanje i stalni porast osobnog i rob- 
nog prometa, a s tim u vezi i stalan priliv prihoda. 

Ukupni iznos prevezenih tona celokupne robe u 
1936/37 godini nadmašuje prevoz u 1935/36 godini 
za (i%, a samo privatne robe za 9%, u prvom polu- 
godu 1937/3S godine iznosi povećanje ukupnog pre- 
voza u odnosu prema prvom polugodu 1935/36 go- 
dine 19%, samo privatne robe 32%. 

Samo u prvom polugodu 1937/38 godine u od- 
nosu prema polugodu ranijih godina naplaćeno je 
više transportnih prihoda za 29.1%. 

Prema štampanom ekspozeu za prvo polugode 
1937/38 godine ostvareno je transportnih prihoda za 
dinara 1.230,945.648.88 i ima dovoljno računske si- 
gurnosti da će se do kraja 1937/38 godine naplatiti 
još toliko ili okruglo dinara 2.161,000.000 i da će, 
ako iskalkuliramo povraćaje i refakcije biti ostvare- 
no krajem ove budžetske godine na ime čistih tran- 
sportnih prihoda  iznos od dinara  2.121,000.000.—. 

Isto tako je realna kalkulacija, da će ukupna 
suma prihoda U resoru Ministarstva saobraćala za 
1937/38 godinu  iznositi dinara  2.-190,000.000.— 

Na drugoj strani utvrđuje štampani ekspoze 
g. Ministra saobraćaja da su predloženi rashodi po 
ovom budžetu manji od predvidenih prihoda za 
191,157.017 t. j. za 8,3%. 

Zatim da su predloženi rashodi veći od kredita 
odobrenih po ovogodišnjem budžetu za dinara 
307,941.606 t. J. za  16.2%. 

Ukupno se predviđaju po ovom budžetu veći pri- 
hodi za narednu budžetsku godinu u iznosu od dinara 
343,000.000 I. J. za  16.8%. 

Ako dalje posmatramo pregled ostvarenih rasho- 
da i prihoda u području Ministarstva saobraćaja za 
poslednjih 5 budžetskih godina od 1932/33 do uklju- 
čivo 1936/37 kao i pregled ostvarenih rashoda i pri- 
hoda u području Uprave državnih železnica za po- 
slednjih б budžetskih godina, vidimo jasno i nesum- 
njivo stalan porast prihoda, naročito od 1935 godine 
pa dalje. 

Pitamo se, da li je taj objektivno utvrđeni ko- 
njukturni napredak u području Ministarstva saobra- 
ćaja samo automatska posledica opšte svetske ko- 
njukture, odnosno da li je pri tom koujukturnom na- 
pretku u našoj državi imala svog udela i uticaja i Kra- 
ljevska vlada sa svojom finansiskom i opšte privred- 
nom politikom. Jeste, imala je i te kakvog! 

Mi tvrdimo da bi se konjukturni preokret u na- 
šoj državi morao osećati već nekoliko godina pre 
dolaska na vlast današnje Kraljevske vlade i to u 
1932/33 godini, kao što se je to primećivalo u čita- 
voj svetskoj privredi, ako bi raniji režimi vodili do- 
voljno računa i brige o našoj spoljnoj privredi. 

Na žalost te brige i smišljene planske privredne 
politike nije bilo do dolaska sadašnje Kraljevske vla- 
de u godini 1935, barem ne u dovoljnoj meri. 

Priznata je činjenica, da imadu saobraćajna sre- 
stva, U prvom redu železnice, ogroman uticaj na po- 
ljoprivredu, zanatstvo, trgovinu i industriju. 

Neću da ulazim u teorijska razmatranja u tom po- 
gledu. To pripada u nauku o privrednoj, u prvom redu 
saobraćajnoj politici. 

Želim da se detaljnije pozabavim sa građevin- 
skom službom i pitanjem izgradnje novih železničkih 
pruga i sa personalnom politikom Ministarstva sao- 
braćaja. 

U pogledu građevinske službe treba naročito pod- 
vući sve napore Ministarstva saobraćaja odnosno Ge- 
neralne direkcije državnih železnica za izdržavanje i 
obnovu postojećih železničkih pruga, za nabavku ko- 
losečnog i drugog materijala, kao i za nabavku novih 
lokomotiva i vagona. Mi vidimo da se je u tom po- 
gledu u toku minulih godina od 1935 dalje mnogo 
korisnog uradilo, da je rađeno na svima većim pru- 
gama i da su bili time postignuti važni rezultati. 

U tom pravcu treba još intenzivnije nastavljati 
rad, jer je redovno izdržavanje već postojećih pruga 
glavni uslov za sigurnost železničkog saobraćaja. 

Od novih železničkih pruga, koje se sada grade 
U našoj državi moram da spomenem prugu St. Janž 
Sevnica u dužini od 13 kilometara (na području Drav- 
ske banovine). 

Ta pruga će biti verovatno gotova krajem 1938 
godine ili u početku 1939 godine. 

Ta nova pruga svakako je od znatnog značaja 
za krajeve Sevnica i St. Janž, ali potpuna ekonomska 
i komercijalna važnost ove pruge doći će do izra- 
žaja tek onda, kada se sagradi novo projektovaua že- 
ležnička pruga Černomelj—Vrbovsko, koja je bila 
godine 1936 po Uredbi o građenju novih železnica 
u/.akonjena i za koju su svi detaljni projekti za gra- 
đenje  ove  pruge  već spremljeni. 

Zašto se mi Slovenci i čitav Gornji Jadran to- 
liko borimo za izgradnju pruge černomelj-Vrbovsko. 

64 
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Da postignemo vezu glavnog zaleđa Slovenačke 
sa moreni, sa Sušakom, da time privučemo tranzitni 
robu; i osobni promet i/. Celioslovačke, Poljske i Po- 
dunavlja  prema  Sušaku po  našoj  državnoj  teritoriji. 

Ja neću da i ovom prilikom iznesem sve komer- 
cijalne i dr/.avno-obrambenc razloge, koji govore za 
izgradnju ove pruge. 

Ti razlozi dovoljno su poznati i g. Ministru dr. 
Spahi i g. Pretsedniku Ministarskog saveta dr. Milanu 
Stojadinoviću kao i svima drugim ministrima Kraljev- 
ske vlade. 

Želim da podvučeni samo jedno da je rentabil- 
nost p.ruge Cernomelj—Vrbovsko potpuno zagaranto- 
vana i da je izgradnja ove pruge u prvenstveno dr- 
žavnom interesu. 

Ovim apelujem na g. resornog ministra i na sve 
članove Kraljevske vlade, da se u toku iduće godine 
pristupi izgradnji ove pruge, što bi bilo i u eminen- 
tuo-političkom interesu sadašnje Kraljevske vlade. 

U vezi s tim imam čast upozoriti g. Ministra sao- 
braćaja još na jedno drugo važno pitanje, a koje se 
odnosi na izgradnju drugog koloseka na pruzi Zidani 
Most—Zagreb—Novska. 

Projekti za drugi železnički kolosek Zidani Most 
■—Zagreb spremljeni su već godine 1931. 

Sva stručna odeljenja izrazila su se za kolosek 
Zagreb—Zidani Most i to iz tehničko-saobraćajnili 
razloga. 

Za taj projekat izrazila se je i Trgovačko Indu- 
striska komora u Ljubljani više puta. 

Upozoravam na činjenicu da je pruga Zagreb— 
Zidani Most jedna od najviše frekventovanili među- 
narodnih železničkih pruga i gde se samo sa najve- 
ćom mukom i naporom osoblja vrši redovni saobra- 
ćaj, naročito u letnjoj i jesenjoj sezoni. 

Na ovoj pruzi sada je u prometu dnevno do 50 
vozova. 

Posledica tog intenzivnog saobraćaja jeste, da 
imadu vozovi stalno zakašnjenje, što prouzrokuje 
stalne žalbe domaće i strane publike. 

Poznato mi je, da je kod željezničke uprave iz- 
rađen grafikon o intenzivnosti prometa na pruzi Zi- 
dani Most—Zagreb i da na osnovu ovog grafikona 
uopšte ne bio moguć redovan saobraćaj. 

Detaljni statistički podatci poznati su General- 
noj direkciji državnih železnica i g. Ministru. 

O građevinskoj službi na teritoriji Ljubljanske 
železničke direkcije moram da iznesem objektivno 
stanje stvari. Građevinsko odeljenje se stalno žali 
zbog nedovoljnih kredita za najhitnije i najpotreb- 
nije održavanje pruga. 

Već u svojoj Spomenici od 25 maja prošle go- 
dine tražilo je povišenje kredita od 0,400.000 dinara 
godišnje za redovno održavanje pruge na ovom po- 
dručju. 

Čast mi je gospodinu Ministru saobraćaja skre- 
nuti pažnju na preku potrebu sanacije pruge Ljublja- 
na—St. lij. Na pruzi Št. lij—Rakek potrebno je da 
se vožnja preudesi na desni kolosek, jer sada vozimo 
po levom koloseku na svima drugim dvotamim pru- 
gama. 

Pruga Zagreb—Brezice delimično je sanirana i 
stari kolosek izmenjen. Dalje je potrebno preuređe- 
nje železničke stanice Breg, Blanca, Dobova, Savski 
Marof — te umesto starih baraka izgraditi zidane 
zgrade na stanicama. 

Pruga Karlovac—Ljubljana u sektorima Karlovac 
—Budnjarci i Novo Mesto—Ljubljana nalazi se u lo- 

šem stanju pa je potrebno da se promene stare trač, 
niče kako bi se time postigla brzina od 60 кПоцц/ 
tara na sat as time u vezi bolja i brža veza sa morein 

Gorenska pruga Ljubljana—Jesenice je još uveU 
u lošem stanju te je usled te činjenice opala brzina 
vozova. I u ovom slučaju je dakle potrebna sanacija 
pruge. 

DaJje, za povećanje broja vozova naročito put, 
ničkih, brzih i izletničkih stanica nisu dovoljno oprem, 
Ijene potrebnim .sigurnosnim merama i spravama. 

Stanica Oloče na pruzi Ljubljana —Jesenice ј^ 
dna je od najfrekventnijih i još do danas nema re. 
dovne stanične zgrade i čekaonice. 

Uprava stanice nalazi se u jednoj drvenoj, ovoj 
svrsi neodgovarajućoj baraci. Krajnje je vreme da se 
u Otoču izgradi nova zidana zgrada i da se dosa- 
dašnje postajalištc preuredi, a to iz prometno-teli. 
ničkili razloga. Na taj način bi Otoče dobilo normalnu 
stanicu, a tim bi bilo omogućeno ukrštavanje vozova 
i postignut bi bio normalan putnički saobraćaj. 

Dalje mi je čast skrenuti gospodinu Ministru 
pažnju na sasvim loše stanje zgrade na stanici št. Цј 
nad Mariborom. 

To je prva pogranična stanica na severu naše dr. 
žave na pruzi Grac—Maribor—Ljubljana. 

Ako uporedimo zgradu stanice u susednoj Au- 
striji —■ Špilfeld — sa zgradom stanice Št. lij u Ju- 
goslaviji, onda se može na žalost utvrditi krajnje mi. 
zerno stanje stanične zgrade Št. lij. Stanična zgradu 
je premalena te bi je trebalo apsolutno povećati ц 
time osigurati' saobraćajnom osoblju potrebne sta- 
nove. 

Ja mislim, da bi se to moglo postići sa malim 
srestvima, cirka 300—400.000 dinara. 

To bi svakako služilo i na čast našoj upravi, koja 
mora gledati na to, da i naše pogranične stanične 
zgrade dovoljno reprezentuju nasu državu. 

Isto tako je potrebno da se pokloni veća pažnja 
održavanju i drugih železničkih zgrada i objekata kao 
i pitanju električnog osvetljenja na železničkim sta- 
nicama. 

A sada, gospodo, dozvolite mi da pristupim i pj, 
tanju u kakvom se stanju nalazi personalna politika 
u području Ministarstva saobraćaja, kako je materi- 
jalno stanje saobraćajnog činovništva i saobraćajnog 
radništva. 

Da možemo na to pitanje tačno odgovoriti treba 
prvo utvrditi, da je na dan 31 decembra 1936 godini 
dužina železničke mreže u Kraljevini Jugoslaviji iz- 
nosila kod normalno-tirnih železnica 9.398 km, 291 
m.; uskotračnih 821 km., ukupno  10.216 km. 291  ni. 

Zaposlenog saobraćajnog osoblja (regulisanog i 
neregulisanog) 73.815. 

Prema ekspozeu gospodina Ministra finansija iz- 
nosilo je brojno stanje svih državnih službenika po 
budžetu za 1937/38 godinu 268.752 lica. 

Od toga broja otpada na Ministarstvo saobra- 
ćaja 47.391 regulisanih lica ili 22 J % od ukupnog 
broja  državnih  službenika. 

Pitamo se: koliko osoblja dolazi u našoj državi 
na 1 km. pruge i koliko na 100.000 voznih kilometara. 

Prema statistici jugoslovenskih dražvnih železni- 
ca otpalo je 1936 godine na jedan kilometar 7.67 lica; 
na  100.000 voznih kilometara 162.5 lica. 

Godine 1935, 7.53 lica na jedan kilometar od- 
nosno 149.4 lica na 100.000 voznih kilometara. 

Ako uporedimo naš koeficijenat saobraćajnog 
osoblja sa drugim državama vidimo da dolazi posle 
nas Rumunija, Mađarska, Grčka, Bugarska a pre nas 
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nalaze se Čchoslovačka, Poljska, Austrija, Italija, Ne- 
mačka i Francuska koje upošljavaju na jedan kilo- 
metar železnice više osoblja. 

Pregled radinosti i opterećenje pruga i službe- 
nika jugoslovenskih državnih železnica 19.35 godine, 
sastavljen na osnovu državne statistike za 1935 go- 
dinu pokazuje sledeće: 

Na području železničke direkcije u Ljubljani bio 
je l.Nfi km. železničke pruge a broj saobraćajnih 
službenika 9.392, na 1 km. 8.2 lica; broj putnika iz- 
nosio je 10 096.820, na 1 kilometar 8.830 putnika, na 
1 službenika otpada 1.070 putnika. Postignutih hi- 
ljadu bruto tonskih kilometara u 1935 godini 
2,256.904; na jednog službenika 250; stanica i posta- 
iališta  243;  na jednu stanicu otpada 41.500 putnika. 

Prihodi državnih žleznica prema zagrebačkoj re- 
viji »Ekonomist« iznose ukupno 400,3 nrliona dinara 
bruto, na jedan kilometar pruge 335.000 dinara; na 
jednog službenika 41.900 dinara. 

Kod direkcije u Zagrebu otpada na jednog služ- 
benika 31.100 dinara, u Beogradu 27.200 dinara; u 
Subotlci 40.800 dinara; ti Sarajevu 10.000 dinara. 

Iz toga se vidi, da je postignuta radinost služ- 
benika relativno najveća u Ljubljanskoj železuičkoj 
direkciji. 

Stanje osoblja i kredita kod Saobraćajnog ode- 
Ijenja Ljubljanske železničke direkcije na dan 1 jula 
1937 godine bilo je sledeće: 

1) Za vršenje službe potrebno i normirano oso- 
blje  3.800; 

2) Na licu mesta nalazi se 3.502, nedostaje dakle 
358 lica. 

Taj veliki nedostatak na osoblju rezultira iz. 
mnogobrojnih penžionisanja koja su bila sprovedena 
U poslednje vreme, od povećane potrebe na osoblju 
kao  i iz vanredno pojačanog prometa. 

Broj prevoznih bruta za prvih 5 meseci na teri- 
toriji Ljubljanske železničke direkcije 1935 godine 
povećan je bio za 24% ako uporedimo to stanje sa 
103П godinom. 

Istovremeno povećani su i prihodi za  19%. 
Međutim, gospodo, stanje osoblja nalazi se u 

stalnom opadanju a to od 1924 godine kada je izno- 
silo 5.177 lica i spalo na 3.502 lica sa 1 julom 1937 
godine. Na ovo teško stanje dozvoljavam sebi da 
upozorim g. Ministra, jer to stanje neminovno traži 
da se bitno pristupi rešenju personalnih pitanja u re- 
soru Ministarstva saobraćaja i to u celoj državi a na- 
ročito u području direkcije državnih železnica u Lju- 
bljani. 

Ja se n tom pogledu pozivam na sve izrađene i 
predložene izveštaje i molbe od strane si ručnih že- 
lezničkili organizacija te molim g. Ministra, da se u 
interesu sigurnosti našeg saobraćaja pitanje organi- 
zacije našeg saobraćajnog osoblja i saobraćajnog 
naraštaja hitno uzme u rasmatranje i hitno rešenje. 

Zbog porasta i većeg saobraćaja bilo bi za sve 
stanice - jedinice potrebno da se izvede odgovara- 
juće normiranje osoblja, da se time postigne onaj 
broj osoblja, koji je za vršenje službe apsolutno po- 
i reban. 

Sadanji stalež osposobljenog voznog osoblja iz- 
nosi na području Direkcije državnih železnica u Lju- 
bljani cirka 820 lica, a koji je broj apsolutno nedo- 
\м1јап  za obavljanje redovnog prometa. 

Brojno stanje ovoga staleža treba povisiti od 
1.100 do 1.500 lica a da bi se time pokrile sve potre- 
be za pravilnu funkciju prometa. 

Nedovoljan je i stalež staničnog osoblja, naro- 
čito skretničkog. 

Nedostaje i veliki broj saobraćajnih i komerci- 
jalnih činovnika, jer iz saobraćajne škole ne dolazi 
dovoljan broj apsolvenata te škole. 

Isto tako molim Gospodina Ministra, da posveti 
SVU SVOJU pažnju materijalnom poboljšanju saobra- 
ćajnog radništva u celoj državi, onom bednom 
radništvu, koje uz najveće žrtve i samoodricanja u 
teškim socijalnim prilikama vrši tešku zadaću u gra- 
đevinskoj službi, na prugama i u radionicama držav- 
nih železnica u celoj zemlji. 

Gospodine Ministre, hiljade i hiljade bednih rad- 
nika očekuje od Vas poboljšanje, očekuje spas pu- 
tem Doboljšanja njihovog materijalnog stanja. Ne za- 
boravite, da su baš ti radnici stalež, koji najmanje 
oseća  privredni prosperitet  u  zemlji. 

Dužnost mi nalaže da naročito spomenem radni- 
štvo U našim državnim radionicama kolima je po- 
trebno hitno poboljšati  materijalni  položaji 

Moja izlaganja ne bi bila tačna i potpuna, kada 
ne bih tora prilikom spomenuo Zakon o saobraćaj- 
nom osoblju iz 1931 godine, za kojega Vi, Gospo- 
dine   Ministre,  lično  ne  nositi-  odgovornost. 

Ta i Zakon donco je našem saobraćajnom oso- 
blju velike nepravde i on je bio za hiljade našeg do- 
brog i savesnog saobraćajno"- osoblja pravi Damok- 
lov mač koji je upropastio njihovu egzistenciju. 

Evo da iznesem nekoliko dokaza: 
U citiranom Zakonu o saobraćajnom osoblju iz 

1931 godine nalazi se čuvena klauzula el. 358 I -- o 
nameštenim licima pre 1  septembra  1923 godine. 

Na osnovu ove klauzule izgubilo je saobraćajno 
osoblje, koje je bilo namešleno posle OVOga datuma, 
većinu godina za penziju koje su proveli u službi. 

Mladi službenici izgubili SU no 10 slnžbenib go- 
dina, stariji čak po 20 neki po 30 godina ili tiopšte 
sve godine službovanja. 

Pehzionisanje se sada vrši ovako: 
Osoblje državne saobraćajne ustanove i to ma- 

hom zvaničnici i služitelji, koje je novi Zakon iz. 1931 
godine zatekao na službi bilo je podeljeno u pogledu 
prava na uračunavanje godina službe za stepen plate 
i za penziju na dva dela. 

Ponavljam, gospodo, na dva dela i to na taj na- 
čin, što se je onima, koji su bili regulisani pre 1 sep- 
tembra 1923 godine uračunalo sve godine službe bilo 
pre ili posle regulisanja — za stepen plate i za 
penziju. 

Međutim, onima koji su bili regulisani ('postav- 
ljeni') kasnije to jest nakon 1 septembra 1923 godine, 
novi Zakon ne priznaje pravo na uračunavanje (ubra- 
janje) godine službe pre regulisania, niti za stepen 
olate, a isto tako ni za penziju, i ako su i ovi drugi 
bili već dekretom postigli — prilikom postavljenja 
— ovo pravo. 

Pored toga su bili kako prvi tako i oni drugi pre 
postavljenja članovi ranije postojećih penzionih fon- 
dova, pa su već time dobili pravo na penziju, koju u 
ostalom uživaju svi oni, koje novi Zakon iz 1931 go- 
dine nije zatekao na službi. 

Sa ovom i ovakvom podelom osoblja na regnli- 
saue pre 1 septembra 1923 godine i na regulisane 
posle toga datuma, bila je učinjena presudna greška, 
a koja je povukla za sobom teške posledice. 

Uprava je stare službenike koji su navršili 65 
godina starosti, ili su poslali inače nesposobni za slu- 
žbu — otpuštala bez prava na ikakvu penziju, pošto 

64* 
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nisu bili navršili 10 godina regulisane službe i ako 
su navršili po 35 i više .LToclina neprekidne službe kod 
saobraćajne ustanove, iako su postigli pravo na pen- 
ziju još pre regullsanja, 

A konačno im je bilo to pravo dato i dekretom, 
kada su bili postavljeni za regulisanog činovnika. 

Otpušteni službenici žalili su se protiv' охо^а po- 
stupka Državnome savetu, koji je više puta u sasvim 
podjednakim slučajevima menjao svoje stanovište, te 
je neke žalbe uvažio i priznao pravo na uračunava- 
nje godina dnevničarske službe za penziju po Zakonu, 
a drugima je opet to pravo osporio. 

Zbo^ ovakvog postupka ima danas nebrojeno 
razlika u pogledu penzija kod službenika, kod koj'li 
stvarno 20 pa i više godina nije bilo nikakvih razlika 
niti u pogiedu vršenja službe niti u pogledu plate. 

Ironija je u tome. Sto postoje slučajevi, da n. pr. 
službenik sa mnogo manje godina službe prima mno- 
go veću penziju nego njegov drug, koji je služio 
pet ili više godina i bio već pre regulisavanja kva- 
lifikovani radnik, (n.pr. skupinovoda), što prvi nije 
bio n'ti pre niti kasnje posle regulisavanja. 

ЛИ razlika je u tome, što prvi prima za 32 go- 
dine službe od kojih je bilo nad polovinu netegulj- 
sane službe mesečini penziju od preko 1400 dinara, 
međutim nrima drugi za 36 godina, od kojih 11 go- 
dina regularne službe sa ocenama »vrlo dobar«, samo 
436 dinara čiste penzije mesečno. 

Priznanje radničke službe u službu regulisanog 
službenika bilo je u praksi izrađeno pod bivš'm upra- 
vama Južne železnice kao i državne železnice i slobo- 
dan je bio prenos članstva iz iednog fonda u drugi 
fond, prilikom kojeg prenosa član nije izgubio pravo 
iz fonda, koje mu je  ranije pripadalo. 

Na osnovu tada važ.ećih propisa za penziono osi- 
guranje prenclo se je i članstvo i uplaćeni doprinosi 
iz provizionog fonda radnika u penzioni fond za na- 
meštenike (službenike). 

Kad su bili ti fondovi likvidirani, preuzela je sa 
alikvotnim delom preostale aktive naša sadašnja že- 
leznička uprava i obavezu za očuvanje svih prava koje 
je članstvo već steklo,  (čl.   17 Rimskog sporazuma). 

Iz ovog proizlazi, da imadu dotični službenici 
stečena prava za uračunavanje (ubrajanje) radničkih 
godina kod određivanja penzije i da ovo pravo bazira: 

1) na  propisima  odnosnih  provizionih  fondova; 
2) na propisima Zakona o državnom saobraćai- 

nom osoblju iz  1923 godine; i 
3) na propisu čl. 17 Rimskog sporazuma. 
Na ovom prvom stanovištu stoji Državni savet u 

svojem rešeuju od 25-VIM937 godine br. 1541037 
prema kojem je skretničaru priznao kod određivanja 
penzije doba od 1-1Х-1023 godine do 5-VII-1931 go- 
dine kao egzekutivnu službu. 

Zakon o državnom saobraćajnom osoblju iz 1931 
godine sa svim važećmi pravilnicima, koji reguliše 
službeni odnos između državne uprave i radnika od- 
nosno službenika, skroz i skroz je reakcionaran i ne- 
jasan — i mirne duše mogu da naglasim preku po- 
trebu, da se taj Zakon revidira i novelira, i to iz 
pravnih i socijalnih razloga u smislu opravdanih za- 
hteva saobraćajnog osoblja. 

Uveren sam da je ovakva reforma Zakona o sao- 
braćajnom osoblju iz 1931 godine sa svim odnosnim 
pravilnicima u interesu državne uprave. 

Zbog kratkoće vremena nije mi moguće izneli 
detaljnu kritiku pojedinih propisa citiranog Zakona 
i pravilnika, 

Upozoravam samo na propise § 47 Zakona o sao. 
braćajnom osoblju i §§ 12G, 130, 131, 247 a naročito 
na § 25:^ koji ne predviđa nikakav egzisteučui minimum 
kod privilegovanih potraživanja države i kod potraži. 
vanja alimentacije. Slobodan sam skrenuti gospodinu 
Mnistru pažnju i na amandmane koje su podneli no. 
ledini narodni poslanici po citiranim paragrafima Z . 
kona o državnom saobraćajnom osoblju iz 193! n-n, 
dine pa molim da izvoli ove amandmane primiti, ак0 
se već putem ovlašćenja u Finansijskom zakonu rit 
omogući uredba sa zakonskom snagom kao novela 
citiranom zakonu. 

Ova dobronamerna kritika postojećih zakonskih 
nropisa, koji regulišu službeni odnos između držav,, 
i' saobraća jnog osoblja (činovnika, službenika i rad. 
uika). ima svrhu da skrene gospodinu Ministru na. 
žniu na sve aktnclne probleme u noelcdu personalne 
politike u smislu odnosn'h rezolucija, spomenica j 
predloga saobraćajnih staleških društava. 

Ja molim gospodina Ministra da posveti svu pa. 
žnju gore istaknutim nrimedbama pa se nadam, da će 
gospodin Ministar i moje predloge u cilju reforme 
Zakona o saobraćajnom osoblju uvažiti. 

Iziavljujem da ću glasati za budžet Ministarstva 
saobraćaja. (Odobravanje i pljeskanje u centrurou i 
na desnici)." 

Потпретседиик Фрањо  Маркић:  Реч   има   нч- 
родни послаиик господии Милап Божић. 

Милан Бочшћ: Господо наоодни посланици, ja 
гам v начелној RVUCTCKOI дебати истакао ла je nam 
iamm живот v свима својим машпкестацпјама нега- 
тппаи iep MV (1)але СВИ onu елемопти који с\- 
потоебни за icinv зсмлд' n н.сн проспсритст у спи- 
ма гпапама и државног и друштаеиог жпвота. Сва 
та тобожша Владика чјела могу се спести на тре. 
HVTHC и пролазпс појпие. na родбииоке везе, на 
личке и партизанске pauvno. који cv довели ло 
о<вако стоаховитог говења, ствоппшпи jc.inv но- 
aanaulienv ШОихозу, која као какпа пајстратн 
епилемија \:та no читавој iianioj земл>и. 

Ja .чпам na ћете ви многи са деснипе рећи. да 
ie лаиатп.а Влала као и r. лп. Мехмсд Спахо, Мп- 
киггао rao6nahaia. учгпили миого тр\-да и папопа 
V стпари просперптста натсг саобоаћаја, као и v 
ппиппелио! CTDVKTVDU иате зсмл.е. Пороп тога ЗНвц 

■i ћете псћи. лп ie noBclniua топажа робе као и ол- 
лччна (1текчеиппЈа na снима ппугама и да ћете cm> 
то пппппсати дамашњој Влади и г. лр. Мехме 
Гпахч. 

-\.;ni, господо, ви забооављртс једиу OCHOBHV 
стаар: да je беозански крах у Амеоици jom 19о0 
'■•>-. rroueo ла се ппепоси на cne Дожаве cnuiera. 
Запопшм.мте ма ОМО MH cne ло назад годин\' и no 
'••Ha >Knrii(\-!i! v 1елном поремећеном и узбуока. 

"• •• iMie\4M!\- чипц.е иаоолие привреде. Ta несретна 
кпи.ча, Knin ie хаоала uo само v нашој асмл.и нсго 
у mrr.,,.r-M ciminv ппоузрокопалп in страховит no- 
np-Mohai кол гвих •т-к-аиипх саобраћајних предузе- 
ћа и на Koimv и на поли. 

Ппема томе, nule било паметара IIIITII неког 
Mv-mam п m чудотвооиа, ко1и ie за вријеме roaja- 
4,;i коизе могао la ствопи неко чудо v постојећој 
ппивоелно! и екончЈМској депреси1и, чије cv посл>е' 
дипо нмале страховит олјек иа читап nam привоед- 
чи живот,па;:према чхјмсп nam uio,noi<vmiii саобоа- 
Kaj. Oina [е грцало чнтапо чонјечаиство, na ie p 
nama земл.а    прсживл.авала    теткс    дане.    Mi 
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иаш  аривредни   живот   дошао je у један застој 
no вишој сили, којој се није могло избјсКи. 
Још од 1931 године жслезницс су ушле у тежак по- 
ремећај у вези са привредном дспресијом mio je 
разумљиво утицало и на количину траидаорта, a 
с тим у вези и на ca.vi приход код железнпца. Поред 
гога велики број лржапа поставиле <:}' баријере у 
погледу изиоза наших разних пролуката. Онс тс- 
iiiKohe изазвалс су нарочито кризу наше шумске 
индустјзије, која je у 90% прсстала са сваким ра- 
дом. Тек у 19.47 години, захваљујући гровничавом 
нао^ужању свих држава свијета, иастала je одличпа 
кои.унктура наше шумске и.ндустрије, na су пове- 
haire тражње лјеловале и na окок цијена, na, према 
томе, и на појачаиу продукцију. Захваљујући овом 
факту, разумл>нво je, да je била noBeiiana топажа 
робе као и трапспорт — mro jo све скупа утицало 
иа  ironnnien приход на жељезницаМа. 

Једипо што можете позптнвпо тврдити, то je 
подизање пруге Устипрача—Фоча н Билеће—Нпк- 
iinili. Јесте, господо, то je тачно, само што опет 
заГ)оравл>атс, да je рапија Влада г. Богол>уба Јев- 
тића потпуно осигурала крсдпт за правл.ен>е no- 
мслутих пруга још почетком помепуте 1935 год., 
и према томе ви сте дошлп na готову ствар. Једно 
je сигурно: Да данашња Влада ne може себи при- 
писати да je њено дјело, да je она пеким магпјскпм 
путем ударила глогов колац привредној и фипап- 
сијској кризн и тпм путем пзвршнла чнтаву рево- 
луцију у поправци цјелОкупног нсељезничког про- 
мета, a с тим у вези и наше привреде. 

Када се зна, да су жел^езпице читавог свијета 
до пазад једпу годппу и no дапа преживљавале 
тешке дапс, који су паступплп као последпца ne- 
запамћепе привредпе крчзе, онда je jacno као 
сунце. ла je читав свијет могао бити само у ставу 
ишчекииап.а. Другп.м рпјечима: прпвредпа криза 
могла je да паступп као пекп вис-мајор. AKO ви 
го ссби приписујеге, анда би значило, да стс вп 
и иата Влада били omi чудотворци, којп сте уни- 
пггили општу прнвредпу кризу, проузроковалн 
просперитет пародие привреде, a саобраћај no- 
дигли na завпдпу писипу. Ако п.ма овде логике, 
аида читаво човјечанство треба ла подигпе ono- 
мсник Влади г. др. Милана Стојадиновића као и 
др.   Мсхмеду Спахи. 

A сада ми дозволитс, гпсподо, да са чуда, која 
С€ иише у свијету ne дешавају, пређем na cnuipnocT. 
У иачелпој дебати ja сам ИЗНИО пеколико момепата, 
који ne могу бнти нимало повол.ни за рад Владе, 
a парочнто за рад г. др. Спахе, као Мипистра сао- 
браћаја; Тамо сам довссљно пагласио и документо- 
нао, да je r. др. Спахо у ову Владу ушао са пот- 
пуно чистим рачупом без имало пеког идеализма 
Ja вас ипак молим, да ми вјерујоте, да из мепс ne 
бијс никаква парочпта анимозност према г. др. 
Спахи као чоијску, јер ja сам увпјек био оојектн- 
иаи према свакоме na hy исто тако битн објектп- 
ват прсма г. др. Мехмеду Спахи као претставшику 
већег дијела муслпмапа из Босне и Херцеговине. 

Г. др. Спахо позпаје мепе врло добро и ако 
му je до чисте ncTiine, опда he призпати, да сам 
ja од увијек најфанатичнији присталицв искрене 
"и братске сарадље са пашом браћом Муслиманима. 

Госполо, o себи je тешко гонорити али г. др. 
Спахо нрло добро зпа моје држање према браћи 
Муслим! ма n npnje para, a парочито у оним мо- 
Meirin.via namer ослобођењаЈ када су МНОГИ naimi 
.i.v,ui хтјели да неким истакнутим шуцкоримб, који 

су паопако раднлн под сугестијама опдашње ау- 
строугарске владе, врате мило за драго и да 
им се освете за све ono, што су onu чипили пра- 
вославппм Сроима у почетку рата 1914 годппс na 
падал.е. Huje, господо, бно лак мој положај као 
претсједника Народног вијећа у Вишеграду, које je 
мјесто страдало више пего нједап срез у Bocnn 
и Херцеговипи. Неколико пута у току para чмтан 
вишеградски срез био je крваво разбојпште нај- 
тежих оорои, незапамћених у псторпјп човјечан- 
ства. Све je бнло опустошепо, пмап.а пропала, 
л>уди, жене na чак и дјеца, били no разним там- 
ницама a 255 људи и жена у Вишеградском срезу 
бнло je објешепо и стријел.ано. Овдје ne рачупам 
оне који су погинули као аустријски војппци, као 
nn о«е, кпји су страдалп кар лобровољци. Поред 
тога овај je срез дао преко 1000 добровољаца од 
којих и данас има живих око 300. Сад ћете, го- 
сподо, разумјети какав je би омој ттоложај као 
претсједпика Народног вијећа v оним данииа стра- 
ховпте психозе, која je аподиктички тражила 
освету — тражила шило за огњило. Изложен до 
краја ja сам no цијену своје pobene главе тешким 
папорима и дап.у и ноћу под страховитим прнти- 
ском оправдапог револта коначно успјео, да ни јед-, 
ном човјеку mije фалила nn длака na глави. Bani 
ради тога из велике захвалности мепе je 99?^ Му- 
слимаиа гласало 1931 годппе против одлучне иол.с 
опдатптх државппх власти, јер сам имао протпв- 
каплпдата, који je био мил.еппк једпог пајутицај- 
нијег Министра у Boemi. 

Ja вјерујем да he и др. Спахо ово потпупо ло- 
јално признаш. 

Ha основу onora што рекох малочас o своме 
односу према браћи Муслпманпма, мене ne буни 
nn мало mro господнп др. Спахо, као Мпшнстар 
саобраћаја, намјешта, поставља и унапређује своје 
л>уле, јер и опи су nama браћа, прађави ове земље 
и Краљеви војници. Свима je нама стало до тога 
да се смањи број бескућника, без обзира којој 
вјери плп племену omi припадали. Али, господо, 
досадањи рад ..... (Рптб Чапљић упада у реч.) 
Ви сте баш добили ono што други нису добили 
n ja и.мам овде докумепта n боље ћутите, na hy 
бити кратак и до краја објективан, али ме пу- 
стите да грворим, Свима je нама стало до тога 
да се смањи број бескућника, без обзира na вјеру 
и без обзпра коме племену припадају, али, го- 
сподб, досадаши рад господина др. Мехмеда 
Спахе jacno je доказао, да je тенденција његова 
n његове околине да се постави што већи '»poj ње- 
гових присталица, без обзира na квалификације 
опих који се постављају. Било je маса случајева да 
се од стране Министра господмпа Спахе наређује, 
да се л.уди са улице доводе у чисто стручпу слу- 
жбу, koja се не може ни замислпти, a комо ли да се 
врши без претходне праксе и стручног nemira. To 
je господин др. Спахо чтшо и оида, када Му i'1 

скретана пажња на такве нбзгоде и na саму штету 
no службу, o чему пмам документа. On je поред 
CBerđ тога до краја остајао при својој одлуци. 

A сада hy рећи неколико ријечи o чуварима пру- 
ra и сталним радштпма. Ha територији Сарајев- 
ске дирекцпје ускотрачне пруге скупа са станич- 
ним колосјеком износе рко 1800 километара, l«1 

доласка госиодппа др. Мсхмеда Спахо, као Мини- 
стра саобраћаја, na сваки километар долазио je no 
један чувар и када се рачунају станични радници 
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било их je тачно 2.560. Од свога доласка на власт 
у мјссецу јуну 1935 годинс он je број чувара пруга 
од 2560 повећао »a 4420 до конца 1936 године, да- 
кле спмих чувара пруга прнмио je и поставио у 
року од 5 мјесеци око 2 хиљ.аде. 

Сталиих радинка код станичних магацина било 
je око 90, a сада их je господии др. Спахо намје- 
стио 250. Поред тога на свима стаиицама лупло 
je nonehao број радника, a иа претовару у Босан- 
ском Броду постапио их je три пута внше него 
mro их je било. To су, гпсподо, све саме шегове 
присташе, и то већииом без квалификација, само 
Ha територији једне железничкс дирекци.је. Онда 
тск можете мислнти колико их je join поставл.ено 
na територији осталих железничшх дирекција! 

Било  fe  случајева,  гдс  je  господин  Спахо.  у 
року од 3 дана поставио оамо na територији Са- 
оајевске дкоекиије 120 људи, Ko жели да се увјери 
o пвојмојој тврдњи и тачности мојих навода, ja 
код себе имам свс бројеве кабинета Мпнистра сао- 
браћаја. Ha OCHOOV ових бројепа увјерићсте се ко- 
лико нх ie v тако кпатком року наиово постављено, 
регулиоано и поемјештежх Тек оида можетс мисли- 
ш коли[<о их ie намјештсно, оегулисаио и премје- 
штено v року од 2 и no године дана. У стпапи прс- 
ијештаја иа тепптппији Сарајевске лирекцијс бпло 
мх je толико птремЈештено, да ie то био просто зло- 
цин ггоема хнљаламц гдаих малих и честитих људи. 
OKimojim Димитријевић упада v реч) . . . Знаш шта 
ie, Жико, ne желпм никога да вређам, али ono што 
се може na вас одмах примјенити то ie да сте врап- 
ци, којима се посипље сптпо сјемење, јер се задо- 
вољавате сптппм користима. Мапитс сс ситних Ko- 
pneni којс вам je Плада пружила, јер се до те мјере 
поппжавате да   погтајете   ian.imnpn дп.  M   Спахе 
n лп. III. Бехмена, a за one јадне железиичаре попо- 
вила  се  oiia  мучиа  1914  гплипа  Koiv he  памгити 
док су живи и они   и дјеиа н.ихова. Л трсба знати, 
гпсподо, да ie na стотине овпх жслезничара у ро- 
Kv од 3 до 4 мјесеца било ггоемјештено no 4 до 5 
пута. Ja тврдим. господо, да Аустрија ни из лалека 
uiiie смјела л.ч ппема нашем сппјету niriin ono IHTO 
ie чппио госполин ПО. Ггтахо. Ради тога neMoirc се 
чудити створеној злој крви, која. нажалост, усл,сд 
оваквог иасхпаког оада постаги кол наитег CBniera у 
Босни n Хеппегтмши. A овај бол  који бије из мсне, 
imie само мој, nero евпх честитих људи из Босне 
n Херцеговине, без обзира на вјеру и племе. Треба 
знати, господо ,да сви они млади л.уди .који су 
као железиичаои морали да удовоље својој дуж- 
кости према Крал.у и отаџбини   да  je мјеста тих 
л.уди господин др. Сјтзуо резервисао за своје л.у- 
■ii' и када су ге оии враћали из војске nncv могли 
да буду примљени. Ja hv вам причати једаи слу- 
na i карактеристичан за ггоказ колико се прогоне ти 
напги иациопалпи елементи. a колшсо ее поотежи- 
рају л.удн које тамошњи свијет, и православни n 
муслнмаип, зове Чаругама. У Подлутовпма има je- 
дан човјек који ге зове Адем Чолан Једнога дана 
кажу MU железничари: И овај Чаруга би регулисан 
са |едном пертлпм. A онај који има Карађррђеву 
звезду n 20 година службе jom увек није регули- 
сан. Опога момемта посматрао спм тога човека са 
КараНођевом звездом, који je јекнуо: О, каже, Av- 
стријп. мајку ли ти TBOIV, IHTO ее ниси 6o,ihe бра- 
нила. Код тсбе miie било правде, али je код тебс 
била чиста рачушша и када ie кодтс лошао ред ла 
буде унапређен. raij ic Гшп унапређен". (Ћхрп Чс- 
Јовић: I Inje господин Спахо бпо свих 20 година 

Министар саобраћаја!) Теби je бољс, господиие 
Чејовићу, да 11утиш и да ne срамотиш јуначку 
Црну Гору. Другачије су говорили твоји претци. 

Поред овпх постављања и премјештаја било 
je па стотину н стотину случајсва, где су жеље- 
зничари са нспптом чекали дуго времена на своје 
регулпсап.е, na су им чак и буџстом ta мјсста била 
резервисапа, али та рсзервисана мјеста добили су 
нови људи, које je господнн лр. Спахо постапио. 

Поред тога, господо, постављени су пови љу- 
ди     као     чпповнички -   пппправници     C    ТИ.М,      Дд 
врше дужност референата, иако су у дотичним 
одјељењима бнли сви старији л>удн. (Случај Сале- 
ма Мухаремагића пз Сарајева.) Постављање мла- 
1)их, a прескакање no рапгу старнјих, разумл>иво, 
да je довело до једподушног револта код свих 
желЈезмичара, који нису бнли присташе господина 
др. Спахе. 

Сада. господо, дотло je ono mro je најгоре 
и што се je морало и очскпвати: псколико хил>ада 
људи уоачено je у саобраћај без потребннх кпали- 
фикација. Сви cv они били потпуно свјесни ла lu> 
у сваком случају уживати заштиту од стране го- 
сподина др. Спахе и 11>егових л>уди. To ocjehafbe 
заштите проузроковало je код ових ЛјУди нелис- 
ппп.тнновапост, песавјесност, као и показпвање 
врло мало труда за вршсње своје дужпостп, a по- 
ред тога до врхупца постали су дрски n осноии. 
To ie постепено почело прелазитн и na пеке ст i- 
pnje службенике, na je баш због тога на нашим 
пругама прло често долазило до разних судара ц 
иесигурпости саобраћаја. 

Сала наједанпут пита Мпнистарство саобраћа- 
ja: зангго се догаНају переди, закашњења, сударв 
возова, и1 остале несигурности. Ево ово je. господо^ 
одговор г. лр. Мехмеду Спахи, mro je он u порсд 
оправданих примједби појединих дирекција no- 
стављао л^дс који су бил тоталпо неспособни n 
неквалиЛчковани, Кпко je год paheno, господо 
иа nocTojeliHM пругама у ствари поставл5аи>а, тако 
je чи(1>спо и npn rpalieii>y нових пруга: Устппрача 
—Фоча и Билећа—Никпшћ. 95% ралника билп cv 
чисто л.удн г. др. Спахе, a свп магазтш иа rone 
споменут.м прутама прсдани су такође поуздапим 
л.удпма г. др. Спахс, који тамо ведре и облаче и 
гтл.ачкају сиромашпе раднике. 

Како je год paheno у ресору Министарства can- 
браћаја, тако исто и у свима осталим рссорима. 
уколико je то тапгнрало бнвшу Босну и Херцего- 
imnv. Свуда »скрсавају пстс појаве са тенденцијом, 
да се људи г .др. Спахе подижу у сваком погле- 
ду: дају им се шумс, опраштају се нгумскс таксе 
нечсим пплаиарима, дају се рудници на сксплоата- 
цију главним кортешпмп, постављају се na nai- 
веће положаје и у лржавним и у аутономним служ- 
бама искључиво лл'ли г. лр. Спахе и т. д. 

При icpajv cnoMenvliv jom једну ствар, која 
опада у рсеор Министра саобраћа.ја. Код пас у 
Крегпеву и Варсшу nocrojn јсдап спецпја.тпи за- 
nar, којим се баве виги>ар1и и мајданџије сттаме- 
nvra диа места. Dnu onaj занат раде веН стотииамл 
годипа за све потребе нашега селЈака као: плуговс, 
раонике, цртала, лемеше, сачеве, маше, лопате, сјо- 
кире, чекиће, коњске плоче итд. Они ne могу ннка- 
ко да добију од г. др. Спахе потрсбпо пм старо 
желсзо без прстрга. Ono жел>езо добијају онет 
привнлегпгапи као: Сулсјмап Мухасплоинћ, Ао- 
дурахмап Me3iin.mii, Алпја и Сул.о Туфо, Салето- 
mili, Illnniiih и љима сличии. A зпатс ли, гооподо, 
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no којој цени? Onu од г. Миннстра Спахе доби- 
јају иагоном no 50 napa na icr., a продају их оиим 
бедпицнма no 2.50 димара. Уз упутппцу ових при- 
нилегоиаппх претрга, ови јадни људи иду на скла- 
дитте, да самн себи робу днжу. Тако ова ročno- 
да претрге дигну од ових сиромаха равно 20 хм- 
л.ада дипара no нагопу. Тако ro идо даномице ne 
на  један, него на дссетннс иагона. 

Било je, господо, доста говора и у овогодиш- 
ПјоЈ   као и прошлогодишњој   буџсгској   дебатп o 
господипу Фахрнји КуленовпЈју, секретару г. Ми- 
нистра др. Спахе. Где год дођете  чућете иного 
ружних  стварп  o  овоме  господииу,   o  којнма  je 
псзгодпо   говоритп  у  овоме  високом   /1,ому.  И  у 
Министарству   саобраћаја, и у  Гепсралној  дир£К- 
цији, као и no обласпим железппчким дпрекцпја- 
ма  износс се многс стварл o г. Кулсшшићу, које 
иду na рачун г. др. Спахе, као Мтшстра саобра- 
liaja . . . (Мттстар caoOpahaja др. Мехмед Спп- 
хо: Господпне, дајте доказа o томе, ja hy свакога 
казиити! Само један доказ мн дајте! Мемојте тако 
говорити!) Ол je купио граднлиште . . . (Др. Мс- 
хмсд Спахо: Ko je дао nape? Од кога су тражепе 
nape? Ja сам вам поручпо преко генералног дирек- 
тора!  Ви  сте тврдити, да je један   човек   давао 
nape, да му je тражпо 2000 днпара!)  Одакле  му 
градилиште?   (Министар  саобраћаја  лр.   Мехмед 
Спахо: To ja не знам. Ja сам Вас позивао да то 
докажете, a ви 'нисте хтели да до1)етс!) Ако хоЛете 
доказе, ево га! (Гласовп са дсспице: Шта je то?) 
I [звадак  из грунтовнице. Докажите ви мени, ro- 
сподипе Мнпистре, одакле повац госиодппу Куле- 
повићу!? 

Даље, o томо господнпу Куленовићу веле да 
je све у Миппсгарству таксирапо: n унапређења, и 
постављења, и премјештаји. Боје га се сви, јер вје- 
j)yjy да on ужива пупо повјерење господина др. 
Сгаахе. По вашем, дакле, могу чииовници да купују 
куће no Београду, a ова.мо се борпте протпв ко- 
рупцпје! (Гласови са деонице и цспгрума: Где су 
вам доказл?) Ево, ово je доказ (показује попово 
извадак из ирунтошшце). Какав бн хтели други 
доказ? (Михаило КрстиИ: To je доказ само да има, 
a камо доказ да je украо штчжод!) Tu cn, г Кр- 
стићу, дошао само да изазнваш, a немаш нн појма 
шта се код нас ради у Боспп и Херцеговпни. Бол>е 
ти  je да не упадаш. 

A када би ere ви, господо, коначно зпали, да 
код nac у Bocnn n Херцеговнпп, п.ма 'Пеколико сто- 
тина капцеларпја Ј.Р.З. и Ј.М.О., које нмшта дру- 
го не раде него постављају, намјсштају, премје- 
штају чиновнпке n државпе слуисбепике, траже 
шуме и мајдапе, врше разне ингервепције no др- 
жавпим надлепггвпма; разбуктавају вјсрске и пле- 
мепске страстп и т. д., опда добнјате утисак да je 
ова земља врло далеко од правне државе и да у 
IL>OJ ne вриједе нп позптивпп закопи, nn Устав 
КралЈевипе Југославије. Зато пије ни мало чудо, 
што паш свијет у Боснп кажс: „Југословепска 
земља, Аустријски закопи, a Турски зулумп." 

За ову опаспу констатацију „Турски зулуми", 
опасну специјално за нашу 6paliy мусли.мапс у бу- 
дућем развоју нашег политпчког жпвота, поси 
пупу одговорност г. др. М. Спахо u ова наопака 
политика. Ja у последњем часу упозораваи на iby! 
За све што сам рекао посједујем докумеита и за 
мпого још ствари исто тако страшппх, na да се 
овоме злу једанпут стапе на пут, предлажем да се 

образује парламептарпа апксга, иоја има да на 
герену nemira u утврдп ове и све остале случа- 
јеве којп ремете љубав и слогу међу једнркрвном 
GpaliOM и убијају сваку вјеру у правни и социјал- 
nn поредак у onoj зшлм. 

Пошго псма.м mi пајмањс noBJcpciha у Mmm- 
стра саобраћаја г. др. Мехмеда Спаху, ro изјао- 
л.ујсм да ћу гласатп протпв предложепог буџета 
Мпппсгарсгиа cao6paliaja. (Одобравање и пљеска- 
ње na лсвпцн)- 

Потпретседнин Фрањо Маркић: Реч има na- 
роднп послаппк г. Војислав Лазић. 

Во.јнслав Лазић: Господо народни посланици, 
.\niiii je чудно да господа желе да се брзо cupimi 
iiocai). Терају да се ради и ноћу уместо да се 
ради дању, na опет су Владппп послаппцп овако 
нервоани, дижу ларму и пс дају да сс послоаи 
свршавају. 

Господо, прелазећи na Министарство саобра- 
haja, ja морам да истакнем важност наших желез- 
ница. Железнице, господо, врше (Један глае из 
центрума: Шта ги знаш Шта су железнице!) Мо- 
лим те, господине, како се зовеш, одн овамо да ти 
одговорпм. Одмах xoiiy да одговорпм овоме ro- 
оподину којп ие пита шта су железнице, да му 
кажем да на железници има најмање две стотџне 
cao6paiiaJHiix службепика, који су данас кондук- 
терп, кочпичарп, амретиичарон или други службе- 
ници a које CIM ja лично спремао за железничку 
службу. A ево како сам их спремао. По доласку са 
солупског (|)ронта, у 1919 н 1920 годшш ja сам био 
командир желвзничке чете као резервни o(})nuiii' 
n пмао сам на обуци прво у Старој Пазовп чсту 
од 500 војиика, a no гоме у Випкоицима чету од 
250 војппка, које сам са joiu пеколпко офицпра 
сиремао за железппчку војпу службу, од којих су 
данас Miiorn >■ елул<би пашпх железница. Видите, 
господо, да je Boja Лазпћ бпо raj који je радио 
увек за добро ове земље. Ако се трсбало борити, 
он се je борио, a кад je требало спрематп зсмл.п 
спремпе n ОПОСОбне војпике n службспикс он их 
je спрелшо. И ако je Војпслав Лазић био сељак са 
четири разреда основне школе, он je ипак cnpe- 
мао добре посленике за ову државу. Војислав Ла- 
зић je сам iioliv учио железничку службу a сутра- 
дан предавао својим војницнма. 

Али, господо, ово je једна увреда, ово je ие- 
достојпо у овоме Дому, да једап послаппк може 
да каже своме другу: Шта ти зиаш, шта су жс- 
лезнице. Taj господин греба да има стида и сра- 
ма! Ja њега питам, са којим правом иоже <>и мени 
да nanece овакву увреду? Нека тај господИн који 
лги je добацио „шга зпаш тп шта су железлице" 
пска тај господин зпа и нека се сетп да ово mije 
Bnnie noKojna Аустрија, већ да je ово Југослаипја, 
да je ово Србија n да мн ne дозвол)авамо да се 
са нама овако посгупа и да нас се опако rpernpa. 

Потпретседник Фpalbo Mapnuti: Господипе Ла- 
зићу, ja Вас иолим да се умирите и констатујем, да 
je ro посланик рекао на I'.auiv адресу само у шали. 

Војнслав Лазић (наставља); Срамота je вели- 
ка да народни послаиици тако разумеју enoj no- 
зив, као onaj гооПодин, који ми je ово добацпо. 
Ja neli.v никад дозволити да се мепи тако mro 
кажс. 

Иотпрстссдчпк Фра1ђО Маркић: Господпп Ла- 
зић спада међу другове који у овоме Дому треба 
да се пошгују. 
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Нојислав Jla3Hli (иастанљи): Немојтс сс онда 
чудити нашем другу проти Милану Божићу што 
je малопре онако говорио, немојте сс чудити оно- 
ме што je он износио како се у Боспи ради, и за- 
niTo се пролииа крв. Ja сам овде толико изазван 
да je тај господии који ие je изазвао ааслулшо да 
сам ja требао овде са и.п.мс физички да се разра- 
чунавам и тиме себе задовољим. 

Потпретседник Фрањо Маркић: Гооподине 
Лазићу, молим I5ac саслушајте ме. Ja коистатујем 
да je госЈподин посланик, који Вам je то добацио, 
рекао то сасвим' у шали. Ту његову упаднцу и ja 
и сии други ne можемо да разумемо друкчијс 
него само као шалу. Ви, господине Лазићу, због 
Вашега аожртБОванога и предапога рада у овоме 
Дому заслужујетс iiaJMeiie поштовање. Цела На- 
родна скупштина без обвира na леву и десну отра- 
ну TO Иам призпаје. 

Војнслав Jlasuli (настапља): Хвала Вам, Го- 
сподине Претседниче, na Вашем умирен>у, али ja 
сам толико опособан да осетим како се ко nuna- 
ma према мепп и ja сам видео са каквим je npe- 
зирањем поспбдин мени oiio рекао. (Др. Часлап 
Никитовић: Презри и ти њега na да идемо даље!) 

Господо, почео сам да говојрим o железпица- 
ма. Нажалост, посланици Владине већкне прсшли 
су na увреде мислеКи да ће тиме да учине нешто 
добро себи, земл>и и овој Скупштини, да ме оме- 
гу н да ме овако изазивају, али ja liy и поред тога 
да вршим своју дужност савесно na hy да пређем 
na ствар. 

Ja сматрам железпице као велику народну по- 
трсбу и једну установу која je за народ врло Ko- 
pnena и која народу долази као једна од највећих 
привредних тековина коју on има. Једно такво 
народно добро ми морамо чувати и усавршавати 
и поштоватп .Гоопрдо, железница ne може бити 
без људи, жслезпица ne може ићи сама, она тражи 
људе и, господо, ти л.уди који држе саобраћај na 
железницама заслужују да се њима поклони ве- 
лика пажња. Господо, велика пажља прво мора 
се поклрнити ономе најмањем особљу на желез- 
ницама. Мора се прчети од оних који под најте- 
жим околностнма раде, да би се наш саобраћај 
довео у ред да би био добар и за nac користан, 
a то су они што сваки дан крампају иа прузи, и 
mro сваки дап no пајтежем времену, no сунцу и 
Kiinin врше своју дул<ност и отправљају свој те- 
Тки nocao. За њима долазе onu, којп су на же- 
лезницама скретничари, кочничари, маневристи, 
ложачи, копдуктери н т. д. Опи такође врше 
своју службу под најтежим  околпостима и ноћу. 

Радници na прузп, господо, мало су плаћени. 
Ja сам још једнрм приликом говорио одавде са 
овог места да се поведе рачупа o том нижем саобра- 
liajnoM особл.у. Госп.одо, парочнто je незгодно за 
р^днике што нема довољно посла. Често се пута 
деои да сс у недел.п лапа ради два дана, трн дана, 
na се онда десп да пестане кредита, нарочито се то 
врло често дешава у последњој недел.и у месецу. 
Ja зато тражпм да се o томе води рачуна да рад- 
ници увек имају довол^но посла, да пису без посла, 
да п.м се даје надница *соју OIHH заслужују, јер, го- 
сподо, ако omi umne na прузи раде, пруга he битн 
бол>а и солпдпија, неће се дешаватп исклизиућа 
возоиа и несрећни случајеви биће отклоњени, јер, 
господо, ако хоћемо добар caoćpahaj морамо има- 
ти добру пругу. 

Господо, видим да ова Влада намерава да no 
већа возаринске ставове na железнпцп. Ja сматра* 
да je возарина na паши.м железницама нарочито н 
робу врло велика и треба тежити да се та возари«; 
смањи a ne да се пбвећава, Гооподо, ми имамо na 
оивне крајеве, које греба снабдевати храпом, н он -iV 
ако одавде, из житородппх крајева, шаљемо храц\' 
гамо, онда, због скупоће подвоза na железници, хј-);! 
na ПОСКупљуј« МНОГО, тако, да ми овде продајемо    за 
1.40 n.iii  1.50 дин. no килу a omi већ плаћају 2.5Q 
пли можда чак n 3. (Министар саобраћаја др." Мех- 
МСД Сиахо: Пре je било скугше, ja еа.м скинуо за 
жито!) Te, према томе, мрра се овде водити o томп 
рачуна. Разумем да се тражи зарада на ону робу 
која иде у нпострапспш и служи у сврхе трговачке 
са иностранством, где he нпак неког дана трговцц 
нешто зарадити, али, господо, ne треба тражити за 
раду na превозу храпе у унутрашњем caoćpahajv 
која je храпа памељена снабдепа11>у наших пасие 
ннх <крајева, 

Господо, кажу да се Мипистру саобраћајп 
г. Спаху ne може приговорити ништа да je ура- 
дио што ne би било у складу са редом и за-' 
копом. Господо, имамо јслап врло видан случај 
преко кога пе могу ла пређвм, јер тај случај иије 
mi у реду im no Зак.ону. Ja сам no том случај-у 
поднео интерпелацпју, na пошто нисам na ту иц". 
терлелациду добио одговор овде у Скупштини, ;i j;, 
верујем да га нећу mi лобптн, јер Влада не одго, 
вара па нптерпелације уопште, то морам овом 
прплпком да пастојнм да видим да ли he ми г. Cria- 
хо макар вечерас одговорити колико толико на OBV 
моју иитерпелацију. 

Господо, тиче се подвоза за довођење омлади. 
ne ЛРЗ na збор у Београду. Господо, то je било 24 
октобра прошле године, Ви, господо, оптужујете 
једну другу партију која je радила овако исто 
me mro сте mi радплп довођењем ваше о-младипс 
на овај збор и дад се води спор око те возарине 
Ko he платити ту возарину, ja ne знам, судовн he 
свакако т<> да ратчиете, алп ja гштам вас, ко he да 
плати ову возарппу за вашу омладину, јер су за 
ову сврху пуштени нарочити возови и само ради 
тога комплетиран je једап поз из Сарајева и тај je 
воз бесплатно довео посетиоце овог партиског 
збора. Па, госп(;л<), mije био само raj воз, него cv 
билп напредни возови начпчкапн бесплатпнм посе- 
тноцима овог партпског збора и са других страна, 
као из Ниша, нз Срема, Бачке, Баната и из других 
места. A сем ванрсдппх возоиа n у свнма редовнии 
возовима који су долазилп у Бсоград . . . (Једав 
rлас: Долазили су да виде престомицу!) Јесте, лепо 
je то, ДОШЛИ су л.уди да се провсду у Београд na 
да се врате натраг. Али, господо, ако тако заведемо 
такав ред да лп herc вп плп г. др. Спахо да ком- 
плетпраге један ВОЗ и да ra пустите кад ja будем 
приредиО једап збор овдс у Бсограду? Онда, го- 
сподо, netie тога бити nero ако по1)емо и пешш»« 
отуда из села ка Београду ви herc послати жанлап. 
иеријску коњицу и петадпју да нас сретне у Ма- 
кшпу n премлати да ne бпсмо дошли у Београд. 
11ама се, господо, ne да mi пептце да дођемо, a, 
видите, ви долазите возовима бесплатно, џабе. II 
сад, ГООПОДО, ja imra'M ко he да платп. Ту je држан- 
na каса onnciiena бсз су.мте, n TO nonehoM сумом 
понаца и miKo me може да тврди да није. (Један 
глас: Onacno je то!) Ja мпслпм, господо, да je 
onaeno, јер ви опда пемате права, пемате моралпе 
cnare   да  било  кога   гоннте   нли   прекоравате,   na 
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пример one који су то чннили ирс вас, јер значи, да 
ću пи ucin.M претствима служите каиоо су се и други 
служили a схвамо кажете: ми смо бољи него omi! 
A ja вас пита.м, какиа je то разлика између вас и 
н»их? Надионалну странку оптужили сте прекО cuo- 
јих листсжа да je она сазивала збор и да je дово- 
дила на збор бесплатно људе у Hum и Сарајево, a, 
господо, сад сте аи то исто учинили. Сад ja питам, 
каква je разллка између њих и вас? lle.Ma, госпо {.о, 
никакве. (Ђуро ЧеЈовић: Овде je у Београду била 
изложба и то сел.ачка пзложба a ви као сељак 
треба то да подупрете!)' Јесте, била je изложба, 
излагала сс Јереза овде у Београду. (Веселост). 

Г<)сподо, није баш све у реду ни na железни- 
чким станицама, није у реду баш све ни у возном 
реду, возови ne егижу на време и станице нису у 
исправном стању. Ha пример, ja истичем то n 
интам: запгго je железничка управа нашла за по- 
трсбно да железничку станицу у Лајковцу зида 
преко зиме. Почело je да се тако касно ради, 
се призиђује, дозиђује да je зима отела посао, ста- 
иица иије довршеиа и преко целе зиме путници 
су   се  патили од хладноће. 

Путници нису имали где да се склоие, него 
су морали да сгоје напољу и да чекају воз, или 
да иду у ресторацију, a у рссторацнју путник чи.м 
уђе и седне за сто долази келнер и нуди: „Госпо- 
дине, шта желите?" Путник нема аонац, нити може 
што да поручи и на raj начин путник je изложен 
да за цело време чекања буде напољу изложен 
великим непријатностима. (Алија Кадпћ: Влада je 
хтела да упосли свет и лети и, зими!) Јесте, ona 
je хтела да ради и лети и зими, али нажалост оиа 
није ништа радила. Ta je станица почета да се 
гради јесеиас. Када су наишли мразеви посао je 
стао. Преко целе зиме није се нпшга радило. И 
данас се ништа пе ради, нити сс може радити, 
док  не иаступи лепо време. 

Судари возова дешавају се често. Ja мислим 
да треба мало nimie пажње да се обрати na се 
ови судари неће више дешавати, Најзад, господо, 
п после говора нашега друга проте Милана Бо- 
жића, и ja илак иорам да се мало осврнем на i 
гађаје у Босни. Ja не волим да говорпм позади чо- 
века, иза његоних леђа, ja волим да говорим у 
лице. Господо, мене као Србина и као човека n као 
посланика забрињава стање у Boemi. Госпбдо, ja 
сам од мога детињства иолео Босну. Код nac се ne- 
нало још кад сам ja ono мали. na макар^какво ве- 
сеље било, била свадба била слава, увек се певала 
једна те иста песма као успомена на Босну: 

Аој Bočno сиротице клета 
По твом небу ne h сунце ne шета. . . . 

Дакле, већ опда се нама уливало у душе да 
тамо постојп једка nama земља, где je туђин, где 
суица нема, где светлости n слободс нема, Ми смо 
прнпремапп да једпога дапа помогнемо roj namoj 
браћи, да заиста добију сунца и слободе. Господо, 
neliy да кажем да за ro што je ДОШЛО до namer 
уједињења припада заслуга само нама Србијанци- 
M.I. Alii смо би,ni Божјим провиђењем одређени да 
баш ово naine поколење изврши raj чин. Али ни- 
( мм MU KI сами чипнлп. To ere upalio чинили и ви 
у Босни. Mn признајемо то н браћи Словепцпма и 
Хрвати.ма IIIII|)OM целе Југославијс да су доприпели 
томе na разне начине. Е сад, браћо моја, када je 
то Beti једанпут учињенр, онда ja као Србин желео 
бих да je тамо међусобна братска љубав. Ja, бра- 

lio, поштујем сел.аке мусли.мапске вере псто оно- 
лико колико поштујем и сел>аке православпе вере 
у liccim. Ja, браћо, ne чиним међу њиш никакву 
разлику. Ja сам примио један политички ндеал, 
којн сам развијао пувих 20 година, да je свима се- 
љацима у onoj земљи потребно једно исто, да има- 
ју исте псвоље, без обзира ко je које вере. 

Њихов тежак посао свима je један исти. 11 
ништа nuje бол.и положај опог сељака што се зове 
Србнн, ни оног сељака што сс зове Муслиман, mi 
oiior mro се зове Хрват: они су сви под једнаким 
тешким околностима. Али ja, како чујем, чини ми 
се да у Воспи влада једно сгаи.е које може да се 
изрази овако: два су се рака пекла на једном 
угљену na једиа другом ne верују. Тамо je у no- 
гледу братске слоге мало теже стање него ли у 
другим iiaimiM покрајинама. o шме нам je говорио 
nam посланички друг г. Божић, a то су овде изно- 
сили и друга господа. 

Ja хоћу, господо, да улугим један нарочитп 
апел, na ако хоћете и један захтев Мшшстру го- 
сподину Спахи као човеку, који у овој гројној 
заједници, у Јерези, je од врло великог утицаја. 
Јерезу означаиају три слова, али и три човека који 
сачињавају ту заједпнцу, јер на њима та зајед- 
пица и почива. Сад, ja нећу да улазим у то: докле 
he ова заједнпца постојатн; да ли he она трајати 
од данас до сутра или за један дуг низ годииа, 
или дотле док су на власти. To пнгање предмет je 
другог разговора. Али xohy да кажем само ouo. 
Ако je то заједннца допста, ona треба и да буде 
заједпнца и у пароду, a ne под видом заједпице 
да буде разједнтавање народа. Каже се, господо, 
да je то заједпица, али се мени чипи да тамо у 
IJocuii нде протии заједиице. Много се, господо, 
говори o томе да господин др. Спахо доприиоси 
томе песпоразуму, да он н.ти не уме или nehe да 
заведе потребну хармошгју. Сад, господо, ja бих 
апеловао na њега још за једну ствар: да он као 
моћан данас посвети мало више пажње сељачкоме 
народу, као ссл.ачком пароду. Сељачки народ у 
Воспи мпого je заостао. On je много заостао и 
културпо и просветно и дужпост je свпх нас да 
помогнемо да се овај народ отргне од учмалоспи 
у којој се налази. 

Господо, na крају свога говора ja морам да 
изјавим да IIIIC;IM задовољан радом авога ресора. 
Нисаи задовол.аи радом one Владе у оптте, na nn 
њеним радом у овоме ресору, па зато hy гласати 
против предлога овога буџета. (Одобравање и плјс- 
скање na левнци.) 

Погпрстссдиик Фрањо Маркић: Реч има на- 
р .mi посланик посподин Владимир Тишма. (Гла- 
кови: 1 Inje онде!) Пошто господип Тпшма mije при- 
сз i.iii, сматра cei да je одустао од речи, Има реч r. 
Радииоје Милошевић. (Глаоови: Није овде!) Пн го- 
сподина Милошевића нема, значи да je одустао. 

11ма реч г. Рудолф Плескович. (Гласови: Није 
овде!) I!:: г сподина Плесковича не 1чи да je 
n mi одустао од речи. Има реч г. Милеико Глиигаћ. 
(Гласови: Није овде!) II г. Глишић je, према гоме, 
одустао од речи. Има реч г. Симо Будимир. (Гла- 
сови: Huje онде!) Пошто ни i. Будимир mije при- 
сутан, оматра се да je и on одустао од речи. Има 
реч народни послаипк г. Саиа Микић. 

Сава   Микић:   Господо   народни   посланици, 
експозе  г. Министра саобраћаја no uperi rj   63 
џета за 1938/39 годину заиста je једна лепа и доку- 

65 
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ментоваш студија коју треба не само народни по- 
сланицн да простудирају нсго сматрам да би ову, 
тако лепо документовану, расправу o саобраћају 
ii ii.(.MUHOM раду и деловању у току прошлс године, 
као и o ономе шта се мисли урадити за будућу го- 
дину, требало умиожити у што пеће.м ороју приме- 
рака, тако да свима онима, којима саобраћај лежи 
na срцу, ова расправа дође до руку те да виде да 
сс у овоме ресору заиста води једна поштена, 
једна испраина и национална оаобраћајна поли- 
тика. 

Господо, и ако сам служио у овом ресору, 
не бих желео и лећу да кажем да сам стручњак за 
те ствари, jej) сам као правник био мали админи- 
страттвни чиновиик, али желнм да у главним по- 
гезима скренем пажп>у господииу Министру на из- 
весне ствари у овом ресору. Управа државних же- 
лезиица. на чолу које стоје иајбољи наши ннжи- 
њери n стручљаци, дала јо пуно доказа o своме 
предаиом раду на усавршавању нашнх железница. 
To се внди, господо, и из оних послопа које има 
да предузме и које je предузела, да je наш сао- 
браћај на достојној висини и да нисмо внше na 
ono« нивоу на коме смо били npc неколпко го- 
дина. Ми видимо, господо, из оиог експозеа да iie 
се и код наших државнпх железница увести елек- 
трификација железнида n кола са дизелмоторима. 
Ткз je ипипиа која je добра ne само за путпике и 
саобраКај паше земл.е пего n за туризам и долазак 
путиика из иностранстаа и тај успех треба да при- 
зпа.мо управи наших државиих железница, јср je 
тиме успосгављен удобап саобраћај измеЈуу Бео- 
града као центра и пашег Јадранског Мора. 

Господо пародни посланици, o осталим упра- 
вама и подручппм устаповаиа Министарства сао- 
браћаја нећу да говорим, али сматрам за п-опребно 
да проговорим неколико речи и o поморском сао- 
npaliajv. Ja icaM, господо, приликом протлогпдпт- 
iire буџстске дебате нстакао да су приморскс луке 
КОЈИХ има 386 билеу врло pl)aBOiM стању, и тек од 
доласка гасшодаиа др. Мехмсда Спахе за Mnini- 
стра саобраћаја п.пма се поклања пажња, rako да 
се na n>ii\()i!()M попраил.ап.у ради гигантским ко- 
рацима и на томе треба одати призпање дапашп.см 
пошодину Миинстру саобраћаја. 

Исто тако, господо, ми видимо вида« напре- 
дак и у речпом саобраћају. Али ne видимо да реч- 
ни cao6paliaj има стручно особл>с којим he се no- 
пупЈавати, јер пема својих школа a поморскс шко- 
ле нису довољне за попушавање особлЈа, ма да 
обновом новога кадра службепика при Управи 
речног cao6paliaja даје се гарапцпја да iie капс- 
тани и остало особл.е бити замењени добрим особ- 
љем. Наш речни cao6pahaj je на завидној висиии 
и ми на интерпационалном Дупаву имамо свој npe- 
стиж. 

Ja 1уу naJKpaliHM потезима, господо, да се освр- 
нем на кригпке које су пале против управљача у 
ресору Мпнистарства cao6paliaja. Узгред хоћу да 
дам јсдап мали одговор господипу проти Божићу, 
који je мало час казао: „Ви Србијанцп сте ту, и 
ви стс за сва зла у Босии мриви". Ja знам псто 
тако, господо, кад je други полнтички реж}ш био 
и њихови сарадници били у 1МОди, a то je група 
Босанаца око господипа др. Спахе, они су пекада 
викали против Београда и Србијанаца. Сада када 
г. прота Божмћ и љсгови људи лису у моди onu 
вичу и кукају на Београд и Србијанце: „о јадно 

српско и кукавио" — опет je Београд крии за CR 
штогод се у lOBoj земљи ма na коме крају дешав^ 
Тешко je угодити овом свету и политичарпма. Ja j! 
мпслим, господо, да треба упосити   злу   крв меј \ 
браћом као што се то чини o стању у Боспн и 
колико познајем то стање ne налазим  да   je   on l 

тако зло како се овде изиоси. Алп у сваком случа 
ју, господо и браћо, ми желимо  да  се   све  то no" 
прави. 

Хоћу да се осврпе.м и na друге критике које с\. 
пале од страпе осталих говорпика a нарочито о- 
стране бившег министра т. Byjnha. Л1и смо CBI 
чули његову жучну и тешку критику саобраћајц«! 
полнтике у начелној дебатн. Ме1)утим, ако инс.м0 
хтели да прегледа.мо рад г. I3yjnlia за време док је 
он био министар и ако би се o томе отворила анке, 
та и упоредимо његов рад оа радом данашњег Мц' 
нистра, ми би моралн до11И до закл>учка очајмог на 
штету г. Вујића. Г. Byjnli je ca ове говрпице читава 
два и no сата говорио са пуно жучности у начел, 
ној дебати, a вечерас je и сувише подбацио, алн 
карактеристичио je да се г. Вујић сувише миог,, 
размеће својим стручњаштоом у томе рссору a ja 
знам да on у томе реоару у погледу стручност« 
nuje пишта дао. Оно што on пребацује данашн>ек 
Miimicipv caoOpaliaja греба му вратити истом ме« 
ром. Када je дошао у тај ресор OH je одмах у 
једну велику метлу и почео чистити све од реда 
рачунајући да са тиме постигие неки ефекат. A u-J 
знате na којп je начнн н ca каквом лармом оц 
дошао na положај у тај ресор и како je једнога 
дана с разном гомилом аката износио чуда и no, 
коре o томе Миппстарству, n чим je дошао, као 
што рекох, on je смакпуо ca положаја најбољр 
л>уде из тога Мппистарстиа ма да пиједно чудо ц 
аферу inije открпо. Ja ne желим сада због крат> 
Kiohe врсмепа да ре1)ам све те високе савесне н npe, 
дане name фуикцпонере, ме1)у које долази и г. 11ц, 
кола Ђурић, један врло савестан чиновник који je 
дао ono ремек дсло технике na Шаргану код Зла. 
тибора и na прузи (ручеви) око Лајковца итд. Оц 
je n п.ега смспио и мпоге друге пеизпописао и от- 
пуштао телефоиам итд. Далеко би ме одвело, го- 
сподо, кад би одговарао na све ono што je г. Bvinli 
овде износио и кад оих ja ca своје стране износис 
свс ono mro o његовом раду знам. On je износио 
безброј ствари које су апсолутпо нетачне, измеђ\ 
осталога и 0 Ттопчићу и o Гују да су они постап- 
.i.enn пако су билп осуђиваии. Ja Kv да констатујем 
да су њнхова документа била исправна, јер ако сд 
no били фалсификати пска сс подпесс тужба na 
пска пду na робију, a тврдмти такве непровере«« 
ствари vo још иогу чшштп обични омртни алц 
један бивши иинисгар тако се ne смс далеко npe« 
бацити. 

Сличне овим тврдњама и остале тврдње г. Ву- 
juha су пстс. 

Тако г. Byjiili гврди, да je данашњи Министар 
росподин др. Спахо претварао главне пруге у eno- 
редне п обратно; напустио правце који су били пз> 
ванредно економски важни; срушио национални 
план грађења да би онемогућио уједињење epa 
ских елемената; напуштао гра1)сње важних пацио- 
калних пруга; градио Упску пругу да би се npe.io- 
|)\4iio Хрватима и просто бацио стотине милиона 
дипара. 

Господо, ова пропзвол,па причања г. инж. Ву- 
јићај бившег министра саобраћаја, ие само да пису 
дозволзепа, ncli су најбол>а квалификација г. Вуји- 
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ha и као човека и као стручњака, како себе назива, 
и као бившег министра коме ни најмање није д<»- 
звољено да овако говори јер овакве i'iii);iibc пре- 
стављају или крајње незнање ii.in намерно изврта- 
н»е сгвари. 

Тако, на пример, претварање главне пруге у 
споредну и обрнуто, напуштање економски важних 
праваца, рушење националног државног плана гра- 
Iji-'ii.;i јесу гврдње до краја и безгранично непозна- 
вање ствари и нзвртање факата. Па з:!)), господо, 
Уредба од јула 1936 године коју je Народна скуп- 
штина одобрила ис преставља све то што г. Вујић 
негира ii 3;ii) извршење те Уредбе није програм 
који ангажује државу за веома важне економске 
пруге и пруге за нашу националну безбедност? 

Да .m ге пруге за чије остварење треба и вре- 
мена и капитала пс удовољавају свииа државним 
ннтересима? 

Јесте, i'ocn: до, го ке задовољава г. Вујкћа, по- 
што се он лично не слаже с гиме. Па зар то значи 
све ono mro г. Вујић наводи? 11 u, господо, нити г. 
Вујић као инжињер uiiTii г. Вујић као бившн иини- 
стар мисли KIKO .miru je то гако у ствари, го je, 
господо, продужење и систематско сметање по- 
зитивном раду и позитивном прогресу. 

У целом говору и критици овога стручног Оде- 
л>ен>а г. Вујић наноси веома иного личних увреда, 
преко којих треоа прећи, али има само два момен- 
i a на које се мора са документима у руци осврнути. 

Код грађења Унске пруге г. Вујић тврди да je 
држава оштећена са 3(i0,()0().U0() динара колико je 
дефакто начишено уштеде ревизијом првобитног 
уговора за друштво „Батињол". Ta уштеда односи 
се na raj посао и садржи ове позитивне чињенице: 
сиањење цена за li'-,, сман>ење интереса и укида- 
и,с интеркаралних ннтереса, го су опште познате 
чињенице, које су добиле и потребне санкције у 
Народној скупттини јер je г. Министар др. Спахо 
у буџетскиј дебати 1936/37 години o овим позитивг 
пи.м чињеницама дао Народној скупштини потре- 
бна објашњења. 

Међутим, г. Вујић, upu свем том што je још у 
јануару 1935 подине приликом ревизије уговора 
са странцима добио од „Батињола" прву понуду са 
попуштањем око 5% на ценама за пруге Приштина 
—Пећ, Београд Панчево и Веоград—Ресник, пијс 
ип прстом макао да се овим попустима користи и 
дозволио je да за те послове који су у то време 
oii.iii join у току, држава плати сне те послове no 
уговореним ценама. Према томе, ne само да није 
користио понуђено му олакшање ueh га je испу- 
стио u држава je на raj начин гтозитивно оштећена 
за ту разлику која износи иилионе. 

Исто тако г. Bj'jnli je савршено необавештен, 
кад je miran.е односа са Лозингером, које je пита- 
н.с престављало ликвидацију тих односа, набацио 
Министарству саобраћаја јер je ono у то доба пре- 
i-1 .ii;,i.a.IO само ствар Министарства финансија, У 
погледу рашчишћавања односа no уговору са Ло- 
зингеррм г. Bvjnli није учинио ништа, да те односе 
рашчисти n да делимице саграђену пругу што upe 
омогући ii преда јавном саобраћају. 

Резултати и успех у рашчишћавању шх одно- 
са, које нам je Министар др. Спахо у прошлој бу- 
џетској дебати за буџет 1937/38 годину изложио, 
престављају онс позитивне чињенице: 1) да je де- 
финитивно са Лозингером раскинут свакн однос са 
државом n 2) ла je обезбеђење и довршење пругс 
загараптонапо за ову калепдарску годипу. 

Ha крају, господо, да се осврнем и na опу 
ствар ипо се непрестано износи од отране опози- 
mije као да у овоме ресору могу до добију места 
само муслииани и пријатељи г. др, Спахе. Незгод- 
uo ми je да и ro додирујем али u у моме избор- 
номе  крају  живе nama браћа  муслнмаии, има ii\ 

po једна половина становништва, и ja иогу да 
тврдим да сам ретко кага муслинана препоручно г. 
др. Спахи за службу, већ ск ipo увек православне. 
■v    'ia,и м  ако je  баш  п  nciima  да  постакл.а  CBOJe 

le, и • Г>ur, ja иислим да го није тако страшна 
iPi na u ja, господо, морао бих признатн кад 

бих дошао na неки положај, ja бих у првом реду 
.ranim моје Санџаклије и своје људе и пребв- 

цивати то Министру саобраћаја г. др. Спахи нитн 
пма смисла im разлога јер на крају, господо, no 
om j великог песника „Брат je мио које вере dno", 
u грешно je Mehy нама правитц разлику због вере. 

Ja сам се и прош к године дотакао једнога пи. 
тап.а. imran.a машиновођа na iiauniM железницама. 
ГТознато ми je да je го питање v свестраној студи- 
iu у Генералној дирекцији n ja понова молим да се 
o тпм људима v чијим се рукама за време пута ua- 
лазе naimi животи поведе рачуна и да се њихово 
питање регулише. Ja предајем г. Минстру једаи 
амандман no тој ствари и молим ra да ra усвоји. 

Ha завршетку у вези са законом o државном 
саобраћдјном особљу пошто и v том Министарству 

Зраћај нма доста бивших 1>ака рапшка ja молим 
r. Мипнстра саобраћаја да се m ратници из Србије 
и Црпе Горе изједначе у правима са осталим рат- 
ницима пз наше земље у пбгледу година службе. 

Ha крају апелујем na г. др. Спаха да изврпга 
своје обећање и да хитно приступи изградњи гру- 
re: Прибој—П|1ијепол>е—Бијело Пол.е, јер су пла- 
iioitn готонп n то je пријоритетна пруга сталио 
била, a m радов« не почипл-. Такође треба хитно 
оалитп na прузи Рашка—Н. Пазар—Биоче иа Лтлу 
jeji то народ ca нестрпљењем очекује. 

У нади ртпочињања ових радова за Лимску 
пругу, a имајући пуно поверење у добар и пспра- 
ван рад г. др. Спаха као Министра саобраћаја, из- 
|авл>ујем да hy гласатв за буџет Министарства сао- 
браћаја. (Одобравање и пљескање у центруму и на 
деспицп). 

Потпретседцик Фрањо Mapuiih: Потто сам 
сигуран да he господа иароши послаиици са pa- 
оошћу саслушати свога послапичког лруга г. Симу 
In.iiiMiipa, који се малопре mije одазвао када je 
прозван да говори, то иу сада дајем рсч. 

Симо Будимир: Госполо народни посланици, 
ia nciiv oinn дугачак и иорам да захвалим Госпо- 
дину Потпретседнику mro ии ie изузетно лппустио 
ла говорим. Ja чпам да ie свршена стпар са гра- 
ћењем железничке пруге Вал»ево—Тузла—гДобој— 
Бања Лука. Ja бих dno захвалан Господину Mmm- 
стру саобраћаја ла кала већ железница иле до 
Бањалуке да сс ona продужи до Јајца. 

Још бих молио Господићв Министра саобра- 
haja ла донесе решење sa повластице сиромашним 
сел>ацима нз Срезова мрконјИчког. кључког, гра- 
Х.ООСКОГ, г.тамочког n книнскот који спаке године 
v jtH-cn иду у 6ep6v кукуруза у Ванат и Бачку. за 
бесплата« превоз 10 мтц. кукуруза н бсппчп. To io 
!едно крупно социјално питање и ja бих иолио 
Господина Министра да њему поклони нарочиту 
пажњу. Велика je олаисшица за тај народ кад до- 
несе rio 10 метарских центи кукуруза бесплатпо са 
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којим може да прехрани себс и целу своју nopo- 
дицу преко зиме. II када peh Добију беоплатан под- 
воз за превоз жита треба учинити толико и дати 
HM бесплатне карте за превоз од Војпг)дине и на- 
траг послс до свога места. За то ja молим Госпо- 
дина Министра саобраћаја да донесе Урсдбу да 
сви радници који иду за бербу кукуруза за личну 
прехрану иадају поред подвоза бесплатног да n-Majv 
п беоплатну карту за одлазак и повратак. Ови 
Љ)уди немају пара и били би принуђени да про- 
дају једну трећину кукуруза који беру за повра- 
так Kvlni. 

У нади да he г, Министар гакву Уредбу до- 
нети ja ca му унапред захвалан. Пошто сам у то 
сигуран, гласам за буџет Господина Мииистра сао* 
браћаја. (Пљесканзе на деониц«). 

Потпрстседпин Фрањо Alapiculi: Рсч има на- 
родни посланик г. Манфред ПаштровиК. (Гласови: 
Није овде). Пошто се г. Паштровић не јавља, 
сматра се да je одустао од речи. Реч има иаролни 
послаиик г. Милаи Петковић (Гласови: Није овде!) 
Пошто г. FTeTKOBuli nuje пЈтсутан, сматра се да 
ie одустао од рсчн. Реч има иародии посланик г. 
Вумашин Спасовић. 

Вукашин Спасовић: Господо народни посла- 
ници, Срез моравички кога имам члст претставља- 
ти у овом нисоком Дому Гиго je на ncpucbepnjii 
предратне Краљевине Србије. на граници Новопа- ■ 
царског Саиџака. За сво време док се изграђипала 
мпла Србија народ тог среза био je будан чувар 
на граници са пушком у руци и омогућавао ма- 
леној Србији, ла се спрема и уређујеи изграђује 
када затреба и куцне час за ■ослобп1|е[1)с nanio 
браће под туђином. За то време лок je отац са 
пушком у pvnn чувао стражу, син je падио na из- 
Градњи путепа, железница итд. Сви ти радопи по- 
чињали cv се радитиод цептра мале Србије ка 
гранпци, а,та ни за ШО годпна ne стиже и ие доће 
време да ијсгопо лете осети те благодети и чује 
писак воза. јер je иислио ла hc тај срећни час 
дочекати бар сад после 20 година у великој ,Iy: 

гославији. Али како килпм из буцета Министарства 
саобраћаја ла није унето nn пет пара за ма какво 
радове у овом срезу, као и да ne ппстпји v овој 
држави, јер да се изради железадичка пруга По- 
жега—АриЛ)е—Ивашица, то ne би било корист 
само тога парода већ би била корист цсле државе, 
јер Срезови арил^ски. морајвички, лрагачевски оби- 
лују са пелпким -сирпвипама за пзвоз. Скоро на 
свима местима несел.сним a која обплују ca много 
маље сировипа прошла je железнпчка пруга, док 
кроз ове срезспе mi близу ових срезова nn једне 
железничке гтруге нема, a з»а се да je join док je 
била малепа Србпја била пројектована пруга Пп- 
жега—Арил.е—ИвањИца. 

Господо ппролпи послаппци, лонотењем Уред- 
бе n фппансирању и извођен>у јавних радова упсго 
je ла се из овог зајма no onoj Уредби изграде из- 
весне npvre. Питање желсзнпчке пруге Пожега— 
Ариље—Ивањица дозволите, господо да вам кажем 
да je то витално питање долипс реке МоравИце, 
куда би дошла пруга. Taj крај има спе приролне 
предуслове да буде једап 6д најбољих и најбо- 
гатијих кпајева, где je расадник воћарства, где 
се отварају многи рудници, где хиљаде стабала 
дрвета трупу, где je сточарство развијепо у 
пашњацима .Тапор, Голија, Чемерно, где су јабуке 
чувеие и где се хиљадама вагона извози. Па кад 

jom знамо да тај део који je пасиван можс да буде 
активав и продуктиван крај, онда je сасвим разум- 
љиво да они који су позватн да вбде бригу, дужни 
су да омагуће народу тога краја да дође до савре- 
мених комуникација. Нема напретка у пол>опр11- 
нреди na га нсма ни у економМји без добрих кому- 
никација. Због свега овога, a с обзиром да су Сро- 
зови ариљски, моравички, драгачевски, сјенички, 
навоварошки, које би ова пруга додиривала, бри- 
сани простор не само у железничким путевима но 
и у дрхм-пм сувоземним односно колским, ja апе- 
лујем na Г. Министра саобраћаја да буде тумач 
код Краљевске владе тога напаћеног и намуче- 
ног иарода и да као наш комшија raju лепе жеље 
према оним крајевипа, јер je Сарајево nama бано- 
випа те да се пруга Пожега—Ариље—-Ипап.ица 
mro upe почне изграђивати, јер je тај кра' заслу- 
жно да се потроши 20 до 30 милиона na саобраћај 
од Пожеге до Ивањице. 

Верујем да ће Г. Митаистар саобраћаја учинити 
ene ca enoje črpane и подупрсти ове моје скромпе 
захтеве, a ja чиним своју дужност у овом Дому 
према томе папаћеном народу. 

Пошто имам пуно поверење v Крал^евску 
владу и у Господина Минисфа caoopaliaja то hy 
гласати за буџет (Одобравање и пљескање у цен- 
труму и на десници)- 

Потпрстседипк  Фрањо   Маркићг  Реч   има   на- 
no.um посланик г. Лука Аврамовић. 

Лука Аврамовић: Господо народтЈи посла- 
кици, дозволите и мсни да проговорим пеколико 
речи o предлогу буцета Мипистарства саобраћаја, 
и ла се у почетку свога говора осврнсм na питан>е 
o коме je говорио мој предговорпик који je такође 
из 'о«нх крајева које ja заступам, a за које je јсдно 
од најважнијих гтита№а, питање људске хране. По- 
требно je ла Мппистарстпо саобраћаја поред тога 
што je одобрило бесплатни превоз 10 метричких 
цеити кутсуруза у клипу, одобри и бесплатаи пре- 
воз оним лтадима која иду no тај кукуруз и спро- 
поде pa. Ако HC потпуно бесплатно, онда бар у 
пола пене. 

Друго je питан.е бесплатних железнички Ka- 
para за раднике. Ja сам у месецу јулу био овде у 
Београду за 26 радника, бедних, гладних, голих 
li босих. Нису могли да се запосле na су хтсли ла 
се врате својим кућама али за то нису имали срет- 
ства. Отишао сам у Мииистарство саобраћаја и 
затражио за н.их бесплатие карте или ако то mi i, 
могуће бар карте за 75% попуста као што се да> 
вало лве и три године. Тамо сам добио одговор 
да сс сада не издају карте у Минпстарству саобра- 
haia јер ie то препуштено Министарству соци- 
јалпе политикс. .Ta сам тада са истпм тнм беднн- 
цима отитао у Мппистарство социјалне политике 
и иародиог здравлта. Тамо су ми потврлили да 
je издавање карата препуштено овоме Министар. 
CTBv али да ono лаје само картс са поттустом од 
50%. Додали cv jom да се тако поступа према 
свима раднипима без разлике. Ja сам тим беднН' 
цима гтмогао колико сам могао, a и omi су слк\- 
пили шта су моглн na су платили половину картс 
Шта сс после тога логодило? Истим возом и v 
истом вагону којим смо се ми враћали путовао |е 
и 21 човек за Бугојно и то бесплатним карп 
Може бити да г. Спахо и ne зна за то али се то 
догодило и то je истина. Зато треба да сс иили 
тс бесплатне карте даје тако неправедно. Тиме се 
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изазива незадовољство. I lomio сам гласао upornu 
буџета свих Министарстава, гласаћу и против бу- 
џета овог Министарства, (Одобравање и пљескање 
на левици). 

Потпретседипк Фраи.о Маркић: Рсч UMU на- 
родки посланик г. Мила« Банић. (Глаоови: Није 
овде!) Пошто г. Банића IICM;I, сматра сс да je оду- 
стао од речи. 

Господо ггаролни послпницн, иотто je листа 
говорника нсцрпенп то je прсгрсс у поједипостимп 
гтредлога буџета ракзсода — XI раздео — Mmm- 
старкггво саобраћаја, зшршен. Прелаоимо na гла- 
сање. r'.racalu' сс ino партојама седењем и устаја- 
њвм. Госттода иароднн шосланици, који примају 
проч)итане партије изволеће седети, a који не при- 
мају, H3Bo;iclii' устати. Молим известиоца г. др. Ча- 
слава IIiiKinomilia да изволи прочитат партију fifiG 
ca 'предложсиим амалмапом  Kpa.i.encia' иладс. 

Изпсстилпц   др.   Часлав   Никитовић   прочита 
ггартију 6ПГ)-Х1 раздео — Мипистарство саобраћаја 
—- ica амандманом   Крач.сиске   владе,   који гласм: 

XI  РЛЗДЕО  —   МИНИСТЛРСТВО   СЛОБРЛЋЛЈЛ 
ГЛАВЛ LXXXV1I — МИНИСТЛРСТВО 

Релопин  рлсходи 
парт. поз. A.   Л и ч п и   p a с х o д и 

r.GG Лнчие прнпадлежиости: 
! Централна управа 

a) Пллтс -- периодске повишице п 
положајни додаци чиновника 

I)  Чнпоппици 
Мссто:   „Поиопник   иинистра   П/1" 

ставити; „2 поиоћника миинстра 
II/l" 

4 Главпп упрапа  пензионог фонда  нтд. 
Чиновници 

Место: „ПоиоНни официјал X" ста- 
вити: „Помоћни ллктилограф X" 

Спсга  гл. LXXXV1I    .    .    .    . —   — 

Потпрстсслипк Фрањо Маркић: Прима ли !Ia- 
родиа скупштина прочитану партију 666 са прсд- 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Гласопи: 
Прима! Не при.ма!) Ona господа пародни посланн- 
ци који примају, нека изволе седети, a који ne прп- 
иају, нека нзполс устати. (Већина седи). Beliima 
седи, према томс објапл.ујем да je партија 666 са 
предложеним аиандманом Краљевске пладе пећн- 
ном гласоЂа при.мл>ена. Изполнте чутп партију 667. 

— За овн.м je Иародпа скупштина, гласајући 
селеи>е.м и устајап.ем o свакој поједнној партпјп у 
смислу чл. 102 Устава и § 67 Закша o пословпом 
реду у Народпој скушитини пећипом гласова усво- 
јила у појединостима све партије предлога бумета 
расхода —■ XI раздео —■ Мттстарство cao6paJiaja 
од иартије 667 до партнје 688 закл>учно. — 

Пптпретседпик Фра1ћо Маркић: Изволптс чути 
партију 689 са предложспим амандмапом Крал.ев- 
ске владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 689. са прсдложепмм амапдмапом Крал.еп- 
ске владе, који гласи: 

ГЛАВА  LXXXIX  — ДИРЕКЦМЛА  ПОМОРСКОГ 
САОБРАЋА.1А 

R.    M a т с p и j a л li и   p a c x o д и 
парт. поз. 
080         Материјал и падипце за одржавањс 

моморског саобраћаја: 
2 Опрапкс,    пабавке,    одржџвање    и 

прииопа   бродова,   бродица   итд., 
повсћатн са + 500.000 — 

Потпретсслипк Фраи.о Маркић: Прима ли На- 
|и)дпа скупштина прочитану партију 689 са пред- 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Гласови; 
Прнма! — Не прима!) Она господа иародпн посла- 
mini! Koju примају, нека изволе седети, a којп ne 
примају нека изволе устати. (Већина седи). Већипа 
ссди, према томе објављујем, да je прочитана пар- 
тија 689 са предложеним амандманом Краљевске 
нладе већином гласова примљена. Изволите чути 
партију 690 са предложеним амандманом Крал.ев- 
ске владе. 

Изпсстчлпц др. Часлав Никитовић прочита 
партпју 690 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе, којп гласи: 

Парт. no i. 
690 Одржавање  и  обнова  лука  итд. 

У другои реду речи: „Ha подручју" брисати 
1 У Ci'isun.iii Сушак, 

сиањити са    .    .        110.000. 
2 У Секцији Шибеник, 

смањити са    .    .        120.000.  - 
:i У Секцији Сплит, 

смањити са    .    .      ■ 120.000. 
■I У Секцији Дубровник, 
   смањити са    .    .        120.000.        - SOO.OOO.- 
Свега гл. LXXXIX   .    . —   — 

Потпретседипк Фрањо Маркић: Прнма ли lia- 
родна скупштнна прочитану партају 690 са пред- 
ложеним амапдмаппм Краљевске владе? (Гласопи: 
Прима! — Не прпма!) Ona господа пародпи посла- 
ници којн примају, нека изволе седетн, a који ne 
примају нека изволе устати. (Већина седи). Већина 
седи, према томе објављујем да je партија 690 са 
предложеним амандманом Краљевске владе већи- 
пом гласова примл.спа. Изволпте чутп партпју 691. 

— За овим je Пародпа скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој поједнпој партији у 
смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o пословпом 
реду у Народној скупштини већином гласова усво- 
јила у појединостима све партије предлога буџета 
расхода — XI раздео — Мппистарство cao6pahaja 
од партије 691 до партије 706 заклЈучпо. — 

Потпретселичк Фран.о Маркнћ: Изволите чугп 
партију 707 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе. 

Изпсстплпц др. Часлав Нпкптовић прочита 
партију 707 са предложеним амандманом   Крал>ев- 
ске владе, који гласп: 

ГЛАВА  ХС  - ОДЕЉЕЊЕ ЗА  ГРАЂЕЊЕ  ЖЕЛЕЗНИЦА 
lapr. 
707 

поз. Вамредин   расходи 
Мсња се н гласи: 

„Грађење   пругв   КуршуклиЈа — При- 
штина и др.: 

За исплату грађевинском друштву 
„Батин^ол" извршених радова по 
техмичком уговору од 25 априла 
1931 и финансиЈском уговору од 
29 јуна 1931 у iii'.iii ca авенанииа 
од 30 новеибра 1935 ка истнм уго- 
ворииа и no уговору o државнои 
зајму за грађење железничких 
пруга од 28 новеибра 1931 оза- 
кои.сног од 5 децембра 1931 

1 Трошкови грађења пруга и повраћаЈ 
a)   Грађење   пруге   Кур- 
шуилија—Приштина   .   54,191.000 

G) Повраћај узетих a- 
ванса од Друштпа sa 
трошкове      држаииог 
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SOO.OOI) 

в) 

надзора и експропрИ' 
јације у 1937/38 го- 
дини, са каматаиа 
Грађење пруге Вео. 
град Панчево и Бео. 
град- Ресник     .     .   .    1Г),0П0.П0() 

2 Трошкови  државног надзора  на гра- 
Iji'ii.v пруге Куршумлија — При- 
штина (:iii све личне и иатеријалнс 
издатке и за исплату помоћне, 
техничке и физичке радне снаге 
на прузи, ван пруге и у О.цм.си.у) 
u Miin.ii радовн у државној режији 

3 За   исплату   стално    експролрисаног 
земљишта, накнада за зграде п 
потр>вене усеве и :):i кирију ;ia 
привремену експропријациЈу, као 
n :t;i личне и иатеријалне тро- 
шкове у вези са овом експропри- 
Јацијои, за пругу Куршумлија 
Приштипа    ...      

Свега гл. ХС  

liIMJiM.OOd. 

2, inO.OOO.- 

3,000.000.— 

Потпретседник Фрањо Маркић: Прима ли Ha- 
родна скупштииа прочитану партију 707 са пред- 
ложеним амандмано.м КралЈевскс владе? (Глаоови: 
Прима! — Не прима!) Опа господа народни посла- 
иици који примају, нвка изполе седети, a који ne 
гтримају. нска изполе устати. (Већина седи). Ве- 
ћина седп, прсма томе објапл>ујсм да je партија 
707 са предложеннм амандманом Краљсвске владе 
зећином гласова мримл.сиа. Изволите чути партију 
708. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седс11)ем и устајањем o спакој појсдииој партији у 
смислу чл. 102 Устава н § 67'Закона о'послоиипм 
рсду у Иародној скупштини већнном гласова усво- 
јила у пчзјединостима све партије предлога буџота 
расхрда — XI раздео — Мшшстарство саобраћаја 
ОД  napinje  708 до inapnuje  711  закл.учио 

Потпретссдиик Фрањо Маркић: Мзволите чути 
партију 712 са предложеним амандманом Краљев- 
ске владе. 

Известилац др. Часлар Никитовић прочита 
партију 712 са предложеним амандмоном Крал.ев- 
ске владе, који гласи: 

ГЛАПА   ХС1   - -   УПРЛВЛ   ДРЖЛВИИХ   ЖР.ЛЕЗМПЦЛ 

Редовпн расходи 

Л.    Лични p a с х o д н 
Парт. поз. 
712        Личне   принадлсжпости   особл>а   управке 

2 Финансијска служба 
службе: 

1) Чииошшцп 
Место: „110 пристапп итд." 

става нтд." и место: 
„6.9-7111" 

стапити: 
„58-Vlir 

111   при- 
ставити: 

Потпрстседшис Фрањо Маркић: Прнма ли На- 
р|Одна скупштава прочитану партију 712 са пред- 
тоженим амандманом Краљевске владе? (Гласови: 
Прима! — Пе npima!) Ona господа народни посла- 
ници који примају, нека изволе седети, a којл ne 
примају, нека изнолс усгати. (Већина седи). Већина 
сели, према томе објавл.ујем да je партија 712 са 
предложеним амандманом Краљевскч владе uel.n- 
нам гласова гар^шљена. Изволитс чути партију 713 
ja предложеиим а.мапдманом К'раљевске владе. 

Изпестилац др. Часлан Никитовић прочита 
паргију 713 са предложеиим амандманом Краљев- 
ске владе, којп гласи: 
Парт, ио.ч. 

713    Личне принадлешности особља саобраћајно - комер. 
циЈалне слушбе: 

I) Чиновници 
101   mniiii   пристав,   контролор   итд.,   после   речи; 

„контролор" уиетиути  речи;  „mniiii  иромотпик" 
206 пристава  итд.  ставити;  „205 пристава итд."  a 

иесто:   ,.104-V1!1"   ставити:   „ICS-VIH" 

Потпретседник Фрањо Маркић: Прима ли На- 
pi дна скупштина прочитану партију 713 са пред. 
ложеним амандманом Краљевске владе? (Гласови; 
Прима! — Не прима!) Она господа народни посла- 
ници који прпмају, иека изволе седети, a који не 
примају нека нзволе устатн. (Већина седи). Већина 
седи, према томе објављујем, да je прочитана пар. 
тпја 713 ca предложеним амзндманом Краљевске 
владе Heliimov. гласова примље«а. Изволите чути 
партију 714. 

- За oiiii.M je Народна окупштина, гласајућн 
седењем и устајањем o свакој појединој партији 
у смислу чл, 102 Устана n § 67 Закона o пословном 
реду у Народној скупштини већином гласова усво- 
јпла у појединостима сие партије предлога буџ( 
расхода — XI раздео — Министарство саобраћаја 
од  napinje 714 до naprinje  720 закл.учпо. — 

Потпретссдиик Фрањо Маркић: Изволите чутн 
партију 721 са предложеним амандманом Краљеп- 
ске владе. 

Известилац др. Часлав Никитовић прочита 
партију 721 са предложеним амандманом Крал:.ев- 
ске владе, којп гласи: 

В.   M a т е p u j a л u H   p a c х <гд и 
1 lipi.  поз 

791 Разин   редопни   расходн: 
) Котизација за учешће итд. 

v  трећем   реду  оздо,   noću.'  речи: 
„кола" уметнути! „м статистичке 
машине'.' 

CiitMa гл. ХС1 

Потпретседник Фрањо Маркић: Прима ли Ha- 
li; ;,nia скупштина прочптапу партију 721 са пред- 
ложенпм амандианом Крал^евске владе? (Гласови: 
Прима! — Не прима!) Ona господа народни посла- 
ппцп који примају, нека изволе седетн, a којп не 
примају, нека изволе устати. (Већина седи), Behuna 
седи, пре.ма тсхме објављујеА! да je партија 721 са 
предложеним амандманом Крал.свске владе већи- 
пом гласова при'мл>ена". Изволите чути партију 722. 

— За oBiiM je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој поједипој партпји, 
у смислу чл. 107 Устава и § 07 Закона o пословном 
реду у Народној скупштипи већнном гласова усво- 
јила у појсдиностима cnc партије предлога буџета 
расхода — XI раздео —• Мшисгарсгео саобраћаја 
од партије 722 до (ггартије 725 закл.учпо. - 

Пптпрстседипк Фрањо Маркић: Изполитс чутп 
партпју 726 са предложеним амандманом Крал.ев- 
ске владе. 

Известилац др. Часлав HIIKIITOBUII прочита 
партију 726 cg предложвним амандманом Краљев- 
ске владе, који гласи: 
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ГЛАВА ХСП — ДИРЕКЦИЈА РЕЧНЕ ПЛОВИДБЕ 

Редовмн  расходн 
A,   Л п ч п и   p a с х o д и 

Парт. поз. 
726 

2 Плате 
Jlii'iiu-   принадлежпостн: 

шспцијског н егзекутпипог особља 
a) Агсицијско особЛ)С 

Место:   „28  виших  чиновника   are- 
ната   итд."   ставити;   „26   виших 
ЧИНОВНИЧКИХ   arena IM   итд." 

б) Егзекутивно особље 
Наутнчко - саобраћајно 

Место:   „186   шлеп,   иорнара   итд." 
стапити:     „182    шлеп.    морнара   . 

, итд."'  
Свсга  гл.  ХСП         —   — 

Укуппо  XI  раздсо    .       ...        —   — 

Потпретссдппк Фрањо Маркић: Прима ли На- 
родна скупштина прочнтану партију 726 са пред- 
UOKCIUIM амандмаиом Краљевске владе? (Аиасови: 
Прима! — Не прима!) Она господа народнн посла- 
ници који прнмају, нска нзволе седети, a који не 
прн.мају, нека нзволе устати. (BeliHHa седи). ВеНина 
седи, према томе објавл.ујем да je партија 726 са 
предложеним амаидманом Крал)евске владе BCIIII- 
iiOM гласова примљена. Изволите чути партнју 727. 

— За овим je Народна окупштина, гласајући 
седењом и устајањем o свакој поједнној партији 
у смислу чл. 102 Устава н § 67 Закона o пословном 

реду у i [ародној скупштини већином гласова усво- 
јпла у поједипостима све партије предлога буџета 
расхода — XI раздео — Миннстарство саобраћаја 
ол иартије 727 до партије 734 a закључно. - 

Потпретседник Фрањо Маркнћ: Господо. на- 
родни пославици, пошто je предлог буџета рас- 
хода — XI раздео — Миннстарсшо caoopaliaja no 
свима партијама прједгеначно примље«, објављујем 
да je цео предлог буџета расхода --XI раздео — 
Мннистарство саобраћаја примљен. (Бурно пље- 
скање ii одобравање и центруму и на десници). 

Г.0С11одо народпи посланици, пошто je вре.ме 
поодмакло, мислим да he тс се сложити самном 
да ову седницу закључимо. Дозволите да вам пред- 
ложим дневни ред следе11е седиице. Предлажем 
следећи дневни ред: Наставак претреса у поједи- 
HOCTHMfa извештаја Финансијског одбора o пред- 
логу буџета државних расхода и прихода са пред- 
логом Финансијског закона за буџетску 1938/39 
годину, и то: Претрес буџета расхода -- XII раз- 
део — Министарство пошта, телеграфа и телефона, 

Прнма ли Иародна скупштина предложепп 
дневни ред? (Прима). Објављујвм да je предло- 
жеии диеини ред примл.еп. 

Са вашим пристанком ову седаицу закл.учујем, 
a идућу одређујем за данас у 9 часова пре подне. 

(Седница je закључена у 2,15 часова) 




